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Αθήνα, σήµερα στις 7 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Φωτεινής
(Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε
τα προβλήµατα που δηµιουργεί η έξαρση της πανδηµίας στη δη-
µόσια υγεία, την οικονοµία, στους εργαζόµενους και για την
έναρξη του νέου σχολικού έτους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4 του Κανονισµού της
Βουλής, η διάρκεια της αγόρευσης του Πρωθυπουργού και Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κυριάκου Μητσοτάκη και της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος του Κινήµατος Αλλαγής, µε πρωτοβουλία της οποίας
πραγµατοποιείται η σηµερινή συζήτηση, είναι είκοσι πέντε λεπτά
της ώρας. Η διάρκεια αγορεύσεως των Προέδρων των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, Ελληνικής Λύσης
και ΜέΡΑ25 είναι είκοσι λεπτά της ώρας για τον καθένα. Δι-
καίωµα δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας ο
Πρωθυπουργός και για δέκα λεπτά της ώρας οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Τέλος, ο Πρωθυπουργός µπορεί να
τριτολογήσει και να κλείσει τη συνεδρίαση για πέντε λεπτά της
ώρας.

Βλέπω ότι είµαστε εντάξει ως προς τον αριθµό των Βουλευ-
τών, ως προς τις αποστάσεις, ως προς τις µάσκες και θα ήθελα
να σας ευχαριστήσω γι’ αυτό. Επίσης, θα ήθελα να παρακαλέσω,
µιας και ξεκινάµε στα όρια εξαντλήσεως του ακαδηµαϊκού τετάρ-
του, να έχουµε φροντίσει όλοι, µε την εύλογη ανοχή που θα
δοθεί, να έχουµε τελειώσει γύρω στις 22.00’ και ει δυνατόν ίσως
και λίγο νωρίτερα από τις 22.00’ το βράδυ, διότι δεν θα κάνουµε
τη διακοπή του τριώρου για την απολύµανση της Αίθουσας λόγω
των ικανών αποστάσεων, αλλά καλό θα είναι να µην ξεπερά-
σουµε τη δεκάτη βραδινή εις τη διάρκεια της συνεδριάσεως.

Κατόπιν αυτών, ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
έχει τον λόγο για είκοσι πέντε λεπτά.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ, κυρία Γεννηµατά, που
µας δίνετε τη δυνατότητα σήµερα στο Κοινοβούλιο και σε επί-
πεδο Αρχηγών κοµµάτων να συζητήσουµε το κυρίαρχο θέµα το
οποίο απασχολεί σήµερα την ελληνική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν Τετάρτη 26 Φεβρουαρίου
όταν ταυτοποιήθηκε και επισήµως το πρώτο κρούσµα κορωνοϊού
στην Ελλάδα. Από τότε µεσολάβησαν εκατόν ενενήντα πέντε
µέρες. Έγιναν πολλά. Η Κυβέρνηση ενεργοποίησε από την πρώτη
στιγµή ένα τολµηρό σχέδιο, στηριγµένο πάντα στις κατευθύνσεις,
στις υποδείξεις, στις οδηγίες των επιστηµόνων. Παρά τις πρώτες
αντιδράσεις, προχώρησε γρήγορα σε πολύ αυστηρούς περιορι-
σµούς, περιορισµοί οι οποίοι έφεραν αποτέλεσµα.

Ενισχύσαµε σε προσωπικό και εξοπλισµό το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και εξακολουθούµε να το κάνουµε και ταυτόχρονα επε-
ξεργαστήκαµε ένα ευρύ αλλά και ευέλικτο πρόγραµµα για τη
στήριξη των νοικοκυριών, αλλά και των επιχειρήσεων που πλήτ-
τονταν από την πανδηµία. Πάνω απ’ όλα όµως η ελληνική πολι-
τεία απευθύνθηκε µε ειλικρίνεια στους Έλληνες πολίτες,
καλώντας τους να βαδίσουµε όλοι µαζί ενωµένοι τον δρόµο της
ευθύνης αλλά και της αλληλεγγύης.

Στη χώρα µας οικοδοµήθηκε µια νέα σχέση εµπιστοσύνης ανά-
µεσα στο κράτος και τον πολίτη. Και ναι, οι απώλειες περιορίστη-
καν και η Ελλάδα έγινε διεθνές παράδειγµα για την άµυνά της
απέναντι στο πρώτο κύµα της υγειονοµικής κρίσης, µια άµυνα η
οποία εξακολουθεί να διατρέχει την πολιτική µας, µε νέους
όρους αυτήν τη φορά, διότι οι συνθήκες είναι άλλες, αλλά και µε
νέες δυνατότητες από πλευράς του κρατικού µηχανισµού. Η
απειλή απλώνεται ξανά σε ολόκληρο τον κόσµο και η µάχη συ-
νεχίζεται και στον τόπο µας.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα -θυµίζω- ήταν πολλές οι φορές
που επέλεξα προσωπικά να επικοινωνήσω µε τους συµπολίτες
µας, περιγράφοντας την κατάσταση, εξηγώντας αναλυτικά τα
µέτρα τα οποία λαµβάνουµε και ζητώντας τη δικιά τους κρίσιµη
συµβολή. Και είµαι ευγνώµων -το έχω πει πολλές φορές, το επα-
ναλαµβάνω και σήµερα- για την ατοµική και την κοινωνική ευθύνη
που επέδειξαν. Την ίδια ευθύνη και πειθαρχία εξακολουθούµε να
χρειαζόµαστε και σήµερα.

Μίλησα, επίσης, συχνά στο Κοινοβούλιο για ό,τι συµβαίνει και
ό,τι κάνουµε. Τελευταία µάλιστα ενηµέρωση έγινε από τους δύο
συναρµόδιους Υπουργούς, οι οποίοι παρίστανται σήµερα, τον
Υπουργό Υγείας και τον Υπουργό Παιδείας, πριν από δύο εβδο-
µάδες στην αρµόδια επιτροπή, όπου δόθηκαν πολλές εξηγήσεις,
πολλές απαντήσεις και πιστεύω ότι υπήρξαν ερωτήµατα -εύλογα-
από συναδέλφους, τα οποία απαντήθηκαν επαρκώς από την Κυ-
βέρνηση.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Θέλω να τονίσω ότι σε κυβερνητικό επίπεδο η συνεργασία µας
µε όλους τους ειδικούς επιστήµονες, λοιµωξιολόγους, παραµένει
καθηµερινή. Ο ελληνικός λαός εξακολουθεί να ενηµερώνεται τα-
κτικά για το µέτωπο της υγείας, αλλά και για τις πρωτοβουλίες
που παίρνει το Υφυπουργείο Πολιτικής Προστασίας, πάντα µε
τρόπο επίσηµο, πάντα µε τρόπο διαφανή. 

Και µε το ίδιο ακριβώς πνεύµα προσέρχοµαι εδώ σήµερα, µε
µία παράκληση προς την Αντιπολίτευση: Να µην επιτρέψουµε
στους εαυτούς µας αυτή τη συζήτηση για µια τόσο σοβαρή υπό-
θεση να τη µετατρέψουµε σε µία άγονη κοµµατική διαµάχη, να
µην εγκλωβιστούµε σε διαξιφισµούς που µπορεί να θολώσουν τη
συνολική εικόνα και να µας αποµακρύνουν όλους µαζί απ’ αυτό
που θεωρώ ότι πρέπει να είναι ο κοινός µας στόχος, δηλαδή από
τη µια η προστασία της υγείας, της ζωής των Ελλήνων πολιτών
και από την άλλη η διαχείριση των οικονοµικών συνεπειών της
πανδηµίας. Ο κορωνοϊός δεν προσφέρεται για εύκολες ρητορι-
κές κορώνες. Υπάρχουν πολλά πεδία στα οποία µπορούµε να ξε-
διπλώσουµε τις πολιτικές µας διαφωνίες. Σήµερα όµως προέχει
η αλήθεια και η κοινή δράση. 

Σήµερα πρέπει όλοι εµείς σε αυτή την Αίθουσα, παρά τις επι-
µέρους διαφωνίες, επιφυλάξεις, κριτικές, οι οποίες νοµίζω ότι
είναι καλοδεχούµενες όσο στηρίζονται σε επιστηµονικά και τεκ-
µηριωµένα δεδοµένα, να ορθώσουµε πάνω απ’ όλα ένα µέτωπο
λογικής, διότι ο κορωνοϊός µπορεί να ακολουθεί τη δική του εξέ-
λιξη. Αποκτά νέους τρόπους διασποράς, αποκτά διαφορετικά χα-
ρακτηριστικά. Μέχρι να βρεθεί το οριστικό φάρµακο, που δεν
είναι άλλο από το εµβόλιο, οι πολιτικές δυνάµεις σ’ αυτή την Αί-
θουσα έχουν τουλάχιστον υποχρέωση να συµφωνήσουν σε µια
ελάχιστη κοινή βάση. Ποια είναι αυτή; Ότι οι αποφάσεις οι οποίες
παίρνονται, παίρνονται πάντα µε γνώµονα τα πορίσµατα της επι-
στήµης αλλά και µε µια παραδοχή: Ότι οι συνθήκες είναι δύσκο-
λες, είναι δυναµικές και γι’ αυτό απαιτούν σύνθετα και δυναµικά
µοντέλα τα οποία θα ανταποκρίνονται στην κάθε στιγµή. 

Διαπιστώνω και διαπιστώνετε και εσείς ότι παρά το γεγονός
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών συντάσσεται µε τις
επιταγές των ειδικών, υπάρχουν µικρές µειοψηφίες ανορθολογι-
σµού που συχνά αγγίζει τα όρια της παράνοιας. Έχουµε µια υπο-
χρέωση απέναντι σ’ αυτές τις εστίες ανορθολογισµού να
σταθούµε όλοι µε υπευθυνότητα και αν µη τι άλλο, παρά τις επι-
µέρους διαφωνίες µας, να αγκαλιάσουµε, να στηρίξουµε, να υπο-
στηρίξουµε, ο καθένας στο δικό του ακροατήριο, βασικές
πολιτικές επιλογές που µας επιτάσσουν οι ειδικοί, όπως παρα-
δείγµατος χάριν η υποχρεωτική χρήση της µάσκας που στο
παρόν στάδιο της πανδηµίας, όπως θα εξηγήσω στη συνέχεια,
είναι το πιο σίγουρο, είναι το πιο αποδεδειγµένο µέσο για να µπο-
ρέσουµε να προστατεύσουµε τους εαυτούς µας, τους αγαπηµέ-
νους µας, χωρίς να υποστούµε τις αρνητικές συνέπειες από έναν
περαιτέρω περιορισµό της οικονοµικής δραστηριότητας, κάτι το
οποίο πιστεύω ότι δε θέλει κανείς σ’ αυτή την Αίθουσα.

Μ’ αυτή, λοιπόν, την αντίληψη επέλεξα να απαντήσω στα θέ-
µατα που θέτει η κ. Γεννηµατά, µε άξονα δέκα ερωτήµατα, δέκα
θέµατα που ξέρω ότι βρίσκονται στο επίκεντρο των συζητήσεων
των πολιτών απηχώντας εύλογες -επαναλαµβάνω: εύλογες- αγω-
νίες σε ένα περιβάλλον το οποίο παραµένει ταραγµένο.

Ερώτηµα πρώτο: Πόσο επιτυχηµένη υπήρξε τελικά η διαχεί-
ριση της πανδηµίας στη χώρα; Η απάντηση εδώ αποτιµάται από
ένα και µόνο µέτρο, την πραγµατική προστασία της υγείας των
πολιτών. Τα κρούσµατα, δηλαδή, τα οποία εκδηλώθηκαν στον
τόπο µας, τον αριθµό των ζωών που δυστυχώς χάθηκαν -κάθε
ανθρώπινη απώλεια είναι από µόνη της µια τραγωδία- αλλά βέ-
βαια και τη διασπορά του ιού στην επικράτεια. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, έξι µήνες µετά την εκδήλωση της νόσου
µετρά διακόσιους ογδόντα έξι θανάτους µε µέση ηλικία τα εβδο-
µήντα οκτώ χρόνια, όσους δηλαδή θρηνούσαν καθηµερινά σε
ένα εξάωρο χώρες που χτυπήθηκαν πολύ σκληρότερα στην
πρώτη φάση της πανδηµίας. Έχουµε, αυτή τη στιγµή που µιλάµε,
συνολικά καταγεγραµµένα έντεκα χιλιάδες πεντακόσια σαράντα
δύο κρούσµατα. Είµαστε στην εκατοστή εντέκατη θέση παγκο-
σµίως σε θανάτους ανά εκατοµµύριο κατοίκους, τέσσερις φορές
κάτω από τον µέσο όρο απωλειών στον κόσµο. Με άλλα λόγια,
έχουµε καταφέρει µε τη βοήθεια όλων να αποφύγουµε τις εκα-

τόµβες που στοιχειώνουν άλλα κράτη και βάλαµε ισχυρά φρένα
στα φαινόµενα ανεξέλεγκτης διάδοσης του ιού. 

Αυτό εδώ το γράφηµα, το οποίο και θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά, αποτυπώνει τα πραγµατικά δεδοµένα, τα απόλυτα κρού-
σµατα -υπάρχει και αντίστοιχο διάγραµµα, το οποίο ανάγει τα
κρούσµατα στο µέγεθος της χώρας-και δείχνει ότι η Ελλάδα είναι
σε πολύ καλύτερη θέση από την Πορτογαλία, την Ολλανδία, τη
Γερµανία, το Βέλγιο, την Ισπανία, τη Γαλλία, την Ιταλία, το Ηνω-
µένο Βασίλειο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα των αριθµών, η
οποία δεν επιδέχεται αµφισβήτησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν γράφηµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι και λάθος να ακούγονται από-
ψεις όπως ότι τα πήγαµε καλά στο πρώτο κύµα της πανδηµίας,
ενώ στην επανεµφάνισή της φανήκαµε ανέτοιµοι. Είναι µια κρι-
τική που την ακούω συχνά, φαντάζοµαι ότι θα την ακούσω και
σήµερα. Θα επιχειρήσω να απαντήσω τεκµηριωµένα γιατί κατά
την άποψή µου αυτό δεν ισχύει.

Η αλήθεια είναι -το είχαµε πει επανειληµµένως- ότι περιµέναµε
µια λελογισµένη αύξηση κρουσµάτων από τη στιγµή που η οικο-
νοµία µας θα ξανάνοιγε, όχι µόνο στον τουρισµό, αλλά σε οποι-
αδήποτε οικονοµική δραστηριότητα. Το είχα πει πολλές φορές,
είναι κάτι το οποίο το προεξοφλούσαν όλοι ότι θα συνέβαινε σε
όλες τις χώρες του κόσµου. Προφανώς και δεν µπορούσαµε να
παραµείνουµε σε αιώνιο lockdown και προφανώς και το στα-
διακό άνοιγµα της οικονοµικής δραστηριότητας θα επέτρεπε τη
µεγαλύτερη διάδοση του ιού. Η πρόκληση όµως ήταν και παρα-
µένει αυτά τα κρούσµατα να εντοπιστούν και να ελεγχθούν. Και
αυτό γίνεται και αυτό το αποδεικνύουν όλα τα στοιχεία που
έχουµε στη διάθεσή µας. Η Ελλάδα και τα κατάφερε στο πρώτο
κύµα και εξακολουθεί -θέλω να το τονίσω αυτό- να τα καταφέρνει
και τώρα. 

Ασφαλώς ένα δίδαγµα του καλοκαιριού ήταν ότι ναι, υπήρξε
χαλάρωση. Πιεσµένοι από τους περιορισµούς, µειώσαµε όλοι
µας την επιφυλακή. Ίσως θεωρήσαµε ότι ως κοινωνία µε αυτόν
τον τρόπο, µε το να χαλαρώσουµε συνολικά, θα αποτρέπαµε -
ίσως και λόγω του καλοκαιριού- τον ιό από το να επανεµφανιστεί.
Συνέβη σε όλες τις χώρες.

Θέλω να σας θυµίσω ότι όταν συζητούσα µε άλλους Αρχηγούς
κρατών και κυβερνήσεων, σε αυτό το οποίο ονοµάζουµε Smart
Covid Group, το άγχος µας ήταν πώς δεν θα γίνουµε θύµατα της
επιτυχίας µας, πώς θα εξηγήσουµε δηλαδή στην ελληνική κοινω-
νία ότι ωραία, τα πήγαµε πολύ καλά στο πρώτο στάδιο, αλλά ο
ιός δεν έχει εξαφανιστεί. Με εξαίρεση τη Νέα Ζηλανδία δεν έχει
υπάρξει και άλλη χώρα που να γνωρίζω, που ακολούθησε µια τα-
κτική της πλήρους εξαφάνισης του ιού. Γνωρίζαµε ότι ο ιός κυ-
κλοφορούσε και γνωρίζαµε ότι έπρεπε να προσέχουµε όταν
ανοίγουµε ξανά την οικονοµική δραστηριότητα. Γνωρίζουµε επί-
σης, ότι πολλές από τις καλοκαιρινές δραστηριότητες, τελικά
όπως φάνηκε ευνοούσαν τη διάδοση του ιού. Όταν εντοπίσαµε
-και το κάναµε µε µεγάλη ταχύτητα- αύξηση των κρουσµάτων, η
οποία µας προβληµάτισε όλους, έγιναν κατάλληλες ενέργειες,
έγινε µια σειρά όχι από πλήρη τοπικά lockdown, αλλά τροποποι-
ήθηκαν ωράρια, µπήκαν έλεγχοι στους χώρους διασκέδασης,
έγινε υποχρεωτική η χρήση µάσκας σε εσωτερικούς χώρους, έγι-
ναν παρεµβάσεις και µπορώ να σας πω µε βεβαιότητα, επειδή
έχουµε πολύ καλή πρόσβαση πια σε στοιχεία και σε πραγµατικά
δεδοµένα, ότι όπου γίνονται τέτοιες τοπικές παρεµβάσεις -για
τις οποίες µας ασκήθηκε πολύ µεγάλη κριτική θέλω να θυµίσω,
και από τοπικούς φορείς, αλλά και από κόµµατα- είδαµε ότι τα
κρούσµατα µειώθηκαν πολύ σηµαντικά. Μας δίνει αυτό τη δυνα-
τότητα -όταν περιορίζουµε την τοπική εξάπλωση της επιδηµίας
κάπου, επειδή ακολουθούµε ακριβώς αυτό το µπουκέτο, αυτό το
µενού µέτρων το οποίο το γνωρίζει πια πολύ καλά ο ΕΟΔΥ και η
Πολιτική Προστασία- να µπορέσουµε τα µέτρα αυτά να τα χαλα-
ρώνουµε.

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα, το οποίο ακόµα δεν το έχουµε
ανακοινώσει. Έγινε µεγάλη φασαρία για το ζήτηµα της Πάρου.
Ίσως γιατί ο κ. Ραγκούσης ήταν δήµαρχος και αισθανόταν ότι

18032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έχει µια ιδιαίτερη άποψη για το τι γίνεται στο νησί. Πολύ καλά
κάναµε και πήραµε τα µέτρα που πήραµε στην Πάρο. Τις τελευ-
ταίες δέκα µέρες βλέπουµε ότι η Πάρος δεν δίνει πια θετικά
κρούσµατα ή δίνει ελάχιστα, ένα ή δύο. Αν συνεχίσουµε σε αυτή
την τάση, θα είµαστε έτοιµοι την Παρασκευή να χαλαρώσουµε
τα µέτρα και να επανέλθει η Πάρος σε ένα καθεστώς πλήρους
κανονικότητας. Το αντίστοιχο θα εξακολουθούµε να κάνουµε
παντού. Και πρέπει να σας πω ότι ναι, τις τελευταίες επτά ηµέρες
έχουµε δει πάλι τα στοιχεία να δείχνουν µια ισορροπία, ενδεχο-
µένως και µια µικρή µείωση. 

Θέλω να το πω και να το ξαναπώ: δεν είναι αιτία εφησυχασµού.
Εάν επειδή τα στοιχεία της επόµενης εβδοµάδας µπορεί να δεί-
ξουν µια περαιτέρω µείωση ξαναχαλαρώσουµε και δεν ακολου-
θούµε τα βασικά µέτρα τα οποία µας υποδεικνύουν οι ειδικοί,
τότε είναι πολύ πιθανόν να ξαναβρεθούµε µπροστά σε ένα νέο
κύµα και να αναγκαστούµε να πάρουµε πιο δραστικά µέτρα. Άρα
η επιτυχία µας δεν µπορεί να είναι δικαιολογία για εφησυχασµό.

Ερώτηµα δεύτερο: Ποιες είναι τελικά οι ενδεδειγµένες λύσεις
σε µια πανδηµία; Είναι το κλείσιµο της οικονοµίας για µεγάλο
διάστηµα ή µήπως τελικά -ένα ερώτηµα το οποίο µου γίνεται
συχνά- υπάρχει κάποια λογική στην αδράνεια, σε αυτό το οποίο
οδηγεί στην ανοσία της αγέλης; Η απάντηση είναι κατηγορηµα-
τικά «όχι» στο δεύτερο. Πρέπει νοµίζω όλοι µε υπευθυνότητα να
σταθούµε σε αυτό το Βήµα και να πούµε µια µεγάλη αλήθεια: Ο
COVID-19, o κορωνοϊός, είναι µια επικίνδυνη αρρώστια, µεταδί-
δεται πιο γρήγορα από τη γρίπη, µπορεί να έχει επιπλοκές όχι
µόνο σε ηλικιωµένους ανθρώπους, αλλά και σε νεότερους, είναι
πολύ πιο θανατηφόρα από τη γρίπη και δεν είναι µια αρρώστια
την οποία παίρνει κάποιος αψήφιστα.

Το λέω αυτό διότι πολλές φορές κυριαρχεί κι αυτή η λογική,
το «δεν βαριέσαι, να το κολλήσω, να το περάσω για να τελειώσω
και να αποκτήσω αντισώµατα». Είναι λάθος αυτή η προσέγγιση.
Είναι λάθος γιατί, όπως θα πω και στη συνέχεια, πλησιάζουµε πια
µε γρήγορα βήµατα στο να βρούµε ένα εµβόλιο. Και δεν θέλουµε
κανείς µα κανείς να εκτεθεί αχρείαστα σε µια αρρώστια που δεν
την καταλαβαίνουµε ακόµα τόσο καλά και δεν γνωρίζουµε ποιες
τελικά µπορεί να είναι οι ουσιαστικές επιπλοκές της.

Εµείς, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή ευθυγραµµιστήκαµε,
όπως σας είπα, µε αυτό το οποίο µας είπε η επιστήµη. Ο λόγος
για τον οποίον έγινε το lockdown ήταν για να προετοιµάσουµε
το σύστηµα υγείας, να ενηµερώσουµε την κοινωνία και να µπο-
ρούµε στη συνέχεια να πάµε σε µια κατάσταση µε καλές ιχνηλα-
τήσεις και µε µια πολύ καλή δουλειά την οποία κάνει η Πολιτική
Προστασία και ο ΕΟΔΥ, να συνυπάρχουµε µε τον ιό µε εξαιρετικά
περιορισµένα κρούσµατα.

Κι εδώ θέλω προσωπικά να πω ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ
στον ΕΟΔΥ, στα στελέχη της Πολιτικής Προστασίας, σε όλους
όσοι υποστηρίζουν το σύστηµα ιχνηλάτησης το οποίο έχουµε κα-
ταφέρει και έχουµε ενεργοποιήσει τους τελευταίους µήνες. Είναι
µια πολύ δύσκολη και µια πολύ κουραστική δουλειά. Και πρέπει
να σας πω ότι είναι και µια δουλειά η οποία σε πείσµα κάποιων
οι οποίοι πίστευαν ότι θα µπορούσε να λυθεί µε κάποια εφαρ-
µογή σε ένα κινητό τηλέφωνο -θυµάστε αυτή τη συζήτηση, ότι
θα κατεβάζαµε όλοι κάποια εφαρµογή και θα µας ειδοποιούσε
µε κάποιο τρόπο µε ποιον είχαµε έρθει σε επικοινωνία- απεδείχθη
ότι αυτές οι ελπίδες ήταν φρούδες. Το λεγόµενο contact tracing,
η ιχνηλάτηση, θέλει πολλή προσπάθεια, πολύ κόπο, πολλά τηλέ-
φωνα και πολλές φορές µπορεί να πέσει η Πολιτική Προστασία
πάνω σε κάποιον ο οποίος µας έχει δώσει λάθος τηλέφωνα κι
άντε πάλι από την αρχή. Δεν αφήνουµε κανένα µα κανένα κρού-
σµα «ορφανό». Θα ψάξουµε κάθε κρούσµα, θα κάνουµε την ιχνη-
λάτησή του για να έρθουµε σε επικοινωνία µε αυτούς οι οποίοι
έχουν έρθει σε επαφή, γιατί είναι ο µόνος αποδεδειγµένος τρό-
πος για να µπορούµε να περιορίσουµε την έξαρση αυτού του
δεύτερου κύµατος της πανδηµίας.

Το τρίτο ερώτηµα, λοιπόν, είναι το πού θα οδηγούσε ένα διαρ-
κές lockdown ή πού θα οδηγούσε ενδεχοµένως µια πολιτική πιο
χαλαρή, αυτή της ανοσίας της αγέλης. Έχουµε παραδείγµατα κι
από τα δύο. Όπως σας είπα, η Νέα Ζηλανδία, µε την Πρωθυ-
πουργό της οποίας είµαστε σε επαφή στο Smart Covid Group,
έχει ακολουθήσει µια πολιτική «µηδέν κρούσµατα», «θα κλεί-

σουµε τη χώρα τελείως, δεν θα µπει κανείς». Κι όµως, ο ιός επα-
νεµφανίστηκε και στη Νέα Ζηλανδία.

Η Σουηδία έκανε το ανάποδο. Έχουν πέντε χιλιάδες οκτακό-
σιους νεκρούς στη Σουηδία, ενώ στη Νορβηγία και στη Δανία
είναι σαράντα εννέα και εκατόν οκτώ οι νεκροί. Η ύφεση είναι
8,6% στη Σουηδία και αντίστοιχη είναι η ύφεση στη Δανία και στη
Νορβηγία.

Με άλλα λόγια, δεν κερδίζει κανείς κάτι οικονοµικά µε το να
αφήσει τον ιό να «τρέχει» και να κυκλοφορεί στην κοινωνία. Μάλ-
λον ανάποδο είναι το αποτέλεσµα. Η επιλογή είναι µια: Είναι τα
περιορισµένα lockdown, οι γεωγραφικά περιορισµένοι περιορι-
στικοί κανόνες µε καλή ιχνηλάτηση και µε οριζόντια µέτρα κοινής
εφαρµογής για όλους, µε σηµαντικότερα τη µάσκα, τις αποστά-
σεις και το πλύσιµο των χεριών.

Ερώτηµα τέταρτο: Η επανέναρξη σχεδόν όλων των δραστη-
ριοτήτων τον περασµένο Μάιο συνιστά µια επιστροφή στην προ-
κορωνοϊού κανονικότητα; Η απάντηση είναι: Σαφώς και όχι.
Περάσαµε από το σχεδόν πλήρες lockdown σε ένα σταδιακό
άνοιγµα το οποίο ξεδιπλώθηκε και αυτό -θέλω να θυµίσω- µέσα
σε δύο µήνες σε φάσεις. Από το «µένουµε σπίτι», που ήταν το
κεντρικό µήνυµα της καµπάνιας µας, περάσαµε στο «µένουµε
ασφαλείς». Και σε αυτό δεν χωρούν παρερµηνείες. 

Χωρούν, όµως, και χώρεσαν κάποιες παρεξηγήσεις κακόπι-
στες από όσους πήγαν να εκµεταλλευτούν µια αναµενόµενη,
όπως σας είπα, αύξηση κρουσµάτων και να την κάνουν αντιπολι-
τευτικό επιχείρηµα, αλλά και πολλές καλόπιστες κριτικές από κά-
ποιους που θεωρούσαν ότι θα επανέλθουµε σε έναν ρυθµό, σε
µια κανονικότητα όπως αυτή προ κορωνοϊού. 

Θέλω, λοιπόν, να το ξαναπώ, όσο δυσάρεστο και αν αυτό µπο-
ρεί να ακούγεται: Η κανονική ζωή, όπως τη θυµόµαστε δεν θα
επανέλθει ούτε γρήγορα ούτε αυτόµατα. Όλοι πρέπει να προσέ-
χουµε και ιδίως στις καθηµερινές µας συµπεριφορές. Αντιλαµ-
βάνοµαι τις δυσκολίες και δεν είναι ευχάριστο σε κανέναν από
εµάς, ιδίως σε εργαζόµενους σε δύσκολες συνθήκες, σε ένα νέο
παιδί που µπορεί να δουλεύει σε ένα εστιατόριο οκτώ ώρες να
φοράει συνέχεια µάσκα, όµως, είναι απολύτως απαραίτητο. 

Και ναι, µπορεί να ασκηθεί κάποια κριτική: Μα καλά, γιατί επι-
µένετε τόσο πολύ στη µάσκα, όταν πριν από τέσσερις-πέντε
µήνες δεν επιµένατε τόσο; Η απάντηση είναι ότι όλοι µας, όχι
µόνο εµείς στην Ελλάδα, µάθαµε πολλά περισσότερα για τον ιό.
Και εκεί που η µάσκα δεν εθεωρείτο απαραίτητη, τώρα είναι το
ένα, το κύριο, το πρωταρχικό όπλο το οποίο έχουµε στη διάθεσή
µας για να αντιµετωπίσουµε τον κορωνοϊό, αλλά και για να εντο-
πίσουµε και άλλες εποχικές ασθένειες. 

Θέλω να πιστεύω ότι τα µέτρα προστασίας τα οποία παίρ-
νουµε θα µας διευκολύνουν ώστε η επιδηµία της γρίπης φέτος
να είναι πιο ήπια. Έχουµε τέσσερα εκατοµµύρια εµβόλια για τη
γρίπη, τρία εκατοµµύρια τα οποία θα έρθουν στην πρώτη παρ-
τίδα και ένα εκατοµµύριο ακόµα το οποίο έχουµε προµηθευτεί
και βέβαια µε βάση τη γνωµοδότηση και τις απόψεις της Επιτρο-
πής Εµβολιασµών, θα προχωρήσουµε πολύ γρήγορα σε µαζικό
εµβολιασµό, ξεκινώντας από τις ευάλωτες οµάδες, έτσι ώστε να
µην φτάσουµε στο δυσάρεστο σηµείο να συµπέσει η γρίπη µαζί
µε τον κορωνοϊό φέτος τον χειµώνα. 

Ερώτηµα πέµπτο και πολύ ουσιαστικό: Φταίει ή δεν φταίει ο
τουρισµός για τα αυξηµένα κρούσµατα; Ακούσαµε κάποιους να
µας λένε: Γιατί δεν κλείσαµε τα σύνορα και να αρκεστούµε µόνο
στον εσωτερικό τουρισµό; Λοιπόν, τα δεδοµένα εδώ είναι αµεί-
λικτα. Η τελευταία αύξηση κρουσµάτων οφείλεται πρωτίστως,
όχι αποκλειστικά, σε εσωτερική κινητικότητα και σε χαλάρωση
των κανόνων προστασίας και λιγότερο στους ξένους επισκέπτες.
Γιατί; Γιατί το άνοιγµα του τουρισµού έγινε µε διαρκή µελέτη του
επιδηµιολογικού φορτίου κάθε χώρας προέλευσης και µε δειγ-
µατοληψία σε όλες τις πύλες εισόδου. 

Μέχρι σήµερα έχουµε κάνει, σύµφωνα µε τα τελευταία στοι-
χεία τα οποία έχω στη διάθεσή µου, από την 1η Ιουλίου µέχρι τις
6 Σεπτεµβρίου τετρακόσιες πενήντα µία χιλιάδες εννιακόσια
οκτώ τεστ σε εισερχόµενους στη χώρα µας, είτε στα χερσαία σύ-
νορα είτε στα αεροδρόµια µας. Έχουµε εννιακόσια εβδοµήντα
δύο θετικά κρούσµατα τα οποία έχουν εντοπιστεί. Έχουµε δείκτη
θετικότητας µόλις 0,2%. 
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Είχαµε πει από την πρώτη στιγµή, όταν είχα βρεθεί στη Σαν-
τορίνη για να εξαγγείλω την έναρξη αυτής της διαφορετικής, της
ιδιαίτερης τουριστικής χρονιάς, ότι σκοπός µας ήταν να σώ-
σουµε ό,τι µπορούµε από µια τουριστική χρονιά την οποία πολλοί
θεωρούσαν τελείως χαµένη. Αυτός παραµένει και σήµερα ο στό-
χος µας, καθώς έχουµε µπει στον Σεπτέµβριο και προσδοκούµε
ότι θα µπορέσουµε να καταλήξουµε στον Οκτώβριο ή και στον
Νοέµβριο χωρίς δυσάρεστες εκπλήξεις. Υπολογίζεται ότι θα
έχουµε, εκτός από τον εσωτερικό τουρισµό, τέσσερα εκατοµµύ-
ρια επισκέπτες, κάτι που µεταφράζεται σε τέσσερις µονάδες του
ΑΕΠ. Κανείς δεν είχε το δικαίωµα να στερήσει αυτά τα χρήµατα
από τα δηµόσια ταµεία. 

Από την άλλη πλευρά, κάθε άνθρωπος του κλάδου, από τον
ξενοδόχο µέχρι τον νεαρό που δουλεύει ως µάγειρας, δεν έχει
αυταπάτες ότι αυτό το καλοκαίρι θα κοιτάζαµε να διασώσουµε
ό,τι µπορούµε, να προστατέψουµε τις θέσεις εργασίας όσο κα-
λύτερα µπορούµε, ώστε να επανέλθουµε δριµύτεροι το 2021,
έχοντας δώσει όµως, στο µεταξύ, ένα παράδειγµα ποιοτικής και
ασφαλούς διαµονής. 

Η κεφαλαιοποίηση αυτού του επαγγελµατισµού τον οποίον
έχουµε δείξει, ειδικά στη διαχείριση των τουριστικών ρευµάτων,
είναι ένα στοιχείο το οποίο µπορεί η χώρα να κεφαλαιοποιήσει.
Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, υπερβολές όπως αυτές που δια-
βάζω ή ακούω, «χωρίς σχέδιο», «χωρίς πρόγραµµα», να µην λέ-
γονται. Μην τα λέτε διότι προσβάλλετε δεκάδες ανθρώπους,
εκατοντάδες ανθρώπους οι οποίοι έχουν δουλέψει πάρα πολύ
σκληρά, σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες, για να καταλήξουν
µε ένα σχέδιο και έναν προγραµµατισµό ο οποίος δεν ήταν κα-
θόλου εύκολος. Μπορείτε να ασκείτε κριτική σε επιµέρους ση-
µεία, αλλά δεν µπορείτε να λέτε ότι δεν έχουµε σχέδιο, δεν
έχουµε πρόγραµµα, δεν έχουµε στρατηγική για την αντιµετώπιση
αυτής της πρωτοφανούς κρίσης.

Αυτό µε φέρνει στο έκτο ερώτηµα, µήπως το άνοιγµα του του-
ρισµού έγινε εσπευσµένα. Όχι! Έγινε σταδιακά, έγινε µεθοδικά,
έγινε όταν ήµασταν έτοιµοι µε έναν µηχανισµό ελέγχου και ιχνη-
λάτησης των εισερχόµενων ροών. Δηµιουργήσαµε ένα πρωτο-
ποριακό σύστηµα, ένα σύστηµα το οποίο πολλές χώρες µάς
ζήτησαν πληροφορίες για το πώς θα το αντιγράψουν. Φέραµε
έναν εξαιρετικό άνθρωπο, καθηγητή στο Πανεπιστήµιο της Κα-
λιφόρνιας, τον Κίµωνα τον Δρακόπουλο και όλη του την οµάδα,
ο οποίος ειδικεύεται σε αλγόριθµους για επιδηµίες και προσφέρ-
θηκε εθελοντικά να έρθει να µας φτιάξει αυτό το σύστηµα. 

Έχουµε αυτή τη στιγµή έναν συνδυασµό δεδοµένων που δια-
µορφώνουν κάθε φορά ανάλογα µοντέλα δράσης. Όπως σας
είπα είναι µια µέθοδος που την έχουµε εξάγει ως τεχνογνωσία
πια σε άλλες χώρες. Η λειτουργία της είναι απλή, την γνωρίζετε.
Τα στοιχεία από τις φόρµες, το λεγόµενο Passenger Locator
Form, το οποίο συµπληρώνει κάθε επισκέπτης, συλλέγονται σε
µια αυτοµατοποιηµένη πλατφόρµα. Αυτή καθορίζει, µε βάση
έναν έξυπνο αλγόριθµο που µαθαίνει συνέχεια από τα αποτελέ-
σµατα της προηγούµενης µέρας, πόσα είναι τα αναγκαία τεστ
ανά πύλη εισόδου. 

Με αυτόν τον τρόπο κάνουµε στοχευµένο έλεγχο κι έτσι µπο-
ρούµε να εντοπίζουµε τον κίνδυνο εγκαίρως και να παραπέµ-
πουµε σε περιοριστικά µέτρα πριν, νωρίτερα και όχι αργότερα,
έτσι ώστε να µπορούµε να συγκρατούµε τις τοπικές επιδηµίες
πριν αυτές κάνουν µεγάλη ζηµιά. Αυτό δεν είναι, κυρία Γεννη-
µατά, πολιτική «βλέποντας και κάνοντας». Αυτό η επιστήµη το
ονοµάζει δυναµικό προγραµµατισµό και αυτόν ακριβώς ακολου-
θούµε ως Κυβέρνηση. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι ο τουρισµός κατανάλωσε τον µεγαλύ-
τερο αριθµό των σχεδόν δεκατεσσάρων χιλιάδων τεστ τα οποία
γίνονται κατά µέσο όρο πια ηµερήσια στη χώρα. Θέλω να πω, επί-
σης, ότι σε αντίθεση µε άλλες χώρες όπου τα αποτελέσµατα
έβγαιναν µετά από τέσσερις, πέντε, έξι µέρες, στη χώρα µας εί-
χαµε φτάσει στο σηµείο να έχουµε αποτελέσµατα εντός είκοσι έξι
ωρών για όσους έφταναν από το εξωτερικό και µέσα σε τριάντα
ώρες για τους εδώ κατοίκους. Όπου εντοπίστηκαν θετικά κρού-
σµατα λειτούργησαν τα ξενοδοχεία καραντίνας, όπως τα είχαµε
σχεδιάσει, οι συνεργαζόµενοι γιατροί στα ξενοδοχεία, οι διαδικα-
σίες µεταφοράς σε δοµές υγείας από αποµακρυσµένα νησιά. 

Ερώτηµα έβδοµο. Πόσο έτοιµος ήταν και είναι τελικά ο κρατι-
κός µηχανισµός; Η υγειονοµική κρίση σφραγίζει αυτή την εµπει-
ρία µε ένα πολύτιµο δίδαγµα ότι ο κρατικός µηχανισµός δεν
χρειάζεται να είναι ογκώδης, αλλά πρέπει να είναι µυώδης και
αποτελεσµατικός. Κάθε χώρα αποδεικνύεται τελικά ότι µπορεί
να είναι ανοχύρωτη απέναντι σε τέτοιου είδους ασύµµετρες απει-
λές, αν δεν διαθέτει µία καλά οργανωµένη, καλά στελεχωµένη,
άρτια οργανωµένη κρατική µηχανή. 

Και αυτό ακριβώς πιστεύω ότι το πετύχαµε στις δύσκολες συγ-
κυρίες οι οποίες χτύπησαν τη χώρα από τον Μάρτιο και µετά µε
την ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, τη συνεργασία µε
τον ιδιωτικό τοµέα για να αυξήσουµε σηµαντικά τη δυναµικότητα
των εγχώριων τεστ τα οποία µπορούµε να κάνουµε και πιστεύω
ότι σύντοµα θα µπορούµε να είµαστε σε θέση να ανακοινώσουµε
και άλλες πρωτοβουλίες µε σύγχρονες τεχνολογίες, που θα µας
δώσουν τη δυνατότητα να µπορούµε να κάνουµε ακόµα περισ-
σότερα τεστ.

Αυτό εδώ το διάγραµµα δείχνει την εξέλιξη των τεστ και του
αριθµού των τεστ από την αρχή της επιδηµίας µέχρι σήµερα. Εί-
µαστε πολύ ψηλά στην Ευρώπη σε κατά κεφαλήν τεστ και θα
πάµε ακόµα πιο ψηλά, διότι τα τεστ είναι απολύτως απαραίτητα
για να µπορούµε γρήγορα να ιχνηλατούµε περιστατικά, αλλά να
κάνουµε και τεστ σε αυτούς που παλιά δεν τεστάραµε. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην αρχή της επιδηµίας -όλες οι
χώρες όχι µόνο η Ελλάδα- τεστάραµε µόνο µε βάση ένα πολύ
αυστηρό πρωτόκολλο, αυτούς που έπρεπε να τεστάρουµε. Τώρα
έχουµε επεκτείνει πάρα πολύ τη δυνατότητα του τεστ. Δεν είναι
ατελείωτη, -θέλω να το τονίσω αυτό- η δυνατότητα του τεστ. Δεν
µπορούµε δηλαδή και δεν µπορεί ο ΕΟΔΥ να ικανοποιεί την κάθε
ανάγκη του κάθε δήµου για µαζικά τεστ τα οποία µπορεί ο κάθε
δήµαρχος λογικά κι εύλογα να ζητάει. Γι’ αυτό και εξακολου-
θούµε να έχουµε αυστηρά πρωτόκολλα. Αλλά θέλουµε να προ-
σθέσουµε και άλλη δυναµικότητα τεστ. Και αυτό φυσικά δεν
γίνεται µόνο από το κράτος. Γίνεται µε τη συνεργασία του κρά-
τους και του ιδιωτικού τοµέα, όπως γίνεται σε όλα τα µέρη του
κόσµου. 

Και θέλω ενδεικτικά µόνο να αναφέρω ότι η χώρα έχει αποκτή-
σει και εγχώρια τεχνογνωσία ως προς την κατασκευή των σχετι-
κών αντιδραστηρίων. Τον Μάρτιο µετά από πρόταση της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας χρηµατοδοτήσαµε µε
ένα σηµαντικό ποσό, που πλησιάζει τα δύο εκατοµµύρια, τη λε-
γόµενη εµβληµατική πρωτοβουλία, η οποία µας διευκόλυνε σή-
µερα και µας δίνει τη δυνατότητα να µπορούµε να κάνουµε
σχεδόν πέντε χιλιάδες τεστ εγχώριας κατασκευής, εγχώριας τε-
χνογνωσίας ώστε να µην είµαστε εξαρτηµένοι ανά πάσα στιγµή
από αντιδραστήρια, τα οποία µπορούµε να εισάγουµε από το
εξωτερικό. 

Ταυτόχρονα κάναµε και κάτι άλλο το οποίο το θεωρώ εξαιρε-
τικά σηµαντικό και σε καµµία περίπτωση, κυρία Γεννηµατά, δεν
δικαιολογεί κριτική του είδους «κινείστε χωρίς σχέδιο και χωρίς
να ξέρετε τι κάνετε». Ιδρύσαµε το Παρατηρητήριο COVID-19,
έναν κεντρικό φορέα για την εκτίµηση της υγειονοµικής απειλής
και τον προγραµµατισµό της αντιµετώπισής του. Κάθε µέρα πα-
ρακολουθούνται παραπάνω από είκοσι διαφορετικοί δείκτες όχι
µόνο ο ρυθµός της µετάδοσης, ο αριθµός των διασωληνωµένων,
τα τεστ -αυτοί είναι οι προφανείς δείκτες- άλλα δεδοµένα όπως
η κινητικότητα του πληθυσµού από στοιχεία που συλλέγουµε
από την «GOOGLE», η οικονοµική δραστηριότητα, οι ηλεκτρονι-
κές συναλλαγές, κάτι που διαπιστώνεται από ακόµα δεκαπέντε
δείκτες τους οποίους έχουµε προσθέσει, όπως η κατανάλωση
ενέργειας, εισιτήρια στις συγκοινωνίες. Όλα αυτά λοιπόν µας
επιτρέπουν κάθε βδοµάδα να κάνουµε µια σύνθεση αυτών των
δεδοµένων και να συντάσσουµε µία έκθεση προόδου. 

Έχω εδώ και τις δεκατρείς εκθέσεις -και θέλω να τις καταθέσω
στα Πρακτικά- και θα ήθελα να τις διαβάσετε αν δεν τις έχετε
δει, διότι είναι πολύ σηµαντικά στοιχεία. Αυτά είναι πραγµατικά
δεδοµένα. Είναι δεδοµένα που δεν αµφισβητούνται. Και -όπως
σας είπα- να κάνουµε µια συζήτηση µε βάση τα πραγµατικά δε-
δοµένα και την επιστήµη και όχι την φηµολογία και το τι µπορεί
κάποιος να πιστεύει ή να φαντάζεται. Και αυτή η πληροφορία
είναι ανοιχτή στους πολίτες. Κάθε πολίτης έχει δυνατότητα να
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έχει πρόσβαση. Από την πρώτη στιγµή υπηρετήσαµε αυτή την
αποστολή µε απόλυτη διαφάνεια. Και θα εξακολουθούµε να ακο-
λουθούµε αυτή τη στρατηγική µέχρι να τελειώσουµε µε αυτή την
περιπέτεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια παράλληλα µε τον αγώνα του Παρατηρητηρίου,
της Πολιτικής Προστασίας και η ίδια η δηµόσια υγεία κερδίζει
ένα µεγάλο στοίχηµα. Οι µονάδες εντατικής από τις πεντακόσιες
πενήντα επτά έφτασαν τις εννιακόσιες πενήντα µε στόχο τις χί-
λιες διακόσιες µέχρι το τέλος του έτους. Έχουν γίνει έξι χιλιάδες
οκτακόσιες δεκαοκτώ προσλήψεις νοσηλευτών και γιατρών,
έχουν δροµολογηθεί δυόµισι χιλιάδες µόνιµες θέσεις. 

Πολλά νοσοκοµεία µας διαθέτουν έναν υπερσύγχρονο εξοπλι-
σµό και εφόδια, χάρις σε ένα νέο κεντρικό σύστηµα διαχείρισης
των προµηθειών. Δεν υπήρχε τέτοιο, δεν βρήκαµε τίποτα τέτοιο
όταν ήρθαµε στα πράγµατα. Όσα δεν έγιναν από όλους σας επί
δεκαετίες, έγιναν από εµάς σε µήνες. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα ως προς την κατάσταση του συστήµατος υγείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ερώτηµα όγδοο, που το θέσατε και εσείς, κυρία Γεννηµατά,

επιτακτικά στην ερώτησή σας: Πόσο βαρύ είναι τελικά το τίµηµα
που πληρώνει η οικονοµία; Η ύφεση που γέννησε η πανδηµία
είναι η µεγαλύτερη από τη δεκαετία του 1930. Καµµία χώρα δεν
µένει αλώβητη. Είναι ακόµα νωρίς να εκτιµηθεί το µέγεθος της
ζηµιάς όσο και ο χρόνος που θα απαιτηθεί για την πλήρη αποκα-
τάστασή της. 

Ποτέ δεν καλλιέργησα ψευδαισθήσεις, εξηγώντας πώς ο στό-
χος µας είναι οι µικρότερες -το τονίζω!- δυνατές απώλειες, ειδικά
στην απασχόληση, ειδικά στα παραγωγικά θεµέλια της οικονο-
µίας και εκεί επικεντρώνονται όλα τα µέτρα, τα οποία έχουµε
πάρει -και τα οποία εξακολουθούµε να παίρνουµε και να ανακοι-
νώνουµε σε εβδοµαδιαία βάση- που ισχύουν από την άνοιξη και
ξεπερνούν τα 15,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Γνωρίζαµε -και δυστυχώς, αυτό αποδεικνύεται- ότι όλη η παγ-
κόσµια οικονοµία θα βρεθεί µπροστά σε µια πρωτοφανή ύφεση.
Στην Ελλάδα το δεύτερο τρίµηνο του 2020 είχαµε µια υστέρηση,
µια µείωση του ΑΕΠ της τάξης του 15,2%, πάρα πολύ µεγάλη
συρρίκνωση, πάρα πολύ επώδυνη. Όµως, θα ήταν άδικο να
εστιάσει κανείς µόνο στους ελληνικούς αριθµούς. Θυµάµαι ότι ο
κ. Τσίπρας σε µια από τις πρώτες συζητήσεις που κάναµε θεω-
ρούσε ως µέτρο σύγκρισης το τι θα γίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη
και θα έλεγα ότι έχει δίκιο. Όταν βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µια
ασύµµετρη απειλή, το πόσο καλύτερα ή το πόσο χειρότερα πάει
µια χώρα εξαρτάται από το πόσο αποκλίνει από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι στην αρχή αυτής της κρίσης όλες οι
εκτιµήσεις των διεθνών οργανισµών έλεγαν -κάνοντας, κατά την
άποψή µας, µια, όπως αποδεικνύεται, απλοϊκή ανάλυση- ότι
επειδή η Ελλάδα είναι πάρα πολύ εξαρτηµένη από τον τουρισµό,
θα έχει τελικά τη µεγαλύτερη αρνητική επίπτωση στο ΑΕΠ. Αυτό,
ευτυχώς, δεν αποδεικνύεται. Η ύφεση του εξαµήνου -το επανα-
λαµβάνω-, πρώτο και δεύτερο τρίµηνο µαζί, είναι της τάξης του
7,9%. Η ύφεση της Ευρωζώνης είναι της τάξης του 9,1%. Η Ελ-
λάδα έχει χαµηλότερη ύφεση από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Πορτογαλία έχει 9,3% ύφεση το εξάµηνο, η Ιταλία 11,7%, η

Γαλλία 12,3%, η Ισπανία 13,1%. 
Εύλογο το ερώτηµα και η κριτική που θα ακούσω «Μα, καλά

αυτά τα νούµερα είναι νούµερα µιας πολύ βαριάς ύφεσης». Ναι,
είναι αλήθεια, δεν το κρύψαµε ποτέ. Ποτέ δεν είπαµε ότι δεν θα
υπάρχει ύφεση, αλλά έχει σηµασία και για τον οικονοµικό µας
προγραµµατισµό ότι λίγο-πολύ τα νούµερα είναι αυτά τα οποία
υποβάλαµε. Καταθέτω στα Πρακτικά τον σχετικό πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι τα στοιχεία, τα οποία υποβάλαµε στην Ευρωπαϊκή

Επιτροπή, και ευτυχώς, µέσα σε αυτό το πάρα πολύ δύσκολο πε-
ριβάλλον το οποίο αντιµετωπίζουµε, δεν επιβεβαιώθηκαν οι προ-
βλέψεις κάποιων που έλεγαν ότι θα έχουµε τη χειρότερη ύφεση
από όλη την Ευρώπη. Μάλιστα είχαν σπεύσει να της δώσουν και
όνοµα, να πουν ότι αυτή είναι η «ύφεση Μητσοτάκη», λες και δεν
ζούµε σε πρωτοφανείς συνθήκες. 

Άρα περισσότερη περίσκεψη συνιστώ συνολικά στην Αντιπο-
λίτευση, να µην φέρνει τους αριθµούς στα µέτρα των δικών της
επιδιώξεων, και λιγότερη κινδυνολογία, γιατί ακόµη και σήµερα
δεν γνωρίζουµε τη διάρκεια της κρίσης και οφείλουµε, όπως είχα
πει πάντα, να κρατάµε εφεδρείες. 

Άλλωστε, εδώ και δεκατέσσερις µήνες, η πολιτική µας άλλαξε.
Δεν σπαταλάµε πόρους αλόγιστα και ασυλλόγιστα. Θέλουµε
κάθε χρήµα είτε του Έλληνα φορολογούµενου είτε του Ευρω-
παίου φορολογούµενου, να πιάνει τόπο. Περισσότερα, θα είµαι
σε θέση να εξαγγείλω στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, σε
πέντε µέρες από τώρα, όπου θα περιγράψω τον συγκεκριµένο
προγραµµατισµό των κυβερνητικών µέτρων για τους δύσκολους
επόµενους έξι µήνες. Δεν θα πω κάτι περισσότερο γι’ αυτό. Θα
τα αναλύσω πολύ προσεκτικά και πολύ λεπτοµερώς στη Θεσσα-
λονίκη σε πέντε µέρες.

Ερώτηµα ένατο, διότι ετέθη το ζήτηµα το οποίο απασχολεί
πάρα πολύ την ελληνική κοινωνία. Έπρεπε ή δεν έπρεπε να ανοί-
ξουν τα σχολεία τον Μάιο; Πρέπει ή δεν πρέπει να ανοίξουν τα
σχολεία τώρα; Και πώς να ανοίξουν; Πρόκειται για ένα δίληµµα
που δίχασε πολλές χώρες. Όµως, τι ξέρουµε; Μας το λένε οι επι-
στήµονες. Οι έρευνες δείχνουν µειωµένη πιθανότητα µόλυνσης
των παιδιών από τον ιό και πολύ σπάνια -όχι αδύνατη, πολύ σπά-
νια, όµως- σοβαρή νόσηση από αυτόν. Όλοι οι ειδικοί, λοιπόν,
τάσσονται υπέρ της επιστροφής στα θρανία, ειδικά εκεί που τα
επιδηµιολογικά δεδοµένα το επιτρέπουν, όπως στην περίπτωση
της Ελλάδας.

Θέλω να θυµίσω ότι όταν πήραµε την απόφαση µαζί µε την
Υπουργό Παιδείας να ανοίξουµε τα σχολεία τον Μάιο, η Αντιπο-
λίτευση ήταν απέναντι, χωρίς να προτείνει κάτι το συγκεκριµένο.
Εµείς επιµείναµε σε αυτή µας την προσέγγιση, ανοίξαµε τα σχο-
λεία µε άλλους κανόνες τότε και µε άλλους κανόνες τώρα. Θέλω
να θυµίσω ότι τον Μάιο η γενικότερη χρήση της µάσκας δεν φαι-
νόταν ως επιβεβληµένο µέτρο -τώρα είναι- και όµως δικαιωθή-
καµε απόλυτα, διότι δεν είχαµε ουσιαστικά κρούσµατα στα
σχολεία και τώρα τα σχολεία θα ξανανοίξουν την επόµενη Δευ-
τέρα, µε το σχολικό κουδούνι, όµως, να χτυπά στον ρυθµό των
νέων υποδείξεων: µάσκα, πρωτόκολλα, αντισηπτικά, καθαρισµός
των εγκαταστάσεων, δειγµατοληπτικοί έλεγχοι, διαφοροποι-
ηµένα διαλείµµατα, προσαρµοσµένη λειτουργία κυλικείων, κα-
τάργηση εκδροµών, όλα αυτά για τα οποία έχει µιλήσει η
Υπουργός πολύ αναλυτικά.

Κοιτάξτε, ακούω αυτή την προσέγγιση ότι θα έπρεπε να πάµε
σε ολιγοµελή τµήµατα. Ναι, θα ήταν επιθυµητά τα ολιγοµελή τµή-
µατα, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό. Το ερώτηµα είναι
αν είναι εφικτά. Αυτό θα απαιτούσε αίθουσες που σήµερα πολύ
απλά δεν υπάρχουν. Αλλά προσέξτε, και η λύση της διπλής βάρ-
διας, την οποία εξετάσαµε µαζί µε το Υπουργείο, έχει πολύ ση-
µαντικά µειονεκτήµατα. Αναστάτωνε την οικογένεια, υποχρεώνει
τον ένα γονιό, εκεί που έχουµε δύο εργαζόµενους γονείς, να µεί-
νει υποχρεωτικά στο σπίτι. Και θέλω να τονίσω ότι το ζήτηµα των
σχολείων έχει µία έντονα ταξική διάσταση. Είναι κρίµα που η Αν-
τιπολίτευση ταυτίζεται ξανά µε µία µειοψηφία συνδικαλιστών,
αντί µε τα συµφέροντα των πολλών.

Εάν τα σχολεία έµεναν κλειστά, πολλοί γονείς θα αναγκάζον-
ταν να δουλέψουν λιγότερο ή και καθόλου, καθώς τα πιο αδύ-
ναµα νοικοκυριά είναι αυτά που δεν έχουν τη δυνατότητα να
αναθέσουν σε κάποιον άλλον τη φροντίδα των παιδιών. Αληθινά
χαµένοι θα ήταν πάνω από όλα οι γονείς από τα αδύναµα κοινω-
νικά στρώµατα, γιατί γι’ αυτούς η δηµόσια εκπαίδευση και η φυ-
σική πρόσβαση στη δηµόσια εκπαίδευση αποτελεί το µεγα-
λύτερο όπλο και ναι, πράγµατι, έγιναν άλµατα στην τηλεκπαί-
δευση τους πρώτους δύο µήνες της πανδηµίας και είναι εξαιρε-
τικά χρήσιµη παρακαταθήκη -ο µη γένοιτο- αν χρειαστεί να
κλείσουν κάποια τµήµατα ή κάποια σχολεία, αλλά δεν είναι η
προτεινόµενη επιλογή. Δεν είναι ο προτεινόµενος δρόµος. Τί-
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ποτα δεν µπορεί να υποκαταστήσει το φυσικό σχολικό περιβάλ-
λον και την επαφή µεταξύ των µαθητών ή την επαφή του µαθητή
µε τον δάσκαλο ή τον καθηγητή. Επίσης, ξέρουµε ότι ο πολύµη-
νος εγκλεισµός έχει επιπτώσεις και στην ψυχική υγεία των παι-
διών. Έχουµε πια στοιχεία γι’ αυτό και δυστυχώς, είναι
ανησυχητικά. Προκαλεί αίσθηµα αποµόνωσης, αίσθηµα άγχους.
Αυτά είναι για τα πρώτα, όµως, παιδιά, τα οποία έχουν ανάγκη
από κοινωνικοποίηση.

Γι’ αυτό και κάνω σήµερα µια έκκληση σε όλα τα κόµµατα, ο
καθένας στο δικό του ακροατήριο να στηρίξουµε, όχι τις επιλο-
γές της Κυβέρνησης, τις επιλογές των ειδικών. Οι ειδικοί µας
είπαν να ανοίξουµε τα σχολεία µε υποχρεωτική µάσκα σε όλες
τις ηλικίες, δείχνοντας, όπως είναι φυσικό, µια µεγαλύτερη κα-
τανόηση στα µικρότερα παιδιά. Είναι υπόδειξη των ειδικών. Σε
µια τελευταία έρευνα την οποία είδα, το 80% των Ελλήνων συν-
τάσσεται µε την υποχρεωτική χρήση της µάσκας.

Υπάρχει και ένα 20%, όµως, το οποίο δεν έχει πειστεί ακόµα
και είναι δουλειά µας να το πείσουµε. Και, πράγµατι, βλέπουµε
κάποιες εικόνες που µας προκαλούν απορία, ανησυχία, όπως
διαδηλώσεις κατά της χρήσης µάσκας και διάφορα άλλα, τα
οποία σίγουρα γεννούν προβληµατισµό.

Στα ζητήµατα, όµως, που αφορούν στη δηµόσια υγεία, η υπο-
χρεωτικότητα των µέτρων είναι οριζόντια και καθολική και δεν
χωρούν εκπτώσεις. Γι’ αυτό και θα ζητήσω από όλα τα κόµµατα
-και το κάθε κόµµα έχει τη δυνατότητα να µπορεί να απευθυνθεί
στο δικό του ακροατήριο- πέρα και πάνω από τα υπόλοιπα, για
τις διαφωνίες που θα ακουστούν σήµερα, τουλάχιστον τους βα-
σικούς κανόνες και τα βασικά πρωτόκολλα, τα οποία -τονίζω- µας
έχουν υποδείξει οι ειδικοί, δεν τα ανακαλύψαµε από µόνοι µας,
να τα στηρίξουν µε τον δικό τους τρόπο, ώστε να µην δοθεί η εν-
τύπωση ότι µέσα από µια κριτική, η οποία µπορεί να ασκηθεί, ου-
σιαστικά στηρίζονται «ψεκασµένες» θεωρίες, οι οποίες
διακινούνται από το διαδίκτυο και που δεν έχουν καµµία απολύ-
τως, µα καµµία απολύτως, επιστηµονική βάση. 

Ερώτηµα δέκατο και τελευταίο: Πότε και πώς θα βγούµε από
την κρίση; Δεν υπάρχει ακόµα απάντηση. Ξέρουµε ότι η οριστική
απάντηση θα έρθει µόνο όταν βρεθεί ένα εµβόλιο ή περισσότερα
εµβόλια -γιατί δεν θα είναι ένα το εµβόλιο, κατά την εκτίµησή µας,
θα είναι περισσότερα- και όταν εµβολιαστεί ένα µεγάλο µέρος του
πληθυσµού, έτσι ώστε να µπορέσουµε πια να συρρικνώσουµε τη
µετάδοση του ιού. Αυτή θα είναι η αρχή της επιστροφής. 

Αν µε ρωτήσετε και χρονοδιάγραµµα, θα σας πω αυτό το
οποίο έχω πει δηµόσια. Πολλές εταιρείες µας λένε ότι πριν το
τέλος του έτους θα έχουν κλινικά δεδοµένα και είναι αρκετά αι-
σιόδοξες ότι το εµβόλιο δουλεύει. Η Ελλάδα έχει µπει σε όλα τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα και θα πάρει τη δοσολογία που της
αναλογεί από περισσότερα του ενός εµβολίου και, φυσικά, έχουν
ήδη ετοιµαστεί τα σχετικά πρωτόκολλα από πλευράς Υπουρ-
γείου, ώστε να προτεραιοποιήσουµε τον εµβολιασµό ανάλογα
µε τις ευαίσθητες οµάδες και ανάλογα µε τον αριθµό των εµβο-
λίων που έχουµε στη διάθεσή µας.

Όµως, και όταν θα γίνει αυτό, ο κόσµος δεν θα είναι όπως ήταν
πριν. Θα χρειαστεί χρόνος για να αναταχθούν οι οικονοµίες, να
βρουν ξανά οι κοινωνίες νέες συµπεριφορές. Η πανδηµία αυτή
δεν έχει ταξικό πρόσηµο. Απειλεί το ίδιο ισχυρές και αδύνατες
χώρες, πλούσιους και φτωχότερους πολίτες. Γίνεται, όµως, πιο
απειλητική πάντα για τους οικονοµικά ασθενέστερους. Γι’ αυτό
και πάνω από όλα η πολιτεία πρέπει να µεριµνά γι’ αυτούς. 

Ο ιός, όµως, δεν ξεχωρίζει ούτε ηλικίες ούτε συµπεριφορές.
Δεν υπάρχουν, µε άλλα λόγια, οι κακοί νέοι που τον µεταδίδουν,
οι υπεύθυνοι ενήλικες στους οποίους επιτίθεται. Υπάρχουν µόνο
ανεύθυνοι πολίτες όλων των ηλικιών, όλων των τάξεων, µε ελλιπή
κοινωνική συνείδηση. Ευτυχώς, είναι λίγοι, δεν είναι πολλοί. Η
µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών είναι υπεύθυνοι.

Όµως, δεν απαιτείται κανένας εφησυχασµός. Αυξοµειώσεις
κρουσµάτων, όπως σας είπα, θα υπάρχουν. Η στρατηγική του
εντοπισµού και του περιορισµού θα πρέπει να διατηρηθεί, όπως
και η προσωπική εγρήγορση. Και η παραµικρή στιγµιαία αβλεψία,
παραβίαση στοιχειωδών κανόνων, µπορεί να έχει ολέθριες συνέ-
πειες. Το διαπιστώσαµε µαζί. Ο Υφυπουργός το γνωρίζει πολύ
καλά. Από επιπόλαια πάρτι µέχρι ανεύθυνες συµπεριφορές σε

στέγες φιλοξενίας ηλικιωµένων.
Τίποτα προσωπικά δε µε πόνεσε και δεν µε στενοχώρησε πε-

ρισσότερο από το περιστατικό στο Ασβεστοχώρι, όπου, δυστυ-
χώς, από ένα πρόσωπο έχουν χάσει τη ζωή τους σήµερα πάνω
από είκοσι ηλικιωµένοι. Αυτό δεν πρέπει να γίνει ξανά και είναι
χρέος όλων µας εµείς να κάνουµε τους ελέγχους, αλλά πάνω
από όλα όσοι έρχονται σε επαφή µε ευάλωτους συµπολίτες µας
να κατανοούν ότι δεν είναι η δικιά τους υγεία, η οποία διακυβεύε-
ται, αλλά η υγεία συµπολιτών µας, οι οποίοι, δυστυχώς, αν κολ-
λήσουν τον ιό, τα πράγµατα θα είναι δύσκολα. Το λάθος µιας
στιγµής ας γίνει ένα µάθηµα ζωής για όλους µας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -και συγγνώµη αν έκανα κατάχρηση
του χρόνου, αλλά θεωρώ ότι είναι ένα θέµα το οποίο απασχολεί
πολύ την ελληνική κοινωνία- µε τις εξής σκέψεις. 

Γνωρίζω πολύ καλά την κόπωση και την αγωνία των πολιτών.
Συµµερίζοµαι απόλυτα την αβεβαιότητα που µπορεί να αισθά-
νονται για τη δουλειά τους και το εισόδηµά τους. Η κοινωνία µας,
όµως, απέδειξε ότι µπορεί να αναγεννά, απέδειξε ότι µπορεί να
ανανεώνει τις δυνάµεις της, όταν βλέπει ότι αυτές έχουν αποτε-
λέσµατα, όταν αυτές οι προσπάθειες καρποφορούν. Γι’ αυτό άλ-
λωστε και η Ελλάδα, ύστερα από δέκα χρόνια κρίσης που
στέρησαν πόρους από την υγεία, από την παιδεία, από την πολι-
τική προστασία, από την ασφάλεια, µπόρεσε να τα καταφέρει
πολύ καλύτερα από πλουσιότερες χώρες.

Το ίδιο αισιόδοξοι µπορούµε να είµαστε και τώρα απέναντι
στην επανεµφάνιση του κορωνοϊού, γιατί τώρα είµαστε όλοι, όλοι
οι Έλληνες µέτοχοι σε µια νέα άυλη περιουσία, την εµπιστοσύνη,
την εµπιστοσύνη µεταξύ του πολίτη και του κράτους, που ήταν
και παραµένει και σήµερα το υπόβαθρο της υποδειγµατικής µας
συµπεριφοράς. Και όσο και αν κάποιοι θέλουν να υποτιµούν το
εθνικό φιλότιµο του Έλληνα, αυτό εξακολουθεί να αποτελεί εφό-
διο αντοχής και ισχύος. Όσο και αν κάποιοι το αγνοούν ή το
χλευάζουν, το µόνο που κάνουν είναι να δηλώνουν ότι δεν το δια-
θέτουν οι ίδιοι.

Υπάρχει ωστόσο και ένα ακόµα εθνικό κεφάλαιο, είναι το από-
θεµα κύρους της χώρας στο εξωτερικό.

Δεν θα µιλήσω σήµερα πολύ για την οικονοµία, αλλά θα πω
µόνο ότι σήµερα η χώρα µας δανείζεται µε τα χαµηλότερα επι-
τόκια στην ιστορία της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η εικόνα. Αυτοί ήσασταν εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

για να µην ξεχνιόµαστε: 3,54%, 3,50%. Πού είµαστε σήµερα; Στο
1,13%.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν τα πράγµατα στην οικονοµία πήγαιναν τόσο τραγικά όσο
τα παρουσιάζετε, φαντάζοµαι ότι κάποιοι στις διεθνείς αγορές
θα το είχαν αντιληφθεί και δεν θα προσέφεραν στη χώρα µας
ιστορικά χαµηλά επιτόκια δανεισµού.

Το πεδίο, λοιπόν, στο οποίο καλούµαστε να κινηθούµε µοιάζει
µε κινούµενη άµµο και όπως ξεκίνησα, θα καταλήξω λέγοντας
ότι δεν πρέπει να είναι έδαφος για µικρόψυχους διαγωνισµούς.
Μπορεί να αποτελέσει το φυτώριο ενός νέου πολιτικού παρα-
δείγµατος µε αντιπαράθεση για τις ιδέες µας, µε σύµπνοια και
κοινή στάση, όµως, για τα ζητήµατα εκείνα τα οποία υπερβαίνουν
κοµµατικά στεγανά.

Θα ακούσω µε πολλή προσοχή τις απόψεις σας. Είµαι έτοιµος
να υιοθετήσω οποιαδήποτε δηµιουργική σκέψη ή πρόταση που
µπορεί να κάνει τη δουλειά µας καλύτερη. Και σας καλώ όλους
να αντιµετωπίσουµε αυτή την εθνική πρόκληση µαζί, βασισµένοι
πάνω από όλα στην επιστηµονική αλήθεια, στον πολιτικό ρεαλι-
σµό και κυρίως και πάνω από όλα, στον ορθό λόγο.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κατόπιν έχει τον

λόγο η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Φωτεινή Γεννηµατά για είκοσι πέντε λεπτά.

18036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας ακούγαµε όλη αυτή την ώρα που
παρουσιάζατε µια κατάσταση σχεδόν ειδυλλιακή για αυτά που
συµβαίνουν στον τόπο. Και είµαι βέβαιη ότι οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες που σας άκουγαν, που ζουν µέσα στην αγωνία, τον
φόβο και την ανασφάλεια αναρωτιούνται όλη αυτή την ώρα αν
εκείνοι είναι εκτός τόπου και χρόνου.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι ακριβώς επειδή εµείς αντιλαµβα-
νόµαστε τι συµβαίνει γύρω µας σε αυτή τη χώρα, γι’ αυτό ζητή-
σαµε σήµερα να γίνει αυτή η συζήτηση στη Βουλή.

Και πρέπει να σας πω ότι είτε σας ωραιοποιούν τα πράγµατα
είτε εσείς προσπαθείτε να τα ωραιοποιήσετε σε µας και µέσω
του ελληνικού Κοινοβουλίου στον ελληνικό λαό. Και τα δύο,
όµως, είναι εξαιρετικά επικίνδυνα ετούτη την ώρα. 

Θα έρθω αναλυτικά σε όλα τα ζητήµατα που θέσατε. Όµως
πριν µπω στην ουσία της συζήτησής µας, θέλω να σταθώ σε δύο
ζητήµατα που θεωρώ σηµαντικά. Είπατε και εσείς ότι η ζωή µας
δεν θα είναι ποτέ ξανά η ίδια µετά τον κορωνοϊό. Είναι βέβαιο ότι
η πανδηµία αλλάζει τον τρόπο που βλέπουµε τα πράγµατα, αλ-
λάζει την καθηµερινότητά µας, αλλάζει, αν θέλετε, τον ίδιο τον
δηµόσιο βίο.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τίποτα, απολύτως τίποτα
δεν δικαιολογεί να προωθείται ο βιασµός ως µια καθηµερινή κα-
νονικότητα και µάλιστα από τηλεοπτική εκποµπή. Δεν µπορώ να
µην αναφερθώ σε αυτό που έγινε τις τελευταίες µέρες. Και θέλω
να δηλώσω ότι ως πολιτικός και ως γυναίκα όχι µόνο είµαι απέ-
ναντι σε αυτές τις λογικές, αλλά θα τις αντιπαλέψω και µε όλες
µου τις δυνάµεις. Και θεωρώ ότι αυτό πρέπει να κάνει και να κα-
ταδικάσει αυτά τα φαινόµενα το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων
της Βουλής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Έρχοµαι στο δεύτερο σηµαντικό πρόβληµα που δηµιουργεί η

πανδηµία του κορωνοϊού. Αποδυναµώνεται καθηµερινά η δηµο-
κρατία, γιατί καθηµερινά αποδυναµώνεται η λογοδοσία, η δια-
βούλευση, η σωστή νοµοθέτηση, ο κοινωνικός έλεγχος, η ίδια η
λειτουργία του Τύπου. Υπάρχουν κυβερνήσεις που όλο και πε-
ρισσότερο όλα αυτά τα βλέπουν ως µία περιττή πολυτέλεια
δήθεν µπροστά σε αυτά που αντιµετωπίζουν. Και, δυστυχώς, πα-
ρατηρούµε αυτά τα συµπτώµατα και στη λειτουργία της δικής
σας Κυβέρνησης και δεν µπορώ παρά να το επισηµάνω σήµερα
από αυτό το Βήµα.

Δείξαµε, το Κίνηµα Αλλαγής, την υπεύθυνη στάση µας από την
πρώτη στιγµή που εµφανίστηκε ο κορωνοϊός στην Ελλάδα. Και
είναι βέβαιο ότι αυτή η κρίση µάς οδηγεί να θέσουµε ως προτε-
ραιότητα την προστασία της ανθρώπινης ζωής. Όµως, για µας
παράλληλα µαζί µε αυτή την τόσο σηµαντική µάχη είναι εξαιρε-
τικά σηµαντική η προσπάθεια να µην επιτρέψουµε να δοθεί το
χαριστικό χτύπηµα σε αυτούς που ακόµα πληρώνουν τα σπα-
σµένα της προηγούµενης κρίσης. 

Αλίµονο, κύριε Πρωθυπουργέ, αν πάνω στην πλάτη του Έλ-
ληνα που, όπως σας είπα πριν, είναι φοβισµένος και ανήσυχος,
έρθουν να προστεθούν κατορθώµατα µιας παλιάς Δεξιάς, της
Δεξιάς που έχει κρυφή ατζέντα στα εθνικά θέµατα, της Δεξιάς
που στα δύσκολα ψάχνει να αναζητήσει φταίχτες αλλού, ακόµα
κι αν αυτοί πολλές φορές είναι νέοι ή και ανήλικοι µαθητές, της
Δεξιάς που πιστεύει στο δόγµα «νόµος και τάξη», αλλά όχι για
όλους, έχει δύο µέτρα και δύο σταθµά -προσωπικά διαφωνώ και
µε το «νόµος και τάξη», αλλά και µε τα «δύο µέτρα και δύο
σταθµά»- της Δεξιάς της επανίδρυσης του κράτους µε γαλάζια
βιογραφικά, της Δεξιάς που διαστρεβλώνει την πραγµατικότητα,
όπως τη βολεύει, ακόµα και όταν καίγονται µνηµεία παγκόσµιας
πολιτιστικής κληρονοµιάς, της Δεξιάς που βλέπει στα δηµόσια
αγαθά της παιδείας και της υγείας, κύριε Πρωθυπουργέ, ένα πε-
ριττό λίπος που µπορεί είτε να το κόψει, είτε να το προσφέρει σε
διάφορες φιλικές δυνάµεις και της Δεξιάς που πουλάει τελικά ως
µεταρρυθµίσεις ό,τι έχει αποµείνει από µνηµονιακή υποχρέωση
και όπου την εξυπηρετεί, κάνει και ένα copy-paste στις προτά-
σεις των άλλων. Και τέλος, της Δεξιάς που δεν έχει πει ούτε µία
κουβέντα για την αύξηση της χρηµατοδότησης του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και των δηµόσιων νοσοκοµείων. Δεν υπάρχει

ούτε µία λέξη σε όλο αυτό το σχέδιο των «σοφών», που προφα-
νώς υιοθετείτε.

Αν µη τι άλλο, κύριε Μητσοτάκη, θέλω να σας πω ότι αυτή η
µάσκα του σοσιαλδηµοκράτη που προσπαθείτε να φορέσετε τον
τελευταίο καιρό, δεν σας προστατεύει από τις χρόνιες ασθένειες
του κόµµατός σας και της παράταξής σας. Αυτές οι πολιτικές
σάς ακολουθούν. 

Είναι χρέος, λοιπόν, της Αντιπολίτευσης και της δηµοκρατικής
παράταξης να σας ζητήσουµε σήµερα τον λόγο, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, για τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας το τελευταίο
εξάµηνο, γιατί, παρά τα όσα µας είπατε, η αλήθεια είναι µία:
Ακόµα και σήµερα αναζητείτε σχέδιο γι’ αυτή τη δεύτερη φάση
της πανδηµίας, γιατί δεν αξιοποιήσατε το διάστηµα που η παν-
δηµία ήταν σε ύφεση, γιατί το ηλιοβασίλεµα της Σαντορίνης δυ-
στυχώς το ακολούθησαν κρούσµατα εισερχόµενα, τα οποία
µάλιστα για αρκετές µέρες κυκλοφορούσαν ελεύθερα µέχρι να
βγει το τεστ, το αποτέλεσµά του, και να ξέρουµε αν αυτός ο άν-
θρωπος θα πρέπει να περιοριστεί ή όχι. Και βέβαια όλα αυτά τα
ακολούθησαν τοπικά lockdown. Kάποτε εσείς µας λέγατε ότι η
χώρα δεν αντέχει νέο γενικό lockdown ούτε τοπικό. Tώρα βε-
βαίως βλέπουµε να διαµορφώνεται µία άλλη πραγµατικότητα µε
ευθύνη σας.

Στην πραγµατικότητα περιορίσατε τους ελέγχους αντί να τους
αυξήσετε, γιατί ξεµείνατε από εργαστήρια και µοριακούς αναλυ-
τές. Τα κρούσµατα πολλαπλασιάστηκαν, κύριε Πρωθυπουργέ,
όπως και οι ασθενείς στις εντατικές, όπως και τα θύµατα που
θρηνούµε και τώρα απειλείται το σύνολο του πληθυσµού, ακόµα
και οι νέοι. Ο µέσος όρος των νέων κρουσµάτων είναι τριάντα
εννέα ετών και οι προβλέψεις των ειδικών είναι δυσµενείς. Η επι-
στροφή, λοιπόν, του προβλήµατος είναι γεγονός. 

Και εγώ ρωτώ: Πώς φτάσαµε ως εδώ, κύριε Μητσοτάκη, να
κινδυνεύουµε να χάσουµε ό,τι κερδίσαµε όλοι µαζί στην πρώτη
φάση της πανδηµίας; Θα σας πω αµέσως. Θα σας απαντήσω
εγώ. Πρώτος εσείς δώσατε το µήνυµα της χαλάρωσης. Σχεδόν
σφυρίξατε τη λήξη, ενώ ήταν φανερό ότι δεν έχουµε τελειώσει
µε την πανδηµία. Τα ίδια τα στελέχη της Κυβέρνησής σας και
εσείς ο ίδιος συµµετείχατε σε σειρά εκδηλώσεων χωρίς να φο-
ράτε µάσκα και χωρίς να τηρείτε κανένα µέτρο προστασίας, ούτε
αποστάσεις, ούτε τίποτα. Όλα ήταν ελεύθερα. Και µόλις άρχισαν
να αυξάνονται τα κρούσµατα, άρχισαν να φταίνε οι νέοι. Είναι
αδιανόητα πράγµατα αυτά. 

Μας είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, τον Ιούνιο ότι είναι µηδενικά
τα κρούσµατα. Ανοίξατε τον τουρισµό -και κυρίως τα χερσαία
σύνορα- χωρίς όρους, χωρίς κανέναν έλεγχο στην αρχή. «Ελάτε»
είπατε «στην Ελλάδα, φέρτε και τους φίλους σας. Εµείς ανοί-
ξαµε». Δικά σας λόγια είναι αυτά. Και τώρα επιµένετε ότι τα
κρούσµατα δεν είναι εισαγόµενα, ότι φταίνε οι πολίτες. 

Αφού δεν είχαµε κρούσµατα, κύριε Μητσοτάκη, πώς κόλλη-
σαν, λοιπόν, µεταξύ τους οι πολίτες, αφού δεν είχαµε κρούσµατα
στην Ελλάδα; Πότε µας λέγατε ψέµατα; Όταν µας λέγατε ότι δεν
έχουµε κρούσµατα; Όταν µας λέγατε ότι δεν είναι εισαγόµενα
και δεν φταίει ο τουρισµός; Ή µας λέγατε ψέµατα και στις δύο
περιπτώσεις, γιατί η αλήθεια είναι ότι και κρούσµατα είχαµε και
εισαγόµενα κρούσµατα είχαµε τελικά;

Ο κατάλογος των λαθών δεν σταµατά σε αυτά που ανέφερα.
Πρέπει να σας θυµίσω ότι όλο το καλοκαίρι οι πολίτες κυριολε-
κτικά στοιβάζονταν στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Τώρα αρχί-
σατε να συζητάτε, κατόπιν εορτής, για περισσότερα δροµολόγια
κ.λπ., ακόµα και για προσλήψεις οδηγών και αγορά λεωφορείων.
Αυξήσατε το ποσοστό πληρότητας στα καράβια στο 85% και στα
αεροπλάνα στο 100%, την ώρα ακριβώς που αυξάνονταν τα
κρούσµατα. 

Ενώ γνωρίζατε ότι τα κέντρα φιλοξενίας µεταναστών ήταν
υγειονοµικές βόµβες, δεν κάνατε τίποτα για να προφυλάξετε την
υγεία τους και ακόµα περισσότερο δεν κάνατε τίποτα για να πε-
ριορίσετε τη διασπορά, διότι οι άνθρωποι αυτοί κυκλοφορούν
παντού, πηγαίνουν στα νοσοκοµεία, φεύγουν από τα νοσοκοµεία,
βγαίνουν τα αποτελέσµατα, δεν τους βρίσκουν οι γιατροί. Ρωτή-
στε να σας πουν τι γίνεται. Κυκλοφορούν παντού. 

Και βεβαίως, αυτό που γίνεται στα γηροκοµεία είναι εφιαλτικό
και απαράδεκτο. Το είχαµε επισηµάνει από την αρχή. Ξέρατε ότι
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εκεί θα υπάρξει πρόβληµα και δεν λάβατε µέτρα για να προστα-
τεύσετε την υγεία και τη ζωή αυτών των ανθρώπων.

Το κλειδί, κύριε Πρωθυπουργέ, σε αυτή την υπόθεση -το
έχουµε πει πολλές φορές και δεν θα κουραστώ να το επαναλαµ-
βάνω, από τον Απρίλη το λέµε- είναι τα τεστ και µαζί τα κινητά
κλιµάκια για έγκαιρη ιχνηλάτηση. Όχι µόνο δεν τα οργανώσατε
έγκαιρα, αλλά αφήσατε και την αισχροκέρδεια να φουντώσει.
Μας είπατε ότι συνεργάζονται τα δηµόσια νοσοκοµεία µε τον
ιδιωτικό τοµέα. Εξηγήστε µας µε ποιον ακριβώς τρόπο, γιατί
µέχρι τώρα αρνείστε να βάλετε πλαφόν στην τιµή του τεστ και
να το καλύψει ο ΕΟΠΥΥ και τώρα τρέχετε.

Το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας δήλωσε πως δεν αντέχει άλλα
τεστ λόγω, προφανώς, ελλείψεων χρηµατοδότησης, προσωπικού
και αντιδραστηρίων. Στα νοσοκοµεία υπάρχει πολύ σοβαρή κα-
θυστέρηση στην έκδοση των αποτελεσµάτων των τεστ, ακόµα
και σε ανθρώπους, σε ασθενείς που περιµένουν να χειρουργη-
θούν.

Πείτε µας, λοιπόν, ακριβώς πώς έγινε αυτή η συνεργασία µε
τον ιδιωτικό τοµέα. Διαψεύδετε όσα γράφονται για το ΠΕΣΥ της
1ης Περιφέρειας; Έδωσε ή δεν έδωσε εντολή να συµβληθούν νο-
σοκοµεία της Αττικής µε συγκεκριµένο ιδιωτικό όµιλο για τα τεστ
και µάλιστα µε υπερκέρδος υπέρ του οµίλου σε σχέση µε το κό-
στος στο ΕΚΕΑ; Μήπως υπήρχε και γνωστός µεσάζοντας;

Εγώ ρωτώ, λοιπόν, πού πάµε.
Ακούστε, κύριε Πρωθυπουργέ, το εξής. Πρέπει σήµερα να δε-

σµευτείτε σε εµάς ότι όλα τα δηµόσια νοσοκοµεία -και τα πανε-
πιστηµιακά- θα είναι σε θέση να κάνουν τεστ στους πολίτες, γιατί
τώρα δεν µπορούν. Μεγάλα δηµόσια νοσοκοµεία δεν είναι σε
θέση να το κάνουν. Εσείς κυβερνάτε, εσείς έχετε την ευθύνη να
λύνετε τα προβλήµατα.

Για µας, την υπεύθυνη Αντιπολίτευση, ο δρόµος είναι ένας, να
ασκούµε σκληρή κριτική ακριβώς για να προλαβαίνουµε, να διορ-
θώνουµε και τελικώς, να αντιπροτείνουµε δηµιουργικές εναλλα-
κτικές λύσεις. Εµείς δεν καθόµαστε µε σταυρωµένα τα χέρια να
περιµένουµε να αυξηθεί η οργή και ο πόνος και να έρθουµε κά-
ποια στιγµή όλο αυτό να το καρπωθούµε. Μακριά από εµάς όλες
αυτές οι λογικές.

Τώρα έρχοµαι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και συνεχίζω µε την
ουσία, ότι, πράγµατι, κύριε Μητσοτάκη, χρειάζεται στήριξη, αλλά
στην πράξη. Επιτέλους, όχι άλλα λόγια. Τους χειροκροτήσατε
τους υγειονοµικούς από τα µπαλκόνια στην καρδιά της κρίσης.
Τους εντάξατε στα βαρέα και ανθυγιεινά; Όχι. Το αρνείστε.
Τόσες φορές καταθέσαµε πρόταση νόµου και απαντάτε συνέ-
χεια, σταθερά µε ένα «όχι». Στην πράξη πρέπει να αναγνωρί-
σουµε την προσφορά τους.

Έρχοµαι στο τακτικό προσωπικό, γιατί µιλήσατε για προσλή-
ψεις. Επί ηµερών σας το τακτικό προσωπικό στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας έχει µειωθεί κατά χίλιους τριακόσιους σαράντα επτά για-
τρούς και υγειονοµικούς και έχουν µειωθεί και οι επικουρικοί,
κύριε Πρωθυπουργέ, κατά εκατόν τριάντα έξι και ψάχνουµε να
βρούµε πού είναι και τι ακριβώς κάνουν οι χιλιάδες προσωρινές
προσλήψεις, που συνολικά έγιναν -ξεπερνούν τις οκτώ χιλιάδες-
µε πρόσχηµα την αντιµετώπιση του COVID-19. Πού είναι αυτοί
οι άνθρωποι; Τι κάνουν; Μόνο τετρακόσιοι δέκα από αυτούς είναι
γιατροί.

Γεγονός είναι ότι το σύστηµα αυτή τη στιγµή χρειάζεται άµεσα
πρόσληψη µόνιµου προσωπικού και βεβαίως, ταχύρρυθµα σεµι-
νάρια για το προσωπικό που θα προσληφθεί. Διότι ξέρετε τι θα
πάθουµε σε λίγο; Έχουµε τις δωρεές και αυτές καθυστερούν να
φτάσουν στο σύστηµα, αλλά θα φτάσουν. Θα έχουµε, λοιπόν,
κρεβάτια, θα έχουµε αναπνευστήρες και όλα τα µηχανήµατα που
χρειαζόµαστε και αν έχουµε καταφέρει να προσλάβουµε αυτό το
µόνιµο προσωπικό, θα είναι ένα προσωπικό που δεν θα έχει προ-
λάβει να εκπαιδευτεί για τη συγκεκριµένη λειτουργία στις µονά-
δες εντατικής θεραπείας και θα µένει να το κοιτάζει και εµείς θα
του ζητάµε και ευθύνες από πάνω.

Πείτε µας, λοιπόν, τι έχετε σχεδιάσει για την έγκαιρη εκπαί-
δευση αυτού του προσωπικού. Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
µέσα στο οποίο θα έρθει το µόνιµο προσωπικό; Πού έχουν δια-
τεθεί όλες αυτές οι χιλιάδες προσλήψεις; Τι κάνουν αυτοί οι άν-
θρωποι; 

Το επαναλαµβάνω: Επιτέλους αξιοποιήστε το δίκτυο της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας. Το φωνάζουµε από τον Μάρτιο, νο-
µίζω από την αρχή. Είχατε εξαγγείλει κάποια στιγµή τον Μάιο,
υιοθετώντας την πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής, ότι θα κάνετε
τα κινητά συνεργεία της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Ακόµα
τα περιµένουµε αυτά. Εν όψει του χειµώνα, και επειδή ξέρουµε
ότι θα έρθει να προστεθεί και η γρίπη, είναι αναγκαίο να προχω-
ρήσετε πάρα πολύ γρήγορα στη δηµιουργία αυτών των κλιµα-
κίων. Έχετε το δίκτυο. Συντονίστε το, οργανώστε το. Μην κάνετε
µονάχα προσλήψεις παντού. 

Θα επαναλάβω βέβαια το θέµα µε τα τεστ. Τεστ, τεστ, τεστ,
µε προτεραιότητα τους υγειονοµικούς, τις προνοιακές δοµές, τα
γηροκοµεία, τις υπηρεσίες του δηµοσίου που έρχονται σε επαφή
µε το κοινό και βέβαια τις δοµές των µεταναστών. Ο ιδιωτικός
τοµέας πρέπει κι αυτός να αναλάβει τις ευθύνες του, προφανώς
µε µικρότερο κέρδος. Ας καταλάβουν ότι µέσα σε αυτή την
κρίση, δεν είναι δυνατόν το κέρδος τους να είναι το ίδιο, να ευ-
νοούνται µόνο αυτοί από αυτά που συµβαίνουν σε αυτόν τον
τόπο. Δεν µπορείτε να τους το δώσετε να το κατανοήσουν αυτό;
Δεν µπορείτε να τους εντάξετε σε έναν κεντρικό σχεδιασµό; Να
τους δώσετε µια ευθύνη έστω να αναλάβουν τους εργαζόµενους
των επιχειρήσεων που επιστρέφουν στη δουλειά τους µετά από
τις διακοπές. Πληρώνονται όλα αυτά και είναι πολλά λεφτά, κύριε
Πρωθυπουργέ. 

Είναι αυτονόητο ότι όταν παραδοθεί το εµβόλιο, θα πρέπει να
υπάρξει η δυνατότητα άµεσης και δωρεάν πρόσβασης σε όλους
τους πολίτες, µε προτεραιότητα βεβαίως στις ευπαθείς κατηγο-
ρίες του πληθυσµού. Όµως, το ερώτηµα είναι ποιοι θα θέλουν
και θα δεχθούν να κάνουν το εµβόλιο αυτό. 

Επισηµαίνω, λοιπόν, πολύ έγκαιρα, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι
χρειάζεται καµπάνια ενηµέρωσης υπέρ του εµβολίου. Επίσης,
χρειάζεται και καµπάνια ενηµέρωσης υπέρ της µάσκας. Είναι
αδιανόητα αυτά που ζούµε τις τελευταίες µέρες στην Ελλάδα.
Πρέπει επιτέλους να χτυπηθεί αυτή η λογική της θεωρίας συνω-
µοσίας µια και έξω στον τόπο. Είναι µια λογική που ξεκίνησε σε
άλλες δύσκολες στιγµές, στο ξεκίνηµα της οικονοµικής κρίσης. 

Σας θυµίζω ότι αυτή τη λογική του «αντί» -αντιµνηµόνιο, δη-
λαδή υπάρχει µια άλλη πολιτική, ένα άλλο µείγµα, δεν τα κάνουνε
καλά οι γερµανοτσολιάδες, που προστέθηκε στη συνέχεια, οι
προδότες, όλοι αυτοί- το κόµµα σας την καθιέρωσε, κύριε Μη-
τσοτάκη. Και βεβαίως ήρθαν στη συνέχεια άλλες λαϊκιστικές δυ-
νάµεις και τα σάρωσαν όλα. 

Τώρα, λοιπόν, αυτό το «αντί» που το φτιάξατε και το χτίσατε,
το βρίσκετε απέναντί σας, αλλά το κακό είναι ότι το βρίσκει και
η ίδια η χώρα, δεν το βρίσκετε µονάχα εσείς και η Κυβέρνησή
σας. Και µόνο όλοι µαζί µπορούµε να βάλουµε ένα τέλος σε αυτή
τη λογική, που είναι επικίνδυνη για την υγεία και τη ζωή των πο-
λιτών. 

Τέλος, χρειάζεται σοβαρή προετοιµασία για τα ταξίδια από εδώ
και πέρα από χώρα σε χώρα. Το λέγαµε από την αρχή και κατα-
λαβαίνω ότι δεν είναι µονάχα δική σας ευθύνη. Δεν µπορείτε
µόνος σας να επιβάλλετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή στη διεθνή
κοινότητα το τι θα γίνει, αλλά και εσείς έχετε φωνή και πρέπει αυτή
η φωνή να είναι δυνατή. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό, η κάθε
χώρα κάθε µήνα ή κάθε δεκαπέντε µέρες να αλλάζει τα δεδοµένα
για το πώς µπορεί κάποιος να ταξιδέψει, διότι θα είναι ολέθριες οι
επιπτώσεις στην οικονοµία από εδώ και πέρα αν αυτό συνεχιστεί.
Θα σταµατήσουν τα ταξίδια, θα περιοριστούν σηµαντικά. 

Καθορίστε, λοιπόν, ένα πλαίσιο για να ξέρουν οι ταξιδιώτες
εξαρχής τι ακριβώς πρέπει να κάνουν. Πρέπει να έχουν αρνητικό
τεστ; Ποτέ; Πόσες µέρες πριν; Πρέπει να συµπληρώνουν αυτή
τη φόρµα που έχετε φτιάξει; Να συµπληρώνουν τη φόρµα. Πρέ-
πει είναι να είναι ενιαίοι κανόνες και γνωστοί και σταθεροί, εκτός
αν υπάρχουν δραµατικές εξελίξεις στην υπόθεση του κορωνοϊού,
αυτό το καταλαβαίνουµε όλοι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση που δηµιουργείται
µε το άνοιγµα των σχολείων -έρχοµαι σ’ αυτό το πολύ µεγάλο
θέµα- αναδεικνύει για άλλη µια φορά το ότι η Κυβέρνηση είναι
ανέτοιµη. Μακριά από εµάς η λογικές τού να µην ανοίξουν τα
σχολεία. Εµείς δεν θέλουµε κλειστά σχολεία. Θέλουµε ασφαλή
σχολεία.
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Εδώ ελάτε να δούµε και να συζητήσουµε τι έχετε κάνει και τι
µπορούσε να γίνει, γιατί χάσατε όλους αυτούς τους µήνες που
µπορούσατε να έχετε συζητήσει και µε την εκπαιδευτική κοινό-
τητα και να έχετε ενηµερώσει γονείς και µαθητές και να έχετε
λάβει τα µέτρα σας, έτσι ώστε να µην έχουµε πάνω από δεκα-
πέντε παιδιά σε κάθε τµήµα. Αυτό το στοιχειώδες δεν µπορού-
σαµε να το συµφωνήσουµε και έρχεστε και µου λέτε, κύριε
Πρωθυπουργέ, «ναι, το ακούω για τα ολιγοµελή τµήµατα, καλό
θα ήταν, αλλά δεν µπορούµε να το κάνουµε». Γιατί δεν µπορείτε
να το κάνετε; Γιατί δεν µπορούσαν να βρεθούν περισσότερες αί-
θουσες; Γιατί δεν µπορούσαν να ενεργοποιηθούν οι καθηγητές
είτε µε εθελοντισµό είτε µε προσλήψεις; Γιατί δεν µπορούσε να
αξιοποιηθεί η εξ αποστάσεως εκπαίδευση η πραγµατική, όχι η
τάξη - στούντιο; Μπορούσατε να είχατε κάνει επιµόρφωση των
καθηγητών όλο αυτό το διάστηµα. Γιατί δεν µπορούσατε να
έχετε οργανώσει ακόµα και βάρδιες; Μπορούσατε να είχατε µει-
ώσει ακόµα και την ύλη. Χίλια πράγµατα µπορώ να σας συζη-
τήσω τώρα. Γιατί, λοιπόν, ήταν τόσο δύσκολο και αδύνατον
τελικά να κάνουµε αυτό που κάνουν οι περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες και πρέπει τελικά να επιβάλετε εσείς τον συνωστισµό στα
παιδιά µέσα στην τάξη; 

Εµάς, λοιπόν, µας ενδιαφέρει η ασφάλεια και των παιδιών και
των εκπαιδευτικών και των εργαζοµένων στα σχολεία και των οι-
κογενειών όλων αυτών. Είναι πολύ κρίσιµο αυτό, αλλά φαίνεται
ότι αρκεί στην Κυβέρνηση να έχουν τα παιδιά µια µάσκα και ένα
παγουρίνο. Αυτά και ο θεός βοηθός, προσθέτω εγώ στη συνέ-
χεια. 

Σας ενοχλεί η κριτική που σας κάνω συχνά ότι ακολουθείτε τη
λογική «βλέποντας και κάνοντας», αλλά τι διαφορετικό έχετε
κάνει στο άνοιγµα των σχολείων; Πείτε µας κάτι συγκεκριµένο. 

Εγώ θέλω να σας διαβάσω µια επιστολή που µου ήλθε πριν
από µία-δύο ηµέρες στο προσωπικό µου e-mail. Γράφει ο σύζυ-
γος µιας εκπαιδευτικού: «Θα ήθελα να µοιραστώ µαζί σας ένα
γεγονός το οποίο µε προβληµάτισε ιδιαίτερα. Η σύζυγός µου
είναι δασκάλα και την Πέµπτη το βράδυ έλαβε ένα ενηµερωτικό
e-mail σύµφωνα µε το οποίο µετά από επικοινωνία της Διεύθυν-
σης Εκπαίδευσης ο ΕΟΔΥ έδωσε οδηγία όλοι οι δάσκαλοι του
σχολείου -και η σύζυγός µου- θα πρέπει να µπουν σε καραντίνα
για δεκατέσσερις µέρες. Ο λόγος ήταν µια δασκάλα η οποία συµ-
µετείχε στη συνεδρίαση του συλλόγου διδασκόντων του σχο-
λείου της που είχε γίνει πριν από δύο-τρεις µέρες και βρέθηκε
θετική». Η δασκάλα αυτή βεβαίως αυτές τις δύο-τρεις µέρες κυ-
κλοφορούσε στον νοµό παντού, χωρίς να ξέρει το αποτέλεσµα. 

Μου γράφει, λοιπόν: «Δεν µπορώ να σας περιγράψω την ανα-
στάτωση που προκλήθηκε στους ανθρώπους αυτούς και στις οι-
κογένειές µας. Την επόµενη µέρα, µετά από παρέµβαση του
Υπουργείου Παιδείας και διαβούλευση µε τον ΕΟΔΥ, στάλθηκε
νέα ενηµέρωση, σύµφωνα µε την οποία δεν θα µπουν τελικά σε
καραντίνα όλοι οι δάσκαλοι που συµµετείχαν στη συνεδρίαση,
αλλά µόνο αυτοί που κάθονταν δίπλα στη δασκάλα που βρέθηκε
θετική». Λέει ο άνθρωπος: «Προφανώς δεν είµαι σε θέση να
κρίνω την ουσία της υπόθεσης, όµως είναι ορατή διά γυµνού
οφθαλµού η παντελής απουσία ενός πλαισίου βασικών οδηγιών
από τους αρµόδιους φορείς». Ο ίδιος τα γράφει αυτά, δεν τα λέω
εγώ. «Δεν σας κρύβω» -µου γράφει- «ότι νιώσαµε εξαιρετικά
µόνοι. Δεν ξέραµε τι να κάνουµε. Η ανασφάλεια είναι ο χειρότε-
ρος σύµβουλος σε τέτοιες περιπτώσεις. Αντιλαµβάνεστε ότι η
εκπαιδευτική κοινότητα είναι σε αναβρασµό».

Μετά απ’ αυτό το περιστατικό εκδόθηκαν οδηγίες του ΕΟΔΥ,
τις οποίες σας καλώ να µελετήσετε, γιατί απ’ αυτά που κοίταξα
εγώ το συµπέρασµα είναι ότι απλώς θεσµοθετήθηκε το µπάχαλο.
Θα τα πούµε, αν θέλετε, στη δευτερολογία. 

Πράγµατι, δεν προσφέρεται ο χώρος της παιδείας ούτε για
στείρα αντιπολίτευση, αλλά ούτε και για προχειρότητα και πει-
ραµατισµούς και αυτό θα πρέπει όλοι να το έχουµε πολύ καλά
στο µυαλό µας. Βεβαίως, τα προβλήµατα δεν αντιµετωπίζονται
µε τον αυταρχισµό. Ο τσαµπουκάς στα παιδιά και µάλιστα σε
εφήβους µπορεί να φέρει τα ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα
απ’ αυτά που προσδοκούµε και αυτό να το έχετε στο µυαλό σας.

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο τρίτο θέµα
της συζήτησης, δηλαδή σχετικά µε τις επιπτώσεις στην οικονοµία

και την κοινωνία, στις επιχειρήσεις και στους εργαζόµενους.
Απευθύνοµαι και πάλι στον Πρωθυπουργό που όχι µόνο έχει την
κεντρική ευθύνη όλων τελικά των αποφάσεων, αλλά επιπλέον,
αντί για επιτελικό κράτος, έχει στήσει στο Μέγαρο Μαξίµου έναν
πολύ συγκεντρωτικό µηχανισµό.

Κύριε Μητσοτάκη, µας είπατε και εσείς ότι η οικονοµία µας
οδηγείται σε διψήφια ύφεση, 15,2% στο δεύτερο τρίµηνο. Αυτό
σηµαίνει ότι σε µεγάλο βαθµό -προφανώς όχι µόνο λόγω αυτού,
δεν τα µηδενίζουµε και δεν τα ισοπεδώνουµε όλα- τα µέτρα σας
αποδείχτηκαν ανεπαρκή και καθυστερηµένα. Πρέπει να ξέρετε
ότι υπάρχουν µεγέθη της οικονοµίας που γυρίζουν πίσω ακόµη
και είκοσι δύο χρόνια. Οι µικροµεσαίοι απειλούνται µε λουκέτα.
Η ΓΣΕΒΕΕ µιλάει για τον θάνατο του εµποράκου, του επαγγελ-
µατία και του βιοτέχνη προσθέτω εγώ. Έχουµε µειώσεις τζίρου
που κατά µέσο όρο βρίσκονται στο 45% και η ρευστότητα δεν
έφτασε ποτέ σε αυτούς που την είχαν πραγµατικά ανάγκη. Αφή-
σατε τις τράπεζες να κάνουν κουµάντο και στην πραγµατικότητα
έδωσαν τα δάνεια στους καλούς τους πελάτες.

Τώρα εξαγγέλλετε έναν νέο πτωχευτικό κώδικα που ουσια-
στικά µετατρέπει τους ιδιοκτήτες σε ενοικιαστές της πρώτης κα-
τοικίας τους. Για άλλη µια φορά απλώς εξυπηρετείτε τα funds.
Οι ιδιοκτήτες γίνονται ενοικιαστές. Δεν προστατεύεται η πρώτη
κατοικία. Εµείς επιµένουµε στην πρότασή µας για ένα βιώσιµο
και αποτελεσµατικό πλαίσιο, για να προστατευθεί η πρώτη κα-
τοικία.

Έρχοµαι στον τουρισµό. Δυστυχώς είναι φανερό ότι η χρονιά
χάνεται. Δεν είναι αυτό το αποτέλεσµα που προσδοκούσαµε. Πή-
γαµε χειρότερα από τις προβλέψεις. Τα έσοδα από τους ξένους
τουρίστες θα περιοριστούν κάτω από το 20% της προηγούµενης
χρονιάς.

Δεν µειώσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, τον ΦΠΑ στην εστίαση και
στη διαµονή, για να κάνετε ελκυστικό και ανταγωνιστικό το ελ-
ληνικό προϊόν και βεβαίως δεν δώσατε ισχυρά κίνητρα, έγκαιρα,
για να ανοίξουν περισσότερες επιχειρήσεις. Η µεγάλη πλειοψη-
φία των ξενοδόχων κράτησε τις µονάδες κλειστές. Βεβαίως,
αυτό είχε ως αποτέλεσµα η ανεργία να παίρνει απειλητικές δια-
στάσεις.

Πανηγυρίζει πάλι ο Υπουργός σας, προκαλώντας και την κοι-
νωνία και πάλι µε το voucher, για το ότι δήθεν αυξήθηκε η ανερ-
γία µόνο 1,3%. Ποιον κοροϊδεύει; Τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ
δείχνουν καθαρά ότι οι θέσεις εργασίας στην οικονοµία τον µήνα
Μάϊο ήταν εκατόν ενενήντα τρεις χιλιάδες τριακόσιες δώδεκα λι-
γότερες από τον Μάιο του 2019. Το χειρότερο απ’ όλα που επι-
σηµαίνεται είναι ότι περίπου διακόσιες χιλιάδες πολίτες έχουν
απογοητευτεί τόσο πολύ, ώστε δεν αναζητούν µια θέση εργα-
σίας, δεν διεκδικούν την ένταξή τους στην παραγωγή.

Βεβαίως, από την άλλη µεριά, εκτός από την ανεργία, το άλλο
φαινόµενο είναι ότι οι εργαζόµενοι καταδικάζονται στη φτώχεια.
Πάνω από ένα εκατοµµύριο έχουν ως µόνη πηγή εισοδήµατος
τούτη την ώρα το επίδοµα φτώχειας των 534 ευρώ και βεβαίως
εφαρµόζεται -θα έλεγα- πιεστικά το δόγµα «µισή δουλειά, µισός
µισθός». Αντί της επιδότησης της εργασίας µε το 40% του µι-
σθού, όπως εµείς είχαµε προτείνει, υποχρεώνετε επιχειρήσεις
και εργαζόµενους να δουλεύουν µονάχα µε µερική απασχόληση,
µε το αποτυχηµένο πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» και ταυτόχρονα
υπονοµεύετε τις κλαδικές συλλογικές συµβάσεις και αρνείστε να
τις στηρίξετε υποχρεωτικές. Στην πραγµατικότητα τι κάνετε µε
αυτή την τακτική; Κλείνετε το µάτι στους κακόπιστους και ασύ-
δοτους εργοδότες και αυτό δηµιουργεί αθέµιτο ανταγωνισµό
στην αγορά, γιατί δεν είναι όλοι οι εργοδότες στην ίδια µοίρα.

Εκατοντάδες χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλοι απειλούνται να χά-
σουν ακόµα και το επίδοµα ανεργίας. Και εγώ αναρωτιέµαι -αν
µπορείτε να µας δώσετε τα στοιχεία- πόσοι επιδοτήθηκαν πέρυσι
από τον ΟΑΕΔ και πόσοι επιδοτούνται τώρα µέσα από αυτό το
έκτακτο επίδοµα.

Πρόσφατα ο Υπουργός σας κατέθεσε στη Βουλή διατάξεις για
νέα δυσµενή µέτρα. Όποιος εργαζόµενος, λέει, αναγκαστεί να
µπει σε καραντίνα, έστω και χωρίς να έχει ο ίδιος ευθύνη, πρέπει
στη συνέχεια να δουλέψει υπερωριακά χωρίς αµοιβή. Είναι όχι
µόνο απαράδεκτο και προκλητικό αλλά και προφανώς αντισυν-
ταγµατικό. Προβλέπεται η χορήγηση µειωµένου δώρου Χριστου-
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γέννων για τους εργαζόµενους που εξαναγκάστηκαν σε ανα-
στολή εργασίας. Πρέπει να το δείτε αυτό. Νοµοθετείτε έναν υπο-
λογιστή επί των 534 ευρώ.

Το κράτος, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, οφείλει να καλύψει
αυτή τη διαφορά. Οι εργαζόµενοι πρέπει να πάρουν κανονικά το
δώρο που αντιστοιχεί στον ονοµαστικό µισθό τους.

Και ως κερασάκι στην τούρτα έρχονται και οι δηλώσεις για το
συνταξιοδοτικό. Θα επανέλθω στη δευτερολογία γιατί βλέπω ότι
δεν έχω καθόλου χρόνο γι’ αυτό τώρα.

Είπα και στην αρχή ότι µε προβληµατίζει ιδιαίτερα το γεγονός
ότι προσπαθείτε να ωραιοποιήσετε καταστάσεις. Μάλιστα έρχε-
στε και κάνετε άστοχες συγκρίσεις µε οικονοµίες άλλων χωρών
που έχουν µια τελείως διαφορετική διάρθρωση από τη δική µας.
Κι αυτό δεν είναι µόνο λάθος. Σας άκουσα και προηγουµένως
που επαναλάβατε νούµερα και κάνατε συγκρίσεις. Αλλά όλο
αυτό αποπροσανατολίζει από σωστές λύσεις αντιµετώπισης των
προβληµάτων της ελληνικής οικονοµίας που έχει ιδιαιτερότητες.
Άρα θα πρέπει να σχεδιάσουµε λύσεις ακριβώς πάνω στα προ-
βλήµατα της ελληνικής οικονοµίας. Αν δεν τα βλέπουµε, γιατί θέ-
λουµε να τα ωραιοποιούµε, πολύ απλά δεν θα τα λύσουµε ποτέ.
Δεν θα τα λύσετε ποτέ.

Δεν µας ακούσατε όταν σας προτείναµε το ενδιάµεσο πρό-
γραµµα για να µείνει ζωντανή η οικονοµία και όρθια η κοινωνία.
Αφήσατε στο έλεος επιχειρήσεις και εργαζόµενους. Σας το λέ-
γαµε. Είναι δύσκολο µετά να έρθεις να χτίσεις πάνω σε ερείπια.
Τώρα µας µιλάτε για εφεδρείες. Αφού χάσατε τις µάχες, όµως.
Γι’ αυτό ψάχνετε τις εφεδρείες.

Και επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, κύριε Μητσοτάκη.
Πάρτε τώρα αποτελεσµατικά µέτρα πριν να είναι αργά. Θα περι-
µένουµε να σας ακούσουµε και στην έκθεση. Δεν είναι πια έκ-
θεση. Είναι το forum της Έκθεσης Θεσσαλονίκης. Δυστυχώς όλα
αλλάζουν. Θα είµαστε όµως εκεί και µε τις δικές µας προτάσεις
και µε απαντήσεις σε όσα θα ακούσουµε.

Για τις επιχειρήσεις αυτό που χρειάζεται είναι νέο πρόγραµµα
χορήγησης ρευστότητας µε κύριο κριτήριο αυτή τη φορά τη βιω-
σιµότητα της επιχείρησης, κύριε Πρωθυπουργέ, όχι το αν είναι
καλός πελάτης στις τράπεζες. Χρειάζεται ενίσχυση του προ-
γράµµατος επιστρεπτέας προκαταβολής. Με όλα του τα προβλή-
µατα ήταν το µόνο µέτρο που έφτασε και έδωσε µια ανάσα στις
επιχειρήσεις. Τίποτα άλλο δεν πέτυχε απ’ ό,τι έχετε ανακοινώσει
µέχρι σήµερα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι πρέπει να ενισχυθεί το µέτρο αυτό µε
2 δισεκατοµµύρια ευρώ ακόµα, επιπλέον των 1,8 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ που έχετε εξαγγείλει και µε κύριο κριτήριο την πορεία
του κύκλου εργασιών των επιχειρήσεων έτσι ώστε η ρευστότητα
αυτή να είναι και δίκαιη.

Επιδότηση ενοικίου κατά 40% στις πληγείσες επιχειρήσεις, τη
φοιτητική στέγη ως το τέλος του 2020 χωρίς περαιτέρω επιβά-
ρυνση των ιδιοκτητών. Όµως, κύριε Μητσοτάκη, εµείς µιλάµε για
πλήρη επιδότηση του 40% του συνολικού ενοικίου. Εσείς έρχε-
στε και µιλάτε για επιδότηση 40% της µείωσης που θα κάνει, αν
κάνει, ο κάθε ιδιοκτήτης, δηλαδή πολύ µικρότερη ενίσχυση τε-
λικά προς τον ενοικιαστή από αυτή που χρειάζεται και απ’ αυτή
που προτείνουµε εµείς.

Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για µικροµεσαίους και
αγρότες και ακατάσχετο τραπεζικό λογαριασµό για τους επαγ-
γελµατίες. Αν δεν το κάνετε τώρα, πότε επιτέλους θα γίνει;

Παράταση ως το τέλος του χρόνου των µέτρων για την ανα-
βολή πληρωµών των επιχειρήσεων που έπληξε η κρίση, αλλά
ταυτόχρονα ένταξή τους σε βιώσιµες ρυθµίσεις για να µπορέ-
σουν κάποια στιγµή να αποπληρώσουν. Διότι τι θα γίνει, κύριε
Μητσοτάκη; Κάποια στιγµή θα ανοίξει η υποχρέωση να πληρώ-
σουν, όµως η οικονοµική κατάστασή τους δεν θα έχει βελτιωθεί
ως δια µαγείας από τη µια στιγµή στην άλλη, αφού µάλιστα και
εσείς δεν λαµβάνετε τα κατάλληλα µέτρα. Πώς, λοιπόν, θα µπο-
ρέσουν να πληρώσουν όταν θα τους πείτε «τώρα ελάτε», αν από
τώρα δεν έχετε προβλέψει βιώσιµες ρυθµίσεις για να µπορέσουν
να αντεπεξέλθουν;

Και βέβαια είναι πάρα πολύ σηµαντικό, µιας και µιλάµε για ρυθ-
µίσεις, όσοι έχουν ενταχθεί στη ρύθµιση των εκατόν είκοσι δό-
σεων και µέσα στο πρόβληµα του κορωνοϊού δεν είχαν τη

δυνατότητα να είναι εντάξει και να ανταποκριθούν στις υποχρε-
ώσεις τους, να µη βγουν από τη ρύθµιση αυτή. Είναι εξαιρετικά
σηµαντικό, κύριε Μητσοτάκη. Πρέπει να το κάνετε. Θα είναι ολέ-
θριο για όλους αυτούς τους ανθρώπους εάν χάσουν αυτή την
ευκαιρία, που δεν θα τους ξαναδοθεί. 

Και για να µη χαθεί και η επόµενη χρονιά στον τουρισµό, επα-
ναλαµβάνω την πρότασή µας µε στόχο την ανταγωνιστικότητα,
να µειωθεί στο 6% ο ΦΠΑ για την εστίαση και τη διαµονή και βε-
βαίως να µειωθεί ο ΦΠΑ στα νησιά, όλα τα νησιά που ίσχυε πριν
χωρίς εξαιρέσεις, τα νησιά του Αιγαίου.

Έρχοµαι στις προτάσεις µας για τους εργαζόµενους. Πρό-
γραµµα Επιδότησης Εργασίας, το επαναλαµβάνουµε για άλλη
µία φορά, αντί του αποτυχηµένου «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» για τις επιχει-
ρήσεις που υφίστανται τις συνέπειες της κρίσης.

Κάλυψη του 40% του µισθού των εργαζοµένων, µε διατήρηση
των θέσεων εργασίας και των υφιστάµενων συµβάσεων. Κάλυψη
όλων των εργαζοµένων, που χάνουν τη δουλειά τους, αλλά και
των ήδη ανέργων µε αυξηµένο επίδοµα ανεργίας για όσο διαρκεί
η κρίση και αξιοπρεπές επίδοµα, εγγυηµένο από σας, για τους
φθινοπωρινούς και χειµερινούς µήνες σε όλους τους εργαζόµε-
νους εποχικά στον τουρισµό και την εστίαση, χωρίς όρους και
προϋποθέσεις ενσήµων. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Τους πάτε
µήνα-µήνα µε παρατάσεις, µε τα ψίχουλα και σε πολλές περιπτώ-
σεις είναι οικογένειες και οι δύο, και ο άντρας και η γυναίκα δού-
λευαν, δουλεύουν στον τουρισµό. Πώς θα βγάλουν το χειµώνα,
πώς θα ζήσουν τα σπίτια τους και τα παιδιά τους; Οι υποχρεώ-
σεις τρέχουν. Μπορούν να κάνουν σχεδιασµό µε τις παρατάσεις
ενός µήνα και τα επιδόµατα φτώχειας; Αν δεν δείξει το κράτος
το πρόσωπό του σε αυτούς τους ανθρώπους, σε ποιον θα το δεί-
ξει;

Χορήγηση πλήρους δώρου Χριστουγέννων και επιδόµατος
αδείας στους εργαζόµενους, το είπα και πριν, µε αναστολή ερ-
γασίας, µε τη συµβολή του κράτους και κήρυξη επιτέλους ως
υποχρεωτικών των κλαδικών συµβάσεων, µε πρώτη αυτή του επι-
σιτισµού.

Και θα ήθελα να πω και δυο λόγια για τους αγρότες, που έχουν
εγκαταλειφθεί πλήρως στην τύχη τους. Είναι ανάγκη να στηριχ-
θούν οι κτηνοτροφικές επιχειρήσεις, µε καταβολή ενισχύσεων,
καταβολή το ταχύτερο όλων των οφειλόµενων ποσών από τον
ΕΛΓΑ και όλων των εκκρεµών επιδοτήσεων σε αγρότες και κτη-
νοτρόφους. Ρύθµιση των οφειλών σε τράπεζες και ΕΦΚΑ για
τους κλάδους που πλήττονται. Και καλύψτε επιτέλους, τις ζηµιές
λόγω των φυσικών καταστροφών, τα τελευταία χρόνια. Είναι
πάρα πολύ µεγάλο το πρόβληµα που έχουν αντιµετωπίσει οι
ελαιοπαραγωγοί. Όλους αυτούς τους µήνες δεν παίρνουµε
απαντήσεις. 

Θα επαναλάβω για άλλη µια φορά την ανάγκη για αναµόρ-
φωση του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Μιλάµε όλοι για την κλιµατική
αλλαγή, αλλά ο ΕΛΓΑ στον κανονισµό του δεν περιλαµβάνει απο-
ζηµιώσεις για επιπτώσεις στους αγρότες από φαινόµενα που
συνδέονται ήδη στη χώρα µας µε την κλιµατική αλλαγή. Επιτέ-
λους, πρέπει να γίνει. Καταβάλλετε στους αγρότες τα οφειλό-
µενα ποσά από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Και επιτέ-
λους, κάποια στιγµή ενηµερώστε µας τι έχετε συµφωνήσει για
τη νέα ΚΑΠ, που θα επηρεάσει σηµαντικά το µέλλον του αγροτι-
κού κόσµου της χώρας.

Κύριε Μητσοτάκη, µην επικαλείστε πάλι, αυτές τις δύσκολες
ώρες, την οικονοµική στενότητα, πρώτον, γιατί όπου θέλετε να
δώσετε, τα βρίσκετε τα ποσά, τα εξασφαλίζετε.

Δεύτερον, γιατί δεν έχουµε οικονοµικούς περιορισµούς φέτος.
Εσείς ο ίδιος είπατε ότι ο δανεισµός της χώρας, λόγω της συµ-
βολής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας είναι µε πολύ ευνοϊ-
κούς όρους. Άρα πρέπει να το αξιοποιήσουµε τώρα, όχι απλώς
να βλέπουµε τα διαγράµµατα. Η ΕΚΤ µάς έχει οδηγήσει εκεί όχι
η δική σας πολιτική, να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.

Τρίτον, χρησιµοποιήστε επιτέλους το απόθεµα, ιδίως το µέρος
που δεν χρειάζεται έγκριση του ESM και στηρίζεται στον ιδρώτα
των Ελλήνων πολιτών και στην υπερφορολόγηση. Αν όχι τώρα,
επαναλαµβάνω, που τα οικονοµικά και κοινωνικά αδιέξοδα είναι
εµφανή, πότε θα το κάνετε αυτό;

Είπατε στη Θεσσαλονίκη πρόσφατα ότι η Κυβέρνησή σας χα-

18040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρακτηρίζεται από αξιοπιστία, συνέπεια και αποτελεσµατικότητα.
Θα µπορούσα να τα αντιστρέψω, να µιλήσω για αναξιοπιστία,
ασυνέπεια, αναποτελεσµατικότητα και να προσθέσω και επι-
πλέον µια βαθιά συντηρητική προσέγγιση και αντίληψη στις
όποιες λύσεις δίνετε τελικά.

Η αλήθεια είναι, κύριε Μητσοτάκη, όσο κι αν δεν σας αρέσει,
ότι πορεύεστε µε τη λογική «βλέποντας και κάνοντας» και στην
πανδηµία και στην οικονοµία και, δυστυχώς, και στα εθνικά θέ-
µατα. Σας είπα τις προάλλες, εδώ στη συζήτησή µας και πάλι στη
Βουλή, ότι δεν ηγείστε, ότι δεν προηγείστε, ότι ακολουθείτε στην
εξωτερική πολιτική. Δεν επιδιώξατε να διαµορφωθεί εθνική
γραµµή µε αρραγές εσωτερικό µέτωπο. Αρνείστε το Συµβούλιο
των Πολιτικών Αρχηγών.

Μάλιστα, τα διάφορα «παπαγαλάκια» προσπαθούν να απαξιώ-
σουν στον δηµόσιο διάλογο αυτού του είδους τις συζητήσεις.

Θέλω να πιστεύω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι δεν τα υιοθετείτε
όλα αυτά που λένε για λογαριασµό σας. Θα ήταν χρήσιµο να
ακούσουµε τη δική σας άποψη.

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι αφήνετε χώρο και στον εθνι-
κισµό και στην πατριδοκαπηλία µε τον τρόπο που χειρίζεστε τα
πράγµατα και έχετε βεβαίως αποκλειστική την ευθύνη.

Λέγατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι καµµία πρόκληση δεν θα µεί-
νει αναπάντητη. Το «ORUC REIS», όµως, εξακολουθεί να κάνει
βόλτες σαν να µην τρέχει απολύτως τίποτα. Μάθαµε από τον
δικό σας πρώην σύµβουλο ότι δεν κόβει βόλτες απλώς, αλλά
έκανε και έρευνες. Kαι όταν τα είπε αυτά δεν τον διαψεύσατε,
τον απολύσατε µάλλον επειδή τα είπε, αφού δεν τον έχετε δια-
ψεύσει µέχρι σήµερα. Σας ρώτησα την προηγούµενη φορά και
απάντηση δεν πήρα. Ξαναθέτω το ερώτηµα.

Την ίδια στιγµή οι απειλές και οι εκβιασµοί κλιµακώνονται. Κι
επειδή ακούγεται συνέχεια ότι η Ελλάδα είναι σε διάλογο µε την
Τουρκία -το ακούµε µία, το ακούµε δύο, το ακούµε τρεις- πρέπει,
κύριε Πρωθυπουργέ, να ξεκαθαρίσετε επιτέλους τα πράγµατα
και να µας πείτε τι γίνεται στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ. Ο γραµµατέας
του ΝΑΤΟ µάς είπε ότι κουβεντιάζετε και τώρα ο ένας µιλάει για
διάλογο και ο άλλος µιλάει για τεχνικές συζητήσεις.

Θα µας πείτε επιτέλους, κύριε Μητσοτάκη, τι ακριβώς συµβαί-
νει; Τώρα, λέτε εσείς, ότι όταν φύγουν οι Τούρκοι, τα τούρκικα
πλοία, θα ξεκινήσει ο διάλογος γενικώς. Πρέπει, λοιπόν, να ξε-
καθαρίσετε δύο πράγµατα: Το ένα είναι ότι διάλογος µε την
Τουρκία δεν γίνεται µε το πιστόλι στο τραπέζι και το δεύτερο τι
διάλογο κάνουµε όταν θα είµαστε σε θέση να τον ξεκινήσουµε,
µονάχα για ένα πράγµα, για την υφαλοκρηπίδα και την ΑΟΖ και
τίποτε άλλο.

Κι αυτό δεν πρέπει να λέγεται µόνο στο εσωτερικό, αλλά πρέ-
πει να λέγεται ξεκάθαρα και σε αυτούς που έχουν αναλάβει δια-
µεσολαβητικό ρόλο, ο οποίος πρέπει να είναι έντιµος ρόλος και
καθαρός, µε γνωστό το δικό µας πλαίσιο εξαρχής.

Αυτά θέλουµε να σας πούµε τόσο καιρό, δεν θέλουµε να σας
φέρουµε σε δύσκολη θέση, δεν θέλουµε να σας δέσουµε τα
χέρια. Να βοηθήσουµε τον τόπο θέλουµε, ενισχύοντας τη φωνή
της Ελλάδας. Και ενισχύεται η φωνή της Ελλάδας αν ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας τα ξεκαθαρίσει όλα αυτά σε όλους τους συ-
νοµιλητές του και σε όλους τους διεθνείς οργανισµούς λέγοντας
ότι αυτή δεν είναι µια γραµµή που λέω εγώ, µόνο ο Μητσοτάκης
και η Κυβέρνησή µου, αλλά είναι µια εθνική γραµµή που στηρίζει
ένα συντριπτικό µέτωπο στο εσωτερικό της χώρας. Αυτό, λοιπόν,
θέλουµε να πετύχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Ακόµα βέβαια περιµένουµε τις κυρώσεις που θα ανακοινώσει

κάποια στιγµή η Ένωση. Και είναι εντυπωσιακό πως ενώ η Ευρω-
παϊκή Ένωση, µε πρωτοπόρο τη Γαλλία, διαπιστώνει -από διαπι-
στώσεις άλλο τίποτα η Ένωση!- το επικίνδυνο κενό ασφαλείας,
αλλά και το ισχυρό ενδεχόµενο -λέει- σύγκρουσης στην Ανατολική
Μεσόγειο δεν έχει κάνει τίποτα το συγκεκριµένο µέχρι σήµερα για
να καλύψει αυτό το κενό. Και προφανώς και από τη µεριά της Ελ-
λάδας δεν έχουν ζητηθεί µε επιτακτικό και ξεκάθαρο τρόπο αυτά.

Λέω µια πρόταση επιπλέον των όσων έχουν συζητηθεί. Nα την
εξετάσετε, κύριε Πρωθυπουργέ. Με βάση τη Συνθήκη της Λισα-
βόνας στο άρθρο 42 παράγραφος 1, η Ευρωπαϊκή Ένωση µπο-
ρεί και πρέπει να συγκροτήσει µια στρατιωτική αποστολή και θα

µπορούσε να το κάνει αυτό για την πρόληψη συγκρούσεων στην
Ανατολική Μεσόγειο. Σας υπενθυµίζω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι πανταχού παρούσα. Δίνει δυναµικά το «παρών», αλλά δεν
το δίνει εκεί που υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, όπως η ίδια διαπι-
στώνει, για την ειρήνη και τη σταθερότητα στην περιοχή, στην
Ανατολική Μεσόγειο. Γιατί λοιπόν δεν το πράττει;

Έχω ακούσει τον Υπουργό των Εξωτερικών σας να λέει ότι
υπάρχει, βεβαίως, και η πιθανότητα ενεργοποίησης, αν τα πράγ-
µατα γίνουν χειρότερα το επόµενο διάστηµα, της ρήτρας αµοι-
βαίας συνδροµής. Είναι µία πρόταση που πολλές φορές έχουµε
κι εµείς βάλει στο τραπέζι των συζητήσεων στο Ευρωπαϊκό Σο-
σιαλιστικό Κόµµα. Δεν είναι της στιγµής -το τονίζω- είναι όµως κι
αυτή µία δυνατότητα για το µέλλον, που θα θέσει και τα κράτη-
µέλη προ των ευθυνών τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι κάθε σπίτι
δίνει τη µάχη του σε πάρα πολλά µέτωπα. Είναι ίσως η µεγαλύτερη
δοκιµασία που περνά η χώρα µας, µέχρι τώρα τουλάχιστον. Την
ίδια στιγµή που η χώρα απειλείται από τις τουρκικές προκλήσεις,
χάνονται δουλειές, κλείνουν επιχειρήσεις, πέφτει η κατανάλωση,
αλλά ταυτόχρονα οι υποχρεώσεις «τρέχουν», τα παιδιά πρέπει να
πάνε στο σχολείο, οι λογαριασµοί πρέπει να πληρωθούν, τα δάνεια
πρέπει να πληρωθούν, πρέπει να µείνουµε προστατευµένοι και µα-
κριά από τον ιό και βεβαίως, να προστατεύσουµε και τους ηλικιω-
µένους δικούς µας ανθρώπους, αλλά και τις ευπαθείς οµάδες του
πληθυσµού.

Σε αυτή, λοιπόν, την τεράστια δοκιµασία για τον ελληνικό λαό
εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, είµαστε δίπλα του. Δεν θα αφήσουµε
αυτή την κρίση να γίνει άλλη µια ευκαιρία για τους λίγους και
πρόβληµα επιβίωσης για τους πολλούς. Μαζί θα δώσουµε αυ-
τούς τους αγώνες! Μαζί θα δυναµώσουµε τις διεκδικήσεις και τη
φωνή του ελληνικού λαού, κύριε Μητσοτάκη, που τούτη την ώρα
υποφέρει. Και θα βοηθήσουµε µε τους αγώνες και µε τις προτά-
σεις µας επιτέλους ο Έλληνας και η Ελληνίδα να µη βλέπει µόνο
τις δυσκολίες της καθηµερινότητας, αλλά να κοιτάξει ψηλά, να
κοιτάξει µπροστά, να κοιτάξει τον ορίζοντα και να ελπίζει ξανά
σε µια καλύτερη προοπτική!

Απέναντι, λοιπόν, στις συντηρητικές επιλογές της Κυβέρνησης,
στην προπαγάνδα και στην παραπληροφόρηση, στον λαϊκισµό,
στις εύκολες λύσεις και στα ψευτοδιλήµµατα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, απαντάµε µε ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο ανάκαµψης για τον τόπο, ένα σχέδιο που έχουµε
ξεκινήσει ήδη και συζητάµε µε τις δυνάµεις της παραγωγής, µε
την ελληνική κοινωνία. Αυτό είναι το αναγκαίο άλµα προς τα µπρος
που έχει ανάγκη τόπος. Είναι ένα σχέδιο που δεν θέλει και δεν
µπορεί να κάνει η Νέα Δηµοκρατία, είναι φανερό, και βεβαίως ούτε
ο ΣΥΡΙΖΑ, καθώς είναι κολληµένοι στο παρελθόν.

Το Κίνηµα Αλλαγής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι συνέ-
χεια του ΠΑΣΟΚ και έκφραση της προοδευτικής παράταξης σή-
µερα. Είναι εδώ για τη νέα προοδευτική αλλαγή που έχει ανάγκη
αυτός ο τόπος. Και θέλουµε, και ξέρουµε, και µπορούµε να το
πετύχουµε. Έχουµε αφήσει το στίγµα µας σε αυτόν τον τόπο. Εί-
µαστε, λοιπόν, ασπίδα για τη δηµοκρατία και στήριγµα για την
κοινωνία. Ακριβώς µε αυτό το σκεπτικό ασκούµε σκληρή αντιπο-
λίτευση, αλλά δηµιουργική και πάντα µε εναλλακτικές αντιπρο-
τάσεις!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά καλεί-
ται στο Βήµα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος Συνασπισµός Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας, για είκοσι λεπτά.

Οι µέχρι τώρα οµιλίες δεν βοηθάνε στο να τελειώσουµε στις
22:00’. Νοµίζω ότι µπορούν οι επόµενοι οµιλητές, µεταξύ των
οποίων συµπεριλαµβάνεται και ο Πρωθυπουργός γιατί έχει δύο
ακόµη οµιλίες και η κ. Γεννηµατά, να συµβάλλουν εις το να το
πετύχουµε. 

Ελάτε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Σ’ εµένα το λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μ’ εσάς αρχίζω, γιατί

σε σας έχω τις ελπίδες µου ως προς αυτό.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Δεν είστε ο µόνος, κύριε Πρόεδρε, στην Αί-
θουσα!

Θα µπορούσατε ενδεχοµένως να κάνετε στις δέκα η ώρα αυτό
που κάνουν σε διάφορα εστιατόρια και µπαρ που βγαίνουν µε το
κουδούνι και βαράνε τη διάλυση, ένα ακόµα από τα ευτράπελα
που έχουµε δει το τελευταίο διάστηµα. Αυτό όµως γίνεται στις
δώδεκα το βράδυ και όχι στις δέκα, λες και πριν τις δώδεκα δεν
υπάρχει µετάδοση του ιού ενώ µετά τις δώδεκα είναι αυξηµένες
οι πιθανότητες!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχετε αντιρρήσεις! Θα το συζητήσουµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώτη φορά που στη

Βουλή συζητάµε για την πορεία της πανδηµίας. Είναι όµως νο-
µίζω η πρώτη φορά που συζητάµε ενώ τα πράγµατα εξελίσσονται
εξαιρετικά αρνητικά. Και η ανησυχία των πολιτών και δικαίως -
θα έλεγα- έχει φτάσει στο κατακόρυφο. Και νοµίζω σήµερα µε
τις τοποθετήσεις µας εδώ στη Βουλή καλούµαστε πέραν όλων
των άλλων, πέρα από το να καταθέσουµε τις απόψεις µας, τις
θέσεις µας, να εκπληρώσουµε κι ένα δηµοκρατικό και ταυτό-
χρονα ηθικό χρέος, θα έλεγα, να κάνουµε γνωστά στην κοινή
γνώµη όλα όσα παρακολουθούµε, βλέπουµε να συµβαίνουν και
η κυρίαρχη προπαγάνδα -θα το πω έτσι- κρύβει, υποτιµά, δια-
στρεβλώνει πολλές φορές.

Και το λέω αυτό διότι αυτή η απόκρυψη ή αυτή η διαστρέ-
βλωση ή αυτές οι αντιφάσεις στις οποίες έχει υποπέσει ο κυρίαρ-
χος λόγος το προηγούµενο διάστηµα, είναι που δηµιουργεί τον
κίνδυνο -και ξεκινάω απ’ αυτό, επισηµαίνω αυτόν τον κίνδυνο-
της δηµιουργίας µιας στάσης και µιας τάσης στους πολίτες
απόρριψης -ή συνωµοσιολογίας- του κινδύνου απέναντι στην
πανδηµία.

Οι ώρες είναι κρίσιµες, η χώρα και η κοινωνία συνολικά πι-
στεύω ότι βρίσκεται σε ένα πρωτοφανές κλίµα ανασφάλειας και
αβεβαιότητας. Κάθε ελληνική οικογένεια ζει σε κλίµα ανασφά-
λειας και αγωνίας για την υγεία των µεγαλύτερων µελών της οι-
κογένειας, των ηλικιωµένων της, για τις δουλειές των νεότερων
µελών της οικογένειας. Διότι αναφερθήκατε σε σύγκριση µε
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις επιπτώσεις στην
οικονοµία. Θα αναφερθώ επισταµένως σε αυτά.

Αλλά ας µην ξεχνάµε ότι η χώρα πέρασε σχεδόν µια οκταετία
δύσκολης δηµοσιονοµικής προσαρµογής µε µια ανεργία που
σκαρφάλωσε στο 27% κι εµείς την αφήσαµε στο 17% περίπου.
Στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση και στις άλλες χώρες δεν είναι
αυτά τα νούµερα. Άρα η αγωνία αφορά και το σήµερα και το
αύριο της οικονοµικής επιβίωσης σε κάθε οικογένεια είτε είναι
ελεύθεροι επαγγελµατίες είτε είναι µικροβιοτέχνες είτε είναι µι-
κροµεσαίοι είτε εργαζόµενοι -ακόµα χειρότερα- που χάνουν τη
δουλειά τους. Και βεβαίως υπάρχει αγωνία και για το αύριο των
παιδιών τους που σπουδάζουν, το πώς θα σπουδάσουν, που πη-
γαίνουν στα σχολεία που ανοίγουν και το πώς θα πάνε στα σχο-
λειά αυτά. Υπάρχει αγωνία για το µέλλον, για το αύριο.

Και αυτή την αγωνία και την ανασφάλεια δεν µπορεί να την
κρύψει η οποιαδήποτε ωραιοποίηση της κατάστασης, η οποιαδή-
ποτε πολιτική σκοπιµότητα ή -αν θέλετε- κι ώρες ώρες µία γελοία
-ας µου επιτραπεί η έκφραση- ωραιοποίηση και διαστρέβλωση
της πραγµατικότητας.

Σας άκουσα, κύριε Μητσοτάκη. Μιλήσατε πολύ περισσότερο
από τον χρόνο. Εγώ θα προσπαθήσω να αναφερθώ στα θέµατα
της οικονοµίας στη δευτερολογία µου για να µπορέσουµε να µοι-
ράσουµε τον χρόνο και να µην υπερβώ κατά πολύ τον χρόνο της
οµιλίας µου. Σας άκουσα όµως µε προσοχή. Όλα τέλεια, δεν
έχετε κάνει κανένα λάθος, κανένα σφάλµα! Εάν είναι όλα τέλεια,
γιατί να αγωνιά ο κόσµος; 

Ο κόσµος θέλει να ακούσει την αλήθεια. Δεν θέλει να ακούσει
την ωραιοποίηση της αλήθειας ούτε τη µισή αλήθεια, θέλει να
ακούσει την αλήθεια όσο δύσκολη και δυσάρεστη κι αν είναι
αυτή. Ο κόσµος θέλει να σας δει να αναλαµβάνετε πού και πού
και καµµία ευθύνη, πολιτική ευθύνη έστω. Όχι όταν τα πράγµατα
πάνε καλά, το πιστώνεστε εσείς που είχατε τη µεγαλοσύνη να
εµπιστευθείτε τους πολίτες και όταν τα πράγµατα δεν πάνε καλά

να το χρεώνονται οι πολίτες, που ξαφνικά δεν αξίζουν να τους
εµπιστεύεστε.

Βρισκόµαστε µε σχεδόν εκατό φορές περισσότερα κρούσµατα
από τότε που ανακοινώσατε τη λήξη των περιοριστικών µέτρων
και του lockdown και καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε ένα νέο
κύµα πανδηµίας, που είναι σφοδρότερο από ό,τι το πρώτο, του-
λάχιστον µαζικότερο σε ό,τι αφορά τα κρούσµατα. Και αυτό
οφείλεται εν πολλοίς -δεν έγινε από µόνο του, κάπου οφείλεται
αυτό, δεν είναι φυσικό φαινόµενο που εξαπλώνεται- και στα λάθη
και στις παραλείψεις τις δικές σας, την έλλειψη σχεδιασµού και
κυρίως, εγώ θα πω, στην απαράδεκτη προσπάθεια να βγάλετε
πολιτική υπεραξία και πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη από την παν-
δηµία. Νοµίζω ότι ακούγοντάς σας, αυτή την στάση που επιλέ-
γετε σήµερα, αυτό γεννά ακόµη µεγαλύτερη ανησυχία και ακόµα
µεγαλύτερη ανασφάλεια.

Όµως, ας πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή. Όταν πριν από
πεντέµισι περίπου µήνες, στις 23 Μαρτίου ανακοινώσατε τα πε-
ριοριστικά µέτρα, τον περιορισµό της κυκλοφορίας, και της µε-
τακίνησης των πολιτών σε όλη την επικράτεια, το κλείσιµο των
σχολείων, δηλαδή το lockdown, είχαµε εβδοµήντα ένα κρού-
σµατα ηµερησίως. Σήµερα έχουµε σταθερά τριψήφιο αριθµό και
πολύ συχνά πάνω από διακόσια. Τότε, λοιπόν, η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, όλα τα κόµµατα και όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί στη-
ρίξαµε τις αποφάσεις σας και κλείσαµε τα µάτια σε όποια λάθη
και παραλείψεις κάνατε και τότε, γιατί και τότε κάνατε, αλλά εί-
παµε ότι αυτό που προέχει είναι η δηµόσια υγεία και αυτό που
προέχει είναι και εµείς να συµβάλλουµε µε αυτόν τον µικρό ή µε-
γάλο ρόλο που διαθέτουµε από το δηµόσιο βήµα, µε το παρά-
δειγµα το δικό µας να πείσουµε τους πολίτες πόσο σηµαντικό
ήταν τότε να αποδεχθούν αυτά τα περιοριστικά µέτρα. Όχι µόνο
δεν εκτιµήσατε αυτή τη στάση, αλλά αµέσως µετά ήρθατε εδώ
στη Βουλή κουνώντας µας το δάκτυλο και θελήσατε, κύριε Μη-
τσοτάκη -προσωπικά σας το λέω-, να µετατρέψετε σε έναν προ-
σωπικό πολιτικό θρίαµβο αυτή την επιτυχία που όλοι γνωρίζουµε
ότι σε µεγάλο βαθµό ωφείλετο σε αυτή τη στάση πειθαρχίας που
έδειξε η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών.

Στη συνέχεια σπεύσατε να δηµιουργήσετε άρον άρον την ει-
κόνα µιας επίπλαστης επιστροφής στην κανονικότητα, τόσο άρον
άρον, που αν το συνδυάσει κανείς -εσείς τα διαρρέατε- µε τις
συµβουλές των συµβούλων σας ή των Υπουργών σας να προ-
σφύγετε εκτάκτως και σε έκτακτες εκλογές, για να καρπωθείτε
αυτή την υπεραξία, µπορεί κανείς να συµπεράνει ότι αυτή η άρον
άρον επανεκκίνηση, αυτή η «ντε και καλά» προσπάθεια να µας
πείτε ότι όλα τελείωσαν, ότι τα καταφέραµε και είµαστε παγκό-
σµιοι πρωταθλητές, ξεµπερδέψαµε µε τον κορωνοϊό, όλο αυτό
οφειλόταν ενδεχοµένως και σε αυτό το δίληµµα που είχατε σε
σχέση µε τις πολιτικές εξελίξεις. Αποτέλεσµα αυτής της βιαστι-
κής, βεβιασµένης επιστροφής σε µια επίπλαστη κανονικότητα
είναι εν τέλει µέσα σε λίγους µήνες, τους καλοκαιρινούς µήνες
να πετύχετε ένα κατόρθωµα -διότι κατόρθωµα είναι- να µετατρα-
πεί αυτή η µεγάλη επιτυχία των Ελλήνων πολιτών, σε σχέση µε
την υγειονοµική ασφάλεια της χώρας, σε φιάσκο.

Προφανώς, αν συγκρίνει κανείς -το κάνατε εδώ από την αρχή
της πανδηµίας µέχρι σήµερα, τα µεγέθη µε άλλες χώρες- πού
ήµασταν όταν ανακοινώσατε την άρση των µέτρων και πού είµα-
στε σήµερα, πρόκειται για τη µέρα και τη νύχτα και το ερώτηµα
είναι γιατί συνέβη αυτό. Κατ’ εµέ, ο βασικός λόγος είναι αυτό που
σας είπα, ότι το µυαλό σας είναι στο πρόσκαιρο πολιτικό όφελος
και στην επικοινωνιακή πολιτική. Και έτσι σήµερα πού βρισκόµα-
στε; Βρισκόµαστε σε µια κατάσταση όπου έχουµε αρνητικό πρό-
σηµο σε όλους τους τοµείς και αυτό που αντιλαµβάνεται ο µέσος
Έλληνας πολίτης είναι ότι στη πρώτη φάση παραλύσαµε την οι-
κονοµία, αφήσατε απροστάτευτη την οικονοµία στο όνοµα της
προστασίας της δηµόσιας υγείας και αµέσως µετά στη δεύτερη
φάση το ανάποδο. Αφήσατε απροστάτευτη τη δηµόσια υγεία,
µπας και σώσετε την οικονοµία. Όµως, ούτε το ένα έχει θετικό
ισοζύγιο, ούτε το άλλο. Ούτε στην οικονοµία ούτε στην υγεία
έχουµε σήµερα θετικό ισοζύγιο.

Η έλλειψη σχεδίου, οι παλινωδίες σας πολλές φορές και η
διαρκής προσπάθεια να µεταφέρετε τις ευθύνες που αναλογούν
στην Κυβέρνηση -η Κυβέρνηση παίρνει αποφάσεις- στους πολί-
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τες είναι πιστεύω ο βασικός απολογισµός της πολιτικής σας τους
µήνες που ακολούθησαν από την άρση των περιοριστικών µέ-
τρων και τα παραδείγµατα είναι πολλά. Θα θελήσω να τεκµη-
ριώσω αυτή την κριτική, όχι να την αφήσω να σέρνεται χωρίς
τεκµηρίωση.

Πρώτα απ’ όλα ανοίξατε τον τουρισµό δίχως σχέδιο και χωρίς
µαζικά υποχρεωτικά τεστ. Γιατί; Γιατί έτσι ενδεχοµένως, φαντάζο-
µαι, απαίτησαν ή πίεσαν οι tour operators. Δεν επενδύσατε στο
brand που εσείς ο ίδιος διαφηµίζατε -και σωστά διαφηµίζατε- της
ασφαλούς υγειονοµικά χώρας, µιας χώρας που είχε τα καλύτερα
αποτελέσµατα, που θα έκανε µαζικά τεστ, που θα είχε καραντίνα
εβδοµήντα δύο ωρών. Τίποτα απ’ όλα αυτά. Όλα χύµα, όλα στο
πόδι.

Αντί να ζητήσετε υποχρεωτικά και απ’ όλες τις πύλες εισόδου
-αυτό που κάνατε τελικά στον Προµαχώνα και το κάνατε όταν εί-
δατε ότι από τον Προµαχώνα γίνεται χαµός σε κρούσµατα- εβδο-
µήντα δύο ωρών αρνητικό τεστ για κάθε επισκέπτη που θέλει να
εισέλθει στη χώρα -από όλες τις πύλες εισόδου, από όλες τις
χερσαίες, τα αεροδρόµια, τα λιµάνια µας- τι βγήκατε και είπατε;
Ανοίξαµε και σας περιµένουµε στο ηλιοβασίλεµα της Σαντορίνης,
σε έναν πραγµατικά ειδυλλιακό χώρο για µια τέτοια εκδήλωση,
αν και στοίχισε λίγο ακριβά στο ελληνικό δηµόσιο. Εντούτοις, το
θέµα δεν είναι αυτό. Το θέµα είναι τι ακριβώς επιλέξατε να κά-
νετε. Ελάτε και φέρτε….

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πόσο κόστισε δηλαδή; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Πόσο κόστισε; Με ρωτάτε πόσο κόστισε; Νο-
µίζω γύρω στις 80.000 ευρώ λένε τα στοιχεία που έχω στη
διάθεσή µου. Ήταν πάνω από …

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσω.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κάνω λάθος;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσω. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Πόσο κόστισε; 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Εν πάση περιπτώσει, είχατε ή δεν είχατε πάνω
από ογδόντα συνδαιτυµόνες κυβερνητικά στελέχη και τις συζύ-
γους τους να έρχονται στο ηλιοβασίλεµα της Σαντορίνης, για να
κάνετε το άνοιγµα του τουρισµού; Και θα µε ρωτήσετε κιόλας
πόσο κόστισε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν ντρεπόµαστε λιγάκι; Λες και είναι δικά σας τα λεφτά! Με

ρωτάτε πόσο κόστισε; Εσείς να απαντήσετε πόσο κόστισε, όχι
εγώ. Φέρτε τα στοιχεία τώρα. Φέρτε τα. Μέχρι και 15.000 ευρώ
τιµολόγια εξέδωσε ένα βενζινάδικο της περιοχής. Δεν τα ξέ-
ρουµε αυτά; Θέλετε να σας καταθέσω τα στοιχεία πόσο κόστισε;
Δεν είναι αυτή η κριτική µου όµως σήµερα, µη µε προκαλείτε. Μη
µε προκαλείτε! Θα παίρνετε απαντήσεις όταν µε προκαλείτε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αδικείτε τον εαυτό σας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Δεν πειράζει, έχω εσάς να µε επαναφέρετε
στην τάξη. 

Το θέµα, όµως, σήµερα δεν είναι τα 80 ή τα 50 χιλιάρικα που
κόστισε, διότι η διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος γίνεται µε
ασυδοσία στο διάστηµα αυτό και έχουµε αναφερθεί πολλές
φορές, άλλο είναι το θέµα. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να µείνω στο
θέµα της κουβέντας µας σήµερα και το θέµα είναι η επιλογή σας. 

Αντί να αξιοποιήσετε το brand της χώρας, στο όνοµα ότι θα
χάναµε κάποια έσοδα, είπατε: «Ανοίξαµε και σας περιµένουµε
όπως να είναι». 

Και θέλω να σας επισηµάνω ότι αν κάνατε την άλλη επιλογή,
θα είχαµε πολύ καλύτερα αποτελέσµατα και σε ό,τι αφορά τα
έσοδα από τον τουρισµό και σε ό,τι αφορά τον αριθµό των επι-
σκεπτών, διότι το µήνυµα που θα δίναµε στον Γερµανό πολίτη,
στον Γάλλο, στον Ευρωπαίο που θέλει να επισκεφθεί τη χώρα
και αγωνιούσε ταυτόχρονα και για τη δηµόσια υγεία, για την προ-
σωπική του υγεία, είναι ότι θα πάει στον πιο ασφαλή υγειονοµικά
προορισµό που υπάρχει στον πλανήτη και ότι δεν θα το διακιν-
δυνεύσει, διότι απαιτεί η χώρα αυτή να έχεις κάνει τεστ πιο πριν
και να έχεις αποδείξει ότι είσαι καθαρός για να µπεις.

Τι πιο σηµαντικό για να ενισχύσεις αυτό το µήνυµα και να έχεις
ποιοτικό και ουσιαστικό αριθµό επισκεπτών, ποιοτικό και ουσια-
στικό τουρισµό και µεγάλο αριθµό επισκεπτών που θα ερχόντου-
σαν στη χώρα αξιοποιώντας αυτό το brand; 

Δεν το κάνατε, όµως. Δεν το κάνατε. Κάψατε το χαρτί του
ασφαλούς προορισµού για την Ελλάδα. 

Αυξήσατε την πληρότητα στο 100% στα αεροπλάνα. Γιατί;
Γιατί έτσι απαίτησαν οι αεροπορικές εταιρείες. Δεχθήκατε την
αύξηση 100% στην πληρότητα των αεροπλάνων. Γιατί; Γιατί έτσι
απαίτησαν οι αεροπορικές εταιρείες. Αυξήσατε την πληρότητα
τις ηµέρες εκείνες, που είχατε ήδη κρούσει τον κώδωνα του κιν-
δύνου και άρχισαν να αυξάνονται τα κρούσµατα, στο 85% στα
πλοία. Γιατί; Γιατί το απαίτησαν οι εφοπλιστές. Και έµπαινε κανείς
µέσα στα πλοία και έβλεπε ότι δεν ήταν 85%, αλλά ήταν 100% η
πληρότητα σε πολλές περιπτώσεις. 

Θεσπίσατε -άκουσον, άκουσον!- διαφορετικά υγειονοµικά
πρωτόκολλα σε κάθε πύλη εισόδου της χώρας. Μας λέτε τώρα
ότι δεν φταίει ο τουρισµός για τα κρούσµατα, γιατί είναι µικρά
τα κρούσµατα που καταγράψαµε, µικρός ο αριθµός των κρου-
σµάτων που καταγράψαµε στις πύλες εισόδου της χώρας. Μα τι
είδους δηµιουργική λογιστική είναι αυτή; Πού απευθύνεστε; 

Μας λέτε ότι περίπου τέσσερα εκατοµµύρια θα οι είναι τουρί-
στες που στον κύκλο της σεζόν θα έχουν περάσει τη χώρα. Έτσι;
Και ταυτόχρονα, έχουµε τα στοιχεία. Δειγµατοληπτικά τεστ γί-
νονται γύρω στο 10% µε 12% αυτών που εισέρχονται. Και µας
λέτε ότι σε αυτό το 10% µε 12%, το σύνολο των κρουσµάτων που
καταγράφεται είναι µόλις 0,2%. Είναι µικρό ποσοστό. Είναι µικρό
ποσοστό αν θέλει κανείς να βάλει υποψηφιότητα για να µπει στη
Βουλή που έχει όριο το 3%, αλλά αν δείτε το απόλυτο νούµερο,
στα τέσσερα εκατοµµύρια -αν υποθέσουµε ότι είναι αυτό, το
0,2%, που αυτό είναι αυτό που καταγράφεται, παραπάνω θα
είναι, αλλά ας είναι αυτό- είναι οκτώ χιλιάδες, εκ των οποίων κά-
νοντας τεστ µόνο στο 10% µε 12% η µεγάλη πλειοψηφία αυτών
των οκτώ χιλιάδων έχει περάσει χωρίς τεστ, και άρα δεν γνωρίζει
ότι έχει, και έχει έρθει σε επαφή µε δεκάδες ανθρώπους στη
χώρα. Η στατιστική σας λέει οκτώ χιλιάδες τα κρούσµατα τα ει-
σερχόµενα από τον τουρισµό, όταν την 1/7…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν είπε
αυτό.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει, ξέρω πολύ καλά τι λέω. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς µπο-
ρείτε να ξέρετε τι λέτε, αλλά δεν είπε αυτό.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Καθήστε µετά και υπολογίστε τα. Ξέρω πάρα
πολύ καλά τι λέω. Υπολογίστε τα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς υπο-
λογίστε τα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Όταν την 1/7 τα κρούσµατα συνολικά στη χώρα
ήταν τρεις χιλιάδες τετρακόσια και σήµερα είναι έντεκα χιλιάδες
πεντακόσια.

Πώς λέτε, λοιπόν, ότι δεν φταίει ο τουρισµός για τα κρούσµατα
και ότι τον είχαµε από πριν και τον διαδώσαµε εµείς µεταξύ µας;

Η απάντηση σε αυτό ήταν να κλείναµε τη χώρα; Όχι προφα-
νώς. Δηλαδή, το µόνο παράδειγµα που υπάρχει εδώ είναι της
Νέας Ζηλανδίας και της ανοσίας της αγέλης της Σουηδίας και
της Μεγάλης Βρετανίας; Αυτά τα δύο, ή το άσπρο ή το µαύρο,
υπάρχουν; Δεν υπάρχουν µονάχα αυτά τα δύο.

Σας είπα το βασικό λάθος, τη βασική λάθος επιλογή που ήταν
τα διαφορετικά υγειονοµικά πρωτόκολλα από πύλη εισόδου σε
πύλη εισόδου, και το γεγονός ότι δεν απαιτήσατε για την Ελλάδα
-που είναι brand τουρισµού και για το φυσικό της κάλλος, αλλά θα
ήταν για πρώτη φορά και ως ασφαλής υγειονοµικά προορισµός-
υποχρεωτικό τεστ εβδοµήντα δύο ωρών αρνητικό για να µπεις στη
χώρα.

Δεν θα είχαµε κανένα σφάλµα; Θα είχαµε, αλλά όχι αυτό το
πράγµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς ποιο
παράδειγµα προτείνετε; Ποιας χώρας;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Στα τέσσερα εκατοµµύρια πόσα
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σφάλµατα;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Έχω και άλλα παραδείγµατα να σας πω για τις
αστοχίες, τις παραλείψεις, τις παραβλέψεις, όλα αυτά, τις αντι-
φάσεις σε γενικές γραµµές. Δεν αποφασίσατε το πιο απλό, να
αυξήσετε τα δροµολόγια στις δηµόσιες συγκοινωνίες. Θέλετε
κάποιο παράδειγµα χώρας άλλης που το έχει κάνει; Δεν το απο-
φασίσατε και µας λέγατε -οι Υπουργοί σας- «Ε, τι να κάνουµε;
Θα υπάρξει συνωστισµός στο µετρό και στα δηµόσια λεωφορεία,
στις δηµόσιες συγκοινωνίες». Αποτύχατε να συντονίσετε τις αρ-
µόδιες τοπικές και ελεγκτικές αρχές για την τήρηση των µέτρων
σε τοπικό επίπεδο.

Αναφερθήκατε στο παράδειγµα της Πάρου. Τώρα αναφερθή-
κατε σε αυτό σαν θετικό παράδειγµα; Είχαµε την πρώτη µέρα κα-
ταγράψει πέντε κρούσµατα, τη δεύτερη µέρα τρία κρούσµατα, την
τρίτη µηδέν κρούσµατα και µετά έκλεισε η Πάρος. Για τα οκτώ
κρούσµατα έκλεισε η Πάρος, όταν εµείς είχαµε πληροφόρηση για
µέρες από τους εργαζόµενους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ότι οι
καταγραφές κρουσµάτων εκεί ήταν δεκάδες, όταν µόνο σε ένα
κατάστηµα υγειονοµικού ενδιαφέροντος, σε ένα εστιατόριο στη
Νάουσα -που αυτοβούλως έκλεισε πριν κάνετε εσείς lockdown-
όλο το προσωπικό είχε βρεθεί µε κρούσµατα κορωνοϊού; Γιατί δεν
λέγατε την αλήθεια; Γιατί αποκρύψατε την αλήθεια στον δήµαρχο,
στην τοπική κοινωνία, στους τουρίστες που ήταν εκεί, στους ερ-
γαζόµενους και το κλείσατε ξαφνικά και πήγαινε ο κόσµος και συ-
νωστιζόταν για να βρει καράβι για να φύγει; Αυτή ήταν υπεύθυνη
στάση; Κακώς δώσατε την Πάρο ως παράδειγµα.

Και τώρα, λοιπόν, ας έρθουµε στο σήµερα. Την ώρα που η
πανδηµία είναι σε έξαρση και αυξάνονται καθηµερινά οι ανάγκες
διαγνωστικών τεστ στη χώρα, το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας, το
µεγαλύτερο δηµόσιο εργαστήριο που διενεργεί µοριακές εξετά-
σεις για τον ιό, δηλώνει ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί στον
ρόλο του και µάλιστα µε την εξωφρενική αιτιολόγηση ότι υπήρξε
αλόγιστη χρήση εξετάσεων. Και λίγες µέρες µετά αδυναµία δη-
λώνει και το εργαστήριο µικροβιολογίας της Ιατρικής Σχολής,
ανακοινώνοντας ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί στον τεράστιο
όγκο των εξετάσεων από τα νοσοκοµεία Αθήνας και περιφέρειας.

Τι θα γίνει, λοιπόν, τώρα; Τι θα γίνει τώρα; Θα πρέπει κανείς
να προσφεύγει στα ιδιωτικά ιδρύµατα για να πάει να κάνει ένα
τεστ το οποίο κοστίζει 30 ευρώ και το πληρώνει 120 ευρώ και µά-
λιστα, σε αυτά που έχουν προσβάσεις και σε επιφανή στελέχη
της κοινότητας, που µας ενηµερώνουν κιόλας; Τι είναι αυτά τα
πράγµατα;

Πείτε πού αλλού, λοιπόν, γίνεται αυτό, για να συγκρίνουµε µε
άλλες χώρες της Ευρώπης.

Και βέβαια, να µην αναφερθώ στο Ασβεστοχώρι. Ήταν ειλικρι-
νής η θλίψη σας για το Ασβεστοχώρι -αν δεν κάνω λάθος- εκεί
που ήταν το γηροκοµείο, όπου υπήρξε η µετάδοση. Δεν αντι-
λέγω, προφανώς ήταν ειλικρινής η θλίψη σας. Όµως, νοµίζω ότι
υπάρχουν και κάποιες ευθύνες σε αυτό, δεν είναι δηλαδή η ανεύ-
θυνη λειτουργός- υπάλληλος που πήγε και κόλλησε τους ηλικιω-
µένους ανθρώπους. Ποια µέτρα πήρε η πολιτεία, ώστε να
υπάρχουν διαρκή και µαζικά τεστ κατά την είσοδο και έξοδο των
εργαζοµένων στους οίκους ευγηρίας; Ποια µέτρα παίρνουµε
στις δοµές των µεταναστών, κλειστές και ανοιχτές; Ποια µέτρα
παίρνουµε για τους άστεγους συµπολίτες µας, που δεν έχουν
καθαρό, τρεχούµενο νερό και σαπούνι να πλύνουν τα χέρια τους;
Είναι τεράστια αυτά τα ζητήµατα.

Έρχοµαι τώρα στον τοµέα του ΕΣΥ. Το lockdown έγινε -και
καλώς έγινε- για να κερδίσουµε χρόνο, ώστε να προετοιµαστούµε
για το δεύτερο κύµα. Όµως, εσείς τι κάνατε µε τις αναγκαίες
προσλήψεις προσωπικού; Μας λέτε διαρκώς για το πόσες µονά-
δες εντατικής θεραπείας έχουµε. Κοιτάξτε, οι µονάδες δεν είναι
τα κρεβάτια. Αυτό είναι το εύκολο. Άντε, φέραµε και αρκετούς
αναπνευστήρες, οι οποίοι µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις είναι
φορητοί. Δεν είµαι ειδικός αλλά λένε πως δεν έχουν την ίδια αξιο-
πιστία. Όµως, εν πάση περιπτώσει, ωραία, έχουµε περισσότερα
κρεβάτια. Προσωπικό έχουµε για να καλύψουν αυτά τα κρεβάτια
σε µία ώρα ανάγκης; Είµαι ευτυχής που και η προλαλήσασα είπε
τι θα γίνει αν συγκρίνουµε τα στοιχεία, γιατί έχετε πει πολλά µε-
γάλα λόγια. Και πάλι είπατε εδώ ότι κάναµε τόσα όσα δεν έγιναν

σε δέκα χρόνια. Ε, λίγο πιο χαµηλά την έπαρση!
Θα σας φέρω εδώ τα στοιχεία. Το καλοκαίρι του 2019, όταν

παραδώσαµε εµείς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το προσωπικό
που εργάζονταν στις δηµόσιες µονάδες υγείας ήταν περισσό-
τερο κατά πέντε χιλιάδες απ’ ό,τι τώρα που έχουµε πανδηµία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όπως προκύπτει από τα στοιχεία του Μαΐου του 2020, στοι-

χεία δηµοσιοποιηµένα στο Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού Ελ-
ληνικού Δηµοσίου…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Σας πεθυ-
µήσαµε!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Δεν σας άκουσα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Απλώς, σας
πεθυµήσαµε!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Είναι δυσάρεστα αυτά που λέω, αλλά οι αλή-
θειες είναι δυσάρεστες ορισµένες φορές. Αντικρούστε τες!

Όπως προκύπτει, λοιπόν, από στοιχεία δηµοσιοποιηµένα στο
Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού Ελληνικού Δηµοσίου, οι µόνιµοι
υπάλληλοι στις µονάδες υγείας τον Μάιο του 2019 ήταν εβδο-
µήντα εννέα χιλιάδες διακόσιοι πενήντα τέσσερις και σήµερα,
τον Μάιο του 2020, είναι εβδοµήντα επτά χιλιάδες τριακόσιοι πε-
νήντα έξι, χίλιοι οκτακόσιοι ενενήντα οκτώ λιγότεροι! 

Και σε ό,τι αφορά το έκτακτο προσωπικό, η µείωση που προ-
κύπτει είναι µεγαλύτερη. Ήταν είκοσι µία χιλιάδες εκατόν εξήντα
έξι και είναι δεκαεπτά χιλιάδες εννιακόσιοι ενενήντα έξι, τρεις χι-
λιάδες εκατόν εβδοµήντα λιγότεροι στο έκτακτο προσωπικό και
χίλιοι οκτακόσιοι ενενήντα οκτώ λιγότεροι στο µόνιµο προσω-
πικό, που σηµαίνει 5% λιγότεροι «ήρωες» στο σύνολο. Περί
αυτού µιλάµε. Εσείς τους είπατε έτσι και σωστά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
µας δώσετε τα στοιχεία; 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Να, ορίστε τα στοιχεία, πάρτε τα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δικά σας είναι τα στοιχεία. Δεν κλέβουµε στοιχεία. Ορίστε,
δικά σας είναι τα στοιχεία στο apografi.gov.gr, Μητρώο Ανθρώ-
πινου Δυναµικού… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Έχουµε διαφορετικά στοιχεία από αυτά που…(δεν ακούστηκε)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Λοιπόν, αυτό το αστείο θα το αφήσετε, κύριε
Μητσοτάκη! Τα σταυρωµένα χέρια εδώ και τα «δώστε τα στοι-
χεία» και µετά από λίγο να βγαίνουν τα βίντεο και να ξεφτιλίζεστε,
αφήστε τα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κάντε αντιπαράθεση µε απόψεις και στοιχεία, αλλά όχι µε µια

προσπάθεια να αποδείξετε ότι λέµε ψέµατα και ότι δεν λέµε την
αλήθεια. Να σταµατήσει αυτό το παραµύθι, διότι ο µεγαλύτερος
πολιτικός απατεώνας που έχει περάσει από τη χώρα είστε εσείς,
που υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό ισχυρή ανάπτυξη και φέ-
ρατε υπανάπτυξη 15% στο δεύτερο τρίµηνο του 2020! Να τελει-
ώνουν, λοιπόν, τα αστεία και να τελειώνει αυτό το παραµύθι. Η
ισχυρή ανάπτυξη έγινε υπανάπτυξη ισχυρή, 15% στο δεύτερο
τρίµηνο και -0,7% στο πρώτο τρίµηνο, πριν έρθει ο κορωνοϊός!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Κοιτάξτε, µε µπαλώµατα, µε ψέµατα, µε προπαγάνδα και µε πα-
ραπληροφόρηση από έναν καλοστηµένο µηχανισµό -η λίστα
Πέτσα έχει κάνει καλή δουλειά- δεν πρόκειται να κρύψετε τα προ-
βλήµατα. Αυτό έχει κοντά ποδάρια, διότι η καθηµερινότητα είναι
πεισµατάρα και όταν βρίσκεσαι µπροστά σε πολύ µεγάλες ελλεί-
ψεις και µπροστά σε κινδύνους, τότε η πραγµατικότητα δεν µπορεί
να κρυφτεί.
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Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε αυτές τις
µέρες ότι µε τον ίδιο τρόπο που ανοίξατε τον τουρισµό, πάτε να
ανοίξετε και τα σχολεία, χωρίς σχέδιο, χωρίς καµµία ουσιαστική
προετοιµασία. Δεν υιοθετείτε καν αυτά που προτείνει ο ΕΟΔΥ -
εσείς µας λέγατε να τηρούµε ευλαβικά και σωστά ό,τι λένε οι επι-
στήµονες- ο οποίος ΕΟΔΥ µετά και από άλλες παρεµβάσεις
σοβαρών, αξιόλογων επιστηµόνων -ακούω στον δηµόσιο διάλογο
και τις παρεµβάσεις του κ. Μόσιαλου και της κ. Λινού και άλλων
επιστηµόνων- στις οδηγίες του προτείνει αυτό που εµείς είχαµε
πει από τις 23 Ιουλίου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
όπου ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε δέκα σηµεία για το
άνοιγµα των σχολείων. 

Αναφέρεται σε κάποιο σηµείο της παρέµβασης του ΕΟΔΥ, ότι
είναι σηµαντικό να ορίζονται και να συµφωνούνται σε τοπικό επί-
πεδο οι ακριβείς τρόποι εφαρµογής των γενικών αρχών των µέ-
τρων προφύλαξης στα σχολεία µε πρωτοβουλία και επινοητικό-
τητα τόσο σε σχέση µε την όλη οργάνωση της σχολικής ζωής, όσο
και σε σχέση µε την αξιοποίηση χώρων και άλλων πόρων, που εν-
δεχοµένως διατίθενται στην κάθε σχολική και ευρύτερη κοινότητα.
Εµείς αυτό που είχαµε πει από τότε, µεταξύ άλλων, είναι ότι πρέπει
σε κάθε περιοχή οι σχολικές επιτροπές, ο σύλλογος των καθηγη-
τών, οι σύλλογοι γονέων, σε συνεργασία µε κλιµάκια των υγειονο-
µικών αρχών να καθορίσουν τους όρους, γιατί σχολείο από
σχολείο είναι διαφορετικό, αίθουσα από αίθουσα έχει διαφορές.
Τα γνωρίζετε όλα αυτά και γνωρίζουµε ότι σε πολλές περιπτώσεις
υπάρχουν σχολικά κτήρια τα οποία είναι σε πολύ κακή κατάσταση.

Εν µέσω της πανδηµίας όµως εσείς ούτε αυτό κάνετε. Τι κά-
νετε; Εδώ νοµίζω ότι έχετε µια παγκόσµια πρωτιά. Αποφασίζετε
εν µέσω πανδηµίας, να έχουµε περισσότερους αντί λιγότερους
µαθητές ανά τάξη. Δεν ξέρω αν υπάρχει άλλη χώρα, όχι στην Ευ-
ρώπη, στον κόσµο, που εν µέσω πανδηµίας να το αποφασίζει
αυτό. Με νόµο που φροντίσατε να φέρετε κατακαλόκαιρο -αφο-
ρούσε βέβαια τους σχολάρχες, τη µόνιµη αδυναµία της κυρίας
Υπουργού- αυξήσατε το όριο των µαθητών στις τάξεις των δη-
µοτικών από τους είκοσι δύο µαθητές που το είχαµε εµείς, να
πάει µέχρι τους είκοσι έξι.

Και για να καλύψετε αυτή την παράλογη πολιτική επιλογή, παί-
ζετε τώρα µε τη νοηµοσύνη των πολιτών. Μιλάτε για µέσο όρο,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τα µονοθέσια και τα διθέσια και τα τρι-
θέσια σχολεία σε αποµονωµένες περιοχές. Το 75% του δυναµικού
των µαθητών στη χώρα µας -σχεδόν ένα εκατοµµύριο παιδιά- γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, και το γνωρίζετε και εσείς,
κύριε Μητσοτάκη, βρίσκεται σε τάξεις µε πάνω από δεκαοκτώ µα-
θητές και η συντριπτική πλειοψηφία αυτού του ενός εκατοµµυρίου
που ζει σε µεγάλα αστικά κέντρα, µε περισσότερους από είκοσι
πέντε µαθητές ανά τάξη. Τι είδους δηµιουργική λογιστική είναι
αυτή; Ο µέσος όρος είναι το θέµα, βάζοντας στο ζύγι και αίθουσες
σε αποµακρυσµένες περιοχές, σε νησιά, µονοθέσια, διθέσια, τρι-
θέσια σχολεία; Αυτό είναι το θέµα µας;

Γιατί όµως λέτε τέτοιες χοντράδες είναι το ερώτηµα; Ποιον νο-
µίζετε ότι θα κοροϊδέψετε µε αυτό; Δεν θα ανοίξουν τα σχολεία;
Δεν θα δουν οι γονείς σε τι τάξεις θα πάνε να στοιβαχτούν εν
µέσω πανδηµίας τα παιδιά τους; Και το ερώτηµά µου είναι γιατί
δεν λέτε την αλήθεια. Γιατί δεν λέτε, µεταξύ άλλων, ότι δεν προ-
χωράτε στη µείωση αλλά στην αύξηση ανά τάξη, διότι δεν θέλετε
να αποφασίσετε να προχωρήσετε σε µόνιµες προσλήψεις εκπαι-
δευτικών. Αυτό είναι το κρίσιµο ζήτηµα. Ούτε καν αναπληρωτών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μειώσατε τον αριθµό των αναπληρωτών σχεδόν στο µισό. Και

σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις εµείς είχαµε προβλέψει δέκα χι-
λιάδες πεντακόσιες µόνιµες -οι µισές φέτος και οι µισές του χρό-
νου. Δεν προσλαµβάνετε κανέναν. 

Δεν έχετε επίσης πάρει κανένα µέτρο για τους εργαζόµενους
της καθαριότητας στα σχολεία. Ο ίδιος αριθµός ωροµισθίων κα-
θαριστριών, που δεν επαρκούσε για την καθαριότητα πριν τον
κορωνοϊό, θα καλείται τώρα να απολυµαίνει τις τάξεις και να κα-
θαρίζει σχολαστικά τα θρανία εν µέσω της πανδηµίας.

Και σας ερωτώ εγώ: Πώς θα γίνει αυτό; Ακόµη δεν έχουν ολο-
κληρωθεί οι διαδικασίες για την προµήθεια µασκών για µαθητές
και εκπαιδευτικούς. Θυµίζω τις µάσκες, που µας έλεγε η κυρία
Υπουργός ότι είναι ατοµική ευθύνη του κάθε µαθητή και της οι-

κογένειάς του, αλλά µετά από τον σάλο και την κατακραυγή υπο-
χρεωθήκατε να το µαζέψετε και να υποσχεθείτε ότι θα διανείµετε
στους µαθητές.

Ακούω τώρα να µιλάτε -πάλι δηµιουργική λογιστική- ότι είστε
τόσο γαλαντόµοι, που ενισχύετε µε 100 εκατοµµύρια την παιδεία
για το ολοήµερο σχολείο λόγω κορωνοϊού. Όµως και εδώ δηµι-
ουργική λογιστική κάνετε, διότι κάνετε εσωτερική ανακατανοµή.
Κόβετε τα vouchers σε εξήντα έξι χιλιάδες δικαιούχους. Εξήντα
έξι χιλιάδες λιγότερα θα είναι τα παιδιά φέτος ,που θα έχουν δυ-
νατότητα πρόσβασης στα νηπιαγωγεία και στα κέντρα δηµιουρ-
γικής απασχόλησης, για να δώσετε στο ολοήµερο σχολείο.

Σας προκαλώ, αν κάνω λάθος, να απαντήσετε σε αυτά που
λέω. Μιλάω µε στοιχεία. Να απαντήσετε. Αν δεν είναι έτσι, απαν-
τήστε. Απαντήστε, εν πάση περιπτώσει πόσα χρήµατα δίνετε,
πόσες δαπάνες αυξάνετε και πόσο αυξάνετε τις δαπάνες συνο-
λικά για την εκπαίδευση και για τη δηµόσια υγεία εν µέσω κορω-
νοϊού, για να δούµε τι έχετε καταλάβει από αυτό που πέρασε ως
οδοστρωτήρας πάνω από την ελληνική κοινωνία.

Όλα αυτά, λοιπόν, τα κάνετε. Κατά τα άλλα φταίνε οι πολίτες
και εσείς δεν φταίτε καθόλου και για τίποτα. Και ξέρετε κάτι; Αν
υπάρξει και κανένας ο οποίος σας αντικρούει µε επιχειρήµατα,
σας κάνει κριτική, τον κατατάσσετε και στους «ψεκασµένους»,
στους εχθρούς του λαού. Ε, αυτό είναι µια στάση, ένα χαρακτη-
ριστικό που δεν συνάδει µε ευρωπαϊκές δηµοκρατίες. Αυτό είναι
-προσέξτε το- λίγο απολυταρχικό στην αντίληψή του, αυτός που
µου κάνει κριτική, που έχει άλλη άποψη είναι µε τους «ψεκασµέ-
νους», µε αυτούς που είναι µε το «κίνηµα εναντίον της µάσκας»,
το οποίο επαναλαµβάνω ότι είναι ένας κοινός εχθρός που πρέπει
να αντιµετωπίσουµε. Δυστυχώς, όµως, οι αντιφάσεις το πυροδο-
τούν και ρίχνουν νερό στον µύλο του.

Αυτή, λοιπόν, η ψεύτικη εικόνα µιας Κυβέρνησης δήθεν σοβα-
ρής και προετοιµασµένης για όλα, που κάνει το ανθρωπίνως δυ-
νατό για να διαχειριστεί τις συνέπειες της πανδηµίας, πιστεύω
ότι έχει ήδη αρχίσει να καταρρέει σαν χάρτινος πύργος από την
πραγµατικότητα που βιώνουµε. Και ξέρετε κάτι; Όσο από εδώ
και πέρα βασίζεται κανείς περισσότερο στην προπαγάνδα, στην
ωραιοποίηση, στο ψέµα, τόσο περισσότερο θα εξοργίζονται οι
πολίτες. Και όσο περισσότερο ενοχοποιείτε τους πολίτες, όπως
και όποιον τολµήσει να πει µια άλλη άποψη, τόσο το χειρότερο
σε σχέση µε την εικόνα που θέλετε να διαµορφώσετε για τα πε-
πραγµένα σας.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ζητήσω στη δευτερολογία σας να κά-
νετε ένα πράγµα, όχι να συµφωνήσετε µε αυτά που σας λέω εγώ
αλλά να πάρετε µια πρωτοβουλία γενναιότητας και να αναλάβετε
έστω µια ευθύνη και εσείς, να πείτε: «Κάναµε και λάθη, βρε
αδελφέ, όλους αυτούς τους µήνες, δεν τα κάναµε όλα σωστά. Δεν
είµαστε µεσσίες. Δεν είµαι ο Μωυσής». Να βγείτε να το πείτε.
Πάψτε να στοχοποιείτε πότε τους νέους, πότε τους γιατρούς στα
δηµόσια νοσοκοµεία, πότε τους εκπαιδευτικούς, πότε τους εργα-
ζόµενους και φυσικά σε µόνιµη βάση την Αντιπολίτευση.

Η χώρα βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια πολύ σκληρή πραγµατι-
κότητα. Τα προβλήµατα είναι πολύ µεγάλα και το πρώτο βήµα
για να λυθούν είναι εσείς, ως Κυβέρνηση, να παραδεχτείτε ότι
υπάρχουν και ότι πολλές φορές σας υπερβαίνουν κιόλας και ότι
έχετε κάνει λάθη και να αναλάβετε ευθύνες και να σταµατήσετε
επιτέλους το κυνήγι µαγισσών και το κυνήγι της εξαπάτησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς λέµε ότι, έστω και τώρα,
υπάρχουν τρόποι να περιορίσουµε την εξάπλωση και της πανδη-
µίας και των οικονοµικών της επιπτώσεων. Δεν σας ασκούµε, λοι-
πόν, µόνο κριτική. Σας λέµε κιόλας: Εδώ και τώρα πάρτε µέτρα.
Πρώτα από όλα, προχωρήστε τώρα σε προσλήψεις γιατρών και
νοσηλευτών. Καλύψτε τις οργανικές κενές θέσεις στα νοσοκο-
µεία και σταµατήστε να παίζετε µε τα νούµερα. Στελεχώστε τα
σχολεία µε εκπαιδευτικό προσωπικό. Καλύψτε έστω τον περσινό
αριθµό των αναπληρωτών. Πάρτε ουσιαστικά µέτρα για το
άνοιγµα των σχολείων.

Ακούστε το αυτό, κύριε Μητσοτάκη. Μπορείτε και τώρα. Μοι-
ράστε τις σχολικές τάξεις στα δύο, ξεκινώντας απ’ αυτές που
έχουν είκοσι έξι µαθητές. Μπορείτε να το κάνετε. Παραδειγµατι-
στείτε από την Ιταλία, που σχηµατίζονται τµήµατα των δεκαπέντε
µαθητών το πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Παραδειγµατιστείτε από την Ιταλία, που εξοπλίζονται τα σχο-

λεία µε τρία εκατοµµύρια µονά θρανία και προσλαµβάνονται δε-
κάδες χιλιάδες εκπαιδευτικοί. Αν η απάντηση σ’ αυτό είναι ότι
δεν περισσεύουν αίθουσες, τότε βάλτε πρωί-απόγευµα µαθή-
µατα. Υπάρχουν τρόποι, υπάρχουν λύσεις. Μην αγνοείτε το πρό-
βληµα, µην παίζετε µε την αγωνία των οικογενειών. 

Θα κάνουµε αυτή τη συζήτηση, αλλά νοµίζω ότι είναι κρίσιµο
και θέλω να σας το πω και σήµερα. Αναφέροµαι στα ευρωπαϊκά
κονδύλια. Δεν ξέρω, βεβαίως, τις προτάσεις σας, όµως έχω δια-
βάσει τις προτάσεις της περίφηµης επιτροπής Πισσαρίδη. 

Κοιτάξτε: Είναι κρίσιµο να αξιοποιήσουµε πόρους για να ενι-
σχύσουµε το κοινωνικό κράτος, να αξιοποιήσουµε πόρους για να
ενισχύσουµε τη δηµόσια παιδεία, να αξιοποιήσουµε πόρους για
να ενισχύσουµε τη δηµόσια υγεία. Στις σελίδες αυτές τις επιτρο-
πής δεν υπάρχει ούτε µία αναφορά για δαπάνες που χρειάζονται
στην παιδεία. Ούτε µία αναφορά. Δεν ξέρω πώς µπορεί να γίνει
αυτό. Είναι αντικείµενο µελέτης που κι εµείς θα την κάνουµε. Να
αξιοποιήσουµε, για παράδειγµα, τις κατευθύνσεις που λένε ότι
χρειαζόµαστε υποδοµές, που να είναι σύγχρονες και συµβατές
µε την πράσινη ανάπτυξη. Να φτιάξουµε, λοιπόν, κτήρια σ’ αυτή
την κατεύθυνση και να βάλουµε σχολικές µονάδες µε βιοκλιµα-
τική αντίληψη.

Μπορούµε να βρούµε τρόπους επίσης και για τη δηµόσια
υγεία. Όπου υπάρχει αναφορά στην υγεία, µιλάει για σύστηµα
υγείας όχι δηµόσιο, όχι Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Έτσι θα προχω-
ρήσουµε; Έτσι θα βγει η χώρα απ’ αυτή την πρωτοφανή κρίση;
Δεν θα πάρουµε κανένα µάθηµα από την υγειονοµική κρίση; Με
τις ίδιες συνταγές, δηλαδή, που µας οδήγησαν σε κρίσεις, οικο-
νοµική κρίση, τώρα πανδηµία, µ’ αυτές τις συνταγές θα πάµε
µπροστά; Ξέρετε πόσα χρόνια τα ακούµε αυτά; Η προτεραιότητα
τώρα είναι να έχουµε χρήµατα για να κάνουµε το κεφαλαιοποι-
ητικό σύστηµα στο ασφαλιστικό, να κάνουµε ιδιωτική ασφάλιση
και δεν είναι προτεραιότητα να φτιάξουµε σχολεία, να προσλά-
βουµε καθηγητές, να φτιάξουµε νοσοκοµεία και πρωτοβάθµια
φροντίδα, να προσλάβουµε γιατρούς; Αυτό, όµως, είναι η συν-
ταγή όχι της εξόδου από την κρίση, αλλά είναι η συνταγή της
απόλυτης κοινωνικής διάλυσης και είναι και η συνταγή της απο-
τυχίας και της καταστροφής. 

Την ώρα που η χώρα µπαίνει σε µια πολύ δύσκολη περίοδο οι-
κονοµικά, υγειονοµικά, εθνικά, εσείς στρώνετε το έδαφος για να
εφαρµοστούν όσα δεν µπόρεσαν να εφαρµοστούν από τους τε-
χνοκράτες, που πήραν τα κλειδιά της χώρας µας µετά τη χρεοκο-
πία και τα µνηµόνια, δηλαδή µια νέα εποχή λιτότητας, περικοπών,
ύφεσης, ανεργίας και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων σκληρά νε-
οφιλελεύθερων. 

Επειδή υποσχέθηκα, όµως, στον Πρόεδρο να είµαι όσο µπορώ
πιο σύντοµος, κλείνω. Θα έχω την ευκαιρία στη δευτερολογία
µου ίσως να αναφερθώ περισσότερο στην οικονοµία. 

Το µόνο που θέλω να πω κλείνοντας ,είναι ότι έχουµε χρέος
να λέµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Έχουµε χρέος ακριβώς
γιατί βρισκόµαστε µπροστά σ’ αυτή την τριπλή κρίση, εθνική,
υγειονοµική, οικονοµική, να κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου.
Είναι καθήκον µας ως Αντιπολίτευση και έχουµε χρέος να σας
επισηµαίνουµε ότι πορεύεστε στραβά και ότι δεν είναι για να πα-
νηγυρίζετε το ότι έχουµε 15% ύφεση, όταν η µεγαλύτερη ύφεση
που είχαµε την πιο σκληρή εποχή των µνηµονίων ήταν 9% κι
εσείς πανηγυρίζετε που έχουµε 15%, διότι 15% ύφεση δεν είναι
ένας αριθµός. Είναι χιλιάδες λουκέτα, είναι χιλιάδες άνεργοι,
είναι χιλιάδες άνθρωποι στην απελπισία. Αυτό είναι. Δεν είναι για
να πανηγυρίζετε. Είναι για να προβληµατίζεστε όχι να µας κου-
νάτε το δάχτυλο, αλλά να δέχεστε την κριτική και να απαντάτε
µε επιχειρήµατα.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στο Βήµα καλείται ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας, για είκοσι λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κυρίες και κύριοι, σε
όλους είναι γνωστό ότι η ανησυχία και ο φόβος του ελληνικού

λαού µπροστά στο ενδεχόµενο η πανδηµία να πάρει ανεξέλεγ-
κτες διαστάσεις καθηµερινά, µεγαλώνουν. 

Και αυτή η ανησυχία δεν ενισχύεται µόνο από τα αυξηµένα
νούµερα των κρουσµάτων. Ενισχύεται, κυρίως, από το γεγονός
ότι η Κυβέρνησή σας δεν έκανε ουσιαστικά τίποτα για να θωρα-
κίσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Η ανησυχία και ο φόβος ενι-
σχύεται και από την έλλειψη ουσιαστικών µέτρων προστασίας
των εργαζοµένων στους χώρους δουλειάς, των εκπαιδευτικών,
των παιδιών µας στα σχολεία και τα πανεπιστήµια, παντού.

Οι ευθύνες είναι µεγάλες. Μάλιστα, στην προσπάθειά σας να
πετάξετε από πάνω σας την ευθύνη για την αύξηση των κρου-
σµάτων, συνεχίζετε να κουνάτε το δάχτυλο στον λαό και τη νεο-
λαία, ρίχνοντας τα πάλι στην ατοµική ευθύνη. Μόνο που η
ατοµική ευθύνη, δηλαδή η ευθύνη του καθενός και της καθεµιάς
να προστατέψει τον εαυτό του, τους γύρω του, δεν εµπεδώνεται
όσο αρνείστε να πάρετε µέτρα προστασίας της ζωής και της
υγείας του λαού συνολικά.

Όσο για τη χαλαρότητα και τον εφησυχασµό που επικαλείστε
κάθε τρεις και λίγο, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι αυτά τροφοδο-
τούνται και από τις δικές σας παλινωδίες, από την αποσπασµα-
τικότητα των µέτρων που ανακοινώνετε. Τα τριψήφια νούµερα
κρουσµάτων δεν προέκυψαν από το πουθενά. Προέκυψαν και
από το άνοιγµα του τουρισµού -κι ας προσπαθεί ο κ. Χαρδαλιάς
να µας πείσει για το αντίθετο. Όταν προσαρµόζατε τα υγειονο-
µικά πρωτόκολλα στα µέτρα των πολύ µεγάλων επιχειρηµατιών
του τουρισµού, των µεγαλοξενοδόχων, των αεροπορικών και
ακτοπλοϊκών εταιρειών, τι περιµένατε δηλαδή; Όταν αφήνατε
σχεδόν ανεξέλεγκτη την είσοδο στη χώρα µε µερικούς δειγµα-
τοληπτικούς ελέγχους, τι περιµένατε πάλι;

Σύµφωνα µάλιστα µε εκτιµήσεις υπολογίζεται ότι µπήκαν για
τουρισµό από το εξωτερικό τουλάχιστον δυόµισι χιλιάδες θετικοί
στον κορωνοϊό, χωρίς να τους γνωρίζει κανείς, και αυτοί αν
ισχύουν οι µελέτες και όσα λέτε, ότι ένας φορέας θετικός στον
κορωνοϊό τον µεταδίδει κατά µέσο όρο τουλάχιστον σε άλλους
δέκα, τότε έχουν κάνει φορείς άλλους είκοσι πέντε χιλιάδες συ-
νανθρώπους µας.

Τι θα µπορούσατε να είχατε κάνει; Θα µπορούσατε να είχατε
ελέγξει πλήρως την κατάσταση, εάν διαθέτατε εξοπλισµό και
προσωπικό, εάν από την αρχή εφαρµόζατε σχέδιο που να απαιτεί
πιστοποιητικό πριν την είσοδο στη χώρα.

Εσείς, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, τι κάνατε; Παίξατε στον
τζόγο των απαιτήσεων του µεγάλου κεφαλαίου στον τουρισµό
και στις µεταφορές, ό,τι κέρδισε ο λαός µε την υπεύθυνη στάση
του το προηγούµενο διάστηµα και ενώ γνωρίζατε πως µπορεί να
υπάρξει ένα δεύτερο κύµα της πανδηµίας, που ούτε εµβόλιο
υπάρχει ακόµα ούτε η ειδική φαρµακευτική αγωγή.

Ο λαός µε την υπεύθυνη στάση του, µε την τήρηση των περιο-
ριστικών µέτρων, συνέβαλε να κερδηθεί χρόνος, να διατηρηθούν
µειωµένοι οι δείκτες της πανδηµίας. Αυτό, άλλωστε, δεν του ζη-
τήσατε όταν ξεκίνησε αυτή η πρωτόγνωρη περιπέτεια; Να τηρή-
σει τα µέτρα, για να κερδηθεί χρόνος, για να θωρακίσετε το
δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Θα σας πούµε τι δεν κάνατε που θα µπορούσατε να είχατε
κάνει. Δεν κάνατε τις αναγκαίες προσλήψεις µόνιµου προσωπι-
κού στις δηµόσιες µονάδες υγείας, προκειµένου να καλυφθεί
έστω ένα µέρος των µεγάλων ελλείψεων που υπήρχαν και πριν
την πανδηµία.

Και µη µας πείτε πάλι για τις προσλήψεις στις οποίες προχωρή-
σατε. Είναι ακριβώς οι ίδιες µε τις προσλήψεις που θα έκανε η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, οι προσλήψεις κάποιων
εργαζοµένων ορισµένου χρόνου από τέσσερις µήνες έως δύο
χρόνια, οι οποίοι όµως αντικαθιστούν τους προηγούµενους που
έληγε η θητεία τους και απολύονταν. Άρα το αποτέλεσµα είναι πε-
ρίπου µηδέν εις το πηλίκο. Ακόµα και ο αριθµός των κλινών ΜΕΘ,
για τον οποίο κοµπάζατε, µετά βίας έφτασε συνολικά τις εννιακό-
σιες δέκα. Είναι πολύ πίσω όµως από τις τρεισήµισι χιλιάδες κλίνες
που απαιτούνται σύµφωνα µε τις διεθνείς προδιαγραφές. 

Τα όσα λέγατε για τη στελέχωση των δηµόσιων νοσοκοµείων
που ήταν επαρκής και µάλιστα δεν χρειάστηκε να αξιοποιηθεί,
εκτός από προκλητικά, είναι και επικίνδυνα ταυτόχρονα, γιατί θε-
ωρείτε φυσιολογικό το γεγονός ότι την προηγούµενη περίοδο η
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συντριπτική πλειοψηφία των χρόνιων πασχόντων ασθενών δεν
είχαν καµµία συνέχεια της ιατρικής τους παρακολούθησης και
αποκλείστηκαν από δηµόσιες µονάδες υγείας µε προφανή αρνη-
τικά αποτελέσµατα. Μήπως µπορείτε να µας πείτε τι θα συµβεί,
αν τους επόµενους µήνες όπως προειδοποιούν οι ειδικοί για τους
χειµερινούς µήνες, έχουµε απότοµη αύξηση των κρουσµάτων, σε
συνδυασµό µε τις άλλες ανάγκες για νοσηλεία στις ΜΕΘ; Θα ζή-
σουµε κι εδώ αυτό ακριβώς που έζησαν τελικά οι γιατροί στη γει-
τονική Ιταλία ή την Ισπανία και τις Ηνωµένες Πολιτείες; Να πρέπει
να επιλέγουν το ποιος θα µπει στη ΜΕΘ και ποιος όχι, πράγµα που
σηµαίνει πιθανόν ποιος θα ζήσει και ποιος θα πεθάνει; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η πανδηµία αναδεικνύει την ανάγκη να υπάρχει πλεόνασµα
προσωπικού και υποδοµών, προκειµένου σε κάθε περίπτωση να
αντιµετωπίζονται πλήρως όλες οι τρέχουσες ανάγκες αλλά και
οι έκτακτες. Όµως αυτή η ανάγκη συγκρούεται µε τη λογική του
κόστους οφέλους της λειτουργίας των δηµόσιων νοσοκοµείων,
µε κριτήρια επιχειρηµατικά που όλοι σας ανεξαιρέτως ευαγγελί-
ζεστε. Θέλετε να σας πούµε τι άλλο θα κάνατε για να αξιοποι-
ήσετε τον πολύτιµο χρόνο που κερδήθηκε από τον λαό µας; Θα
τον αξιοποιούσατε για να στελεχώσετε, να αναπτύξετε και να
εξοπλίσετε τις δηµόσιες µονάδες της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Όχι µόνο τις αφήσατε αποδεκατισµένες, υποστελεχωµέ-
νες αλλά και ένα µέρος του προσωπικού τους το µετακινήσατε
για τις ανάγκες εφηµερίας των υπολοίπων δηµόσιων νοσοκο-
µείων. Πήγατε να κλείσετε µια τρύπα και ανοίξατε άλλες. 

Σήµερα όµως και πριν η πανδηµία πάρει ανεξέλεγκτες διαστά-
σεις, είναι ανάγκη να παρθούν µέτρα αποφασιστικής στήριξης
του συστήµατος υγείας µε µαζικές προσλήψεις µόνιµου προσω-
πικού όλων των ειδικοτήτων στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
αλλά και στα νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας, επίσης στο ΕΚΑΒ
και στην υπηρεσία «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Να υπάρξει επαρκής αύξηση χρηµατοδότησης από τον κρατικό
προϋπολογισµό για τη στήριξη όλων των δηµόσιων µονάδων
υγείας για τις τρέχουσες, αλλά και τις έκτακτες ανάγκες. Να κα-
ταργηθεί κάθε πληρωµή και συµµετοχή του λαού για νοσήλια, εξε-
τάσεις, φάρµακα. Να µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι στην υγεία,
που εργάζονται µε παντός είδους προσωρινές σχέσεις εργασίας,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις, όπως είναι οι εργαζόµενοι για πα-
ράδειγµα σε συνεργεία καθαριότητας και άλλοι, που µένουν απλή-
ρωτοι για αρκετούς µήνες. Να µη γίνει καµµία απόλυση. Να
ενταχθούν στα βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα και να επεκτα-
θεί η χορήγηση του επιδόµατος επικίνδυνης ανθυγιεινής εργασίας
στο νοσοκοµειακό προσωπικό και στους εργαζόµενους στις δη-
µόσιες δοµές υγείας. Σας θυµίζω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΚΚΕ είχε καταθέσει σχετική πρόταση νόµου. 

Να επαναλειτουργήσουν πλήρως όλες οι δηµόσιες µονάδες,
τα εργαστήρια και άλλα που έχουν κλείσει ή υπολειτουργούν. Να
ανοίξουν όλα τα νοσοκοµεία που έκλεισαν τα τελευταία χρόνια.
Βέβαια, σε περίπτωση γιγάντωσης της πανδηµίας να µπει σε
εφαρµογή και να υπάρχει σχέδιο επίταξης όλων των δοµών του
ιδιωτικού τοµέα υγείας και πρόνοιας. Να αναπτυχθούν τουλάχι-
στον τρεισήµισι χιλιάδες κρεβάτια ΜΕΘ στα δηµόσια νοσοκο-
µεία. Να εξασφαλιστεί η αναγκαία ποσότητα και ποιότητα
προστατευτικών µέσων, υγειονοµικό υλικό και άλλα. Ιδιαίτερα
τώρα, µπροστά και στον επερχόµενο χειµώνα, θεωρούµε επιτα-
κτική την ανάγκη καθολικού εµβολιασµού του πληθυσµού άνω
της ηλικίας των έξι µηνών µε το αντιγριπικό εµβόλιο. Βέβαια, µε
ευθύνη του κράτους να γίνουν καθολικά και επαναλαµβανόµενα
τεστ για τον κορωνοϊό στον πληθυσµό. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν περιµέναµε την πανδηµία για να
διαπιστώσουµε ότι στους χώρους δουλειάς υπάρχει σοβαρό
πρόβληµα µε την έλλειψη µέτρων για την υγιεινή και ασφάλεια
των εργαζοµένων. Όµως, η πανδηµία όξυνε ακόµα περισσότερο
την κατάσταση, αφού σε αρκετές περιπτώσεις τα διάφορα υγει-
ονοµικά πρωτόκολλα έγιναν κουρελόχαρτα. Απόδειξη πως όσα
λέγατε, ότι για σας πρώτη αξία έχει η ανθρώπινη ζωή, ήταν κού-
φια λόγια, για χάρη των κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Το ότι τα υγειονοµικά πρωτόκολλα γίνονται κουρελόχαρτα, το
λένε οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µε τις καταγγελίες τους στα σωµα-

τεία τους και µην παριστάνετε τους ανήξερους. Δεν ξέρετε ότι
µεγαλοεργοδότες για παράδειγµα, σε πολλούς χώρους δου-
λειάς τηρούν µόνο στα λόγια και ερµηνεύουν, όπως θέλουν και
όπως τους συµφέρει το πρωτόκολλο του ΕΟΔΥ; 

Μόλις προχθές, σε εργασιακό χώρο γνωστής ΜΚΟ έφτασαν
στο σηµείο, ωµά και κυνικά, να καλούν στην εργασία µέχρι και
θετικά ασυµπτωµατικά κρούσµατα. Δεν ξέρετε ότι σε χώρους
δουλειάς, µε ευθύνη της εργοδοσίας αποκρύπτονται κρούσµατα;
Δεν έχετε ακούσει τίποτα για το γεγονός ότι οι εργαζόµενοι ενη-
µερώνονται για κρούσµα στη δουλειά τους ανά δυάδες, τριάδες,
ώστε να µη γίνει σούσουρο και το µόνο µέτρο που παίρνεται είναι
να µπει σε καραντίνα για δεκατέσσερις µέρες το κρούσµα και οι
υπόλοιποι εργαζόµενοι συνεχίζουν να εργάζονται κανονικά, σαν
να µη συµβαίνει τίποτα;

Την ίδια ώρα βέβαια, γενικεύεται η επίθεση που δέχονται οι
εργαζόµενοι στο όνοµα της πανδηµίας.

Χιλιάδες εργαζόµενοι βρέθηκαν εκτός παραγωγής, χωρίς ει-
σόδηµα. Ένα µεγάλο ποσοστό εργαζοµένων και αυτοαπασχο-
λούµενων επαγγελµατιών κλήθηκε να επιβιώσει µε 605 ευρώ
κατά µέσο όρο, για όλη αυτή τη χρονική περίοδο. Άλλοι τόσοι σε
καθεστώς αναστολής σύµβασης περιµένουν δύο µήνες για να
πάρουν 534 ευρώ και να πληρώσουν τα χρέη των νοικοκυριών
τους, τα οποία βέβαια πιέζουν ασφυκτικά χωρίς αναστολή. Μην
µας πείτε πως όλα αυτά είναι προσωρινά, γιατί όλοι ξέρουν πως
τα αντεργατικά µέτρα ήρθαν για να µείνουν, γιατί βρισκόµαστε
σε µια νέα βαθιά κρίση, όπως άλλωστε και εσείς παραδέχεστε.
Δεν φτάνει που, τα µέτρα προστασίας στους χώρους δουλειάς
έχουν γίνει κουρελόχαρτα, που η εργοδοσία αποκρύπτει κρού-
σµατα, φτάσατε στο σηµείο να τιµωρείτε και από πάνω τους ερ-
γαζόµενους. Τι άλλο από τιµωρία είναι η καθηµερινή υπερωριακή
απλήρωτη εργασία, για όσους µπαίνουν σε προληπτική καραν-
τίνα, λες και είναι δική τους ευθύνη; Βέβαια, µετά τις αντιδράσεις
και την κατακραυγή, τις τρεις ώρες τις κάνατε µία, αλλά και πάλι
δεν αλλάζει τίποτα. Η τιµωρία παραµένει η τιµωρία. 

Η πανδηµία άνοιξε την όρεξη της µεγαλοεργοδοσίας και εσείς
κάνετε ό,τι µπορείτε για να την χορτάσετε. Μετά τις υπερωρίες,
σειρά έχει το δώρο Χριστουγέννων, που θα το πετσοκόψετε για
όσους έχουν µπει σε αναστολή εργασίας. Όλοι όσοι θα περνού-
σαν µε το µικρό αυτό επίδοµα, τώρα αντί για δώρο Χριστουγέν-
νων, θα πάρουν ένα ψίχουλο. Για να µην πούµε και την επέκταση
της τηλεργασίας, η οποία θα επιβάλλεται µε µονοµερή απόφαση
του εργοδότη.

Αντί λοιπόν, η Κυβέρνησή σας να πάρει µέτρα προστασίας
στους χώρους δουλειάς, επιβάλλει την παραπέρα εντατικοποίηση,
την απλήρωτη δουλειά για τους εργαζόµενους, ενώ προσφέρετε
νέα προνόµια, νέες επιδοτήσεις σε διάφορους επιχειρηµατικούς
οµίλους. Αυτό ακριβώς άλλωστε προσφέρει και το πρόγραµµα
«SURE» της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ζεστό χρήµα σε µονοπωλια-
κούς οµίλους, χρήµα, το οποίο σε τελική ανάλυση, θα πληρωθεί
πάλι από τους εργαζόµενους, από τον ελληνικό λαό µε νέες περι-
κοπές σε µισθούς, συντάξεις, µε το ασφαλιστικό Πινοσέτ, µε νέες
ιδιωτικοποιήσεις, µε νέους φόρους, µε πλειστηριασµούς λαϊκών
κατοικιών και κατασχέσεις.

Όλους αυτούς τους µήνες οι µεγαλοεπιχειρηµατίες δεν έχουν
πληρώσει ούτε ένα ευρώ. Μάλιστα, οι όµιλοι του τουρισµού και
των µεταφορών, που τα προηγούµενα χρόνια είχαν τεράστια
κερδοφορία µέσα στην προηγούµενη κρίση, επιδοτήθηκαν κι από
πάνω. Οι µόνοι που βάζουν µόνιµα βαθιά το χέρι στην τσέπη είναι
οι εργαζόµενοι. Αξιοποιείτε την πανδηµία, για να χτυπήσετε τη
σταθερή µόνιµη δουλειά, το οκτάωρο, όπου ακόµα υπάρχει βέ-
βαια, βάζοντας τους εργαζόµενους στο ψυγείο, για να τους χρη-
σιµοποιούν οι µεγαλοεργοδότες όποτε κι όπως θέλουν, όταν
τους χρειάζονται, να τους πληρώνουν, όσο και όποτε πάλι θέ-
λουν.

Όµως, µαζί µε τον αγώνα για το µεροκάµατο, τον µισθό, την
ασφάλιση, στο επίκεντρο της πάλης των εργαζοµένων πρέπει να
µπουν και τα ζητήµατα προστασίας της υγείας τους. Στηρίζουµε
τις διεκδικήσεις των εργατικών σωµατείων µπροστά σ’ αυτό το
νέο κύµα πανδηµίας.

Σας αναφέρω ενδεικτικά ορισµένες από αυτές: Να διασφαλι-
στεί η εργασία όλων µε όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας
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της υγείας και ασφάλειας στους τόπους δουλειάς. Να γίνονται
δωρεάν τεστ για τους εργαζόµενους µε ευθύνη της εργοδοσίας
και του κράτους. Να υπάρξουν έλεγχοι για την αποσιώπηση
κρουσµάτων από τις εργοδοσίες. Να αυξηθούν τώρα τα δροµο-
λόγια στα µέσα µαζικής µεταφοράς, ιδίως στις ώρες αιχµής. Να
εξασφαλιστούν έκτακτες άδειες ειδικού σκοπού µε αποδοχές για
όσους εργαζόµενους χρειαστεί να µένουν στο σπίτι είτε για τη
φύλαξη ασθενών είτε για τη φύλαξη παιδιών είτε από µέτρα που
έχουν να κάνουν µε την αντιµετώπιση της πανδηµίας, όπως είναι
για παράδειγµα σε ορισµένες περιπτώσεις το κλείσιµο των εγ-
καταστάσεων και των κτηρίων για απολυµάνσεις κ.λπ.. Αν για
οποιονδήποτε λόγο ο εργαζόµενος δεν µπορεί να δουλέψει στον
χώρο δουλειάς µε εξασφαλισµένες συνθήκες υγιεινής, µε ευ-
θύνη του κράτους και της εργοδοσίας, να παίρνει άδεια ειδικού
σκοπού µε πλήρεις αποδοχές και ασφάλιση. Να συγκροτηθούν
µεικτές υγειονοµικές επιτροπές ανά εταιρεία, στις οποίες θα
συµµετέχουν εκπρόσωποι των εργαζοµένων και εξειδικευµένο
επιστηµονικό προσωπικό. Με αυτόν τον τρόπο, θα διασφαλιστεί
ότι οι αποφάσεις θα λαµβάνονται µε βάση τα ιατρικά δεδοµένα
και τις ανάγκες που προκύπτουν στους χώρους δουλειάς.

Σε ό,τι µας αφορά, θα πρωτοστατήσουµε στον αγώνα για τα
µέτρα προστασίας της ζωής, αλλά και των ίδιων των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων. Θα µπούµε µπροστά, για να σταµατήσουν
αµέσως οι πλειστηριασµοί κύριας κατοικίας, οι διακοπές σε ηλε-
κτρικό ρεύµα και νερό λόγω των χρεών των λαϊκών νοικοκυριών.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να πω πως και εσείς, όπως και οι
προκάτοχοί σας του ΣΥΡΙΖΑ, βαφτίζετε το άσπρο µαύρο. Αναφέ-
ροµαι στον νέο Πτωχευτικό Κώδικα και στην προσπάθειά σας να
τον σερβίρετε. Όµως, ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας ολοκληρώνει
το αντιλαϊκό πλαίσιο οµηρίας των υπερχρεωµένων λαϊκών νοικο-
κυριών και των µικρών επιχειρήσεων των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. Πρόκειται για ένα πλαίσιο που διαχρονικά κινείται γύρω
από τον στόχο του ξεζουµίσµατος των υπερχρεωµένων, µετα-
τρέποντάς τους ακόµα και σε ενοικιαστές στα σπίτια τους, για
να θωρακιστούν µόνο οι τράπεζες και τα χαρτοφυλάκιά τους. Δεν
σας έπιασε, λοιπόν, ο πόνος για τα χρέη των λαϊκών νοικοκυριών.
Τα κέρδη των τραπεζών έχετε στο µυαλό σας κι αυτός είναι ο
πόνος σας.

Κυρίες και κύριοι, τι να πρωτοπεί κανείς και για τα ζητήµατα
της εκπαίδευσης και για το πώς ανοίγουν τα σχολεία και για το
αν ανοίγουν τα πανεπιστήµια; Πριν από λίγες µέρες, το Υπουρ-
γείο Παιδείας ανακοίνωσε πότε θα ανοίξουν τα σχολεία. Περιµέ-
ναµε µια βδοµάδα ή δέκα µέρες για να µάθουµε τι τελικά; Μήπως
οι αγωνίες και οι προβληµατισµοί γονιών, εκπαιδευτικών και µα-
θητών βρήκαν απάντηση; Προφανώς, όχι. Άλλωστε, δεν περιµέ-
ναµε από την Κυβέρνηση απάντηση, αφού αυτή είναι που κάνει
λάστιχο τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, ακόµα και για τη λειτουργία
των σχολείων, που η ίδια θεωρούσε αναγκαία και µάλιστα, σε
συνθήκες που το επιδηµιολογικό φορτίο ήταν µικρότερο. Δεν πε-
ριµένουµε καµµιά διασφάλιση των αναγκαίων όρων λειτουργίας
των σχολείων, ώστε να προστατεύεται η υγεία, να γίνεται ουσια-
στικά η µορφωτική διαδικασία, αφού ορθά-κοφτά οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης λένε προκλητικά ότι αυτό κοστίζει.

Αλήθεια; Δικά σας είναι τα χρήµατα; Ποιος πληρώνει ακόµα
και γι’ αυτή την κουτσουρεµένη δηµόσια παιδεία; Η λαϊκή οικο-
γένεια είναι αυτή που πληρώνει και γι’ αυτό έχει τη δίκαιη απαί-
τηση να λειτουργούν τα σχολεία σωστά, µε ασφάλεια. 

Να πει κανείς ότι δεν περιµέναµε να έρθει και το δεύτερο κύµα
πανδηµίας; Οι επιστήµονες το έλεγαν, η Κυβέρνηση το έλεγε και
ίσως µε την αντιλαϊκή διαχείριση, που έκανε το φέρατε και πιο
γρήγορα. Τελικά, όµως, τίποτα δεν κάνατε για να εξασφαλίσετε
το άνοιγµα και των σχολείων µε καλύτερους δυνατούς όρους για
τους µαθητές, για τους εκπαιδευτικούς και τους γονείς, προκει-
µένου να αποφευχθεί ο συγχρωτισµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Γενικού Γραµµατέα)

Δεν θα κάνω χρήση της δευτερολογίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε Πρό-

εδρε, αλίµονο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Απλώς ενηµερώνω. Θα

σας διευκολύνω. Δεν θα κάνω όπως οι προηγούµενοι δηλαδή,
που αφήνουν µερικά για µετά. Θα πω όλα όσα έχω να πω τώρα. 

Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν ικανοποιήσατε κανένα από τα µέτρα
που πρότειναν σύλλογοι γονέων και εκπαιδευτικών, µε βάση την
πείρα τους και την άµεση γνώση των προβληµάτων, που υπάρ-
χουν στα σχολεία. Δεν κάνατε, δηλαδή, µαζικές προσλήψεις εκ-
παιδευτικών, δεν µονιµοποιήσατε εκείνους που δουλεύουν
χρόνια στην εκπαίδευση, δεν βελτιώσατε τις υποδοµές στα σχο-
λεία ούτε δηµιουργήσατε νέες, δεν πήρατε κανένα ουσιαστικό
µέτρο αναβάθµισης της υγειονοµικής επιτήρησης των σχολείων. 

Τα φορτώσατε όλα στην ατοµική ευθύνη όσων εµπλέκονται,
µε τον έναν ή άλλο τρόπο στη µορφωτική διαδικασία. Δεν φτάνει
αυτό. Δεν φτάνει που κουνάτε το δάχτυλο στον λαό, στη νεολαία
λέγοντάς τους «πολύ χαλαρώσατε», λέτε και αληθοφανή, βέβαια,
αλλά ψέµατα. Λέτε ότι ο µέσος όρος των µαθητών ανά τάξη σε
όλη την Ελλάδα είναι δεκαεπτά και δεν δικαιολογεί ανησυχίες για
συγχρωτισµό. Μπερδεύετε πορτοκάλια µε µήλα. Δεν θα σας πω
αυτό που έλεγε κάποιος ειδικός στο ποδόσφαιρο, σαν να λέµε
ότι «ο µέσος όρος παγκόσµιων κυπέλλων ποδοσφαίρου Ελλά-
δας-Βραζιλίας είναι 2,5». 

Τα στοιχεία, όµως, είναι αµείλικτα. Όπως προκύπτει, την περ-
σινή χρονιά το 57% των τµηµάτων στην πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση είχαν πάνω από δεκαεπτά µαθητές και
συνολικά το 74% των µαθητών έκανε µάθηµα σε τµήµατα µε πε-
ρισσότερα από δεκαεπτά άτοµα. Ειδικά στην Αττική, όπου κατα-
γράφονται και τα περισσότερα κρούσµατα κορωνοϊού, το 85%
των µαθητών κάνει µάθηµα σε τµήµατα µε περισσότερα από δε-
καεπτά άτοµα. 

Σίγουρα αρκετοί, ακόµη και από εδώ µέσα, ξέρουν πολύ καλά
και ζουν αυτή την κατάσταση, που ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια άλλαξε,
ο οποίος τώρα κάνει και τον ανήξερο για τα κενά στα σχολεία,
την υποχρηµατοδότηση της εκπαίδευσης, την αδιοριστία χιλιά-
δων εκπαιδευτικών, ενώ έχει και ο ίδιος µεγάλη ευθύνη. 

Τα ξέρετε όλα αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, όπως τα ξέρουν
πολύ καλά όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις, που όταν καλούν-
ται να απαντήσουν στα δίκαια αιτήµατα του κόσµου της εκπαί-
δευσης, µε µια φωνή λένε ότι κοστίζουν, ότι η οικονοµία δεν
αντέχει. Προφανώς, εννοούν ότι δεν τους παίρνει να κόψουν από
τους πακτωλούς χρηµάτων που µοιράζουν σε οµίλους για να θω-
ρακίζουν την κερδοφορία τους. Όταν στριµώχνεστε, αξιοποιείτε
και διάφορους καλοθελητές επιστήµονες που, µε παιδιάστικα
σχεδιαγράµµατα στην ουσία, θέλουν να πείσουν ότι δεν είναι µε-
γάλη η διαφορά ανάµεσα σε µια τάξη δεκαπέντε παιδιών και σε
µια τάξη είκοσι πέντε µαθητών.

Αυτά βλέπει ο λαός µας και ανησυχεί. Νιώθει ότι τον δου-
λεύουν, χάνει την εµπιστοσύνη του στην Κυβέρνηση και το κρά-
τος κι αυτό είναι φυσιολογικό, βέβαια. Όµως, αυτή η άρση
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση έχει νόηµα και αποτέλεσµα, όταν
δεν στρέφεται ενάντια στην ίδια την υγεία του λαού µας, στην
ανάγκη για µόρφωση των παιδιών του λαού, όταν δεν εγκλωβί-
ζεται δηλαδή -και σε αυτό θέλουµε να είµαστε ξεκάθαροι εδώ
µέσα- σε διάφορες αντιδραστικές θεωρίες συνωµοσίας, που βο-
λεύουν και την Κυβέρνηση για να ταυτίσει τη διεκδίκηση, τα αι-
τήµατα και τη φυσιολογική ανησυχία µε την οπισθοδρόµηση,
όταν ακριβώς η δική σας αντιλαϊκή διαχείριση της πανδηµίας
είναι καραµπινάτη αντίδραση. 

Σήµερα, περισσότερο από ποτέ, φωτίζεται η αναγκαιότητα της
πάλης, µε περιεχόµενο τις σύγχρονες ξεκάθαρα ρεαλιστικές
ανάγκες. Γιατί δεν είναι πολυτέλεια, είναι µόνο απόλυτη προτε-
ραιότητα να τεθεί στο επίκεντρο η αναγκαιότητα ανάπτυξης δι-
κτύου πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η οποία θα εκφράζεται
συγκεκριµένα και στα σχολεία µε µόνιµη παρουσία νοσηλευτών
στις σχολικές µονάδες, µε πρόβλεψη παρουσίας γιατρών σε οµά-
δες σχολείων ή και µόνιµης παρουσίας σε πολυπληθή σχολεία.
Αυτό είναι αντικειµενική πραγµατικότητα-αναγκαιότητα και πρέ-
πει να τεθεί ως προτεραιότητα. 

Γιατί η άµεση µονιµοποίηση των χιλιάδων αναπληρωτών επί-
σης και µπορεί και πρέπει να γίνει. Γιατί κάθε χρόνο αναπληρώ-
νουν τον εαυτό τους. Γιατί οι µόνιµοι διορισµοί συµβάλλουν
ουσιαστικά και στη συνέχιση της σωστής εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας, στη συνέχεια, που ειδικά σε αυτή την περίοδο αναδεικνύε-
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ται ακόµα πιο επιτακτική, λόγω και των συνεχών διαταραχών, που
υπάρχουν µέσα στην ίδια την εκπαιδευτική διαδικασία.

Η κατάσταση αυτή διαµορφώνει άνισους όρους στην πρόσβαση
των µαθητών στη µόρφωση, επιτείνει κοινωνικές, µορφωτικές ανι-
σότητες που προφανώς προϋπήρχαν, σε συνθήκες µάλιστα συνο-
λικής πορείας εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης. 

Σε αυτό το πλαίσιο είναι απολύτως ρεαλιστικό και αναγκαίο να
υλοποιηθεί και το αίτηµα για δεκαπέντε µαθητές ανά τάξη και για
να υπάρξει και αποφυγή συνωστισµού, όπως και οι ειδικοί θέτουν,
αλλά και για να καλυφτούν µορφωτικά κενά, που δηµιουργήθηκαν,
αλλά και συνολικότερα για την αναβάθµιση, τη βελτίωση του εκ-
παιδευτικού, παιδαγωγικού έργου σε κάθε σχολείο. 

Ξέρετε πολύ καλά πως, αν παίρνατε έγκαιρα όλα αυτά τα µέτρα
στα σχολεία ούτε µεγάλη ανησυχία και φόβος θα υπήρχε, αλλά
θα κλείνατε και την πόρτα σε διάφορες τέτοιες θεωρίες συνωµο-
σιολογίας -που έλεγα πριν- στον ανορθολογισµό, στον αποπρο-
σανατολισµό, που στα σχολεία µπορεί να εµφανιστούν µε το «όχι
στη µάσκα» και τις πρόσφατες κινητοποιήσεις, που είδαµε και τα
βλέπουµε όλα και από τα κανάλια.

Με την ευκαιρία, µαζέψτε τα διάφορα στελέχη σας, ακόµα και
Υπουργούς σας, που κάνουν και προβοκατόρικες αναρτήσεις -
όπως ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης- και που έχουν το θράσος να βά-
ζουν στο ίδιο τσουβάλι το «όχι στη µάσκα» µε το «όχι στο ΝΑΤΟ,
στην Ευρωπαϊκή Ένωση» και το «όχι» σε άλλα ζητήµατα, τα οποία
τέλος πάντων, είναι πολιτικά ζητήµατα. Από πού κι ως πού µπαίνει
στο ίδιο τσουβάλι ο ανορθολογισµός, ο αποπροσανατολισµός, η
συνωµοσιολογία, µε συγκεκριµένες πολιτικές θέσεις, είτε συµφω-
νεί κανένας µε αυτές είτε διαφωνεί; 

Στο ίδιο λάθος υπέπεσε σήµερα και η Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής, κ. Γεννηµατά που συνέδεσε την πάλη ενάντια στα µνη-
µόνια, µε, δεν ξέρω τι. Βέβαια το µπουρδούκλωσε κάπως εκεί µετά
και το διόρθωσε στη συνέχεια, αλλά το έµπλεξε. Δεν είναι έτσι κύ-
ριοι.

Φυσικά, να σας πω και το εξής: Δεν το κάνετε τυχαία αυτό. Θέ-
λετε να υπερπροβάλλετε ακόµα τέτοιου είδους κινητοποιήσεις -
που ούτε βέβαια πάρα πολύ µαζικές είναι και στις οποίες
συµµετέχει -εδώ που τα λέµε- κυρίως δικός σας κόσµος, αυτός
που κινείται δηλαδή πέριξ της Νέας Δηµοκρατίας, της δεξιάς, της
ακροδεξιάς και πάει λέγοντας- για να κρύψετε τις πραγµατικές και
γνήσιες διεκδικήσεις γονιών, εκπαιδευτικών, µαθητών, που, εκτός
των άλλων έχουν και µέτωπο στον αποπροσανατολισµό, τον ανορ-
θολογισµό και να ενοχοποιήσετε µε αυτόν τον τρόπο το ίδιο το
λαϊκό κίνηµα, δηλαδή τους αγώνες, τους ανθρώπους που διεκδι-
κούν σωστά και ρεαλιστικά αιτήµατα. 

Κυρίες και κύριοι, τις προηγούµενες µέρες, µε αφορµή και την
ανακοίνωση των βάσεων, η Υπουργός Παιδείας δήλωσε ότι θα
προχωρήσει σε ριζικές αλλαγές και στα πανεπιστήµια. Όµως, το
σχέδιο της Κυβέρνησής σας θυµίζει κλειστά ΑΕΙ, να βγαίνει το µά-
θηµα δηλαδή όπως, όπως, ενώ µια είδηση των ηµερών είναι ότι
ήδη φουλάρουν οι µηχανές για νέα επιχειρηµατικά σχέδια για την
εξ αποστάσεως εκπαίδευση στα ΑΕΙ. 

Η κατάσταση στα πανεπιστήµια αποδεικνύει περίτρανα τι ση-
µαίνει τελικά λειτουργία µε όρους ανταγωνιστικούς, µε όρους
«επιχειρηµατικής, ιδιωτικής αυτοδιοίκησης» -το τελευταίο εντός
εισαγωγικών- δηλαδή απελευθέρωση των ΑΕΙ να λειτουργούν µε
κύριο γνώµονα την ανάπτυξη επιχειρηµατικής, ερευνητικής δρά-
σης, θέτοντας σε δεύτερη µοίρα, όµως, τις ανάγκες των φοιτητών. 

Σε αυτό το πλαίσιο άλλωστε, που επί της ουσίας οδηγεί σε ΑΕΙ
περισσότερο δεσµευµένα στις ανάγκες της καπιταλιστικής κερ-
δοφορίας, ρίχνει η Κυβέρνηση το µπαλάκι στις διοικήσεις των πα-
νεπιστηµίων. Αυτή ακριβώς είναι η κατάσταση των ΑΕΙ των πολλών
ταχυτήτων. Εκφράζεται και στα διάφορα προβλήµατα, που εµφα-
νίστηκαν το προηγούµενο διάστηµα, αλλά και σήµερα, µε τις δια-
φοροποιηµένες λύσεις που δίνουν οι διάφορες διοικήσεις των ΑΕΙ
στο πώς θα γίνει, για παράδειγµα, η εξεταστική. 

Το ρεαλιστικό και το αναγκαίο των διεκδικήσεων που θέτουµε
στα πανεπιστήµια αποδεικνύεται, πρώτα και κύρια, από το γεγο-
νός ότι σήµερα υπάρχει σοβαρό επίπεδο υποδοµών και για να
απλωθεί η εκπαιδευτική διαδικασία και για να προχωρήσει η ερευ-
νητική διαδικασία που προβλέπεται στις σπουδές.

Οι υποδοµές αυτές, τα κυριλέ αµφιθέατρα που λένε ορισµένοι,

που φιλοξενούν, βέβαια, κυρίως εταιρείες τώρα για να κάνουν τα
σεµινάριά τους και τα διάφορα think tank, να δοθούν -λέµε εµείς-
για τις ανάγκες των φοιτητών και να προσληφθεί άµεσα εκπαιδευ-
τικό προσωπικό, που περιµένει µε διδακτορικά στο χέρι, για να
µπορέσει να γίνει σωστά το πανεπιστηµιακό µάθηµα. Αυτό είναι
το βασικό, που πρέπει να διασφαλιστεί, για να έχουµε ανοικτά ΑΕΙ
µε όρους προστασίας της υγείας όλων και µε συνέχεια της ουσια-
στικής µορφωτικής διαδικασίας.

Η πλειοψηφία των φοιτητών, οι οικογένειές τους, αυτή τη στιγµή
πραγµατικά αγωνιούν για το αν και πόσο θα καταφέρουν να συνε-
χίσουν τις σπουδές τους. Δεν ξέρουν τι θα κάνουν µε τα πανά-
κριβα νοίκια, που ήδη πληρώνουν, αφού η Κυβέρνησή σας, όπως
και όλες οι προηγούµενες, τους έχουν αφήσει ξεκρέµαστους
χωρίς φοιτητικές εστίες και µέριµνα. 

Τι απαντάτε σε όλους αυτούς; Θα συνεχίσουν να πληρώνουν
κάθε µήνα ενοίκια, για να παρακολουθήσουν αν και όπως-όπως
κάποια λίγα µαθήµατα και εργαστήρια από κοντά και τα άλλα θα
τα κάνουν µε τηλεκπαίδευση; Δεν γνωρίζετε τα προβλήµατα, που
ήδη καταγγέλλουν φοιτητικοί σύλλογοι, ακόµα και καθηγητές, για
τα προβλήµατα που δηµιουργεί στην ολοκληρωµένη εκπαίδευση
η τηλεµατική διαδικασία, υποβαθµίζοντας ουσιαστικά τη µόρφωση
που παίρνουν; 

Να εξασφαλίσετε υποδοµές, για να καλυφθούν οι ανάγκες στη
φοιτητική στέγη, να επινοικιάσετε και ξενοδοχεία, αν χρειαστεί,
για τις άµεσες αυξηµένες ανάγκες, να δώσετε σταθερό µηνιαίο
φοιτητικό επίδοµα στέγασης για όσους το χρειάζονται. Αυτά ζη-
τούν οι φοιτητές, για να καταφέρουν να συνεχίσουν τις σπουδές
τους.

Μιλάτε για αριστεία, όταν µε την πολιτική σας υποβαθµίζετε
τη γνώση και τα εφόδια, που παίρνουν οι φοιτητές, αυριανοί επι-
στήµονες και εργαζόµενοι. Μιλάτε για ευκαιρίες, όταν µε την πο-
λιτική σας οδηγείτε φοιτητές να παρατήσουν τις σπουδές τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αλήθεια πως οι εξελίξεις
καθορίζονται, όχι µόνο από την πορεία και το φούντωµα της παν-
δηµίας στη χώρα µας και διεθνώς, αλλά και από το ξέσπασµα,
την εξέλιξη και το βάθος της οικονοµικής κρίσης, που επιταχύν-
θηκε η εκδήλωσή της από την πανδηµία.

Επίσης, οι εξελίξεις καθορίζονται και από την όξυνση επιπλέον
των διαφόρων ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών στην περιοχή και
του Αιγαίου, συνολικά της Ανατολικής Μεσογείου. Μέσα σε αυ-
τούς οξύνεται και η ελληνοτουρκική αντιπαράθεση και η κλιµά-
κωση της τουρκικής επιθετικότητας. 

Βέβαια, όλα αυτά, παρά τη σχετική τους αυτοτέλεια, δεν είναι
ανεξάρτητα το ένα από το άλλο ούτε συνέπεσαν συγκυριακά,
όπως ισχυρίζεστε. Το αντίθετο πιστεύουµε εµείς. Αλληλοτροφο-
δοτούνται, γιατί στην πραγµατικότητα πρόκειται για εκφάνσεις
της ίδιας πολιτικής, που στον πυρήνα της έχει τη διασφάλιση της
κερδοφορίας του µονοπωλιακού κεφαλαίου σε όλα τα επίπεδα,
τη θωράκιση αυτού του δρόµου ανάπτυξης, δηλαδή του καπιτα-
λιστικού δρόµου, θυσιάζοντας τις ανάγκες των εργαζοµένων,
των λαών συνολικά.

Για παράδειγµα, ακόµα και η θεραπευτική αντιµετώπιση της
πανδηµίας, η ανακάλυψη και η προµήθεια του εµβολίου υποτάσ-
σεται σε διάφορους ενδοκαπιταλιστικούς ανταγωνισµούς, ανά-
µεσα σε µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες του χώρου, ανάµεσα σε
κράτη και χώρες. Πρόκειται τελικά για τα αδιέξοδα, πιστεύουµε
εµείς, του ίδιου αυτού του συστήµατος, που όλοι σας το υπηρε-
τείτε µε την πολιτική σας. 

Από τη µια, δυναµώνει η επίθεση στα εργατικά, στα λαϊκά δι-
καιώµατα, στο όνοµα των έκτακτων συνθηκών και από την άλλη,
πυροδοτεί ανταγωνισµούς ανάµεσα στα καπιταλιστικά κράτη, τις
διάφορες συµµαχίες τους για το ποιος θα βγει πιο κερδισµένος
στην παρούσα φάση και σε όλα τα επίπεδα. 

Αυτοί οι ανταγωνισµοί αφορούν τόσο τις διαπραγµατεύσεις
για τα νέα χρηµατοδοτικά πακέτα στήριξης των επιχειρηµατικών
οµίλων όσο και για τον έλεγχο των πλουτοπαραγωγικών πηγών
και των διαφόρων ενεργειακών δρόµων. Αυτός είναι ο λόγος,
που στην περιοχή µας έχουν πέσει καταπάνω ισχυρά κράτη,
όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, η Γαλλία, η Ρωσία, η Βρε-
τανία, η Ιταλία, η Γερµανία, η Κίνα, για το ποιος θα βάλει στο χέρι
τον πλούτο αυτής της περιοχής και θα πάρει το περισσότερο στη
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µοιρασιά. Έχουµε χάσει το µέτρηµα. Πόσοι στόλοι και ποιων
χωρών έχουν παραταχθεί στην περιοχή. Γιατί αυτοί οι ανταγωνι-
σµοί φοβούµαστε ότι οδηγούν και σε πολεµικές συγκρούσεις. 

Ο λαός µας πρέπει να απορρίψει όλα αυτά τα εκβιαστικά δι-
λήµµατα και ξέρετε πολύ καλά για τι µιλάµε. Γιατί όλοι δουλεύετε
για έναν στόχο: Να δεχθεί ο ελληνικός λαός τον οδυνηρό συµβι-
βασµό της συνεκµετάλλευσης, λες και δεν πρόκειται για συνεκ-
µετάλλευση ανάµεσα σε ενεργειακούς κολοσσούς, να δεχθεί
πως η χώρα του θα είναι ένα απέραντο αµερικανο-νατοϊκό στρα-
τόπεδο. 

Τα γεγονότα των τελευταίων ηµερών επιβεβαιώνουν αυτό, που
σας είπαµε και στην προηγούµενη συζήτηση. Προετοιµάζετε τον
µεγαλύτερο και πιο επώδυνο συµβιβασµό σκοπιµότητας, αυτόν
της συνεκµετάλλευσης των θαλασσίων ζωνών, µε τις ευλογίες
φυσικά και τα σχέδια των συµµάχων σας. Μόνο που τα σχέδια
των ισχυρών συµµάχων σας έχουν µόνο τελικά και σε τελευταία
ανάλυση αναβάθµιση της Τουρκίας στη µοιρασιά. 

Σας το έχουµε ξαναπεί, σας το ξαναλέµε και σας το ξαναϋπο-
γράφουµε: Εµείς απλά, παλεύουµε και θα συνεχίσουµε να πα-
λεύουµε, όσο µπορούµε, ο λαός να βάλει τη δική του υπογραφή
σε αυτές τις εξελίξεις και αυτό πιστεύουµε ότι το µπορεί, αρκεί
να το αποφασίσει.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κυριάκος Βελόπουλος για είκοσι λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, ξεκινώντας την οµιλία µου, να ευχαριστήσω τον Έλ-
ληνα Πρωθυπουργό, σε αντίθεση µε τους άλλους πολιτικούς Αρ-
χηγούς, οι οποίοι έρχονται, οµιλούν στο κοµµατικό τους
ακροατήριο και δεν έχουν την ευγένεια να κάτσουν να ακούσουν
τους συναδέλφους τους. Το κάνω µε κοµψό τρόπο, γιατί έχω
κουραστεί µε αυτή την ιστορία, που έρχονται και φεύγουν. Τι
είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο; Να περνάµε και να φεύγουµε; Να
λέµε τα δικά µας και να µην ακούµε τους «αντιπάλους»; Είναι
πρέπον και σοβαρό να είµαστε εδώ όλοι µας. Εγώ κάθοµαι υπο-
µονετικά. Εντάξει, ο κ. Κουτσούµπας είναι µία εξαίρεση. Έτσι και
αλλιώς, κάνει ό,τι θέλει. Όµως, οι υπόλοιποι θα έπρεπε να ήταν
εδώ.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω µε αυτό που είπε η κ. Γεννη-
µατά, µε την οποία φαντάζοµαι ότι συµφωνούµε όλοι µας, για
την κουλτούρα του βιασµού που ακούστηκε από ένα κανάλι και
αναφέροµαι στη γνωστή ιστορία µε το «Big Brother».

Ξεκινώ έτσι για έναν λόγο, διότι απεδείχθη πόσο ελλειµµατικές
είναι οι αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεορά-
σεως. Εµένα µε κυνηγούσαν έξι µήνες. Δεν µπορούν να µε πιά-
σουν από πουθενά. Όµως, επειδή µεταδόθηκε στο YouTube
αυτή η ιστορία, δεν µπορεί να παρέµβει το ΕΣΡ. Υπάρχει νοµικό
κενό. Τα είχαµε επισηµάνει στην επιτροπή, αλλά δυστυχώς δεν
µας ακούτε. Το Κοινοβούλιο νοµοθετεί, φτιάχνει ανεξάρτητες
αρχές, αλλά δεν δίνει αρµοδιότητες ή τα εφόδια, εν πάση περι-
πτώσει, στους ανθρώπους αυτούς. 

Όµως, καλά να µιλάµε για κουλτούρα βιασµού και το καταδι-
κάζουµε όλοι µας. Κανέναν δεν άκουσα εδώ µέσα να µιλάει για
κουλτούρα εκτουρκισµού από τα κανάλια. Όλα τα κανάλια, από
το πρωί µέχρι το βράδυ, έχουν τούρκικα σίριαλ την ώρα, που η
χώρα και ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει ένα
µείζον εθνικό θέµα, καλώς η κακώς, µπορεί ο καθένας έχει την
άποψή του. Όµως, µιλάµε για κουλτούρα εκτουρκισµού πραγµα-
τική εδώ και πέντε-έξι χρόνια, ίσως και παραπάνω. Δεν µιλάει κα-
νείς γι’ αυτό. Για την κουλτούρα του βιασµού, που καταδικάσαµε
όλοι και καλά κάνατε και βγάλατε ανακοινώσεις όλοι και καλά κά-
νατε. Μαζί σας είµαι κι εγώ. Όµως, για την κουλτούρα του
εκτουρκισµού δεν τολµάει κανείς να µιλήσει; Δεν καταλαβαίνω
γιατί πρέπει να ακούω την τουρκική γλώσσα συνεχώς εγώ. Για
ποιο λόγο να ακούω τα τούρκικα όλη µέρα στα κανάλια;

Θα ήθελα να πω κάτι, το οποίο, δυστυχώς, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, και από εσάς διέφυγε και από όλους τους πολιτικούς
Αρχηγούς. Στις 6 και 7 Σεπτεµβρίου ξέρετε τι είχε γίνει, µιας και
είναι επίκαιρο το θέµα; Έγινε το πογκρόµ των Ελλήνων στην

Κωνσταντινούπολη το 1955 και ούτε µια αναφορά δεν έγινε από
κανέναν µας. Γιατί; Η «Νύχτα των Κρυστάλλων» ήταν για τους
Κωνσταντινοπολίτες η 6η και η 7η Σεπτεµβρίου. 

Έχω άδικο, κύριε Λοβέρδο; Για τη «Νύχτα των Κρυστάλλων»
κανένας δεν αναφέρθηκε. Το λέω χωρίς διάθεση σοβινισµού, µι-
λιταρισµού. Όµως, να θυµόµαστε τι είχε γίνει. Ήταν µια σχεδια-
σµένη προβοκάτσια από τους Τούρκους, για να σφαγιαστούν
εκατό χιλιάδες Έλληνες της Πόλεως, όχι ένας και δύο, εκατό χι-
λιάδες Έλληνες! Εβδοµήντα µια εκκλησίες καταστράφηκαν, σα-
ράντα ένα σχολεία κάηκαν, οκτώ εφηµερίδες έκλεισαν, τέσσερις
χιλιάδες καταστήµατα λεηλατήθηκαν, δύο χιλιάδες σπίτια λεη-
λατήθηκαν, τετρακόσιοι βιασµοί καταγγέλθηκαν επίσηµα -πάνω
από δύο χιλιάδες Ελληνίδες της Πόλεως βιάστηκαν- και υπήρξαν
περίπου σαράντα νεκροί και τριακόσιοι τραυµατίες. 

Κανείς δεν αναφέρθηκε. Γιατί; Πείτε µου έναν λόγο να κατα-
λάβω κι εγώ. Αν δεν ξύσεις την ιστορική σου µνήµη, είσαι καταδι-
κασµένος να γευτείς και πάλι τα όσα προηγήθηκαν πριν δεκαετίες
και αυτό επιχειρεί να κάνει η Ελληνική Λύση. Επιχειρούµε, µε βάση
την κρίση του ανδρός, του ανθρώπου -είµαστε έλλογα όντα, δεν
είµαστε άλογα όντα- να µιλήσουµε για τα αυτονόητα. 

Εγώ άκουσα τον Έλληνα Πρωθυπουργό µε µια πολιτική
έπαρση, θα έλεγα -το λέω κοµψά- να λέει ότι «όσα δεν έγιναν δε-
καετίες τα κάναµε εµείς σε µερικούς µήνες, σε έναν χρόνο» -δεν
ξέρω πόσους µήνες- και χειροκροτούσαν όλοι από κάτω οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Συγγνώµη, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν κυβερνούσατε
δεκαετίες και εσείς; Ποιος κυβερνούσε; Το ΜέΡΑ25 ή το ΚΚΕ ή
εµείς, νεοπαγές κόµµα; Δεκαετίες είναι το ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρα-
τία, Νέα Δηµοκρατία-ΠΑΣΟΚ, Συµπολίτευση, λίγο από ΣΥΡΙΖΑ
πενταετία -αυτοί τα έκαναν µπάχαλο έτσι και αλλιώς- και µετά
ήλθατε ξανά εσείς.

Δεν καταλαβαίνω, δηλαδή. Δεκαετίες κυβερνάτε. Εκτός αν ο
κ. Μητσοτάκης θέλει να δείξει Σαµαρά και Καραµανλή ότι δεν
έκαναν τίποτα ως Πρωθυπουργοί. Να το συζητήσουµε αυτό.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός για την ύφεση του 15,2 %.
Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε µου θυµίζει αυτόν που πάει στον

πρώτο όροφο µε το ασανσέρ και λέει ότι είµαι στον πρώτο
όροφο. Μα, το ασανσέρ είχε πάει 25% κάτω, δηλαδή δυόµισι
ορόφους κάτω και ανεβήκατε έναν όροφο. Είχαµε ύφεση 25%,
λόγω µνηµονίων µιας δεκαετίας. Άρα το 15,2% είναι προσθετικό.
Να σοβαρευτούµε. 

Τα νούµερα ο καθένας τα ερµηνεύει όπως θέλει, αλλά σας οµι-
λεί ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει και επιχειρήσεις και αντιλαµ-
βάνεται το αυτονόητο. Μάλλον δεν ξέρετε από οικονοµία.
Μάλλον δεν ξέρετε από τζίρους και από αγορά. 

Εγώ θα πω το εξής: Γιατί µας µίλησε ο Πρωθυπουργός για το
εξάµηνο, αφού στο πρώτο τρίµηνο δεν επηρεάστηκε ο τουρι-
σµός; Ο τουρισµός είναι στο δεύτερο τρίµηνο, αν δεν κάνω
λάθος. Ξέρετε το µέτρηµα, όταν ξεκινάει ανάποδα, δηµιουργεί
και άλλες έννοιες και άλλους όρους. 

Βέβαια, θα ήθελα να πω στον Πρωθυπουργό κάτι, γιατί σηµεί-
ωσα πάρα πολλά από όσα είπε. Εγώ θέλω, όταν ακούω τον αντί-
παλο πολιτικά, να τον ρωτώ µετά να µου απαντήσει. Είπε ο
Πρωθυπουργός της χώρας: «Επιστηµονικά και τεκµηριωµένα δε-
δοµένα και λογική».

Ποιος µπορεί να διαφωνήσει µε το πολύ σοβαρό επιχείρηµα
του Πρωθυπουργού; Εγώ θέλω να µου καταθέσει τα επιστηµο-
νικά δεδοµένα, όµως. Εγώ κατέθεσα το τι είπε ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας για τα παιδιά και τις µάσκες κάτω από δώδεκα
ετών.

Να µου τα καταθέσετε, γιατί θα σας απαντήσω ότι διά επιχει-
ρηµάτων και µέσα από την επιχειρηµατολογική σύγκρουση µπο-
ρείς να βρεις µια σύνθεση ιδεών.

Θέλω να µου προβάλλετε τεκµηριωµένα, όµως, επιστηµονικά
αυτά που λέει ο Πρωθυπουργός, οι Υπουργοί του, ο ίδιος, γιατί
διακρίνω πολλούς επιστήµονες, των οποίων χρησιµοποιείτε τα
ονόµατα, κύριε Πρωθυπουργέ -θα τα πω σε λίγο- να φάσκουν και
να αντιφάσκουν. Όταν ξυπνάνε στραβά, λένε άλλα. Όταν έρχεται
απόγευµα, λένε άλλα. Όταν περνάει ο µήνας, λένε κάτι άλλο. Τον
επόµενο µήνα το αλλάζουν ανάποδα και θα σας τα αποδείξω εδώ
µε δικές σας δηλώσεις ότι συνεχίζετε τις αντιφάσεις.
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Δηµιουργείτε πλασµατικά διλήµµατα, κύριε Πρωθυπουργέ,
γιατί άκουσα τα λόγια σας προσεκτικά και είπατε «ή lockdown ή
ανοσία της αγέλης». Γιατί πρέπει να υπάρχουν πάντα τα δύο
άκρα, ή το lockdown, «κλείνουµε τη χώρα», ή η ανοσία της αγέ-
λης; Δεν µπορεί να κάνει πραγµατικές τοµές µια κυβέρνηση,
όπως είπε και ο κ. Τσίπρας, πολύ εύστοχα, ώστε να µην πάµε στα
δύο άκρα;

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ένα γεγονός αναµφισβήτητο. Τι κά-
νατε έξι µήνες; Εγώ δεν άκουσα τι έκανε η Κυβέρνηση έξι µήνες,
πραγµατικά. Να σας πω εγώ: Οικογενειακό γιατρό, για να µην
συνωστίζονται στα µεγάλα νοσοκοµεία έχουν οι πολίτες; Όχι.
Μπορεί κάθε πολίτης που έχει συµπτώµατα να πάει να κάνει δω-
ρεάν τεστ; Όχι.

Για να κάνεις µια προγραµµατισµένη επέµβαση στο νοσοκο-
µείο, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να έχεις κάνει τεστ κορωνοϊού, να
πας να το πληρώσεις. Αν θέλω να κάνω µια προγραµµατισµένη
εγχείρηση, πρέπει να πάω να πληρώσω το τεστ πρώτα, για να
πάω να κάνω την εγχείρησή µου σε εξωτερικό ιατρείο, δηλαδή
επί πληρωµή. Λέω απλά πράγµατα, για να καταλάβετε ότι σαφώς
και δεν µπορείτε να τα κάνετε όλα.

Να σας πω και κάτι ακόµα; Πολύ δύσκολη η θέση του Πρωθυ-
πουργού, αυτό είναι αναµφισβήτητο. Αν κάποιος εδώ µέσα θεω-
ρεί ότι είναι εύκολη η αντιµετώπιση του κορωνοϊού και το πώς
θα αντεπεξέλθει η χώρα, κάνει λάθος.

Το πρόβληµα είναι, όµως, ότι δεν ακούει ο Πρωθυπουργός και
δεν ακούει και η Κυβέρνηση. Άντε, για τα εθνικά θέµατα έχετε
συµφωνήσει οι τρεις σας σε µερικά πράγµατα, το καταλαβαίνω,
τώρα εσωτερικώς στα εθνικά. Στον κορωνοϊό θα µπορούσαµε να
µαζευτούµε όλοι µαζί οι πολιτικοί Αρχηγοί, να προτείνει καθένας
ξεχωριστά και να συζητήσουµε σοβαρά. Δεν το κάνετε.

Είπε ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του: «Δανειζόµαστε µε ονο-
µαστικό επιτόκιο 1,1%». Μα, έχουµε αποπληθωρισµό 1,8%, άρα
το πραγµατικό επιτόκιο είναι 2,9%. Μην παίζετε µε τους αριθ-
µούς! Σας εκθέτουν και εσάς και την Κυβέρνησή σας και όλους
σας!

Σωστό είναι, λοιπόν, να συγκρίνουµε τα πραγµατικά επιτόκια
µε άλλες χώρες και όχι τα ονοµαστικά. Αυτό λέει η οικονοµική
θεωρία, ξέρετε. Τα υπόλοιπα τα φτιασιδώνουµε εδώ να τα ακούει
ο κόσµος, να χειροκροτούν οι νεοδηµοκράτες, να χειροκροτούν
οι συριζαίοι και να φεύγουµε από εδώ ικανοποιηµένοι ότι το κοµ-
µατικό µας ακροατήριο µας ακούει που, δυστυχώς -και θέλω να
το ακούσετε αυτό- είναι το 45% των Ελλήνων. Το υπόλοιπο 55%
ή δεν ψηφίζει ή κάνει αποχή ή συνειδητά επιλέγει να µην ψηφί-
σει.

Άρα µε τα ψέµατα οδηγήσαµε τον ελληνικό λαό στην αποπο-
λιτικοποίηση. Ο άνθρωπος είναι πολιτικό ον από τη φύση του και
κάναµε το µέγα έγκληµα να αποπολιτικοποιήσουµε τους Έλλη-
νες, που είναι ως λαός, ως πολιτισµός πολιτικά όντα.

Ο αποπληθωρισµός -για όσους δεν ξέρουν θεωρία και οικονο-
µία- είναι η χειρότερη ασθένεια της οικονοµίας, η χειρότερη. Δεν
υπάρχει χειρότερη για την οικονοµία. Αυτό το λέω στον Πρωθυ-
πουργό, γιατί µου λέει «1,9% δανειζόµαστε». Εντάξει, η διαφορά
µε τις άλλες οικονοµίες είναι ουσιαστική, εγγενείς αδυναµίες,
εµείς βασιζόµαστε στον τουρισµό, οι άλλοι στην παραγωγή. Δη-
λαδή σύγκρινε τη Σουηδία µε την Ελλάδα. Άτοπο το επιχείρηµα
και η σύγκριση. Η Σουηδία παράγει, εµείς παράγουµε, να µη σας
πω τι.

Άρα φούσκα θεωρία, θεωρία, θεωρία!
Όλες οι βιοµηχανικές χώρες, λοιπόν, δανείζονται µε αρνητικά

επιτόκια. Όλες! Εµείς δανειζόµαστε µε 1,1% και χαιρόµαστε.
Όταν µια χώρα δανείζεται µε αρνητικά επιτόκια, σηµαίνει ότι µπο-
ρεί -αν σωστά σχεδιαστεί η οικονοµία της- να υπάρχει η πραγ-
µατική ανάπτυξη. Πάλι έχουµε επιτόκια, αλλά εδώ ξεχνάτε κάτι
βασικό, ότι αγοράζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα οµόλογα
δικά µας ήδη πάνω από 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, οπότε τα πιέ-
ζει και τεχνητά προς τα κάτω. Και αν επέλθει ισορροπία, φοβάµαι
ότι θα εκτιναχθούν πάλι τα επιτόκια και θα τρέχετε και δεν θα
φτάνετε. Δηλαδή λέτε ψευδεπίγραφα πράγµατα στον ελληνικό
λαό, τα οποία δεν ισχύουν, δεν έχουν βασιµότητα στην οικονο-
µική θεωρία.

Ανέφερε ύφεση εξαµήνου αντί δευτέρου τριµήνου, για να

ωραιοποιήσει την ύφεση ο Πρωθυπουργός. Είπε «15,2% του δευ-
τέρου τριµήνου». Το πρώτο τρίµηνο δεν επηρεάζεται από το του-
ριστικό µας µοντέλο. Άρα ή να τα προσθέσουµε αυτά ή να τα
αφαιρέσουµε. Αποφασίστε, διότι από ό,τι ξέρω, το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας ανά τρίµηνο δίνει στοιχεία. Τώρα γιατί βγά-
λατε ανά εξάµηνο επειδή σας βολεύει;

Επίσης, είπε για µέτρα 15,2 δισεκατοµµυρίων από 24,5 δισε-
κατοµµύρια στο παρελθόν. Δεν ξέρω, θα τα σχολιάσω σε λίγο
αυτά, διότι τα νούµερα πάλι δεν βγαίνουν. Ή καλή αριθµητική
δεν ξέρετε στη Νέα Δηµοκρατία ή τα «µαγειρεύετε» πάλι. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε µία εµµονή -εγώ τη βλέπω θετικά-
µε την υπευθυνότητα του πολίτου. Ναι, είναι υπεύθυνοι πολίτες,
είναι υπεύθυνοι πολίτες, είναι υπεύθυνοι πολίτες. Όµως εγώ δεν
βλέπω και κυβερνητική ευθύνη. Όταν, δηλαδή, µας «άκουσαν» -
εντός εισαγωγικών- οι πολίτες στον τρόπο που καλλιεργήσαµε,
και καλά κάναµε, όλο το πολιτικό σύστηµα και είπαµε «προσέξτε,
προσέξτε», ήταν καλοί οι πολίτες. Μόλις κουράστηκαν και κοπία-
σαν, δεν σας πιστεύουν πλέον, όχι εσάς, αλλά όλα αυτά που
λέµε, γιατί δεν τους πείσαµε, τους λέτε «ανεύθυνους». Δεν ξέρω.
Ας µιλήσουµε σοβαρά.

Πέρα, λοιπόν, από την ατοµική ευθύνη, υπάρχει και η κυβερ-
νητική ευθύνη, γιατί στη χώρα µας µιλάµε µόνο για πολιτική ευ-
θύνη που δεν ποινικοποιείται. Όµως υπάρχει και η κυβερνητική
ευθύνη που ποινικοποιείται και κάποια στιγµή τα λάθη των κυ-
βερνώντων πρέπει να ποινικοποιούνται, για να µη λέµε «δεν πει-
ράζει, αδερφέ, πάµε στα επόµενα». Και το λέω, γιατί δεν υπάρχει
λογοδοσία και δεν υπάρχει κυρίως αυτό που λέµε ευθέως η τι-
µωρία αυτού που κάνει λάθος. Και δεν εννοώ να µπει φυλακή,
αλλά να τιµωρηθεί πραγµατικά. Όµως θεωρείτε τις εκλογές ως
«Κολυµβήθρα του Σιλωάµ». Έγιναν εκλογές και τελείωσε το
θέµα. Μα, δεν είναι έτσι. Δεκαετίες τώρα συσσωρεύθηκαν τα
προβλήµατα, αποβιοµηχανοποιήθηκε η χώρα, χάσαµε τη ναυτι-
λία µας, χάσαµε τον πρωτογενή τοµέα. Όλες οι κυβερνήσεις
έχετε µερίδιο ευθύνης και σήµερα κάνετε σαν να µην ξέρετε τί-
ποτα για όλα όσα έχουν συµβεί.

Άκουσα για επιδοµατική πολιτική. Το άκουσα και από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και από το ΚΚΕ και από το ΠΑΣΟΚ. Ακούστε! Ας σταµατήσει
αυτή η ιστορία µε τα επιδόµατα. Και εδώ θα συµφωνήσω µε την
Κυβέρνηση ότι η επιδοµατική πολιτική είναι σε λανθασµένη κα-
τεύθυνση. Δεν πρέπει να δίνουµε επιδόµατα για να κάθεται ένας
άνθρωπος. Πρέπει να δίνουµε χρήµατα σε επιχειρήσεις για να
ανοίγουν θέσεις εργασίας. Ο Έλληνας δεν θέλει επίδοµα, θέλει
δουλειά. Εγώ αυτό το έχω ξεκαθαρίσει µέσα στο µυαλό µου.
Προτιµώ, δηλαδή, ως επιχειρηµατίας να µου δώσει η Κυβέρνηση
αυτά τα χρήµατα που δίνει στο επίδοµα και να πάρω δέκα, είκοσι
εργαζόµενους, προκειµένου να διαλέξω, εν πάση περιπτώσει,
πέντε, έξι στο τέλος. Αυτά µε τα επιδόµατα τα ακούω από το �74.
Εδώ φτάσαµε µε τα επιδόµατα και µε την έλλειψη σχεδιασµού
για θέσεις εργασίας. Κάποιοι βολεύονται µε τα επιδόµατα, γιατί
δηµιουργούν κοµµατικούς στρατούς. Όµως, ξεχνούν ότι η ανερ-
γία είναι ο θάνατος της οικονοµίας. Και επιµένω σε αυτό. 

Φίλες και φίλοι, εγώ, σε αντίθεση µε την κ. Γεννηµατά, δεν θα
είµαι στη ΔΕΘ. Το έκανα και ως Βουλευτής και δεν πήγαινα ποτέ
µου. Δεν θα είµαι και φέτος. Και πέρυσι δεν ήµασταν. Γιατί; Διότι
είµαι Μακεδόνας. Και εγώ ρωτώ εσάς: Σε ένα επιχειρηµατικό
forum, όπως ήταν κάθε χρόνο -φέτος, βέβαια, είναι λίγο διαφο-
ρετικό- τι δουλειά έχουν οι πολιτικοί; Να αντιληφθώ ότι ο Πρω-
θυπουργός πρέπει να πάει, όπως πρέπει να είναι εκεί και ο κάθε
Πρωθυπουργός. Πείτε µου εσείς: Οι υπόλοιποι γιατί πηγαίνουν;
Θυµάµαι παλιά, ξέρει ο κ. Καλαφάτης, έκλειναν δρόµους, γινόταν
επεισόδια, έπεφταν δακρυγόνα, η Έκθεση έκλεινε για µια, δυο
µέρες, γινόταν χαµός. Θα πρέπει να πηγαίνει µόνο ο Πρωθυ-
πουργός και όχι οι πολιτικοί Αρχηγοί. Δεν υπάρχει λόγος. 

Και βέβαια, άκουσα έναν πολύ καλό, αγράµµατο φίλο, ο
οποίος µου είπε το εξής. Μου είπε ότι η ΔΕΘ θα έπρεπε να αλ-
λάξει όνοµα και να λέγεται: «Διαρκής Εµπαιγµός Θεσσαλονι-
κέων», γιατί έρχονταν όλοι εκεί και τους υπόσχονταν διάφορα,
όπως από µετρό µέχρι αεροδρόµια και από δρόµους µέχρι δια-
στηµόπλοια -ο κ. Παππάς- και µετά έφευγαν και τα ξεχνούσαν.
Αυτή είναι η αλήθεια. Πού είναι το µετρό; «Θα» γίνει µέχρι την
Καλαµαριά. Μετρό παγκοσµίως µέχρι το αεροδρόµιο υπάρχει.
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Εµείς µέχρι την Καλαµαριά και βλέπουµε ακόµα. Δεν ξέρω πότε
θα γίνει το 2023. Πού είναι ο περιφερειακός που ψάχναµε τόσα
χρόνια για να αποσυµφορηθεί η πόλη µας; Πού είναι οι κλωστοϋ-
φαντουργίες; Ακόµα και η Εγνατία Οδός γεµίζει µε διόδια. 

Θέλω να σας πω, δηλαδή, ότι µε αυτήν τη ΔΕΘ πρέπει να κα-
ταλάβετε ότι εγκληµατούµε στην επιχειρηµατικότητα των επιχει-
ρηµατιών που επενδύουν στη ΔΕΘ. Οι πολιτικοί δεν έχουν σχέση
µε αυτό το γεγονός. Μόνο ο Πρωθυπουργός έχει, ο όποιος Πρω-
θυπουργός. Το λέω ξεκάθαρα για να είµαστε συνεπείς. Και αν
πάρετε όλες τις οµιλίες των Πρωθυπουργών από το �81 και µετά,
θα δείτε ότι όλοι λένε τα ίδια πράγµατα, Μετρό, περιφερειακός,
έργα ανάπτυξης. Όλοι τα ίδια λένε. Και για να πάµε στη Χαλκι-
δική, αγαπητέ µου Σταύρο Καλαφάτη, κάνουµε σαράντα πέντε
φορές τον σταυρό µας και δεν έχουµε έναν δρόµο µέχρι τη Χαλ-
κιδική. Τι να συζητάµε; Το λέω για να καταλάβουν κάποιοι ότι
άλλο πολιτική εκµετάλλευση και άλλο επιχειρηµατική Διεθνής
Έκθεση Θεσσαλονίκης. Είναι διαφορετικά πράγµατα. Συνειδητά,
λοιπόν, δεν θα πάω και το επέλεξα εδώ και χρόνια και δεν το
κάνω τώρα. Ως επισκέπτης, ως πολίτης µπορώ να πάω. 

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα για να µην πιέζει και ο χρόνος. Και
απευθύνοµαι στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και
στον Έλληνα Πρωθυπουργό.

Κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, επιστήµη σηµαίνει
γνωρίζω καλά. Και για όσους δεν ξέρουν, βγαίνει από το επίστα-
µαι που σηµαίνει ότι είµαι 100% βέβαιος. Επιστήµη, αυτό σηµαί-
νει. Τα υπόλοιπα είναι θεωρίες.

Πάµε, λοιπόν, στις µάσκες τώρα. Κάνετε έναν αγώνα να µας
επιβάλλετε τις µάσκες. Θα το συζητήσουµε. Δεν είµαι εναντίον
των µασκών. Ουδέποτε θα ήµουν εναντίον της υγείας των πολι-
τών. Έχω όµως ερωτήµατα. Επιστήµονες, που εσείς «πουσά-
ρετε», δεν µε έπεισαν. Και µιλάω για τα παιδιά κάτω από δώδεκα
έτη. Πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε, γιατί υπάρχει και η διαστρέ-
βλωση. Μόλις διαφωνήσεις µε το σύστηµα, σε αποκαλούν «ψε-
κασµένο». Μόλις τους λες ότι «έχω µία άλλη άποψη και πρέπει
να επιχειρηµατολογήσω», είσαι «πυροβοληµένος». Δεν εννοώ κυ-
ριολεκτικά, στον εγκέφαλο. Δηλαδή η άλλη άποψη πρέπει να ενο-
χοποιηθεί για να υπάρχει µόνο η µία άποψη. Αυτό είναι η αρχή
του φασισµού. Και δεν πιστεύω ότι υπάρχει άνθρωπος εδώ µέσα
ο οποίος θεωρεί τον φασισµό ιδεολογία του.

Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. Δεν λέµε «ναι» ή «όχι» στις µάσκες.
Ποτέ. Για τα δωδεκάχρονα, όµως, παιδάκια και κάτω έχω ερω-
τήµατα. Έξω δεν διαµαρτύρονται οι «πυροβοληµένοι» και οι «ψε-
κασµένοι». Διαµαρτύρονται αυτοί που έχουν παιδάκια. Και ας µην
γενικεύουµε τη δική µας κρίση ως θέσφατον, ότι έχουµε δίκιο
εµείς και αυτοί έχουν άδικο, γιατί πάλι θα τους αποµονώσουµε,
πάλι θα τους κάνουµε εχθρούς µας. Πρέπει να τους πείσουµε ότι
είναι υποχρεωτικό και πρέπει όλοι να βάλουµε µάσκες -και τα
µικρά παιδιά και τα εξάχρονα και τα επτάχρονα- ή µην τους λοι-
δορείτε, µην τους βρίζετε.

Θέλω να ρωτήσω κάτι τον Πρωθυπουργό, µιας και είναι εδώ.
Στο Ηράκλειο, κύριε Πρωθυπουργέ, σε εκδήλωση η Αστυνοµία
και ο εισαγγελέας όρισαν τον νόµο και είπαν «δίωξη σε όσους
κάνουν τη µάζωξη». Στη Χίο που έκαναν πορεία και στη Μόρια
που οι άλλοι έκαναν θρησκευτική τελετή και ήταν ο ένας πάνω
στον άλλο γιατί δεν ασκήθηκαν διώξεις; Γιατί πρέπει να κυνηγάτε
µόνον τον Έλληνα και όχι και τους άλλους που παρανοµούν; 

Θυµάµαι τον Κωνσταντίνου. Κύριε Πρωθυπουργέ, για εσάς
έλεγε. Έλεγε ότι θα σας βάλει φυλακή, εσάς και τον Μηταράκη,
εδώ απ’ έξω, µε πεντακόσια, εξακόσια άτοµα, ο ένας πάνω στον
άλλο. Και δεν διώχθηκε κανείς. Ο Κωνσταντίνου του ΑΝΤΑΡΣΥΑ
-είτε µε γιώτα είτε µε ύψιλον, όπως βολεύει τον καθέναν. Έγινε
πριν από ενάµιση µήνα, κύριε Πρόεδρε. Και ήµουν ο µόνος που
υπερασπίστηκε τον Πρωθυπουργό εδώ µέσα. Κανένας άλλος δεν
µίλησε. Ένας τυχαίος τύπος ο οποίος υποκινεί ό,τι Πακιστανό
υπάρχει και ό,τι επεισόδιο υπάρχει. Και ήθελε τον Πρωθυπουργό
στη φυλακή, στα κάγκελα. 

Πάµε στο επόµενο. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον ΠΟΥ -θα σας πω
τι λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας γιατί αυτόν επικαλείστε
οι περισσότεροι από εσάς- η µάσκα δεν είναι απαραίτητη για παι-
διά κάτω των δώδεκα ετών. Υπάρχει στην ιστοσελίδα του Παγ-
κόσµιου Οργανισµού Υγείας. Την κατέθεσα στα Πρακτικά την

προηγούµενη εβδοµάδα. Ας µην κουράζω. Ας µην την ξανακα-
ταθέσω. Δεν υπάρχει λόγος. Ψάξτε στα Πρακτικά. Γιατί το λέει
αυτό; Διότι πρέπει να συνυπολογίσουµε, λέει, τον αντίκτυπο στη
µάθηση και την ψυχοκοινωνική ανάπτυξη.

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ήµουνα περίπου τέσσερις ώρες µε τη
µάσκα. Κοκκίνισαν τα µάτια µου, ξέρετε, όπως και των συναδέλ-
φων µου. Φαντασθείτε ένα παιδάκι έξι, επτά ώρες. Τα δικά σας
τα µάτια είναι κατακόκκινα, κύριε Πρόεδρε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): (Δεν
ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν είναι από την αϋπνία. Είναι από την έλλειψη οξυγό-
νου. Κάνετε λάθος. Είναι από τη δυσκολία να εισπνεύσετε οξυ-
γόνο. 

Σε ένα παιδάκι επτάχρονο θα κάνει ο δάσκαλος τον αστυνο-
µικό; Δεν λέω να µην πάρουµε µέτρα. Λέω να δούµε σοβαρά το
θέµα. Παιδιά δηµοτικού -ακούστε το- επιβάλλεται να βλέπουν τις
εναλλαγές της έκφρασης στα πρόσωπα των δασκάλων τους. Το
λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, όχι ο Βελόπουλος. Εγώ
µπορεί να λέω ό,τι θέλω, µπορεί να είµαι «πυροβοληµένος»,
«µπολιασµένος», «ψεκασµένος». Πείτε µε όπως θέλετε. Εγώ επι-
χειρώ να επιχειρηµατολογήσω µε βάση τη δική σας επιχειρηµα-
τολογία και να σας αποδείξω µε την επιστήµη πλέον -επίσταµαι-
ότι κάνατε λάθος, ότι δεν είναι απολύτως βέβαιο αυτό που λέτε
εν πάση περιπτώσει.

Ακούστε τι λέει πάλι ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας: Για τη
συναισθηµατική ανάπτυξη και για τη διαµόρφωση σωστής άρ-
θρωσης υπάρχει πρόβληµα. Δηλαδή τι θέλουν τα παιδιά; Συναι-
σθηµατική ανάπτυξη και άρθρωση. Και είναι λογικό. Μπορείτε να
µιλήσετε εσείς µε τη µάσκα; Πως θα µιλάει το παιδάκι στον δά-
σκαλό του µε τη µάσκα; Πώς θα επικοινωνεί µαζί του; Όλοι έχετε
παιδιά, οι περισσότεροι έχουµε ή είχαµε -η δική µου κόρη είναι
µεγάλη πια- παιδιά. Πείτε µου εσείς πώς αυτό το παιδάκι το επτά-
χρονο θα επικοινωνεί µε τον δάσκαλό του, πώς θα του µιλάει, θα
τον ρωτάει; Πώς; Δεν γίνεται. Και δεν µιλάω µόνο για την ιδιο-
συγκρασία του παιδιού ότι θα αντιδράσει. Αφήστε το αυτό. Πείτε
ότι έχουν γίνει ροµποτάκια όλα, όπως θέλετε να τα κάνετε εσείς,
και είναι πειθαναγκασµένα να το κάνουν. Τα υπόλοιπα; Το λέω
για να το καταλάβετε. Το λέω για να το αντιληφθείτε.

Επίσης, το παιδάκι, όταν έχει τη µασκούλα εδώ µπροστά δεν
µπορεί να έχει την προσοχή του µέσα στην τάξη. Δεν µπορεί. Δεν
γίνεται. Είναι ανέφικτο. Το αντιλαµβανόµαστε αυτό; 

Ακούστε, θα µπορούσα να πω και άλλα πράγµατα για τη
µάσκα, αλλά θα πω µερικές χώρες που απέφυγε ο Πρωθυπουρ-
γός. Σουηδία, Νορβηγία, Ολλανδία, Ρωσία. Οι µάσκες δεν είναι
υποχρεωτικές σε καµµία βαθµίδα της εκπαίδευσης. Στην Πολω-
νία δεν είναι υποχρεωτικές εντός της σχολικής αιθούσης.

Να πω και κάτι στην Υπουργό. Πείτε ότι ένα παιδάκι έχει δυσ-
λεξία -δεν φαίνεται πολύ, αλλά την έχει, γιατί δεν την αντιµετώ-
πισε η µαµά και ο µπαµπάς- ή  πείτε ότι έχει πρόβληµα στην ακοή
του.

Θέλω να καταλάβετε πως όλα αυτά µπορούν να γίνουν. Είναι
δύσκολο. Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι δύσκολο για την Κυβέρνηση
να βρει τη χρυσή τοµή, αλλά ας κάτσουµε να συζητήσουµε για
τα αυτονόητα, όχι «ψεκασµένοι», θέλουν να βάλουν µάσκες τα
παιδιά τους οι άλλοι, οι τρελοί και ανισόρροποι. Τους βάζουµε
απέναντι αµέσως.

Ακούστε. Πολωνία: Όχι υποχρεωτικές εντός της σχολικής αί-
θουσας. Αγγλία: Μόνο µαθητές δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
µόνο σε κοινόχρηστους χώρους και µόνο αν επιβληθεί lockdown
στις περιοχές τους. Σκωτία: Μόνο µαθητές δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και µόνο σε κοινόχρηστους χώρους. Γαλλία: Μαθητές
ηλικίας άνω των έντεκα ετών µε µάσκα. Γερµανία: Ανά κρατίδιο.
Ας πούµε, στη Βαυαρία δεν είναι τόσο υποχρεωτικό, είναι πιο
ελαστικά τα πράγµατα. Από δευτεροβάθµια εκπαίδευση και
πάνω.

Ο ίδιος ο ΠΟΥ έχει ανεβάσει βίντεο, κύριοι συνάδελφοι -Φε-
βρουάριος του 2020- όπου αναφέρει ξεκάθαρα ότι οι µάσκες δεν
προστατεύουν. Πάρτε το βίντεο και δείτε το. Ακόµα και στις ίδιες
τις συσκευασίες των µασκών -το κατέθεσα στα Πρακτικά προχ-
θές- αναγράφεται ότι δεν προστατεύει από τον κορωνοϊό. Πολ-
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λές από τις µάσκες που παίρνετε από το σουπερµάρκετ το γρά-
φουν.

Πείτε µας, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί -όχι ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός- το εξής: Αν ένα παιδάκι έχει συµπτώµατα, ανεβάσει πυρετό,
ποιο είναι το πρωτόκολλο που ακολουθείται; Το αποµονώνουµε;
Το βάζουµε σε καραντίνα; Του δηµιουργούµε σύµπλεγµα ότι
«είσαι εσύ ο κακός, είσαι ο φορέας, κάτσε εκεί, στη γωνία και µη
µιλάς»; Πείτε µου εσείς: Θα θέλατε το παιδί σας να το πάνε σε
µια γωνιά σε µια άλλη αίθουσα και να το αφήσουν εκεί και να το
έχουν την άλλη εβδοµάδα όλοι δακτυλοδεικτούµενο ότι αυτό
έχει κορωνοϊό;

Αντιληφθείτε τι πάει να γίνει. Το λέω µε πόνο ψυχής, γιατί εί-
χαµε παιδιά οι περισσότεροι εδώ µέσα. Δεν έχω τίποτα µαζί σας.
Εσείς έχετε µε την πραγµατικότητα. Και το λέω µε άκοµψο
τρόπο, γιατί οι γονείς ανησυχούν και οφείλετε να τους ακούσετε,
όχι να τους λοιδορήσετε λέγοντας «ψεκασµένοι». Παιδιά έχουν.
Το ότι υπάρχουν µεταξύ τους µερικοί οι οποίοι είναι λίγο ακραίοι
να το αντιληφθούµε, να το συζητήσουµε και αυτό. Έτσι και αλ-
λιώς σε κάθε κόµµα υπάρχουν οι ακραίοι. Στον ΣΥΡΙΖΑ δεν υπάρ-
χουν; Στη Νέα Δηµοκρατία δεν υπάρχουν; Εννοώ οι ακραίοι -δεν
λέω κακοί άνθρωποι- στις αντιλήψεις τους. Παντού υπάρχουν,
αλλά µη γενικεύουµε το ειδικό: Η αρχή του φασισµού.

Επίσης, θέλω να πω για τα όσα δηλώνονται κατά καιρούς από
τους επιστήµονες που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Πρό-
εδρε. Σύψας -ακούστε- στο «OPEN», σε πρωινή εκποµπή στον κ.
Παυλόπουλο: «Οι µάσκες δεν προστατεύουν τους υγιείς. Άµα
φορέσετε µια µάσκα, σε περίπου δύο µε τρεις ώρες θα έχει γε-
µίσει υγρασία, θα έχει γεµίσει µε σκόνη και µάλλον θα είναι κίν-
δυνος».

Σύψας πάλι στην πρωινή εκποµπή του Παυλόπουλου: «Η
µάσκα προστατεύει µόνο τον πάσχοντα για να µη µεταδίδει τον
ιό ο πάσχων στους υγιείς».

Σύψας: «Δεν µπορεί κανείς να περιορίσει τα παιδιά, εποµένως
είναι κάτι που θα το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας όσον αφορά
στον αριθµό των µαθητών ανά τάξη».

Η µόνη λύση, κύριοι συνάδελφοι, είναι να απλωθούν οι µαθη-
τές. Τα υπόλοιπα είναι παραµύθια. Να έχουµε αίθουσες για δέκα
- δεκαπέντε άτοµα. Δεν µπορείτε να το κάνετε; Έχουµε πρό-
βληµα. Καταλάβετέ το. Μπορείτε; Λύνεται το πρόβληµα.

Αφού, λοιπόν, δεν µπορούµε να πούµε την αλήθεια στον ελλη-
νικό λαό, µη µαγειρεύουµε επιστηµονικά δεδοµένα. Σύψας στο
κεντρικό δελτίο του «ΣΚΑΪ» µε Νίκο Στραβελάκη: «Η µάσκα µάς
βοηθάει. Είναι απολύτως απαραίτητο να µη χαλαρώνουµε και
από εκεί και πέρα, βεβαίως, θα φορούν τις µάσκες σε κλειστούς
χώρους». Το είπε χθες. Δηλαδή, µέχρι πριν µια εβδοµάδα έλεγε
άλλα. Τα άκουγε ο Έλληνας. Τώρα ακούει κάτι άλλο. Ξύπνησε
ένα βράδυ, κάποιος του είπε κάτι στο αυτί, κάποιος του µίλησε,
ο Θεός, είχε επιφοίτηση και το άλλαξε. Αυτό δεν είναι επιστήµη.

Μη µου µιλήσετε για νέα δεδοµένα, γιατί η επιστήµη δεν έχει
νέα δεδοµένα. Όταν είσαι επιστήµονας, µιλάς για τα συγκεκρι-
µένα δεδοµένα ότι ισχύουν, αλλιώς λες «νοµίζω, θεωρώ». Δεν
είναι επιστήµη. Ο κορωνοϊός έτσι πάει και έρχεται…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Φαντάζοµαι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν θέλω διακοπές.
Πάµε στον κ. Τσιόδρα. Τσιόδρας Μαρτίου: «Τα παιδιά κολλάνε

εύκολα κορωνοϊό». Τσιόδρας Απριλίου: «Τα παιδιά δεν κολλάνε
εύκολα κορωνοϊό». Τσιόδρας Μαΐου: «Τα παιδιά θεραπεύουν τον
κορωνοϊό». Έγιναν και Ιησούς Χριστός. Τσιόδρας Ιουνίου - Ιου-
λίου: «Τα παιδιά της γειτονιάς σου µε πειράζουνε, γι’ αυτό και
βάζω σε όλους µάσκες». Αυτά τα είπε ο Τσιόδρας, αυτά ακούει
ο λαός.

Ακούστε. Μπορεί οι επιστήµονες να είναι επιστήµονες, αλλά
αυτά ακούει ο ελληνικός λαός, αυτά βλέπει στα κανάλια. Πώς να
τους πείσουµε τώρα; Πώς να βγει ο Πρωθυπουργός εδώ; Ό,τι
και να πει και να χτυπηθεί εδώ πάνω µαζί µε µας, δεν θα πεί-
σουµε. Δεν το καταλαβαίνετε; Δεν θα πείσουµε.

Βγαίνει ο Τσακρής, που είναι στην οµάδα του Υπουργείου, αν
δεν κάνω λάθος -ακούστε εδώ- και έπαθα σοκ. Τσακρής, καθη-
γητής µικροβιολογίας. Ιανουάριος του 2020: Ο ιός της γρίπης
µεταδίδεται από άτοµο σε άτοµο µέσω των αναπνευστικών εκ-

κρίσεων, δηλαδή µε βήχα ή φτάρνισµα, είτε άµεσα είτε µέσω
επαφής µε κάποια µολυσµένη επιφάνεια. Τα έλεγε τότε.

Σήµερα ακούστε τι λέει: «Η οµιλία είναι ο συχνότερος τρόπος
µετάδοσης του ιού». Να µη µιλάµε. Αυτό λέει. Το είπε στο
«MEGA»: «Ο πιο συχνός τρόπος µετάδοσης είναι όταν µιλάµε δυ-
νατά, όταν φωνάζουµε, όταν τραγουδάµε, όταν γελάµε και γίνεται
εκπνοή. Ο ιός µεταδίδεται λιγότερο συχνά µε τον βήχα, µε το
φτάρνισµα ή ακόµα και µε τα χέρια». Δηλαδή εδώ λέµε: «Μη µιλάς,
µη γελάς, κινδυνεύει η Ελλάς». Αυτά ακούνε, ρε παιδιά, οι άνθρω-
ποι. Ποιον να πιστέψουν; Ο κύριος αυτός εδώ είναι. Την έχω τη
συνέντευξη. Θα τη δώσω στα Πρακτικά και αυτή. 

Δεν γίνεται να κάνεις έτσι πολιτική. Δεν φταίτε εσείς. Σας το
επαναλαµβάνω. Δεν φταίει ο Πρωθυπουργός, δεν φταίνε οι
Υπουργοί, δεν φταίνε οι Βουλευτές, δεν φταίµε εµείς εν πάση πε-
ριπτώσει, αλλά δεν µπορείς να τους πείσεις έτσι. Μην τους βρίζεις
και από πάνω. Άφηνες ανεξέλεγκτους τους επιστήµονες να λένε
ό,τι θέλει ο καθένας για λίγη δηµοσιότητα. 

Ακούστε τώρα και άλλους. Αθανάσιος Σκουτέλης. Πολύ σωστά
έχει ο Λιβανός άποψη και λέει «αυτολογοκρισία των επιστηµόνων».
Να συµφωνήσουµε. Θέλει προσοχή. Πάµε, λοιπόν. Σκουτέλης, λοι-
µωξιολόγος: «Κάτω από πέντε ετών δεν πρέπει να φοράει κανείς
µάσκα». Εύα Γιαννούλη: «Δεν υπάρχει βιβλιογραφία που να ανα-
φέρεται στην ασφαλή ή µη χρήση µάσκας από παιδιά». Ψυχολό-
γος. Σπύρου, νευροχειρουργός: «Η µάσκα µειώνει την οξυγόνωση.
Υπάρχουν διάφορα είδη µασκών. Δεν κάνουν όλα για όλους».
Τζορµπατζάκης, παιδίατρoς: «Μπορεί να αποτελέσει πηγή µικρο-
βίων ως φίλτρο χωρίς εκπαίδευση. Μέχρι κάποια ηλικία δεν µπο-
ρούν να εκπαιδευτούν». O Ντελεπάιν, γνωστός χειρουργός
ογκολόγος: «Κακοποίηση η χρήση µάσκας για τα παιδιά». Δηµό-
πουλος, πρύτανης ΕΚΠΑ: «Πιθανόν ελλιπής η προσαρµογή στη
µάσκα σε παιδιά µικρότερης ηλικίας». Τα λέω µε όσο πιο ευγενικό
και κοµψό τρόπο γίνεται. Θέλω να σας πω ότι κάτι δεν κάνουµε
καλά. Κάτι δεν κάνετε καλά. Κάτι εν πάση περιπτώσει δεν πηγαίνει
καλά. 

Πάµε στις προτάσεις τις δικές µας για την υγεία. Έµφαση στην
τήρηση των αποστάσεων. Η µοναδική λύση για τον κορωνοϊό είναι
οι αποστάσεις, κύριοι. Ό,τι και να λέµε για τα υπόλοιπα, αυτό είναι
εκ των ων ουκ άνευ. Δεν το συζητάω καν. Οικογενειακός γιατρός.
Αν εφαρµοζόταν πλήρως, θα µπορούσε να αναλάβει τη διεξαγωγή
του τεστ και ο ίδιος ο γιατρός, την ενηµέρωση των ευπαθών οµά-
δων και να µην πηγαίνει ο φτωχός πολίτης να δίνει 120 ευρώ για
να κάνει ένα τεστ κορωνοϊού. Η χρήση µάσκας στα σχολεία θα
έπρεπε να αποφασίζεται από τους δήµους σε τοπικό επίπεδο, σε
συνεργασία, όµως για παιδιά άνω των δώδεκα ετών.

Να σας πω και κάτι άλλο; Άκουσα κάποια καουµποϊλίκια εδώ
τού τύπου να επιβάλουµε το εµβόλιο. Ακούστε, κύριοι συνάδελ-
φοι. Αυτά τα «να επιβάλουµε» ανήκουν σε άλλες εποχές, διότι
όπως λένε πολλοί από εσάς, η επιστήµη είναι επιστήµη. Το να
επιβάλω µάσκα, το να επιβάλω εµβόλιο σηµαίνει αυταρχισµό, δεν
σηµαίνει δηµοκρατία. Πρέπει να γίνουν πραγµατικά διεργασίες
και συζητήσεις για να αποφασίσουµε να επιβάλουµε. Δεν επιβάλ-
λεις στη δηµοκρατία τίποτα. Στη δηµοκρατία µιλάς, συζητάς,
αποφασίζεις και οι επιστήµονες σε βοηθούν. 

Πάµε στο ΕΣΥ. Θα µπορούσα να πω πολλά πράγµατα, όµως,
κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήθελα να σας πω κάτι. Ακούστε λίγο,
γιατί εγώ δεν άκουσα τίποτα για προσλήψεις. Στο «Ιπποκράτειο»
Αθηνών παρελήφθη προσφάτως µαγνητικός τοµογράφος και
πρόκειται µάλιστα να εγκαινιαστεί από τον Υπουργό -από εσάς,
κύριε Υπουργέ;- χωρίς ωστόσο να έχει προσληφθεί το εξειδικευ-
µένο προσωπικό. Δηλαδή παίρνουµε ένα διαστηµόπλοιο, αλλά
δεν έχουµε τον διαστηµάνθρωπο. Παίρνουµε ένα µηχάνηµα,
αλλά δεν έχουµε το προσωπικό. Το βασικό είναι η χρήση του
όπλου. Το καλύτερο αεροσκάφος να έχετε, το F57, το F35 ή δεν
ξέρω τι άλλο, αν δεν έχετε καλό πιλότο, άχρηστο είναι. Ασφάλεια
των ακριτών µέσω της νοσοκοµειακής περίθαλψης. Υπάρχουν
πάρα πολλές προτάσεις. Τις έχουµε καταθέσει και εγγράφως. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήθελα να σας πω κάτι το οποίο
µε ενόχλησε προσωπικά: Αδυναµία του Εθνικού Κέντρου Αιµο-
δοσίας να πραγµατοποιήσει τεστ για κορωνοϊό. Με ενόχλησε
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αυτό αφάνταστα, κύριε Πρωθυπουργέ. Πού πάµε; Έξι µήνες πέ-
ρασαν. Επίσης, η διοίκηση της 1ης ΥΠΕ προτρέπει διοικητές νο-
σοκοµείων για σύναψη συµβάσεων τεστ µε ιδιωτικό διαγνωστικό
κέντρο µε την επωνυµία «Central Lab Α.Ε. – Όµιλος Ιατρική Διά-
γνωση». Δηλαδή το δηµόσιο σύστηµα υγείας, το πιο δυνατό, το
πιο ισχυρό ατού µιας πολιτείας που είναι η υγεία και να λέει ο
άλλος: «Πήγαινε στον ιδιώτη»; Ο Χριστός και η Παναγία! Υπεύ-
θυνος ο καθηγητής επιδηµιολογίας ΕΚΠΑ Μαγιορκίνης, αυτός ο
κύριος. Έφυγε -λέει- από εκεί όταν ανέλαβε τα καθήκοντά του,
όταν τον βάλατε εσείς κάπου. Δηλαδή αυτός ήταν υπεύθυνος
εκεί και τους έστελνε αλλού. Δηλαδή βάζω έναν τύπο, τον πλη-
ρώνω κιόλας, αλλά αυτός ο τύπος στέλνει αλλού τον κόσµο,
στους ιδιώτες, για να βγάζουν λεφτά οι ιδιώτες. Πόσο κοµψό
είναι αυτό και πόσο ορθό; Πείτε µου εσείς. Δεν υπήρχε, λοιπόν,
επί έξι µήνες. Η δήλωσή του: «Είµαι πανεπιστηµιακός, έχω δι-
καίωµα να συνεργάζοµαι µε ιδιωτικό τοµέα, το επιτρέπει ο νόµος.
Ούτε γνώριζα ούτε είχε ανατεθεί στο διαγνωστικό κέντρο έλεγ-
χος. Άλλωστε λείπω εδώ και µέρες». Και αυτός µας ενηµέρωνε.
Δεν έχω τίποτα µε τον άνθρωπο. Το επιτρέπει ο νόµος, αλλά
επειδή θέλω να είµαι εγώ µε έγγραφα εδώ, έχω εδώ, κύριοι συ-
νάδελφοι, για όλα αυτά τα καλά παιδιά που µας µιλάνε στα κα-
νάλια έναν πάκο από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Δεν είναι δικά µου. Ακούστε
τα ονόµατα. Δάικος. Έχει πάρει 735.000 ευρώ. Είναι από το πα-
νεπιστήµιο. Δικά τους λεφτά. Τσιόδρας, 378.000 ευρώ. Σύψας,
107.000 ευρώ. Μαγιορκίνης, 538.000 ευρώ. Σύνολο 1.759.000
ευρώ. Ακούστε. Να πω ότι είναι έρευνα; Να τα συµφωνήσουµε;
Θέλετε να συµφωνήσουµε ότι είναι έρευνα και πληρώνουν οι
φαρµακευτικές εταιρείες; Έλα, κύριε Υπουργέ. Γιάννης κερνάει,
Γιάννης πίνει είναι εδώ. Καταλάβετέ το, αν θέλετε να το καταλά-
βετε. Αν είστε γιατρός, δικαίωµά σας. Εγώ θα λέω αυτά που πι-
στεύω. Αν θέλετε να κάνετε δουλειά, µη βάζετε αυτούς τους
υπεύθυνους να µιλάνε, γιατί έχουν συµφέροντα, κύριοι. Έχουν
συµφέροντα να πουλάνε φάρµακα. Δεν το καταλαβαίνετε; Βάλτε
άλλους που δεν κάνουν τέτοιες δουλειές. Πρέπει να βάλετε αυ-
τούς και φωνάζετε µετά και διαµαρτύρεστε; Μου βάζετε εµένα
υπεύθυνο έναν που κάνει τη δουλειά µε φαρµακευτικές; Είµαστε
µε τα καλά µας; Δεν υπάρχουν άλλοι επιστήµονες που δεν τα
παίρνουν εν πάση περιπτώσει; Και διαµαρτύρεστε; Ενάµισι εκα-
τοµµύριο ευρώ; Και ποιος θα τον πιστέψει αυτόν; Στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
µπαίνει οποιοσδήποτε και µπορεί και τα βλέπει. Αυτό σας λέω.
Βλέπει ότι ο Βελόπουλος που µιλάει στο κανάλι υπέρ και λέει διά-
φορα πράγµατα για τη µάσκα ή για το εµβόλιο έχει πάρει 300 χι-
λιάρικα. Δεν θα τον πιστέψει. Προσπαθώ να σας πω τι πρέπει να
κάνετε. Αν δεν το καταλαβαίνετε, πρόβληµά σας. Τι να σας κάνω
εγώ; Πρόβληµά σας. Είπα τα νούµερα και θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά και τα χαρτιά για να µην πιστεύουν κάποιοι άλλοι, όσοι επι-
στηµονικά είναι υπεύθυνοι σε προγράµµατα που πολλές φορές
χρηµατοδοτούνται από φαρµακοβιοµηχανίες. Αυτά είναι. Θέλετε
να κάνετε έρευνα, κύριοι; Να κάνετε έρευνα, αλλά αυτόν που
κάνει έρευνα και µε το πανεπιστήµιο και µε τη φαρµακοβιοµηχα-
νία µην τον βάζετε υπεύθυνο -τόσο απλά- γιατί υπάρχουν τα
γκρίζα µετά. 

Πάµε τώρα στους «NEW YORK TIMES». Νέα έρευνα, 29 Αυ-
γούστου του 2020. Εγώ ήλθα εδώ µε επιχειρήµατα για να σας µι-
λήσω. Θέλετε να µε ακούσετε; Ακούστε µε. Θα το ξαναπώ, όµως.
Κάτω από δώδεκα ετών δεν µπορεί ένα παιδί να φορέσει µάσκα.
Σας το απέδειξα. Είπα τι λένε οι επιστήµονες, τι λέει ο ΠΟΥ. Δικό
σας θέµα από εδώ και πέρα. Εµείς είµαστε απέναντι. Δείξτε µου
ποια επιστηµονικά πρωτόκολλα λένε ότι 100% καλυπτόµαστε και
να συζητήσουµε γι’ αυτό. Δεν έχω κανένα πρόβληµα.

Πάµε, λοιπόν. Νέα έρευνα. Δοκιµές στο C19 PCR είναι πολύ
ευαίσθητες για να είναι χρήσιµες στην αξιολόγηση εξάπλωσης.
Σε τρία COVID-19 τεστ. Μιλάω για τα COVID-19 τεστ που κά-
νουµε. Σε τρία σύνολα δεδοµένων δοκιµών που συγκεντρώθηκαν
από αξιωµατούχους έως και το 90% των ατόµων που έδειξαν θε-
τικά δεν έφεραν κανέναν σχεδόν ιό. Δηλαδή σε τεστ που έκαναν
θεωρήθηκαν ότι είναι θετικοί, αλλά δεν είχαν ιό. Είναι απίστευτα
πράγµατα αυτά. Δεν καταλαβαίνω, κύριοι Υπουργοί.

Κύριε Κικίλια, κύριε Χαρδαλιά µου, γιατί µετράτε τους ασυµ-
πτωµατικούς; Για ποιον λόγο πρέπει να µετράµε τους ασυµπτω-
µατικούς. Εγώ ξέρω: Έχω ίωση, έχω συµπτώµατα. Πρώτη φορά

βλέπω, ρε παιδιά, ίωση ή ιό χωρίς συµπτώµατα. Στην ιατρική
κρούσµα είναι κάποιος ο οποίος εµφανίζει τουλάχιστον ένα σύµ-
πτωµα ασθένειας. Εδώ πώς γίνεται να έχουµε κρούσµατα; Για
πείτε µου. Αυτό δεν είναι ερώτηµα δικό µου. Είναι του καθηγητή
Φίλιπς από το Βερολίνο. Έχουµε πιο καλούς καθηγητές εδώ
µέσα. Τους βλέπω. Έχουµε πιο καλούς γιατρούς εδώ µέσα από
τον καθηγητή Φίλιπς. Τα λέω αυτά για να καταλάβουν κάποιοι. 

Πάµε στο άλλο. Εξίσου µολυσµατικός, αλλά όχι κρούσµα. Δεν
το καταλαβαίνω. Άλλο κρούσµα, άλλο φορέας. Σύµφωνα µε το
λεξικό του Μπαµπινιώτη, κρούσµα είναι η εκδήλωση συµπτωµά-
των προσβολής από µολυσµατική νόσο. Τι θα πει ασυµπτωµατι-
κός; Δεν το καταλαβαίνω. Μπορεί εγώ να µην ξέρω την επιστήµη
της ιατρικής. Την ξέρουν κάποιοι καλύτερα. Βέβαια, στο εξωτε-
ρικό άλλα λένε οι γιατροί. Λεξικό της ελληνικής γλώσσας, Μπαµ-
πινιώτης, δεύτερη έκδοση, τρίτη ανατύπωση, σελίδα 963. 

Πάµε τώρα και στα καλά µε τα εµβόλια, γιατί άκουσα την κ.
Γεννηµατά να είναι κάθετη, να κάνουµε εµβόλια. Δήλωση επιτρό-
που υγείας. Ακούστε, κύριοι. Έχετε παιδιά και είστε όλοι συµµέ-
τοχοι σε κάτι που πάει να γίνει. Η Στέλλα Κυριακίδου. Σας λέω
τη δήλωση: «Η απόφαση για τη στήριξη του εµβολίου που προ-
τείνει η εταιρεία «ASTRAZENECA» βασίζεται µεταξύ των άλλων
στον επιµερισµό του κινδύνου». Τι σηµαίνει αυτό; Η επίτροπος
υγείας το είπε. Γιατρός είστε. Επιµερισµός του κινδύνου τι ση-
µαίνει; Ότι η φαρµακευτική εταιρεία που θα βγάλει το εµβόλιο
επιµερίζει τον κίνδυνο; Επίτροπος υγείας Στέλλα Κυριακίδου για
το εµβόλιο της «ΑSTRAZENECA», το συγκεκριµένο που λέτε ότι
βγαίνει τώρα. Το λέει η επίτροπος. Επιµερισµός του κινδύνου.
Υπάρχει κάποιος εδώ µέσα που θα αφήσει το παιδί του και τον
εαυτό του να επιµεριστεί τον κίνδυνο σε τυχόν παρενέργειες;
Αυτό µας λέτε; Αυτό θα κάνουµε; Με αυτά θα παίξουµε; Ρουντ
Ντάµπερ, µέλος της ανώτατης εκτελεστικής οµάδος της βρετα-
νικής εταιρείας: «Στις συµβάσεις που έχουµε συνάψει ζητάµε
προστασία από αιτήµατα για αποζηµίωση». Η εταιρεία το λέει. 

Ακούστε τι ζητάνε: Κύριε Πρόεδρε, ακούτε τι ζητάνε; Να µην
µπορείς να κάνεις αγωγή, αν έχει παρενέργειες. Είµαστε µε τα
καλά µας; Τι συζητάµε εδώ µέσα; Για τις περισσότερες χώρες
είναι αποδεκτό να αναλάβουν αυτόν τον κίνδυνο στους ώµους
τους, επειδή είναι προς το εθνικό τους συµφέρον. Η εταιρεία!
Σου δίνει το εµβόλιο εσένα, κύριε ναύαρχέ µου, καν’ το, αλλά η
ευθύνη είναι δική σου.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι, είναι σοβαρά
τα πράγµατα για να τα βλέπουµε επιφανειακά. Είναι πολύ σο-
βαρά. Αν ισχύουν αυτά και εάν δεν πιστεύετε, αντιπροσωπεία
στην Ελλάδα, επίτροπος υγείας. Η δήλωσή της είναι εδώ. Θα την
καταθέσω κι αυτήν στα Πρακτικά, γιατί ζεστάθηκα και εκνευρί-
στηκα. Δεν γίνεται! Πείστε µε ότι έχω άδικο, ρε παιδί µου! Πώς
γίνεται να πηγαίνουµε τυφλοί; Παιδιά, εγγόνια έχουµε όλοι µας.

Επίσης, για να κλείσω εδώ την πρωτολογία µου και ζητώ συγ-
γνώµη για την ένταση, αλλά θέλω να είµαι τουλάχιστον συνεπής
σε όσα πιστεύω.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Βγάλατε µε την ένταση τον κορω-
νοϊό από µέσα σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν έχω πρόβληµα, δόξα τω Θεώ. Έχω κάνει τεστ.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε, έχει πάθος για τη
διακυβέρνηση, αλλά κάνει λάθος. «Πάθος», «λάθος». Ένα
γράµµα έχει διαφορά, το λάµδα και το πι. Το πάθος µε το λάθος,
λοιπόν, έχουν ένα µόνο γράµµα διαφορά. Ξέρετε ποια είναι η δια-
φορά; Το πάθος για τη διακυβέρνηση είναι δικό σας και το απο-
λαµβάνετε κιόλας. Το λάθος, όµως, το δικό σας το πληρώνει ο
ελληνικός λαός. Μην κάνουµε ένα τέτοιο λάθος µε το θέµα των
εµβολίων. Μην κάνουµε λάθη µε τη µάσκα. Ειλικρινά το λέω
αυτό.

Κλείνοντας, να πω το εξής: Η Ελληνική Λύση µπήκε εδώ µε ένα
σκεπτικό κατάθεσης ψυχής, κατάθεσης προτάσεων και επιχειρη-
µάτων. Ούτε ψεκασµένοι είµαστε, ούτε µπολιασµένοι, ούτε πυ-
ροβοληµένοι, ούτε Ελληναράδες, ούτε υπερπατριώτες, ούτε
φασίστες, ούτε ναζιστές. Είµαστε Έλληνες σκεπτόµενοι και θα
µας επιτρέψετε ακόµη και τώρα να παραµένουµε έλλογα όντα.
Σκεπτόµαστε, κρίνουµε, ψάχνουµε, προτείνουµε, αντιδικούµε πο-
λιτισµένα, αλλά πάντοτε µε επιχειρήµατα.
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Θα ήθελα, λοιπόν, η Κυβέρνηση να το σκεφτεί σοβαρά τι πάει
να κάνει, γιατί θεωρώ ότι έτσι και ανοίξουν τα σχολεία, τα παιδά-
κια αυτά τα δωδεκάχρονα µέχρι τα έξι θα είναι κινητές βόµβες.
Εδώ πηγαίναµε σχολείο και αλλάζαµε γόµες και στυλό µεταξύ
µας. Θα πηγαίνει µε του Μίκυ τη µάσκα και θα φεύγει µε του
Γκούφυ. Θα την ανταλλάσσουν µεταξύ τους και θα είναι κινητές
βόµβες. Δεν µπορείς ένα παιδάκι να το κουµαντάρεις. Δεν γίνε-
ται. Το λέω γιατί όλοι είχαµε παιδιά. Όσοι δεν έχετε, είναι δι-
καίωµα σας και επιλογή σας, αλλά εµείς που έχουµε, ξέρουµε.
Δεν µπορείς να κουµαντάρεις ένα µικρό παιδί, δεν γίνεται.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25
κ. Βαρουφάκης, για είκοσι λεπτά.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αργήσαµε να κάνουµε αυτή τη
συζήτηση. Έπρεπε να την έχουµε κάνει τον Ιούνιο.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, στηρίξαµε τα µέτρα από την πρώτη στιγµή.
Κάναµε αυτό που ζήτησε ο Πρωθυπουργός. Μιλήσαµε στο δικό
µας κοινό, στον δικό µας κόσµο για τη σηµασία που έχει η τή-
ρηση των περιοριστικών µέτρων, για τη σηµασία που έχει το να
µην πάρουµε χαλαρά και ελαφρά τη καρδία αυτόν τον απαίσιο
ιό. Εµείς δεν σταθήκαµε στο πολιτικό κόστος. Μιλήσαµε στους
δικούς µας ανθρώπους και ξέρετε ήταν και αρκετοί από τους δι-
κούς µας τους ανθρώπους που επειδή ακριβώς δεν έχουν καµµία
πλέον εµπιστοσύνη στην εξουσία, κοίταξαν µε σκεπτικισµό τα
µέτρα. Εµείς τους είπαµε «όχι, έχει δίκιο η Κυβέρνηση» και συ-
νεχίζουµε να το κάνουµε όσον αφορά την σηµασία της µάσκας.
Ανταποκρινόµαστε σε αυτό που ζήτησε ο Πρωθυπουργός.

Προειδοποιούσαµε, όµως, από την πρώτη στιγµή, από τον
Μάρτιο, ότι η περίοδος της τυφλής καραντίνας πρέπει να είναι
περίοδος προετοιµασίας και ότι είναι δύο πράγµατα που πρέπει
εσείς να κάνετε ως Κυβέρνηση. Δεν µπορεί να τα κάνετε όλα,
αλλά δύο πράγµατα έπρεπε να τα κάνετε.

Το πρώτο ήταν να οργανώσετε ένα δίκτυο για µαζικά επανα-
λαµβανόµενα τεστ. Και το δεύτερο εφτά χιλιάδες διορισµοί µό-
νιµου προσωπικού νοσηλευτών και γιατρών στο ΕΣΥ. Αυτά τα
είχαµε πει από την αρχή. Μας αγνοήσατε.

Την 4η Ιουνίου κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση στον Πρωθυ-
πουργό χωρίς καµµία αντιπολιτευτική διάθεση, στην οποία έθεσα
συγκεκριµένα ερωτήµατα. Πρώτον, πώς εκµεταλλευθήκατε το
δίµηνο τυφλής καραντίνας ώστε να οργανωθούν τα µαζικά τεστ
που θεωρούνται διεθνώς απαραίτητα; Πώς εκµεταλλευθήκατε το
δίµηνο ώστε να οργανώσετε τις δοµές της υγείας για να αντέ-
ξουν το δεύτερο κύµα; Και το τρίτο ερώτηµα που έθεσα σε
εκείνη την επίκαιρη ερώτηση είναι πως σκοπεύετε να ανοίξετε τα
σχολεία το φθινόπωρο. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός επέλεξε να µην απαντήσει. Αν είχατε
προετοιµαστεί τότε, στις 4 Ιουνίου, θα ήταν µια εξαιρετική ευκαι-
ρία να έρθετε να µας πείτε τι προετοιµασίες κάνατε, για να προ-
ετοιµάσετε και τον ελληνικό λαό. Σήµερα, τρεις µήνες µετά,
γνωρίζουµε την απάντηση. Δεν είχατε προετοιµαστεί. Επιλέξατε
όµως να µην προετοιµαστείτε. 

Δεν σας κατηγορώ, κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, για ανικανότητα ή για ολιγωρία. Απλά, η προ-
ετοιµασία που εµείς προτάξαµε απαιτούσε πράγµατα που συγ-
κρούονται µε πολύ συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα αυτό που
εµείς ονοµάζουµε παρασιτική ολιγαρχία. Το δηµόσιο δίκτυο για
µαζικά τεστ έρχεται σε άµεση σύγκρουση µε τα συµφέροντα των
ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων. Οι µαζικές προσλήψεις των
επτά χιλιάδων µόνιµων νοσηλευτών και γιατρών, που σύµφωνα
µε το οργανόγραµµα του δικού σας Υπουργείου Υγείας είναι
απαραίτητα, για να έρθει το ΕΣΥ εκεί που θα έπρεπε να είναι
µετά από δέκα χρόνια µνηµονιακής κατάρρευσης, γνωρίζουµε

ότι είναι ο εφιάλτης των ιδιωτικών κλινικών. Αφήσατε, λοιπόν, τη
δηµόσια υγεία εξουθενωµένη, αφήσατε τον λαό απροστάτευτο
για να µην θίξετε αυτά τα συµφέροντα. Έρχεστε εδώ σήµερα για
να προσποιηθείτε ότι έχετε τον έλεγχο. Δεν τον έχετε. 

Σήµερα η κυβέρνηση της Μεγάλης Βρετανίας ανακοίνωσε ότι
µπαίνουν στη λίστα της υποχρεωτικής καραντίνας για επισκέπτες
που επιστρέφουν στη Βρετανία η Λέσβος, η Τήνος, η Σέριφος, η
Μύκονος, η Κρήτη, η Ζάκυνθος, η Σαντορίνη. Είναι ένα απλό πα-
ράδειγµα. Το χειρότερο είναι ότι η δική µας κρίση είναι ότι θα θέ-
λατε να έχετε τον έλεγχο, θα θέλατε να κάνετε όλα αυτά που
λέµε αλλά προτιµάτε να µην αποκτήσετε τον έλεγχο, αν το αντί-
τιµο θα πρέπει να είναι να θίξετε τα συµφέροντα των ηµέτερων. 

Κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού, όπου πήγαµε, είδαµε τα
αποτελέσµατα της εκούσιας ολιγωρίας σας. Πήγαµε σε νοσοκο-
µείο µετά την καραντίνα στην Κρήτη, στη Θεσσαλονίκη, στη
Ρόδο, στην Κέρκυρα κι εκεί, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Υπουργέ
της Υγείας, βρήκαµε γιατρούς και νοσηλευτές εξουθενωµένους,
παρατηµένους, θυµωµένους και φοβισµένους. Βρήκαµε νέα µη-
χανήµατα δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», χωρίς αν-
τιδραστήρια. Διαπιστώσαµε απειροελάχιστες προσλήψεις νέων
µόνιµων νοσηλευτών και γιατρών. Μηδενικές σχεδόν. Έπαιρναν
κάποιον µε δωδεκάµηνες ή εικοσιτετράµηνες συµβάσεις. 

Δεν είναι εύκολο, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Υπουργέ της
Υγείας, για κάποιον νοσηλευτή να πάει σε ένα περιφερειακό νο-
σοκοµείο µε 800 ευρώ τον µήνα, αν δεν ξέρει αν θα µείνει ή δεν
θα µείνει πάνω από ένα ή δύο χρόνια. 

Γι’ αυτό σας ρωτάµε και θέλουµε να µας πείτε υπεύθυνα στη
δευτερολογία σας, κύριε Πρωθυπουργέ. Πόσες αποχωρήσεις ια-
τρικού και νοσηλευτικού προσωπικού είχαµε κατά τη διάρκεια
της δικής σας διακυβέρνησης τον τελευταίο ενάµιση χρόνο; Ένα
απλό ερώτηµα είναι. Ένα νούµερο παρακαλώ. Δεύτερον, πόσες
νόµιµες προσλήψεις έχουν ολοκληρωθεί; Όχι πόσες έχουν προ-
γραµµατιστεί αλλά πόσες έχουν ολοκληρωθεί. Ισχύει ή δεν ισχύει
ότι καθυστερείτε να καταβάλλετε δεδουλευµένες υπερωρίες
στους νοσοκοµειακούς γιατρούς; Πείτε µας. Ισχύει ή δεν ισχύει
ότι προσπαθείτε να καλύψετε τα υπάρχοντα κενά εξουθενώνον-
τας γιατρούς και νοσηλευτές όπως καταγγέλλουν οι οργανώσεις
τους, για παράδειγµα η ΟΕΝΓΕ. Ισχύει ή δεν ισχύει ότι υπήρξαν
γιατροί που αν και ήταν ύποπτα κρούσµατα συνέχισαν να δου-
λεύουν γιατί αν έπαυαν να δουλεύουν θα έκλειναν σηµαντικές
κλινικές; 

Σας είχαµε πει από τον Μάρτιο ότι θα χρειαστούν τόσο µόνιµα
κέντρα όσο και κινητά συνεργεία όπου οι πολίτες θα µπορούν να
κάνουν δωρεάν και επαναλαµβανόµενα τεστ. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αναφερθήκατε στην εφαρµογή που δεν
µπόρεσε να δουλέψει. Ο µόνος λόγος που δεν µπόρεσε να δου-
λέψει είναι επειδή δεν γίνονταν τεστ. Δεν µπορεί µια εφαρµογή
µόνη της, να καθοδηγεί τους πολίτες, όταν δεν έχουν κάνει τεστ.
Τι κάνατε αυτούς τους µήνες που σας εκλιπαρούσαµε να οργα-
νώσετε αυτό το δηµόσιο δίκτυο για µαζικά τεστ; Τίποτα. Ούτε
µόνιµα κέντρα, ούτε δωρεάν τεστ, ούτε καν πλαφόν στην τιµή
των ιδιωτικών τεστ, ούτε άξια λόγου κινητά συνεργεία. Καµµία
σκέψη για περιοδικά, ανά εβδοµάδα, ανά δεκαπενθήµερο τεστ
σε εργαζόµενους, σε σχολεία, σε γηροκοµεία, σε προσφυγικές
δοµές. Λες και η διεθνής εµπειρία δεν κατέδειξε ότι αυτά είναι
απαραίτητα.

Ένα άλλο µικρό ερώτηµα, αλλά σηµαντικό: Είναι αλήθεια ή όχι
ότι σας επέβαλε το επιχειρηµατικό λόµπι να µην αναφέρεστε στα
κρούσµατα ανά πόλη, ανά γειτονιά, αλλά µόνο ανά περιφέρεια;
Μακάρι να µην είναι έτσι, κάτι το οποίο ξέρουµε ότι γίνεται. Πείτε
µας όµως: Γιατί στέλνετε µε απευθείας αναθέσεις τα τεστ των
δηµόσιων νοσοκοµείων σε ιδιωτικά ερευνητικά κέντρα; Ποιος
από εσάς είναι πολιτικά υπεύθυνος για τη µη έγκαιρη παραγγε-
λία αντιδραστηρίων, την ώρα που ανοίγατε τα σύνορα της
χώρας; Κύριε Πρωθυπουργέ, το ελάχιστο που χρωστάτε στον
ελληνικό λαό είναι µια συγγνώµη γι’ αυτά. Πείτε µας τουλάχιστον
ότι η µείωση των τεστ, που φέρνει αυτή η αποτυχία είναι αποτέ-
λεσµα µιας ανικανότητας, πως δεν εντάσσεται σε ένα οργανω-
µένο σχέδιο για την ενίσχυση των ιδιωτικών κλινικών και
διαγνωστικών κέντρων.

Όταν ανοίξατε τα σύνορα, «µπας και σωθεί κάτι από τον του-
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ρισµό» -το είπατε-, εµείς σας προειδοποιήσαµε. Είπατε και σας
άκουσα πολύ προσεκτικά και έχει µια λογική αυτό, προσπαθή-
σατε να σώσετε ό,τι µπορείτε από τον τουρισµό. Μιλήσατε για
τέσσερα εκατοµµύρια αντί για τα τριάντα που έρχονται κανονικά.
Είναι χρήµατα που οι άνθρωποί µας εξαρτώνται από αυτά, είναι
σωστό αυτό. Εµείς όµως, σας θέσαµε ένα ερώτηµα πριν την 4η

Ιουνίου. Άξιζε τον κόπο; Αν το δείτε ως επένδυση, αυτά τα χρή-
µατα άξιζαν πρώτον, σε σχέση µε τον µεγαλύτερο κίνδυνο στον
οποίο θέτεται η κοινωνία και το δεύτερο στην κεφαλαιοποίηση
που εσείς µιλάτε, για την καλή εικόνα της Ελλάδας στον τουρι-
σµό του χρόνου; Γιατί σας είπα -δεν ξέρω αν το ακούσατε αυτό-
σήµερα, µια σειρά από νησιά µας µπήκαν στη λίστα καραντίνας
της Βρετανίας. Άρα το κεφάλαιο και η κεφαλαιοποίηση στην
οποία αναφέρεστε αν το δείτε υπό όρους κόστους οφέλους, φαί-
νεται ότι ήταν εσφαλµένη η κρίση σας. 

Μας απαντήσατε -και ήταν και σε µια προσωπική συνοµιλία
που είχαµε, πολύ ευχάριστη- ότι έχετε στη φαρέτρα σας τον
εξαιρετικό αλγόριθµο -που αναφέρατε και σήµερα- του κ. Δρα-
κόπουλου αν δεν κάνω λάθος, από το Λος Άντζελες, από το
UCLA, το οποίο σας κατεύθυνε στο να κάνετε το βέλτιστο αριθµό
τεστ ανά πτήση, ανάλογα µε την προέλευση των επιβατών, ανά-
λογα µε τα χαρακτηριστικά τους. Μπράβο για τον αλγόριθµο,
καλός ήταν, πολύ χρήσιµος. Εµείς, όµως θέσαµε ένα ερώτηµα
ακόµα τότε. Πώς θα προστατευθούν οι κάτοικοι αυτής της
χώρας, όταν τα θετικά δείγµατα που προκύψουν από τα τεστ που
γίνονται στη βάση αυτού του αλγόριθµου, ξεπεράσουν τη δυνα-
τότητα του προσωπικού σας, για να γίνει ιχνηλάτηση αυτών που
ήδη µπήκαν στη χώρα µε το δικό σας αλγόριθµο; Σε αυτό δεν εί-
χαµε απάντηση.

Κλείσατε τα καλοκαιρινά θέατρα που τηρούσαν όλες τις δικές
σας οδηγίες -όχι επίσηµα, αλλά ανεπίσηµα µε πίεση στους δη-
µάρχους, γνωρίζουµε τι έγινε-, αλλά αφήσατε µπαρ που δεν τή-
ρησαν καµµία οδηγία. Μια επιλογή που δείχνει τη σχέση σας µε
τον πολιτισµό. Και όταν ο κόµπος έφτασε στο χτένι, βάλατε το
όριο τα µεσάνυχτα, λες και ο ιός είναι η αντίστροφη Σταχτο-
πούτα. Όλα για το θεαθήναι, µε άλλα λόγια. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, πραγµατικά δεν πιστεύουµε ότι πρόκειται
για ανικανότητα. Πιστεύουµε ότι επιλέξατε να µην προετοιµα-
στείτε, επειδή η προετοιµασία αυτή απαιτούσε πράγµατα που συγ-
κρούονται µε τα συµφέροντα τα οποία εξυπηρετείτε. Το βλέπουµε
µε τα τεστ και µε την πριµοδότηση των πανάκριβων ιδιωτικών δια-
γνωστικών κέντρων. Το είδαµε εδώ σε αυτή την Αίθουσα, όταν κά-
ποια στιγµή ήρθατε να απαντήσετε στο ερώτηµα τι εννοούσατε
στα διαγγέλµατά σας τα τηλεοπτικά προς τον ελληνικό λαό, όταν
µιλούσαµε για θωράκιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Και µας
είπατε ΣΔΙΤ: Συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Με άλλα
λόγια το δηµόσιο πάλι θα βάζει πλάτες στον ιδιώτη, να έχει εξα-
σφαλισµένο κέρδος ο ιδιώτης και εξασφαλισµένο ρίσκο και χα-
σούρα το δηµόσιο. Συρρίκνωση του ΕΣΥ. Αυτό µας είπατε.

Σήµερα σας κοιτάµε όλους της Συµπολίτευσης στα µάτια και
σας το λέµε ευθαρσώς: Ξέρουµε τι κάνατε αυτό το καλοκαίρι:
Τίποτα, εκουσίως τίποτα, διακινδυνεύοντας τη δηµόσια υγεία
υπέρ του ιδιωτικού τοµέα που εξ ορισµού και κατασκευής δεν
µπορεί να βοηθήσει στην καταπολέµηση της πανδηµίας, τουλά-
χιστον όχι µε έναν τρόπο που να είναι οικονοµικός για την κοινω-
νία µας.

Όσον αφορά τώρα την επιστροφή στα θρανία, θα ήθελα να πω
τα εξής. Εµείς στο ΜέΡΑ25 θέλαµε και θέλουµε τα παιδιά να πη-
γαίνουν στο σχολείο. Θα υποστηρίξουµε την επιστροφή τους στα
θρανία. Θέλουµε τα παιδιά να κοιτάζονται στα µάτια µεταξύ
τους, µε τους δασκάλους τους, µε τους καθηγητές τους και να
σπάσει αυτός ο αποκλεισµός, που κι εσείς αναφέρατε, κύριε
Πρωθυπουργέ.

Όµως, για να γίνει αυτό σας καλούσαµε από τον Απρίλιο να
εκµεταλλευτείτε τους καλοκαιρινούς µήνες για προετοιµασία των
σχολικών κτιρίων. Για παράδειγµα, αίθουσες, διάδροµοι, κοινοί
χώροι, συστηµατικός καθαρισµός και υγειονοµική οργάνωση των
σχολικών κτηρίων στη διάρκεια του καλοκαιριού, έγκαιρες προσ-
λήψεις µόνιµων εκπαιδευτικών και έγκαιρες προσλήψεις των
αναπληρωτών. Πάλι στα τέλη Αυγούστου - αρχές Σεπτεµβρίου
τους προσλάβατε. Έπρεπε να τους έχετε προσλάβει, όπως σας

λέγαµε, από τον Μάιο, από τον Ιούνιο, ώστε να προετοιµαστεί
καλού-κακού στη διάρκεια του καλοκαιριού και µια τηλεκπαί-
δευση συµβατή µε τις σωστές αρχές της εξ αποστάσεως µάθη-
σης και όχι να πετάµε ένα zoom και ό,τι γίνει την τελευταία
στιγµή. Τι κάνετε από όλα αυτά; Απολύτως τίποτα. Ψέµατα, κά-
νατε κάτι και το ανέφεραν κι άλλοι συνάδελφοι. Η κ. Κεραµέως
αύξησε τον αριθµό στις τάξεις στους είκοσι πέντε µαθητές και
όταν ήρθε η γενική κατακραυγή από την κοινωνία, ήρθατε να κά-
νετε αυτό που κάνουν εκείνοι που προσπαθούν να ρίξουν στάχτη
στα µάτια του κόσµου παίζοντας µε τους µέσους όρους.

Κυρία Υπουργέ, µε την προσπάθεια να κρύψετε την αλήθεια
προσθέτοντας τους πέντε µαθητές σε µια τάξη σε ένα ακριτικό
νησί στους είκοσι πέντε ή είκοσι έξι ή είκοσι επτά ή τριάντα µα-
θητές που στοιβάζονται στην Αθήνα ή στη Θεσσαλονίκη και βγά-
ζοντας τον µέσο όρο, πέντε και τριάντα, δεκαεπτάµισι,
θριαµβολογώντας ότι ρίξατε τον µέσο όρο, εκτίθεστε. Απλά, σας
εκθέτει αυτό. Δεν µπορείτε να κοροϊδέψετε τους γονείς τόσο εύ-
κολα. Οι γονείς και η κοινωνία γνωρίζει ότι οι πέντε µαθητές από
την Αστυπάλαια, όπου δεν έχει κορωνοϊό, µπορεί να ρίχνουν τον
µέσο όρο σχετικά µε το τι γίνεται στην Καλαµαριά ή στην Κυ-
ψέλη, αλλά δεν βοηθούν στην ασφάλεια και την εξασφάλιση της
υγείας των παιδιών σ’ αυτές τις τάξεις που συνωστίζονται.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Θα περάσω τώρα σε κάτι άλλο το οποίο αφορά κι εµάς εδώ
ως Βουλευτές.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να ντρεπόµαστε εµείς οι
Βουλευτές εδώ µέσα. Αν δεν κάνω λάθος -το Προεδρείο µπορεί
να µε διορθώσει- έχουµε αποφασίσει ότι για τη δική µας ασφά-
λεια ένας Βουλευτής αντιστοιχεί σε δέκα τετραγωνικά µέτρα.
Έτσι δεν είναι; Ακόµα κι αν δεχτούµε τον ανυπόστατο µέσο όρο
του Υπουργείου Παιδείας, του ένα προς δύο τετραγωνικά µέτρα,
είναι αστείο εµείς να δίνουµε δέκα τετραγωνικά µέτρα στον κα-
θένα και στην καθεµιά µας, αλλά στους µαθητές να δίνουµε δύο
στην καλύτερη των περιπτώσεων. Πώς νιώθετε γι’ αυτό, κυρίες
και κύριοι της Συµπολίτευσης; Εγώ δεν νιώθω καλά.

Πώς νιώθετε που στη διάρκεια του καλοκαιριού δεν έγινε τί-
ποτα για την εσωτερική διαµόρφωση των αιθουσών. Δεν εξασφα-
λίστηκαν ατοµικά θρανία. Πλέξι γκλας θα έχετε βάλει στις έδρες
των καθηγητών; Κάποιοι από αυτούς, ξέρετε πάρα πολύ καλά,
όπως και οι γιατροί µας, έτσι και οι δάσκαλοι και οι καθηγητές
µας έχουν µέσο όρο ηλικίας τα εξήντα, γιατί δεν έχουν γίνει σο-
βαροί διορισµοί λόγω µνηµονίων τόσα χρόνια. Αυτοί οι άνθρω-
ποι, οι πενηντάρηδες και οι εξηντάρηδες, έχουν ένα τέτοιο πλέξι
γκλας µπροστά στα παιδιά; Το έχετε φροντίσει αυτό; Όχι, βέ-
βαια. Προβλέψατε ειδικές προσωπίδες ως επιπρόσθετη προφύ-
λαξη πέραν των µασκών για τους καθηγητές και τους δασκάλους
αυτούς; Κινητά συνεργεία για εβδοµαδιαία ή δεκαπενθήµερα
τεστ στα σχολεία; Όχι.

Ξέρετε καλά ότι υπάρχουν καθηγητές ειδικοτήτων που χρει-
άζεται να δουλέψουν, για να συµπληρώσουν το εκπαιδευτικό
ωράριο, σε τρία και τέσσερα σχολεία. Εάν ένας από αυτούς βρε-
θεί θετικός, τι θα κάνετε; Θα κλείσετε και τα τρία ή τέσσερα αυτά
σχολεία; Το έχετε σκεφτεί;

Ως προς τον καθαρισµό των σχολείων -και αναφέρθηκαν και
άλλοι συνάδελφοι- εγώ θα ήθελα να σας ζητήσω να µου δώσετε
νούµερα. Πόσους και πόσους υπαλλήλους καθαρισµού θα
έχουµε; Συγκεκριµένα πόσα τετραγωνικά µέτρα αντιστοιχούν σε
κάθε υπάλληλο καθαρισµού; Δηλαδή πόσα τετραγωνικά µέτρα
θα πρέπει ο κάθε υπάλληλος καθαρισµού να καθαρίζει σε ένα
σχολείο; Πρέπει να δούµε τα νούµερα αυτά, γιατί τα νούµερα µε-
τράνε.

Θα είναι πάλι ωροµίσθιοι οι καθαριστές και οι καθαρίστριες
των σχολικών κτιρίων; Δηλαδή, ξέρετε τι σηµαίνει να είναι ωρο-
µίσθιοι; Σηµαίνει ότι αν αρρωστήσουν και µπουν σε καραντίνα
δεκατέσσερις µέρες, είκοσι µέρες, θα χάσουν το βιός τους, θα
χάσουν το ηµεροµίσθιο τους. Αυτό το σκεφτήκατε; Τι µέτρα προ-
στασίας έχετε πάρει στα σχολεία για τους καθαριστές, για τις
καθαρίστριες; Θα εργάζονται οι υπάλληλοι καθαρισµού την ώρα
λειτουργίας του σχολείου, ναι ή όχι; 

Αυτά είναι βασικά πράγµατα τα οποία θα περίµενα να έρθετε
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και να µας πείτε εδώ µέσα όταν µας µιλάτε για το άνοιγµα των
σχολείων κι όχι απλά θριαµβολογίες και νουθεσίες προς την Αν-
τιπολίτευση. Εµείς σας ακούµε, ακόµα κι όταν µας νουθετείτε και
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να βοηθήσουµε και τους δικούς µας
τους ανθρώπους να αποδεχτούν τα µέτρα. Εσείς, όµως; 

Και κάτι άλλο, κύριε Πρωθυπουργέ, µιας και µίλησα για υπαλ-
λήλους καθαρισµού. Διαπιστώνουµε ότι άλλη µια φορά δώσατε
γη και ύδωρ στην ξενοφοβική ακροδεξιά που ζεσταίνετε στον
κόρφο σας, µε αυτήν την απαίσια ρατσιστική διάταξη στη φετινή
προκήρυξη για τους ορισµένου χρόνου υπαλλήλους καθαρισµού
που αποκλείει αλλοδαπούς και αλλοδαπές, ανθρώπους που είναι
νόµιµα στην Ελλάδα, που έχουν άδεια εργασίας, που τα παιδιά
τους µπορεί να φοιτούν σε αυτά τα σχολεία. Εσείς τους πετάτε
έξω. Τουλάχιστον σαράντα πέντε απ’ ό,τι έµαθα δεν θα προσλη-
φθούν ξανά επειδή δεν έχουν ελληνική υπηκοότητα.

Καταστρατηγείτε βασικές αξίες ενός φιλελεύθερου κόµµατος,
µιας φιλελεύθερης πολιτείας και τον κοινό νου, ο οποίος ορίζει
ότι αν έχεις άδεια εργασίας, µια τέτοια δουλειά είναι µια δουλειά
που θα έπρεπε να µπορείς να κάνεις. Είναι έκφανση του φιλε-
λευθερισµού σας αυτό; Δεν κατανοείτε ότι τέτοιες διατάξεις σας
εντάσσουν στην οικογένεια της κ. Λεπέν, του Σαλβίνι, του Ορµ-
πάν και του Τραµπ; Και βέβαια, το κατανοείτε. Απλά προτιµάτε
τη συµπόρευση µε την ξενοφοβική σας δεξιά παρά τη συµµόρ-
φωση µε τον φιλελευθερισµό, που υποτίθεται ότι ασπάζεστε.

Και µιας και αναφέρθηκα στην Ακροδεξιά σας, δεν µπορώ
παρά να µην αναφερθώ και στη µήνη που αυτή η Ακροδεξιά εµ-
φυσά στη δική σας την Κυβέρνηση εναντίον της νεολαίας. Με το
που έληξε η καραντίνα, είδαµε το θλιβερό θέαµα άνδρες των
ΜΑΤ να δέρνουν ανελέητα στις πλατείες παιδιά, νέους ανθρώ-
πους, που είχαν µαζευτεί -ολιγάριθµες παρέες, λίγα παιδιά- να
βρεθούν λίγο. Ήταν τα ίδια νέα παιδιά που µετά από µερικές
µέρες το Υπουργείο Παιδείας τα στοίβαζε στις τάξεις για να
θριαµβολογείτε ότι άνοιξαν τα σχολεία. 

Δεν µας κάνετε εύκολη τη δουλειά να υποστηρίξουµε τα µέτρα
σας και να δηµιουργήσουµε νοοτροπία σεβασµού των µέτρων
όταν συµπεριφέρεστε µε αυτόν τον τρόπο. Καλλιεργείτε το
χάσµα των γενεών, την αντιπαλότητα µεταξύ των γηραιότερων
και των νεότερων, για να αποκρύψετε τις δικές σας αστοχίες. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, φταίει η νεολαία που ανοίξατε τα σύ-
νορα χωρίς υποχρεωτικά τεστ; Έπρεπε να είναι υποχρεωτικά τα
τεστ. Καλοί οι αλγόριθµοι, αλλά όταν δεν έχουµε τη δυνατότητα
από τη στιγµή που µπούνε οι άνθρωποι εδώ µέσα να κάνουµε τη
σωστή ιχνηλάτηση, όπως την ονοµάζετε, έπρεπε ιδίως από
χώρες µε αυξηµένο ιικό φορτίο να υπάρχουν υποχρεωτικά τεστ
πριν µπουν. Φταίει η νεολαία για την 100% πληρότητα των αερο-
πλάνων; Φταίει η νεολαία που οι επιβάτες των λεωφορείων κρέ-
µονται σαν τσαµπιά σταφυλιών από τις χειρολαβές; 

Καλή η ατοµική ευθύνη -απαραίτητη, συµφωνούµε- καλύτερη
η κοινωνική ευθύνη. Η κοινωνία, όµως, η νεολαία µας, κύριε Πρω-
θυπουργέ, εκχώρησε δικαιώµατα ατοµικά και κοινωνικά για να
προστατέψει τους αδύναµους κι έτσι µαζί ως κοινωνία καταφέ-
ραµε να µηδενίσουµε το κοντέρ του κορωνοϊού τον Μάιο. 

Η δική σας αίσθηση πολιτικής και ατοµικής ευθύνης για τη
δεύτερη φάση, όµως, πού πήγε; Είχατε τρεις µήνες στη διάθεσή
σας για να προετοιµάσετε τα νοσοκοµεία. Είχατε τρεις µήνες στη
διάθεσή σας για να στήσετε το δηµόσιο δίκτυο µαζικών τεστ. Εί-
χατε έξι µήνες µπροστά σας για να προετοιµάσετε τα σχολεία. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, όταν στην αρχή της πανδηµίας όλοι µαζί,
ενωµένοι, προτάξαµε ως µείζον τη δηµόσια υγεία, βοηθήσαµε
στη µετατροπή των ατόµων σε πολίτες. Όταν, όµως, προτάξατε
εσείς ως µείζον το χωρίς προετοιµασία άνοιγµα των µαγαζιών
και του τουρισµού, εσείς µετατρέψατε τους πωλητές σε πελάτες. 

Μιας και µιλάµε για πελάτες και οικονοµία, ήρθε η ώρα να
στραφώ στο θέµα της οικονοµίας, το άλλο θύµα της πανδηµίας.
Την 10η Μαρτίου, σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα -θα το θυµάστε- σας
προειδοποίησα για ένα τσουνάµι ύφεσης 10%, αν είµαστε τυχε-
ροί. Ήταν 10 Μαρτίου, πάρα πολύ νωρίς.

Και σας είπα ότι ένα τέτοιο τσουνάµι ύφεσης 10% σε µια οικο-
νοµία η οποία ήδη είχε χάσει στη διάρκεια των πρώτων δύο,
τριών µνηµονίων 28% του ονοµαστικού ΑΕΠ, θα οδηγήσει σε µια
ακολουθία, σε ένα παλιρροϊκό κύµα πτωχεύσεων για επιχειρή-

σεις και νοικοκυριά, όχι απλά πρόβληµα ρευστότητας χρεοκο-
πιών. Και σας είπα ότι όταν έχεις χρεοκοπίες, τα κουρέµατα είναι
αναπόφευκτα. Σας προτείναµε τι κουρέµατα να κάνετε για να µη
γίνουν αυτά που δεν πρέπει να γίνουν. Σας προτείναµε κουρέ-
µατα φορολογικών, ασφαλιστικών και δανειακών οφειλών των µι-
κροµεσαίων στο κράτος, στα ταµεία, στις τράπεζες. 

Ποιος ξέρει γιατί, απορρίψατε αυτά τα κουρέµατα φορολογι-
κών, ασφαλιστικών και δανειακών υποχρεώσεων. Ποιος ξέρει
γιατί, ίσως επειδή η τρόικα δεν θα δεχόταν να γίνει κούρεµα των
οφειλών στο δηµόσιο, ίσως γιατί τα ταµεία της ολιγαρχίας που
θωπεύετε και µε τα οποία έχετε πολύ καλή σχέση, δεν θέλουν να
σταµατήσουν να ξεκοκαλίζουν τα κόκκινα δάνεια εις βάρος πο-
λιτών, τραπεζών και βεβαίως της οικονοµίας των πολλών. Και επι-
µείνατε στην άνευ ουσιαστικής σηµασίας αναβολή φόρων µε νέα
τοκιζόµενα δάνεια στους χρεοκοπηµένους, για παράδειγµα τη
«ΓΕΦΥΡΑ» στο πουθενά, που δήθεν θα σώσει τους δανειολήπτες
σπρώχνοντας την πτώχευση στο µέλλον. Αυτό που έκανε η
τρόικα µε την πτώχευση του ελληνικού δηµοσίου το 2010, το κά-
νετε εσείς τώρα µε τους ιδιώτες. Παίρνετε την πτώχευσή τους,
τους δανείζετε, τους σπρώχνετε στην πτώχευση στο µέλλον.

Όπως σας προειδοποιήσαµε, η άρνησή σας να κουρέψετε τις
οφειλές και τα δάνεια των µικροµεσαίων έφερε και φέρνει τσου-
νάµι λουκέτων. Αυτά τα λουκέτα µε τη σειρά τους -το ξέρετε
αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ- κουρεύουν de facto τα έσοδα του δη-
µοσίου, των ταµείων και των τραπεζών. Έτσι θα φουντώσουν και
άλλο τα ελλείµµατα κράτους και ταµείων, έτσι θα έρθει σύντοµα
η ανάγκη για νέα ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, έτσι θα
πέσει όπου να ’ναι από τον γκρεµό η απασχόληση, έτσι θα αυτο-
τροφοδοτείται -όπως συµβαίνει από το 2010 αλλά ακόµη πιο γρή-
γορα- η τετραπλή χρεοκοπία της χώρας, κράτους, τραπεζών,
πολιτών, επιχειρήσεων.

Και εσείς πώς αντιδράτε τώρα επί οκτώ µήνες; Πρόσφατα -ας
πάρουµε παράδειγµα την περασµένη Παρασκευή το βράδυ- φέ-
ρατε ένα νοµοσχέδιο µε πρωτοφανή κουρέµατα του κόσµου της
εργασίας βέβαια κι όχι της ολιγαρχίας. Χρησιµοποιείτε την κρίση
-γιατί ακολουθείτε κατά γράµµα το απόφθεγµα «ποτέ µην αφή-
σεις µια κρίση να πάει χαµένη» για την ολιγαρχία- ως προπέτα-
σµα για να κουρέψετε την εργασία. Θεσµοθετείτε για πρώτη
φορά στα χρονικά του εργατικού δικαίου τη δωρεάν εργασία
µέσω ωριαίων καθηµερινών απλήρωτων υποχρεωτικών υπερω-
ριών. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό ποτέ. Παρατείνετε την κατάργηση
του ανώτατου ορίου των υπερωριών. Αρνείστε να παρατείνετε -
και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί το κάνετε- κατά δύο µήνες το
επίδοµα ανεργίας που έληξε για τους ανθρώπους για το τρίµηνο
Ιουνίου - Ιουλίου - Αυγούστου. Παρατείνετε το πρόγραµµα «ΣΥΝ-
ΕΡΓΑΣΙΑ» που ουσιαστικά είναι µείωση µισθού. Μειώνετε το
δώρο Χριστουγέννων. 

Με άλλα λόγια, αντί να κουρεύετε τους φόρους και τα δάνεια
των µικροµεσαίων για να µειωθεί το τσουνάµι των λουκέτων, κου-
ρεύετε τα εισοδήµατα των εργαζοµένων και έτσι επιταχύνεται το
τσουνάµι των λουκέτων, γιατί σε τελική ανάλυση αυτοί οι εργα-
ζόµενοι πάνε και αγοράζουν στα µαγαζιά των µικροµεσαίων.
Έτσι πληθαίνουν τα λουκέτα, έτσι διογκώνεται και άλλο το κρα-
τικό έλλειµµα, καθώς καταρρέουν τα δηµόσια. Έτσι γιγαντώνεται
το ήδη µη βιώσιµο δηµόσιο χρέος της «χρεοδουλοπαροικίας η
Ελλάς». 

Κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι και κυρίες της Συµπολίτευσης,
ήµουν ο µόνος σε αυτήν την Αίθουσα όταν από το Μάρτιο µίλησα
µε αριθµούς για την ύφεση. Όταν ο κ. Σταϊκούρας καθόταν εκεί
και µιλούσε για σταθερό ΑΕΠ, για 0% ύφεση, εγώ µιλούσα για
ύφεση που θα είναι τουλάχιστον 10%. Και σας ρώτησα, κύριε
Πρωθυπουργέ, σε ένα ντιµπέιτ που είχαµε εδώ: «Για εσάς πόσο
θα είναι;». Τότε είχατε πει -τώρα λέτε ότι θα είναι 8%- ότι κανείς
δεν µπορεί να ξέρει. Εµείς , όπως αποδείχθηκε, ξέραµε.

Αλλά ξέρετε κάτι; Δεν σας πίστεψα και δεν σας πιστεύω ότι
δεν γνωρίζατε. Δεν είµαι πιο έξυπνος από εσάς. Αυτό είναι σί-
γουρο. Είµαι σίγουρος ότι και εσείς γνωρίζετε ότι είχα δίκιο, ότι
η ύφεση θα είναι τουλάχιστον 10%. 

Έβλεπα στα µάτια σας τη διαλεκτική της συµφωνίας, τη δια-
λεκτική της αναγνώρισης της αλήθειας που σας έλεγα. Απλά,
είναι προφανές -αυτό είναι µια δική µου ερµηνεία, µπορεί να έχω
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άδικο- ότι κρίνατε ότι δεν σας συνέφερε εκείνη τη στιγµή να πείτε
την αλήθεια στον ελληνικό λαό, γιατί αν τη λέγατε, θα αναγκα-
ζόσασταν να κάνετε τα κουρέµατα των υποχρεώσεων -φορολο-
γικών, δανειακών, ασφαλιστικών- των µικροµεσαίων, τα οποία
πηγαίνουν κόντρα στα συµφέροντα της τρόικας από τη µια µεριά
και της ολιγαρχίας από την άλλη. 

Η στιγµή που φάνηκε ότι το πρόβληµά σας δεν ήταν ούτε ανι-
κανότητα ούτε διαφωνία µε εµένα, ήταν όταν σας έθεσα ένα άλλο
διαφορετικό ερώτηµα. Εδώ είσαστε, εδώ είµαι, θυµάστε το ερώ-
τηµα. Σας είπα «ωραία, λέτε ότι κανείς δεν µπορεί να εκτιµήσει την
ύφεση καλά». Δεν θέλετε να εκτιµήσετε την ύφεση -ωραία, το δέ-
χοµαι- ούτε το έλλειµµα του κρατικού προϋπολογισµού. «Πείτε
µου τότε το εξής», σας είπα: «Πόσο πρέπει να είναι το έλλειµµα
του κρατικού προϋπολογισµού το 2020 - 2021 για να πυροδοτή-
σετε µειώσεις στις συντάξεις;». Ας ξεκινήσουµε από τις επικουρι-
κές ή τις κύριες. Πόσο πρέπει να είναι; Πρέπει να είναι 2%, 5%,
15%, 20%; Πότε θα πείτε «δεν γίνεται, πρέπει να κόψω συντάξεις;». 

Κάνατε ότι δεν ακούσατε το ερώτηµα. Είναι ξεκάθαρο το γιατί.
Δεν πάσχετε από βαρηκοΐα, απλά έχετε δεσµευθεί σε κουρέµατα
συντάξεων και µισθών. 

Στις 30 Αυγούστου, κύριε Πρωθυπουργέ, διάβασα στην «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» άρθρο του κ. Παπαχελά, ο οποίος γράφει αυτό που
θα διαβάσω: «Η χώρα χρειάζεται επειγόντως ένα πρόγραµµα
αναβάθµισης των αµυντικών δυνατοτήτων της. Είµαστε σε ένα
σηµείο που ακόµη και η αναβολή άµεσης καταβολής των ανα-
δροµικών συντάξεων θα έπρεπε να βρίσκεται στο τραπέζι, όσο
βαρύ και να είναι το πρόβληµα για µια µερίδα της κοινωνίας». 

Ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ: Συµµερίζεστε την πρόταση
αυτή; Εµάς η Νέα Δηµοκρατία µας φαίνεται έτοιµη από καιρό να
µην αφήσει, όχι µόνο την οικονοµική πανδηµία, αλλά ούτε και τις
εντάσεις, τις πραγµατικές εντάσεις και τις επικίνδυνες εντάσεις
στα εθνικά θέµατα να πάνε χαµένες, έτσι ώστε µαζί µε τους κλι-
νικάρχες, τα funds, τα υπόλοιπα τρωκτικά να προχωρήσετε, ώστε
τα κουρέµατα εναντίον των αδύναµων να χρηµατοδοτήσουν και
τους εµπόρους όπλων, ιδίως βέβαια τους ηµέτερους µεσάζοντες
που κυκλοφορούν ανάµεσά σας. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή η παλινόστηση της παρα-
σιτικής ολιγαρχίας  που φέρατε το βράδυ του δηµοψηφίσµατος
κάνοντάς τους συνέταιρούς σας στην ανατροπή του «όχι» του
ελληνικού λαού. Βλέπετε τα αποτελέσµατα σήµερα εκείνης της
συνθηκολόγησης µε τη µνηµονιακή ολιγαρχία. 

Πάµε τώρα πάλι σε εσάς και στα νούµερα της ύφεσης. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν ήταν 15% µείον το ΑΕΠ το δεύτερο

τρίµηνο, ήταν 18%, µείον 18%. Για το πρώτο τρίµηνο δεν ήταν
0,5% ήταν 2,7%, σύµφωνα µε τα νούµερα της ΕΛΣΤΑΤ. 

Θέλετε να σας το διαβάσω; Το πρώτο τρίµηνο του 2020 σε
σχέση µε το πρώτο τρίµηνο του 2019 το ΑΕΠ µας µειώθηκε κατά
1,168 δισεκατοµµύριο δηλαδή 1.168 εκατοµµύρια, δηλαδή 2,7%
του ΑΕΠ. Αυτό ήταν το πρώτο τρίµηνο. Αυτό αναθεωρήθηκε τώρα.
Δεν ξέρω αν το προσέξατε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης
και της Αντιπολίτευσης, δεν βγάλανε µόνο πολύ καθυστερηµένα
τα στοιχεία του δεύτερου τριµήνου, αναθεώρησαν προς τα κάτω
και του πρώτου τριµήνου. Αυτό δεν συζητήθηκε πουθενά. 

Είχαµε λοιπόν ύφεση έτσι και αλλιώς από το τρίτο τρίµηνο του
2019, όπως µόνο το ΜέΡΑ25 είχε προβλέψει. Είχαµε ύφεση και
ήταν 0,6%, το τελευταίο τρίµηνο του 2019. Το πρώτο τρίµηνο του
2020 είχαµε 2,7% ύφεση. Για το δεύτερο τρίµηνο να σας πω τα
νούµερα: Η µείωση του ΑΕΠ, σε σχέση µε το δεύτερο τρίµηνο
του 2019, ήταν 8.827 εκατοµµύρια, 8,8 δισεκατοµµύρια και αυτό
είναι 18,05% και όχι 15%. 

Όσον αφορά το συνολικό πρώτο εξάµηνο, στο οποίο είπατε
ότι είµαστε λίγο πιο καλά από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, δεν
είναι αλήθεια. Χάσαµε το πρώτο εξάµηνο του 2020 σε σχέση µε
το πρώτο εξάµηνο του 2019 9,786 δισεκατοµµύρια δηλαδή
10,83%. Είµαστε πάνω από τον µέσο όρο της απώλειας εισοδή-
µατος της Ευρωζώνης. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, θέλετε να ξέρετε
πώς µαγείρεψαν το -18% για να το κάνουν -15%; Δεν θα σας το
πουν οι ίδιοι, θα σας το πω εγώ. Έριξαν την ύφεση, προσθέτον-
τας στον αρνητικό ρυθµό της ύφεσης τον πληθωρισµό. Αφαιρών-
τας τον πληθωρισµό, προσθέτοντας τον αποπληθωρισµό που

είναι περίπου 2%. Πρόκειται για ένα διαρκές έγκληµα εναντίον
της οικονοµικής στατιστικής.

Κοιτάξτε, όταν έχουµε θετικό πληθωρισµό, είναι σωστό να
αφαιρείς τον πληθωρισµό από τον ρυθµό ανάπτυξης µεγέθους.
Δηλαδή, φανταστείτε ότι είµαστε τώρα σε άλλες προηγούµενες
εποχές της δεκαετίας του 2000 που είχαµε έναν πληθωρισµό της
τάξεως του 3% και έστω ότι ήταν µια κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
τότε, έτσι για να αποφορτίσω εσάς -είστε ακόµη στην αντιπολί-
τευση, είναι το ΠΑΣΟΚ εδώ, είναι ο κ. Σηµίτης- και σας λέει ότι
έχει ανάπτυξη 5%. Δηλαδή, σε ευρώ το ΑΕΠ αυξάνεται 5%, όταν
ο αποπληθωρισµός είναι 3%. Θα του λέγατε -και σωστά- «κάτσε
ρε συ, 5% αυξήθηκε σε ευρώ το εισόδηµα, αλλά ανέβηκαν και οι
τιµές 3%». Πέντε τοις εκατό µείον 3%, η πραγµατική ανάπτυξη
ήταν 2%. Αυτό είναι σωστό. Όταν έχουµε θετικό πληθωρισµό,
πρέπει να τον αφαιρούµε από τον ρυθµό µεταβολής του ΑΕΠ.
Όταν, όµως, είναι αρνητικός, σε καµµία περίπτωση δεν δικαιού-
µαστε να το κάνουµε αυτό. Γιατί σκεφτείτε το αυτό. Είχαµε -18%
στο δεύτερο τρίµηνο και τι κάνανε για να το κάνουν -15%; Αφαί-
ρεσαν τον πληθωρισµό. Ο πληθωρισµός, όµως, ήταν περίπου -
2. Το µείον του µείον τί είναι; Συν. Πήραν, δηλαδή, το -18% και
το µίκρυναν, λέγοντας «ναι, αλλά µειώθηκαν οι τιµές».

Αλλά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν µας ζητάτε να χα-
ρούµε µαζί σας ότι η ύφεση του πρώτου εξαµήνου ήταν αυτή
που είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, ουσιαστικά µας ζητάτε να χα-
ρούµε ότι όχι µόνο επειδή µειώθηκε το ΑΕΠ πάνω από τον µέσο
όρο της Ευρωζώνης, αλλά και επειδή οι τιµές που χρεώνουν οι
µαγαζάτορες έπεσαν πιο γρήγορα από αυτές που χρεώνουν οι
µαγαζάτορες στη Γερµανία, στη Γαλλία ή αλλού. Φανταστείτε να
ερχόταν κάποιος και να σας έλεγε -κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε
σπουδάσει στις Ηνωµένες Πολιτείες- ότι η ύφεση -στην µεγάλη
ύφεση της Αµερικής- από το 1929 στο 1933 ήταν µόνο 26%. Αυτό
είναι το νούµερο που θα βγάλεις, αν υπολογίσεις την ύφεση στην
Αµερική, µεταξύ του 1929 και του 1933, όπως την υπολογίζετε
εσείς. Γιατί το ΑΕΠ των Ηνωµένων Πολιτειών, µεταξύ του 1929
και του 1933 έπεσε στο 45,3%, αλλά έπεσαν και οι τιµές στο 19%.
Άρα αν έκαναν στην Αµερική αυτό που κάνετε εσείς, θα είναι
µόνο η ύφεση περίπου 20%, που δεν έχει καµµία σχέση µε τα
«Σταφύλια της Οργής» των Ηνωµένων Πολιτειών τη δεκαετία του
1930, όπως δεν έχει καµµία σχέση αυτό που εσείς µας λέτε σή-
µερα µε την πραγµατικότητα, -18% ήταν η ύφεση το δεύτερο τρί-
µηνο, -10,83% ήταν η ύφεση το πρώτο εξάµηνο.

Παραδώστε, λοιπόν, αυτά τα άσφαιρα όπλα. Οι προβλέψεις
του ΜέΡΑ25 έχουν ήδη επιβεβαιωθεί. Το πρώτο εξάµηνο το ΑΕΠ
έπεσε από τα 90,4 δισεκατοµµύρια στα 80,6 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή 10,83%. Πόσο πρέπει να µειωθεί στο δεύτερο εξάµηνο, για
να έχουµε την ύφεση που είχα προβλέψει, τουλάχιστον 10%;
Πρέπει να χάσουµε την περίοδο Ιουλίου - Αυγούστου -Σεπτεµ-
βρίου - Οκτωβρίου - Νοεµβρίου και Δεκεµβρίου και να µειωθεί το
ΑΕΠ σε σχέση µε την περσινή αντίστοιχη περίοδο 9,5 δισεκατοµ-
µύρια. Είναι σίγουρο ότι θα τα χάσουµε.

Η συνολική ύφεση τουλάχιστον 10%, όπως την είχαµε προβλέ-
ψει είναι δεδοµένη. Για να µείνει στα Πρακτικά αυτής της συνε-
δρίασης, όπως έµεινε τον Μάρτιο η πρόβλεψή µου για
τουλάχιστον 10% ύφεση, θα το πω καθαρά για να είναι καταγε-
γραµµένο και να µπορούµε να το κοιτάξουµε, να αποδείξετε ότι
έχω άδικο ή εγώ να αποδείξω ότι εγώ είχα δίκιο, η ύφεση θα είναι
τουλάχιστον 10%, αλλά δεν θα σταµατήσει εκεί το κακό.

Κύριε Πρωθυπουργέ, στα µέσα του 2021, η EUROSTAT και η
ΕΛΣΤΑΤ θα αναθεωρήσουν τα στοιχεία και το -10% ή -11% θα
πάει πιο κοντά στο -15%. Το ίδιο θα γίνει και µε το έλλειµµα του
κρατικού προϋπολογισµού, που το 2020 θα ξεπεράσει το 12%
και θα αρχίσει να αγγίζει το -15% του αναθεωρούµενου ΑΕΠ του
χρόνου, τον Απρίλιο - Μάιο.

Σας θυµίζει κάποιον εφιάλτη αυτό; Ιδίως σε εσάς, κύριε Λο-
βέρδο, που ήσασταν στην κυβέρνηση τότε, η αναθεώρηση προς
τα πάνω έξι µήνες µετά που να φθάνει το κρατικό στο -15%; Θυ-
µίζει τι ήταν αυτό το οποίο οδήγησε στο πρώτο µνηµόνιο.

Να, γιατί εµείς προειδοποιούµε για το πέµπτο. Όπως ο κ. Τσί-
πρας ονόµασε το τέταρτο µνηµόνιο αντιµνηµόνιο ή υπέρβαση
των µνηµονίων, εσείς σίγουρα θα βρείτε κάτι άλλο να το ονοµά-
σετε.
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Θα το ονοµάσετε «αναπτυξιακό σχέδιο για την Ελλάδα», αλλά
µνηµόνιο θα είναι επί της ουσίας, µε κούρεµα συντάξεων, δηµο-
σίων επενδύσεων, µισθών, ιδίως στον ιδιωτικό τοµέα, µε νέα
µέτρα υπέρ της ολιγαρχίας, µε νέα συρρίκνωση των λαϊκών ει-
σοδηµάτων, µε όλα τα καλούδια που η έκθεση Πισσαρίδη προ-
ετοιµάζει τον κόσµο να το δεχθεί ως το κόστος της «νέας
Ιερουσαλήµ», των ΣΔΙΤ, της ιδιωτικοµανίας και της υποχώρησης
των αξιών που εγγυάται αυτή η ύφεση, αυτή η εµβάθυνση της
χρεοδουλοπαροικίας. 

Αλλά αυτά θα τα πούµε σε µερικές µέρες στη Θεσσαλονίκη
όπου θα παρουσιάσετε εσείς το πρόγραµµά σας και εµείς το
όραµά µας για την Ελλάδα του 2025. 

Απόψε περιµένοντας πώς και πώς τη δευτερολογία σας, κύριε
Πρωθυπουργέ, θέλω να κλείσω όπως ξεκίνησα, λέγοντας ότι δεν
πιστεύω ότι είναι θέµα ανικανότητας, ότι όπως αρνηθήκατε να
προσλάβετε µόνιµο προσωπικό για το ΕΣΥ επειδή αυτό θα συγ-
κρούονταν µε τα συµφέροντα των κλινικών, όπως αρνηθήκαµε
να ετοιµαστεί έναν δηµόσιο αποτελεσµατικό µηχανισµό για µα-
ζικά τεστ επειδή αυτό θα συγκρουόταν µε τα συµφέροντα των
ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων, έτσι και µε την οικονοµική παν-
δηµία προσποιηθήκατε ότι είστε ανίκανοι να παρακολουθήσετε
τις σωστές προβλέψεις του ΜέΡΑ25, επειδή αν παραδεχόσασταν
ότι είναι σωστές, θα αναγκαζόσασταν να προβείτε στα κουρέ-
µατα των οφειλών των µικροµεσαίων, που ναι µεν θα µείωναν τα
λουκέτα και θα περιόριζαν την ύφεση και θα προστάτευαν την
κοινωνία από τη µέγιστη οικονοµική µαράζωση, αλλά φευ, θα θύ-
µωναν την τρόικα, θα θύµωναν τα funds, θα θύµωναν τις στυγνό-
τερες εργοδοσίες, θα θύµωναν τα λογής-λογής παράσιτα που
απαιτούν να µην χαθεί η ευκαιρία αυτής της κρίσης και να χρη-
σιµοποιηθεί αποτελεσµατικά ώστε να κλείσουν επιτέλους τα οι-
κογενειακά φαρµακεία, να κλείσουν επιτέλους οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις που δεν εξυπηρετούν τα συµφέροντα των αλυσίδων
και να πάρουν τα funds στα χέρια τους όποιες περιουσίες αδύ-
ναµων δεν έχουν ήδη κατασχεθεί.

Κύριε Πρωθυπουργέ, όπως ο κ. Τσίπρας το 2015 προσπάθησε
να δικαιολογήσει τη συνειδητή του συνθηκολόγηση προσποιού-
µενος ότι προηγουµένως είχε αυταπάτες, έτσι κι εσείς σήµερα
προτιµάτε η κοινή γνώµη να σας αποδώσει ευθύνες ολιγωρίας,
παρά να αποκαλυφθεί ότι προτιµήσατε τα συµφέροντα της ολι-
γαρχίας από την προστασία της πλειοψηφίας από την υγειονο-
µική και οικονοµική πανδηµία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την οµιλία του κ.
Βαρουφάκη ολοκληρώνεται ο κύκλος των πρωτοµιλιών. Ξεκινάµε
τον κύκλο των δευτερολογιών µε τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη, ο οποίος έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, πληροφορούµαι ότι έχετε
µια πολύ σοβαρή επικοινωνία να κάνετε αργότερα. Θέλετε να µι-
λήσετε µόνο για την δευτερολογία σας τώρα ή θέλετε να ενσω-
µατώσετε και την τριτολογία σας, για να συµπιέσετε τον χρόνο;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
επιχειρήσω να καθίσω όσο µου το επιτρέπει ο χρόνος, κύριε
Πρόεδρε. Θα δω ανάλογα µε την πορεία της συζήτησης αν θα
χρειαστεί να τριτολογήσω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε αυτά τα οποία άκουσα από τον
τελευταίο οµιλητή. 

Θεωρώ άκρως προβληµατικό στην Αίθουσα του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου να υπάρχει Βουλευτής, πόσω µάλλον Αρχηγός πολι-
τικού κόµµατος, ο οποίος θα αναφέρεται στην Ελλάδα ως
χρεοδουλοπαροικία. Είναι απαράδεκτα πράγµατα αυτά να λέ-
γονται σε αυτή την Αίθουσα από τον άνθρωπο ο οποίος έχει τε-
ράστιες ευθύνες για το γεγονός ότι το 2015, εάν είχε εισακουστεί
το σχέδιο του, τότε η Ελλάδα θα είχε φύγει από το ευρώ και τότε
θα ήµασταν πραγµατική δουλοπαροικία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μόνο και µόνο επειδή δεν τα βρήκατε µε τον τότε πολιτικό σας

προϊστάµενο, και µε τη στήριξη αυτής της παράταξης µπορέ-
σαµε τουλάχιστον να γλιτώσουµε τα χειρότερα!

Και επίσης, δεν σας επιτρέπω σε αυτή την Αίθουσα να κατη-
γορείτε πάνω σε µια υγειονοµική κρίση αυτή την Κυβέρνηση ότι
κάνει πολιτικές επιλογές µε γνώµονα τα συµφέροντα και όχι την
υγεία του ελληνικού λαού. Αυτές οι κατηγορίες είναι αδιανόητες.
Πηγαίνουν κόντρα στο πώς αντιλαµβάνεται η κοινωνία όλη αυτή
την προσπάθεια η οποία έχει γίνει. Πηγαίνουν κόντρα σε όλα τα
πραγµατικά δεδοµένα τα οποία πιστοποιούν ότι η χώρα µας και
στον πρώτο, αλλά και στον δεύτερο κύκλο της πανδηµίας, τα έχει
καταφέρει πολύ καλύτερα από πολλές άλλες χώρες.

Και, εν πάση περιπτώσει, όταν µιλάµε για ζωές συνανθρώπων
µας, όταν µιλάµε για τη δηµόσια υγεία, να είστε πιο προσεκτικός
από εδώ και στο εξής όταν λέτε τέτοια ανυπόστατα πράγµατα. 

Έρχοµαι τώρα στις απαντήσεις µου στους υπόλοιπους πολιτι-
κούς Αρχηγούς, ξεκινώντας µε αυτά τα οποία άκουσα από την κ.
Γεννηµατά, η οποία προκάλεσε και τη σηµερινή συζήτηση. 

Να πω ότι κάνοντας µια σύγκριση των οµιλιών της κ. Γεννη-
µατά και του κ. Τσίπρα, διέκρινα αρκετές οµοιότητες ως προς
την κριτική, την οποία άσκησαν στην Κυβέρνηση. Θα επιχειρήσω
να απαντήσω µε επιχειρήµατα και στοιχεία. Διέκρινα, όµως, του-
λάχιστον από την κ. Γεννηµατά µια διάθεση να καταθέσει ένα
πλαίσιο µαξιµαλιστικών, κατά την άποψή µου, προτάσεων για το
πώς µπορεί να αντιµετωπιστεί, κατά την άποψή της, η υγειονο-
µική κρίση, αλλά και οι οικονοµικές επιπτώσεις. 

Μου κάνει εντύπωση ότι από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης δεν άκουσα σχεδόν καµµία πρόταση, παρά µόνο
την εύκολη παρότρυνση να διπλασιάσουµε τον αριθµό των αι-
θουσών ή να µοιράσουµε τα παιδιά στη µέση µε κάποιον µαγικό
τρόπο, ώστε να αντιµετωπίσουµε µε αυτόν τον τρόπο το πρό-
βληµα το οποίο µπορεί να προκύψει στα σχολεία. 

Πρέπει να σας πω ότι αυτή δεν ήταν η πρόταση των ειδικών.
Οι ειδικοί άλλα εισηγήθηκαν. Οι ειδικοί εισηγήθηκαν ακριβώς
αυτά τα οποία κάνουµε και πάνω σε αυτά θα επιµείνουµε. 

Έρχοµαι τώρα, όµως, στις ανακρίβειες τις οποίες άκουσα από
την κ. Γεννηµατά, πολλές ανακρίβειες, οι οποίες είναι ανεπίτρε-
πτες όταν ακούγονται σε αυτή την Αίθουσα µε τόσο µεγάλη ευ-
κολία, πόσω µάλλον όταν έχουµε καταθέσει επανειληµµένως και
έχουµε θέσει στη βάσανο του δηµόσιου διαλόγου τα στοιχεία τα
οποία επιβεβαιώνουν την αλήθεια. 

Μπορούµε να έχουµε διαφορετικές απόψεις. Σας το έχω πει
πολλές φορές εδώ πέρα. Όµως, δεν µπορούµε να αµφισβητούµε
τα επίσηµα στοιχεία.

Είπατε ότι µειώθηκαν τα τεστ. 
Δεν µειώθηκαν τα τεστ, κυρία Γεννηµατά. Δεν µειώθηκαν τα

τεστ. Τα τεστ αυξήθηκαν κατακόρυφα τους τελευταίους µήνες.
Φτάσαµε στο σηµείο να έχουµε κάνει µέχρι και δεκαεπτά χιλιά-
δες τεστ την ηµέρα. Κατά µέσο όρο ως αριθµό τεστ, ως ποσοστό
στους χίλιους κατοίκους της χώρας, είµαστε περίπου στα ίδια
επίπεδα µε την Ολλανδία. Και, πράγµατι, τα τεστ γίνονται και από
δηµόσιους φορείς, γίνονται και από ιδιωτικούς, όπως συµβαίνει
σε όλες τις χώρες του κόσµου. 

Μάλιστα, τα τεστ όχι µόνο δεν µειώθηκαν, αλλά αυξήθηκαν ση-
µαντικά και αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίον σήµερα εντο-
πίζουµε και περισσότερα κρούσµατα. Το να συγκρίνουµε τα
στοιχεία του Απριλίου και του Μαρτίου και του Μαΐου, όταν κά-
ναµε πολύ λιγότερα τεστ, µε τα στοιχεία του Σεπτεµβρίου δεν
είναι µαθηµατικά σωστό για τον απλούστατο λόγο ότι όταν κά-
νεις πολλά περισσότερα τεστ, θα εντοπίζεις πολλά περισσότερα
κρούσµατα. 

Προσέξτε. Εµείς και τον Μάρτιο και τον Απρίλιο και τον Μάιο
ουδέποτε είπαµε ότι τα πραγµατικά κρούσµατα ήταν αυτά τα
οποία είχαµε εντοπίσει. Δεν το είπαµε ποτέ, γιατί γνωρίζαµε προ-
φανώς ότι τα πραγµατικά κρούσµατα ήταν πολλαπλάσια. Και
ποια ήταν η απόδειξη αυτού; Ο αριθµός, δυστυχώς, των ανθρώ-
πων που έχαναν τη ζωή τους και η πίεση, η όποια πίεση, γιατί δεν
ήταν τελικά τόσο µεγάλη η πίεση, την οποία υπέστησαν οι µονά-
δες εντατικής θεραπείας. 

Σήµερα, λοιπόν, δεν έχουµε αντίστοιχη πίεση στις µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, καίτοι τα νοσοκοµεία µας, όπως γνωρίζετε,
λειτουργούν κανονικά. Δεν έχουµε αναστείλει χειρουργεία και
δεν έχουµε µπει -και είµαι βέβαιος ότι δεν θα χρειαστεί να
µπούµε- στο έκτακτο καθεστώς του να επιστρατεύουµε κρεβάτια
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εντατικής, να τα αποδεσµεύουµε από άλλες χρήσεις του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. 

Άρα τα τεστ έχουν αυξηθεί σηµαντικά. Έγινε µια µεγάλη συζή-
τηση για το ζήτηµα του ΕΚΕΑ. Μα, το ΕΚΕΑ έχει µια δυναµικότητα
χιλίων τεστ την ηµέρα. Αυτή είναι η δυναµικότητά του. Και, πράγ-
µατι, για κάποιους λόγους προγραµµατισµού κάποια τεστ έγιναν
νωρίτερα και για µια εβδοµάδα το ΕΚΕΑ δεν µπόρεσε να κάνει
τεστ. Όµως, το ΕΚΕΑ είναι χίλια τεστ στα δεκαεπτά χιλιάδες. 

Και ως προς τις υπόλοιπες πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης, µιας
και µιλάµε για δηµόσιες πολιτικές, θέλω να σας θυµίσω ότι η ερευ-
νητική πρωτοβουλία που χρηµατοδοτήθηκε από την Κυβέρνηση -
σας το είπα, αλλά φαίνεται να µη θέλετε να ακούτε τα πραγµατικά
δεδοµένα- η οποία µπορεί να προσθέσει µέχρι πέντε χιλιάδες τεστ
ηµερησίως, είναι το αποτέλεσµα χρηµατοδότησης ελληνικής
έρευνας, εγχώριας έρευνας από ελληνικούς ερευνητικούς πό-
ρους. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα το οποίο άκουσα και από εσάς
και από τον κ. Τσίπρα: Αεροπλάνο. Αλήθεια; Τι προτείνατε; Είχατε
εισηγηθεί ή εισηγείστε και τώρα ότι πρέπει να µειωθεί η χωρητι-
κότητα στα αεροπλάνα; Και πώς θα γίνει αυτό; Θα κόψουµε τη µε-
σαία θέση; Θα πούµε ότι τα αεροπλάνα θα πετάνε µισά άδεια; Και
πείτε µου µία αεροπορική εταιρεία, µία χώρα στον κόσµο η οποία
να έχει εφαρµόσει ένα τέτοιο µέτρο. Και πείτε µου τι θα συνέβαινε
στον τουρισµό µας, αν το είχαµε κάνει. Πολύ απλά, η Ελλάδα θα
έβγαινε µονοµιάς από την τουριστική αγορά. Δεν θα χρειαζόταν
να κάνουµε κανένα τεστ και να αξιοποιήσουµε κανέναν αλγόριθµο.
Κανείς δε θα πετούσε στην Ελλάδα!

Δεν το γνωρίζετε αυτό και εσείς και ο κ. Τσίπρας, όταν µε τόσο
µεγάλη ευκολία λέτε «µα, δεν κάνατε κάτι για τα αεροπλάνα»; Και
στο κάτω-κάτω της γραφής, εάν υπήρχε πρόβληµα στα αερο-
πλάνα, φαντάζοµαι ότι θα το βρίσκαµε πρώτα από όλα στο προ-
σωπικό που εξυπηρετεί τα αεροπλάνα, στις αεροσυνοδούς, στους
πιλότους. Γνωρίζετε εάν έχει υπάρξει έστω και ένα θετικό κρού-
σµα στα αεροπλάνα τα οποία πέταξαν στην Ελλάδα τουλάχιστον
από τις ελληνικές εταιρείες; Να σας πω εγώ: Κανένα! Μηδέν!

Μιλήσατε για τα πλοία και για την απόφαση την οποία πήραµε
πράγµατι να αυξήσουµε τη χωρητικότητα στα πλοία, να πάµε στο
85% πάντα –πάντα!- ακολουθώντας τις συµβουλές και τις επιταγές
των ειδικών. Δεν κάναµε του κεφαλιού µας. Είπαµε, όµως, ότι τα
πλοία θα πρέπει να έχουν υποχρεωτική χρήση µάσκας και ότι εν
πάση περιπτώσει τα πλοία στην Ελλάδα έχουν τη δυνατότητα ένα
µεγάλο µέρος των επιβατών να εξυπηρετείται µε το να είναι έξω.

Γνωρίζετε, κυρία Γεννηµατά και κύριε Τσίπρα, εάν είχαµε θετικά
κρούσµατα σε εργαζόµενους στην ακτοπλοΐα; Εξ όσων γνωρίζω,
κανένα, µηδέν, µε ενηµερώνει ο Υφυπουργός. Φαντάζοµαι ότι εάν
υπήρχε πρόβληµα στα πλοία, οι πρώτοι οι οποίοι θα είχαν υποστεί
τις συνέπειες θα ήταν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι.

Ακούγεται ωραίο να λέµε τέτοιες κουβέντες µε µεγάλη ευκολία,
πλην όµως θα πρέπει να είµαστε προσεκτικοί και να βλέπουµε εάν
αυτές επιβεβαιώνονται τελικά από τα πραγµατικά δεδοµένα. Και
τα δεδοµένα είναι αυτά τα οποία σας αναφέρω, είναι αυτά τα
οποία έχουµε θέσει σε δηµόσια διαβούλευση. Αν θέλετε να τα αµ-
φισβητήσετε, είναι δικαίωµά σας.

Άκουσα τον κ. Βαρουφάκη να λέει «η ύφεση δεν είναι 15%, είναι
18%» και µπορεί αύριο να πείτε ότι είναι 25% και 30%. Μα, ή πι-
στεύουµε την ΕΛΣΤΑΤ, η οποία χρησιµοποιεί ακριβώς την ίδια µε-
θοδολογία µε όλες τις στατιστικές υπηρεσίες της Ευρώπης, ή δεν
την πιστεύουµε. Τώρα, αν θέλουµε να κάνουµε µια συζήτηση όπου
καθένας θα προσέρχεται εδώ πέρα µε τα δικά του δεδοµένα, φο-
βάµαι ότι θα κάνουµε παράλληλους µονολόγους. Στο µόνο στο
οποίο θα καταλήξουµε τελικά είναι να µπλέκουµε την κοινωνία και
να µην καταλήγουµε σε κανένα ουσιαστικό συµπέρασµα.

Μία βασική παραδοχή, λοιπόν, την οποία θα πρέπει κατ’ αρχάς
να ασπαστούµε, είναι ότι δεχόµαστε, αποδεχόµαστε τα επίσηµα
δεδοµένα, όπως αυτά τουλάχιστον εµφανίζονται από την Κυβέρ-
νηση µέσα από το παρατηρητήριο COVID-19 το οποίο δηµιουρ-
γήσαµε και στο οποίο ουδέποτε ούτε διανοηθήκαµε ποτέ ότι
µπορούσαµε να αλλοιώσουµε, να παραποιήσουµε, να κρύψουµε
πληροφορία, διότι αυτό θα ήταν κάτι το οποίο µετά βεβαιότητος
θα το βρίσκαµε µπροστά µας. Θα ήταν τεράστιο σφάλµα. Όποιος
προσπάθησε πάνω σε αυτή την επιδηµία να ωραιοποιήσει κατα-

στάσεις το βρήκε τελικά µπροστά του.
Μιλήσατε για καµπάνια ενηµέρωσης. Χαίροµαι που αναγνωρί-

ζετε την ανάγκη να υπάρχει ενηµέρωση. Και επειδή ακούσαµε
πάρα πολλά για την καµπάνια ενηµέρωσης την οποία έκανε η Κυ-
βέρνηση, µακάρι να µπορούσαµε να συµφωνήσουµε. Είναι κάτι το
οποίο θα το θέσουµε και προς συζήτηση στη Βουλή, εφ’ όσον κρί-
νουµε ότι χρειάζεται και δεύτερη καµπάνια ενηµέρωσης.

Ειδικά για τα ζητήµατα των σχολείων και ειδικά για το ζήτηµα
της χρήσης της µάσκας είµαστε εδώ πέρα να το φέρουµε στη
Βουλή και να το συζητήσουµε. Και αυτή τη στιγµή η καµπάνια θα
είναι αµιγώς τηλεοπτική καµπάνια, εφ’ όσον αποφασίσουµε να κά-
νουµε µία τέτοια. Αν δεν τη θέλετε, να καταθέσετε τις ενστάσεις
σας, να πείτε ξεκάθαρα ότι δεν πρέπει να γίνει µια τέτοια εκστρα-
τεία. Τουλάχιστον η κ. Γεννηµατά αναγνωρίζει ότι υπάρχει σήµερα
µια πρόσθετη ανάγκη ενηµέρωσης, πόσω µάλλον όταν ακούστη-
καν -δυστυχώς- και σε αυτή την Αίθουσα απόψεις και θεωρίες οι
οποίες -επιτρέψτε µου- δεν απέχουν πολύ από διάφορες ακραίες
απόψεις, άσχετα αν, κύριε Βελόπουλε, τα είπατε ελαφρώς ωραι-
οποιηµένα και προσπαθήσατε να τα στρογγυλέψετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Εγώ;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βε-
βαίως!

Ο λόγος σας ήταν µία ευθεία αµφισβήτηση των επιστηµονικών
δεδοµένων, έτσι όπως τουλάχιστον διαµορφώνονται από την υγει-
ονοµική, την επιστηµονική επιτροπή η οποία συµβουλεύει την Κυ-
βέρνηση και της οποίας τις συµβουλές εµείς ακούµε και µε αυτές
εναρµονιζόµαστε.

Κατάλαβα ότι υπάρχει µια αµφισβήτηση -το είπατε ευθέως- για
τη χρήση της µάσκας σε νεαρές ηλικίες. Τουλάχιστον αυτό κατά-
λαβα από αυτά τα οποία είπατε. Θα ξαναπώ ότι αυτή ήταν η εισή-
γηση των ειδικών. Και το λέω ξανά για να καθησυχάσω και γονείς
και εκπαιδευτικούς. Καταλαβαίνω ότι δεν µπορείς να υποχρεώσεις
ένα παιδί έξι, επτά, οκτώ ετών να φοράει συνέχεια τη µάσκα. Εί-
παµε από την πρώτη στιγµή -και η Υπουργός Παιδείας το εξήγησε
µε απόλυτη σαφήνεια- ότι σ’ αυτές τις ηλικίες η µάσκα έχει περισ-
σότερο παιδαγωγικό χαρακτήρα και ότι δεν πρόκειται να τιµωρή-
σουµε κάποιο παιδί εάν δεν φοράει τη µάσκα του.

Όµως, να σας πω κάτι; Έχω δει και πολύ συγκινητικές ιστορίες
-κυκλοφορούν αρκετές στο διαδίκτυο- µε παιδάκια τριών, τεσσά-
ρων και πέντε ετών τα οποία πάσχουν από βαριές ασθένειες και
τα οποία είναι υποχρεωµένα να φοράνε µάσκα για δύο και τρία
χρόνια πολλές φορές, γιατί αυτό ακριβώς τους υποδεικνύουν οι
ειδικοί. 

Η µάσκα είναι µία µικρή παραχώρηση την οποία όλοι πρέπει να
κάνουµε, προκειµένου να περιορίσουµε την εξάπλωση του ιού. Και
σύµφωνα µε τους ειδικούς, εάν δεν θέλουµε -θα το ξαναπώ- να
πάµε σε πιο έντονα µέτρα τα οποία αφορούν κάτι το οποίο θα προ-
σοµοίαζε µε ένα δεύτερο lockdown, είναι το µόνο µέτρο το οποίο
αυτή τη στιγµή έχουµε στη διάθεση µας, σύµφωνα τουλάχιστον
και µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, ο οποίος όντως -και ναι,
σε αυτό έχετε δίκιο- αναθεώρησε τις απόψεις του. Όµως, αυτή τη
στιγµή η άποψη που επικρατεί είναι αυτή. Και εν πάση περιπτώσει,
ένα είναι βέβαιο πια και το ξέρουµε, ότι η µάσκα δεν κάνει ζηµιά
και ότι µόνο όφελος µπορεί να έχει. Και είναι και κοινή λογική γιατί
µπορεί να έχει όφελος η µάσκα, όταν ξέρουµε πια τον µηχανισµό
µετάδοσης του ιού. Άνθρωποι οι οποίοι µιλάνε δυνατά εκπέµπουν
σταγονίδια και η µάσκα προστατεύει από αυτό τόσο εσένα που
µπορεί να είσαι δυνητικός φορέας, αλλά και αυτόν ο οποίος µπο-
ρεί να κολλήσει τον ιό.

Αναφερθήκατε -και αυτό τουλάχιστον θα σας το αναγνωρίσω,
διότι οι υπόλοιποι οµιλητές δεν βρήκαν ούτε ένα καλό σε όλα αυτά
τα οποία έχει κάνει η Κυβέρνηση- στο ότι η επιστρεπτέα προκα-
ταβολή ήταν ένα θετικό µέτρο. Πράγµατι η επιστρεπτέα προκατα-
βολή ήταν ένα θετικό µέτρο και µπόρεσε να δώσει σε παραπάνω
από εκατό χιλιάδες επιχειρήσεις γρήγορη και άµεση ρευστότητα,
σε επιχειρήσεις οι οποίες έχουν µία αντικειµενική δυσκολία να
έχουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα. Αυτός είναι ο λόγος που
την κάναµε και αυτός είναι και ο λόγος που θα τη συνεχίσουµε και
αυτός είναι και ο λόγος που θα την ενισχύσουµε.

Όµως, από εκεί και πέρα, επιτρέψτε µου, αλλά αυτό δεν είναι
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το µόνο µέτρο που πήρε η Κυβέρνηση. Αναφέρω ενδεικτικά ότι
µόνο από το καθεστώς αναστολής ωφελήθηκαν οκτακόσιες
τριάντα έξι χιλιάδες εξακόσιοι ογδόντα δύο υπάλληλοι. Αυτό το
µέτρο στοίχισε σχεδόν 1 δισεκατοµµύριο όταν δηλαδή ήρθε ου-
σιαστικά το κράτος και ανέλαβε τη µισθοδοσία ενός µεγάλου
τµήµατος του ιδιωτικού τοµέα. Και µόνο εκατόν ογδόντα χιλιάδες
επτακόσιοι εξήντα έξι επιστήµονες ωφελήθηκαν από τα 600
ευρώ, όταν αυτά δόθηκαν τον Μάιο και τον Ιούλιο. Αναφέρω
µόνο δύο ενδεικτικά παραδείγµατα, γιατί δεν είναι τώρα η ώρα
να απαριθµήσω όλα τα µέτρα που έχει πάρει η Κυβέρνηση στον
οικονοµικό τοµέα.

Και βέβαια, µια και µιλάµε για επιχειρήσεις, δεν πρέπει να ξε-
χνάµε -και θα αναγνωρίσω ότι αυτή ήταν µία πρόταση την οποία
είχατε καταθέσει στον δηµόσιο διάλογο- το γεγονός ότι κάναµε
σηµαντικές παρεµβάσεις στην προκαταβολή φόρου, η οποία είχε
ως τελικό αποτέλεσµα στην εκκαθάριση φόρου, η οποία ολοκλη-
ρώθηκε πριν από λίγες µέρες, τα νοµικά πρόσωπα να καταβάλ-
λουν 1,5 δισεκατοµµύριο, ενώ πέρυσι κατέβαλαν 3,5
δισεκατοµµύρια. Είναι 2 δισεκατοµµύρια όφελος για τα νοµικά
πρόσωπα από τον περιορισµό ή τον µηδενισµό της προκαταβο-
λής φόρου, αλλά και από το γεγονός βέβαια ότι η οικονοµική
δραστηριότητα είναι πολύ λιγότερο έντονη αυτόν τον χρόνο.
Είναι 2 δισεκατοµµύρια παραπάνω όφελος για τις επιχειρήσεις
και 2 δισεκατοµµύρια λιγότερα για το κράτος σε µία εξαιρετικά
δύσκολη συγκυρία.

Έρχοµαι τώρα στις παρατηρήσεις του κ. Τσίπρα. Μετά τις
24.00’ δεν κολλάει ο ιός. Κοιτάξτε να δείτε: Αυτές ακριβώς είναι
οι θεωρίες οι οποίες όταν εκφράζονται ειδικά µέσα στη Βουλή
µε αυτόν τον λίγο ειρωνικό τρόπο, δίνουν λαβή σε πάρα πολλούς
να αµφισβητήσουν την ορθότητα των πολιτικών µας. 

Ο λόγος για τον οποίο όχι µόνο εµείς, αλλά πάρα πολλές
χώρες επιβάλλουν ωράριο στο οποίο σταµατά κάποια στιγµή η
διασκέδαση είναι ότι γνωρίζετε πολύ καλά πως όσο η διασκέ-
δαση µπαίνει πιο βαθιά στη νύχτα, τόσο περισσότερο αλκοόλ κα-
ταναλώνεται και τόσο πιο ευνοϊκές είναι οι συνθήκες για τη
µετάδοση του ιού. Αυτός είναι και ο λόγος που σταµατήσαµε
τους όρθιους στα µπαρ, για να µην έρχονται πολύ κοντά. Και δε-
χτήκαµε ότι η διασκέδαση µπορεί να δουλεύει, αλλά µπορεί να
δουλεύει όταν αυτοί που διασκεδάζουν είναι µόνο καθιστοί.

Γιατί, λοιπόν, αυτή η ειρωνεία; Δεν την καταλαβαίνω. Δηλαδή,
σε ποιον κλείνετε το µάτι, όταν λέτε τέτοιες εξυπνάδες; Αλλιώς
δεν θα επέβαλαν κι άλλες πάρα πολλές χώρες τέτοια µέτρα πε-
ριορισµού της διασκέδασης. Δηλαδή, µόνο εµείς ανακαλύψαµε
αυτό το µέτρο; Όλες οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες κατά
καιρούς επέβαλαν χρονικούς περιορισµούς στη διασκέδαση, δεν
ήξεραν τι έκαναν και εµείς ανακαλύψαµε ξαφνικά την πυρίτιδα;
Όχι! Κλείνετε το µάτι σε κάποιους, όταν το λέτε αυτό, όπως λίγο
πολύ στη νεολαία την οποία εµείς καταπιέζουµε και δεν την αφή-
νουµε να διασκεδάσει, αλλά από την άλλη δεν τα έχουµε κατα-
φέρει και καλά στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Και ναι µεν
στο πρώτο κύµα που, κατά γενική οµολογία, τα πήγαµε καλά το
πιστώνεται η κοινωνία, αλλά στο δεύτερο κύµα που δεν τα πή-
γαµε καθόλου καλά, το χρεώνεται η Κυβέρνηση. Δεν είναι πολύ
συνεκτικά και πολύ λογικά όλα αυτά τα οποία λέτε.

Βέβαια πρέπει να σας πω ότι δεν είναι συνεκτικά και δεν είναι
λογικά για τον απλούστατο λόγο ότι δεν τα έχουµε πάει καθόλου
άσχηµα στο δεύτερο κύµα. Θα σας έλεγα αντιθέτως ότι τα στοι-
χεία επιβεβαιώνουν ότι στο δεύτερο κύµα τα έχουµε πάει καλύ-
τερα από πολλές άλλες χώρες, διότι ήµασταν στην εξηκοστή
τρίτη θέση - στοιχεία του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας και
του Πανεπιστηµίου «Johns Hopkins»- σε θανάτους ανά εκατό χι-
λιάδες και τώρα είµαστε στην εκατοστή ενδέκατη. Αυτό λένε τα
στοιχεία. 

Τώρα, αν θέλετε εσείς να τα αµφισβητήσετε και να λέτε πόσο
χάλια τα πάµε, αυτό είναι δικό σας δικαίωµα. Απλά συγκρούεται
και µε την επιστηµονική πραγµατικότητα και µε τα δεδοµένα τα
οποία έχουµε στη διάθεσή µας. Πρέπει να σας πω, όµως, ότι συγ-
κρούεται και µε τη γενικότερη εντύπωση και την εικόνα που
έχουν οι πολίτες για το πώς τα έχει καταφέρει η χώρα συνολικά.

Θα σας ξαναδείξω το διάγραµµα αυτό, το οποίο δείχνει συγ-
κριτικά την πορεία της Ελλάδος και βασικών ανταγωνιστών µας

τουριστικών: της Κροατίας, της Γαλλίας, της Μάλτας, της Πορ-
τογαλίας, της Ισπανίας. Έχουµε την καλύτερη απόδοση. Το κα-
ταλαβαίνετε επιτέλους ή θέλετε µονίµως να πυροβολείτε τη
χώρα επειδή αυτό σας βολεύει εσωκοµµατικά; Αυτά είναι επί-
σηµα στοιχεία. Δεν επιδέχονται αµφισβήτησης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δηλαδή τι άλλο πρέπει να σας πούµε για να σταµατήσετε να

περιγράφετε µία εικόνα η οποία είναι εικόνα απόλυτης καταστρο-
φής, που δεν επιβεβαιώνεται µε τα στοιχεία; Καταλαβαίνω την
ανάγκη µερικές φορές να διανθίζετε τον λόγο σας µε στοιχεία
τα οποία µπορεί να κάνουν εντύπωση. Εκατό φορές -το έχετε πει
τρίτη φορά αυτό- περισσότερα κρούσµατα σε σχέση µε την πε-
ρίοδο που σταµατήσαµε το lockdown. Ανακοίνωσα ότι πηγαί-
νουµε σε άρση του lockdown στις 28 Απριλίου. Τότε είχαµε
τριάντα δύο κρούσµατα. Σήµερα έχουµε εκατόν πενήντα έξι,
αύριο µπορεί να έχουµε περισσότερο ή λιγότερα. Σύµφωνα µε
τα δικά σας µαθηµατικά τριάντα δύο επί εκατό κάνουν εκατόν
πενήντα έξι. Τι µαθηµατικά είναι αυτά; Πώς λέτε ότι είναι εκατό
φορές περισσότερα τα κρούσµατα; Πώς δηµιουργείτε τέτοιες
εντυπώσεις, όταν τα στοιχεία είναι στην τελείως αντίθετη κατεύ-
θυνση και όταν σας είπα ότι αυτή τη στιγµή το βασικό ζητούµενο
δεν είναι τόσο ο απόλυτος αριθµός των κρουσµάτων, όσο η θε-
τικότητα και η αναλογία θετικών κρουσµάτων στον αριθµό των
κρουσµάτων; 

Μην προσπαθείτε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα να δηµιουργήσετε εν-
τυπώσεις µόνο και µόνο για να περιγράψετε µία εικόνα η οποία
µπορεί να σας βολεύει πολιτικά και κοµµατικά.

Μιλήσατε για τον τουρισµό. Μάλιστα. Κατάλαβα από την κα-
τηγορία σας ότι βιαστήκαµε να ανοίξουµε τον τουρισµό, ότι δεν
το κάναµε καλά, ότι έπρεπε να περιµένουµε λίγο πιο πολύ. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Δεν είπα ότι βιαστήκατε. Είπα ότι δεν έχετε σχέ-
διο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Λοιπόν, Τσίπρας για τον τουρισµό: «Βρισκόµαστε στα µέσα Μάη
και ακόµα όχι µόνο δεν έχουν ανοίξει οι ξενοδοχειακές µονάδες,
αλλά δυστυχώς δεν έχουµε και εικόνα για το πότε και το πώς θα
επανεκκινήσει η λειτουργία της βαριάς βιοµηχανίας που είναι ο
τουρισµός για την ελληνική οικονοµία». Και µετά λέτε εµένα πο-
λιτικό απατεώνα!

Κύριε Τσίπρα, πάρτε τα να τα δείτε, να θυµηθείτε τι λέγατε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς ο ίδιος µας λέγατε: «Ανοίξτε τον τουρισµό, ανοίξτε τον».
Μας πιέζατε. «Καταστρέφονται οι άνθρωποι. Τι θα γίνουν; Θα
βγουν στην ανεργία». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τώρα, που ανοίξαµε τον τουρισµό, τον ανοίξαµε, όπως σας

είπα, οργανωµένα, τον ανοίξαµε µε τα ίδια πρωτόκολλα σύµ-
φωνα µε τα οποία τον άνοιξαν όλες οι χώρες. Ξέρετε, µία τουρι-
στική ανταγωνιστική χώρα, κύριε Τσίπρα, η οποία να ζητούσε
υποχρεωτικά PCR τεστ από όλους τους επισκέπτες; Μία. Θα µου
πείτε µία; Άµα θέλετε να το πείτε τώρα. Μία. Καµµία δεν το
έκανε. Και παρά ταύτα σε σχέση µε όλους τους ανταγωνιστές
µας…

Σας το ξαναδίνω, κύριε Τσίπρα.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ανοίξαµε τον τουρισµό οργανω-
µένα, αναλαµβάνοντας ένα λελογισµένο ρίσκο ότι θα είχαµε µια
µικρή αύξηση κρουσµάτων. Ο κ. Βαρουφάκης µάς είπε: Άξιζε τον
κόπο; Τέσσερα δισεκατοµµύρια είναι αυτά. Εντάξει, προφανώς
τα δισεκατοµµύρια για εσάς είναι πασατέµπο και δεν έχετε κα-
νένα ενδιαφέρον γι’ αυτά τα χρήµατα τα οποία εν πάση περιπτώ-
σει πήγαν στις τσέπες κάποιων ανθρώπων οι οποίοι δούλεψαν.
Κατά τη δική σας άποψη δεν άξιζε τον κόπο.

Κατά τη δική µας άποψη, άξιζε τον κόπο.
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Να σας πω και κάτι, κύριε Τσίπρα; Είχαµε σχέδιο πολύ συγκε-
κριµένο. Δούλεψαν πάρα πολλοί άνθρωποι για να µπορέσουµε
να κάνουµε πράξη αυτό το άνοιγµα στον τουρισµό έτσι όπως το
κάναµε. Μπορείτε, όπως σας είπα, να ασκείτε κριτική.

Αναφέρθηκε ο κ. Βαρουφάκης στον κ. Δρακόπουλο και θέλω
να τιµήσω αυτόν τον άνθρωπο, γιατί είναι ένας επιστήµονας τον
οποίο προσωπικά δεν τον γνώριζα. Συναντηθήκαµε τυχαία, γιατί
εξέφρασε το ενδιαφέρον του να βοηθήσει τη χώρα, να έρθει και
να µας παρέχει τις υπηρεσίες του, χωρίς να πληρώνεται. Δεν
ανήκε στους ολιγάρχες, όλους αυτούς τους οποίους θέλουµε να
αβαντάρουµε µέσα από την πολιτική µας.

Έγραψε ένα κείµενο ο κ. Δρακόπουλος, παρουσιάζοντας τη
δική του προσωπική εµπειρία και µιλάει µε έναν πολύ ωραίο και
κολακευτικό τρόπο όχι για την Κυβέρνηση, αλλά για την Ελλάδα,
για το πώς συνάντησε πολλούς ανθρώπους οι οποίοι υπερέβα-
λαν εαυτόν για να µπορέσει αυτό το εξαιρετικά περίπλοκο σχέδιο
να γίνει πράξη.

Θα διαβάσω ένα απόσπασµα από αυτό το οποίο είπε. «Όταν
ρώτησα», λέει ο κ. Δρακόπουλος, «έναν από τους πυροσβέστες»
-αναφέρω το όνοµά του, γιατί το γράφει- «τον Βασίλη Κατσιάδα,
πού έβρισκε όλη αυτή την ενέργεια, να είναι δεκατέσσερις ώρες
όρθιος στο αεροδρόµιο και να υλοποιεί την πολιτική την οποία
είχαµε χαράξει, η απάντησή του µε κατέπληξε: ‘‘Η επιτυχία µας
αναφορικά µε τον COVID-19 είναι η µοναδική µεγάλη νίκη της γε-
νιάς µου και θα κάνω ό,τι µπορώ για να τη διατηρήσω’’».

Σαν και αυτόν υπάρχουν πάρα πολλοί, εκατοντάδες χιλιάδες
άνθρωποι οι οποίοι έβαλαν πλάτη. Αυτούς προσβάλλετε, όταν µε
τόσο µεγάλη άνεση αφορίζετε αυτή την προσπάθεια. Έγιναν όλα
τέλεια; Όχι. Όχι ότι πήγαν όλα ρολόι. Το λέει ο ίδιος ο κ. Δρακό-
πουλος. Προφανώς, έγιναν και λάθη.

Λέει και κάτι ακόµα, όµως. Μιλάει για αυτούς που αποφασί-
ζουν να σιωπήσουν, όταν αυτοί που δεν έχουν να πουν τίποτα µι-
λούν. Υπάρχουν πολλοί οι οποίοι σιωπούν, όταν αυτοί που δεν
έχουν να πουν τίποτα µιλούν. Ένας από αυτούς είναι και ο καθη-
γητής, ο κ. Δρακόπουλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα σε µια σειρά από άλλα ζητήµατα τα οποία θί-

ξατε. Καθαρίστριες: Ετέθη το ζήτηµα και από τον κ. Βαρουφάκη.
Πέντε χιλιάδες συµβάσεις ορισµένου χρόνου, πλήρους απασχό-
λησης, για δέκα µήνες και ακόµα τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες
εβδοµήντα τέσσερις µερικής απασχόλησης.

Ο κ. Βαρουφάκης είπε κάτι σωστό: «Τι συνέβαινε µε το προ-
ηγούµενο καθεστώς, αν αρρώσταινε κάποια από αυτές τις καθα-
ρίστριες;». Τώρα τουλάχιστον είναι πλήρως εξασφαλισµένες ως
προς την υγειονοµική τους κάλυψη.

Πόσες είχατε εσείς; Τρεις χιλιάδες επτακόσιες. Είναι 28 εκα-
τοµµύρια παραπάνω από το Υπουργείο Εσωτερικών για τη στή-
ριξη των υπηρεσιών καθαρισµού στα σχολεία.

Μιλήσατε για προσλήψεις στην παιδεία. Πάλι δεν σας ενηµέ-
ρωσαν καλά οι συνεργάτες σας. Έχω εδώ πέρα την έκδοση των
αναµορφωµένων τελικών πινάκων κατάταξης για τους τεσσερι-
σήµισι χιλιάδες µόνιµους διορισµένους στην ειδική αγωγή.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα αναγνωρίσω -µη βιάζεστε- ότι αυτή είναι µια διαδικασία η

οποία ξεκίνησε από εσάς. Πάλι δεν προφτάσατε να την τελει-
ώσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ανήκει και αυτό σε όλα αυτά τα οποία δεν προφτάσατε! Πάν-

τως, ολοκληρώθηκε, τεσσερισήµισι χιλιάδες.
Έχω εδώ πέρα και την έκδοση των προσωρινών πινάκων κα-

τάταξης, η προκήρυξη 1ΓΕ/2019, που αφορά δέκα χιλιάδες πεν-
τακόσιες θέσεις γενικής εκπαίδευσης. Όταν λέτε ότι δεν γίνεται
καµµία πρόσληψη τακτικού προσωπικού, δεν γνωρίζετε ότι η δια-
δικασία έχει εκκινήσει; Ελπίζω πραγµατικά να µην το γνωρίζετε.
Όφειλαν, όµως, να το γνωρίζουν οι συνεργάτες σας και οι λογο-
γράφοι σας.

Πάρτε, λοιπόν και τις δύο προκηρύξεις για να τις δείτε, ώστε
να µην αµφισβητούνται τα πραγµατικά στοιχεία, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου Παιδείας, όπως το έχουµε πει πολλές
φορές, να προχωρήσει και σε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού,
που τόσο αναγκαίες είναι σήµερα στην εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
προκηρύξεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κλείνω µε µια αναφορά την οποία κάνατε και σήµερα. «Όλα
χύµα». Δεν απέχει και πολύ από αυτό το οποίο περιγράψατε. Μι-
λάτε ακόµα µια φορά για κυβερνητική προπαγάνδα. Σας ευχαρι-
στώ που αναγνωρίζετε τη δυνατότητα της Κυβέρνησης να
επηρεάσει µια σειρά από ξένα Μέσα τα οποία έγραψαν τόσο κο-
λακευτικά δηµοσιεύµατα για την Ελλάδα. Μας δίνει µεγάλη δύ-
ναµη το γεγονός ότι πιστεύετε ότι µπορούµε να επηρεάσουµε µε
αυτόν τον τρόπο τον ξένο Τύπο.

Αλλά από εκεί και πέρα να σας πω και κάτι; Όταν µονίµως µι-
λάτε για προπαγάνδα, όταν περίπου ισχυρίζεστε ότι αυτό το
οποίο βιώνει η ελληνική κοινωνία είναι µια µαγική εικόνα, δεν
προσβάλλετε την Κυβέρνηση. Και να σας πω και κάτι; Κάθε κυ-
βέρνηση έχει την υποχρέωση να προβάλλει τα πράγµατα και να
προβάλλει το θετικό της έργο. Δουλειά της είναι, δουλειά σας
ήταν, δουλειά µας είναι. Το ερώτηµα είναι τελικά τι πιστεύουν οι
πολίτες για αυτό το οποίο έχει συµβεί στη χώρα.

Οι πολίτες, λοιπόν, µπορώ να σας πω ότι παρά την αβεβαιότητα,
παρά την ανησυχία, παρά το άγχος, παρά τις δυσµενείς επιπτώ-
σεις µιας πρωτοφανούς οικονοµικής κρίσης -για την οποία πάντως
δεν φταίει η χώρα µας, σε αντίθεση µε µια προηγούµενη κρίση,
την οποία εσείς και ο κ. Βαρουφάκης προκαλέσατε µε τους δικούς
σας χειρισµούς το 2015, αυτή την προκαλέσατε εσείς, µόνοι σας,
ο κορωνοϊός µάς βρήκε-, παραµένουν ευτυχώς προβληµατισµένοι
αλλά και συγκρατηµένα αισιόδοξοι. Και ναι, πιστώνουν συνολικά
θετικά στην Κυβέρνηση τη διαχείριση της περιπέτειας του κορω-
νοϊού, αλλά ταυτόχρονα είναι και µια ψήφος εµπιστοσύνης στις
δικές τους δυνάµεις, στη δικιά τους εµπιστοσύνη, να µπορέσουν
να διαµορφώσουν µια κατάσταση, η οποία τελικά θα είναι προς
όφελος δικό τους και των οικογενειών τους. 

Το να παρουσιάζουµε µια εικόνα η οποία είναι αποκλειστικά
και µόνο µαύρη αδικεί τη χώρα. Ενδεχοµένως να σας βολεύει να
εισπράξετε ορισµένα χειροκροτήµατα στο εσωκοµµατικό σας
ακροατήριο. Είναι δικό σας ζήτηµα το πώς χειρίζεστε τα εσωτε-
ρικά του κόµµατός σας. Αλλά αυτή τη στιγµή -θα σας το ξαναπώ-
αδικείτε µια µεγάλη προσπάθεια η οποία γίνεται, όχι τόσο από
την Κυβέρνηση, αλλά από τη χώρα συνολικά.

Η Κυβέρνηση θα κάνει αυτό το οποίο πρέπει. Θα αναγνωρίσει
µε θάρρος τα όποια λάθη και τις όποιες παραλείψεις. Δεν δυσκο-
λεύτηκα να πω στην πρωτολογία µου ότι πράγµατι συνολικά όλοι
δείξαµε µια τάση εφησυχασµού όταν τα πήγαµε τόσο καλά στην
αντιµετώπιση του πρώτου κύµατος του κορωνοϊού. Αλήθεια είναι
αυτό. Πρώτος εγώ θα το αναγνωρίσω και πρώτος εγώ θα πω ότι
δεν επιτρέπεται να ξανακάνουµε το ίδιο λάθος. Αλλά όχι να ακυ-
ρώνεται µια συνολική προσπάθεια µιας κοινωνίας η οποία εξα-
κολουθεί και σήµερα να συµµορφώνεται µε τις υποδείξεις των
ειδικών, µιας κοινωνίας η οποία καταλαβαίνει πως ό,τι και να πει
η Κυβέρνηση τελικά εξαρτάται από τον κάθε Έλληνα πολίτη
πρωτίστως και ξεχωριστά και ατοµικά. Ναι, αυτή είναι η έννοια
της ατοµικής ευθύνης, την οποία εγώ προσωπικά υπερασπίζοµαι
και στηρίζω. Γιατί, κυρία Γεννηµατά, δεν είµαι σοσιαλδηµοκρά-
της. Φιλελεύθερος πολιτικός είµαι και οι φιλελεύθεροι πολιτικοί
πιστεύουν ότι οι πολίτες έχουν δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Μην
ανησυχείτε, δεν εποφθαλµιώ τον πολιτικό σας χώρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναγνωρίζω, όµως, ταυτόχρονα ότι ένας φιλελεύθερος πολι-

τικός µπορεί να αναγνωρίσει την ανάγκη για µια πολύ δυναµική
κρατική παρέµβαση, όταν οι περιστάσεις το απαιτούν. Αυτό κά-
ναµε, αυτό κάνουµε και αυτό θα εξακολουθούµε να κάνουµε,
πάντα προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει η Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κινήµατος Αλλαγής,
κ. Φώφη Γεννηµατά, για τη δική της δευτερολογία, για δέκα
λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Η ελληνική κοινωνία, κύριε Πρωθυπουργέ, για να συνεχίσει να
υπακούει, να εκτελεί και να συνεργάζεται σε όλες τις κατευθύν-
σεις που δίνουν οι ειδικοί και η Κυβέρνηση θα πρέπει να µπορεί
να νιώθει εµπιστοσύνη πριν από όλα στο πολιτικό σύστηµα.

Και αυτή η συζήτηση, που προκλήθηκε από εµάς είχε κατά
βάση ακριβώς αυτόν τον στόχο. Αλλά δυστυχώς, η συζήτηση
ανέδειξε πριν από όλα το µεγάλο πολιτικό πρόβληµα αυτού του
τόπου, ότι, δηλαδή, Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση
επιλέγετε τις κορώνες αντί για τον ουσιαστικό διάλογο και τα επι-
χειρήµατα. Ο διάλογος, όµως, αυτός σήµερα εδώ ανέδειξε και
προβλήµατα και γι’ αυτό ακριβώς µας δικαίωσε και µας επιβεβαί-
ωσε για το αίτηµα µας και την ανάγκη επιτέλους να συζητή-
σουµε. Γιατί δεν είναι όλα καλώς καµωµένα σε αυτό τον τόπο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς θα συνεχίσουµε να αναλαµβάνουµε
πρωτοβουλίες και να σας πιέζουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, µέχρις
ότου πάρουµε απαντήσεις και κυρίως µέχρις ότου δούµε αποτε-
λεσµατικές λύσεις υπέρ των συµφερόντων του ελληνικού λαού
και βεβαίως πριν απ’ όλα για την προστασία της δηµόσιας υγείας
και της ανθρώπινης ζωής. 

Συνεχίζετε δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, να προχωράτε βλέ-
ποντας και κάνοντας. Αυτό ακριβώς στη δεύτερη φάση της παν-
δηµίας είναι εξαιρετικά επικίνδυνο. Οι δυσµενείς εξελίξεις στη
διασπορά του ιού σε συνδυασµό µε την εποχική γρίπη, µε το
άνοιγµα των σχολείων και βεβαίως µε την κατάσταση της οικο-
νοµίας των επιχειρήσεων, των εργαζοµένων επιβάλλουν εγρή-
γορση, σχέδιο και αποτελεσµατικότητα. Είστε Κυβέρνηση και
έχετε την ευθύνη. Μην ωραιοποιείτε εποµένως διαρκώς τα πράγ-
µατα µε όρους επικοινωνίας. Επιτέλους, ακουµπήστε τα πραγ-
µατικά προβλήµατα γιατί µονάχα έτσι θα µπορέσετε να τα
αντιµετωπίσετε και να τα λύσετε.

Ανακεφαλαιώνω, λοιπόν, και θέλω να σταθώ στα δέκα βασικά
σηµεία στα οποία πρέπει να δώσουµε βάρος όλο το επόµενο διά-
στηµα. Να σας απαντήσω για αυτά που είπατε για τα αεροπλάνα
και για τα πλοία. Μάλλον εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε πια-
στεί αδιάβαστος, γιατί πρέπει να σας πω ότι στα αεροπλάνα
µέχρι τις 15 Ιουλίου υπήρχαν δώδεκα κενές θέσεις στο πίσω
µέρος για να ταξιδεύουν άνθρωποι µε συµπτώµατα και υποψία
ότι ήταν θετικοί στον κορωνοϊό, οι οποίες καλύπτονταν µε ειδικές
κουρτίνες. Στις 15 Ιουλίου έπαψε αυτό το µέτρο. 

Όσον αφορά δε το θέµα των πλοίων, δεν περιµένει κανείς να
κολλήσει ο καπετάνιος στη γέφυρα ή ο µηχανικός που είναι κάτω
στις µηχανές. Το πρόβληµα αφορά τους επιβάτες που κολλού-
σαν ο ένας τον άλλον πρώτα στα νησιά, µετά στα πλοία και µετά
µετακινούνταν µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς και επισκέπτονταν
συγγενείς, φίλους και πήγαιναν στη δουλειά τους. Κάπως έτσι
έγινε η διασπορά και φτάσαµε να έχουµε όλα αυτά τα κρού-
σµατα στα µεγάλα αστικά κέντρα και ιδίως στην Αττική. Πώς αλ-
λιώς έγινε, κύριε Μητσοτάκη; Έχετε εσείς καµµία απάντηση; Ως
δια µαγείας έφτασε στην Αττική; Πώς µεταφέρθηκε; Πώς µετα-
κινήθηκε; 

Έρχοµαι, λοιπόν, πριν απ’ όλα στο θέµα των τεστ. Φαίνεται
πως όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να γίνονται περισσότερα τεστ.
Το θέµα είναι και να το πετύχουµε. Και µάλλον εσείς δεν ακούτε
καλά ή δεν έχετε µάθει να ακούτε. Δεν σας είπα ότι µειώσατε τα
τεστ. Σας είπα ότι σταµατήσατε τα τεστ όταν ανοίξατε τη χώρα.
Κυρίως στα χερσαία σύνορα δεν κάνατε αρχικά κανέναν έλεγχο.
Όταν άρχισε να γίνεται η διασπορά του ιού, κύριε Μητσοτάκη,
τότε αρχίσατε να παίρνετε µέτρα. Και παρά τις προσπάθειες που
έχουν γίνει και τα σηµαντικά προβλήµατα που υπάρχουν αυτή τη
στιγµή στα τεστ και µε το θέµα των αντιδραστηρίων, πρέπει να
σας πω ότι σύµφωνα µε τα σηµερινά στοιχεία σε τεστ ανά εκα-
τοµµύριο πληθυσµού είµαστε η τριακοστή δεύτερη στις σαράντα
επτά χώρες της Ευρώπης και η εικοστή στις είκοσι επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Φω-

τεινή (Φώφη) Γεννηµατά, καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εγώ σας ρωτάω, κύριε Πρωθυπουργέ, είστε ικανοποιηµένος

από αυτό; Δεν πρέπει να το βελτιώσουµε; Δεν πρέπει να βρούµε
λύσεις. Γι’ αυτό είµαστε εδώ. Γι’ αυτό ζητάµε αυτή τη συζήτηση. 

Δεύτερο θέµα: Ανέφερα και στην πρωτολογία µου τα δικά σας
λόγια: «Η χώρα δεν αντέχει άλλο γενικό lockdown ούτε τοπικό».
Αυτά είπατε σε ένα από τα διαγγέλµατα που είχατε κάνει στο
τέλος της καραντίνας. Σήµερα πού βρισκόµαστε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Έχουµε πάνω από δέκα τοπικά lockdown. Και εγώ σας
ερωτώ: Είστε ευχαριστηµένος από αυτήν την εξέλιξη; Πώς θα
προχωρήσουµε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν έχουµε κανένα lockdown.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Τρίτον, είπατε κύριε Μητσοτάκη, ότι στις 26 Φεβρουα-
ρίου είχαµε το πρώτο κρούσµα στη χώρα και στις αρχές Μαρτίου
πάρθηκαν τα πρώτα µέτρα. Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι εµείς
από τις 22 Ιανουαρίου, όταν η πανδηµία δεν είχε ακόµα εµφανι-
στεί όχι στη χώρα µας, αλλά ούτε καν στην Ευρώπη, µε κοινο-
βουλευτική µας πρωτοβουλία, είχαµε και τότε χτύπησε το
καµπανάκι του κινδύνου, και σας ρωτούσαµε ποια είναι τα µέτρα
που προτίθεστε να πάρετε για τη στήριξη του ΕΣΥ, πώς προτί-
θεστε να ενηµερώσετε τους πολίτες, τι θα κάνετε για να προλά-
βετε αυτό που έρχεται, ιδιαίτερα µε ελέγχους στις πύλες εισόδου
της χώρας. 

Καταθέτω την ερώτηση. Είναι πολύ σηµαντικό ότι έγινε τον Ια-
νουάριο του 2020 και βεβαίως, τότε δεν πήραµε καµµία απολύ-
τως απάντηση για το θέµα αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τέταρτο σηµείο: Εξακολουθείτε να µην απαντάτε σε σχέση µε
τις προσωρινές προσλήψεις που κάνατε στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Πόσοι έχουν τοποθετηθεί και δουλεύουν, γιατροί και νο-
σηλευτές, στα δηµόσια νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας της
χώρας; Δεν πρέπει να γνωρίζουµε; Και από την άλλη, όλοι συµ-
φωνούµε ότι χρειάζονται µόνιµες προσλήψεις στο σύστηµα, άµε-
σες. 

Αλλά να ξεκαθαρίσουµε και κάτι για να ξέρουµε για τι πράγµα
συζητάµε. Τα οργανογράµµατα των νοσοκοµείων είναι ξεπερα-
σµένα. Ας ξεκινήσουµε λοιπόν, άµεσα ένα µεγάλο µέρος µε αυτά
τα οργανογράµµατα, για να µην υπάρχει καθυστέρηση και να αλ-
λάξουµε τα οργανογράµµατα των νοσοκοµείων το συντοµότερο
δυνατό, ώστε οι υπόλοιπες προσλήψεις να µπορούν να προκη-
ρύσσονται αυτόµατα, µε βάση τα πραγµατικά κενά και τις ανάγ-
κες από παραιτήσεις και συνταξιοδοτήσεις. Για να µην πετάµε
πυροτεχνήµατα εδώ, γενικώς για τα οργανογράµµατα.

Έρχοµαι στο θέµα της παιδείας. Εµείς µιλάµε για λιγότερα
παιδιά στις τάξεις και περισσότερους εκπαιδευτικούς. Κύριε
Πρωθυπουργέ, το 80% των γυµνασίων και λυκείων στην Αθήνα
έχει αρκετά πάνω από είκοσι µαθητές ανά τµήµα και στα δηµο-
τικά σχολεία η κατάσταση είναι ακόµα χειρότερη, φτάνοντας τα
είκοσι πέντε παιδιά ανά τµήµα. Είστε στ’ αλήθεια ευχαριστηµέ-
νος από αυτά τα στοιχεία και είστε ήσυχος ότι έχετε λάβει όλα
τα µέτρα για να προστατεύσετε την υγεία των παιδιών, των εκ-
παιδευτικών, των εργαζόµενων και των οικογενειών τους; 

Κι εγώ δεν σας είπα ποτέ ότι είµαι εναντίον της χρήσης µάσκας
από τα νέα παιδιά, αλλά σας είπα ότι είµαι εναντίον του αυταρ-
χισµού και του τσαµπουκά στα νέα παιδιά, γιατί αυτό που χρει-
άζεται, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι πειθώ. Αυτό, λοιπόν, που
έπρεπε να κάνει η πολιτεία και το αντίστοιχο, το αρµόδιο Υπουρ-
γείο ήταν να µπορέσει να πείσει τα παιδιά και τις οικογένειες και
τους εκπαιδευτικούς, µε τις λύσεις που θα µπορούσε να προτεί-
νει, αλλά δεν πρότεινε. Αυτό είναι το πρόβληµα. Εγώ µάλιστα,
όχι µόνο δεν είµαι εναντίον της µάσκας, αλλά σας είπα να κά-
νουµε καµπάνια όχι µόνο για το εµβόλιο, στο οποίο αναφερθή-
κατε, αλλά και για τη µάσκα και σας είπα ότι πρέπει να
σταµατήσουν αυτές οι εικόνες µε τις θεωρίες συνωµοσίας και
όλα αυτά που ζήσαµε τις τελευταίες µέρες. 

Επαναλαµβάνω όµως, τη δική σας κατηγορία προς εµένα και
σας την επιστρέφω, ότι εσείς τελικά φαίνεται ότι είστε αυτός που
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δεν ακούει, που δεν ξέρει να ακούει ή που δεν θέλει να ακούει
τις αλήθειες.

Σε αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες αναλογίζεστε τι συνεπάγεται
ταυτόχρονα και η συρρίκνωση κατά εξήντα πέντε χιλιάδες του
αριθµού των παιδιών που µπορούν να φιλοξενηθούν στα κέντρα
δηµιουργικής απασχόλησης; Άλλο ένα πρόβληµα για την ελλη-
νική οικογένεια, για τη µέση ελληνική οικογένεια, που χρειάζεται
τη στήριξη και τη φροντίδα του κράτους. 

Έβδοµο σηµείο, µας µιλήσατε για την ψυχική υγεία των παι-
διών και πόσο αυτή συνδέεται µε το να πάνε σχολείο. Μάλιστα.
Αν, όµως, νοιάζεστε τόσο πολύ για την ψυχική υγεία των παιδιών,
γιατί µέχρι σήµερα δεν έχετε παρουσιάσει ένα εθνικό σχέδιο για
την ψυχική υγεία και τις εξαρτήσεις, µάλιστα, ένα σχέδιο όχι
µόνο για τις εξαρτήσεις από παράνοµες ή νόµιµες ουσίες, αλλά
από τον τζόγο και το διαδίκτυο, που έχει επιδεινωθεί το πρό-
βληµα σε όλη την περίοδο της καραντίνας; Τίποτα δεν έχετε να
µας πείτε γι’ αυτό.

Όγδοο σηµείο, η οικονοµία. Προβλέπατε ύφεση κάτω από το
4%, µετά ανεβάσατε την πρόβλεψη για 8% και τώρα καταφεύ-
γετε σε διάφορα αστεία τρικ για να κουκουλώσετε την πραγµα-
τικότητα. Έχω να σας ρωτήσω, κύριε Πρωθυπουργέ: Πού βάζετε
τελικά εσείς τον πήχη και κυρίως πώς σκοπεύετε να αντιµετωπί-
σετε αυτή την κατάσταση που διαµορφώνεται στην οικονοµία, η
οποία είναι πραγµατική και δεν είναι fake news; Αφήστε, λοιπόν,
τις άστοχες συγκρίσεις µε άλλες χώρες, οι οποίες µάλιστα δεν
αντιµετώπισαν τα προηγούµενα δέκα χρόνια οικονοµική κρίση
όπως η Ελλάδα. Εδώ υπάρχει µια ιδιαιτερότητα. Είστε Πρωθυ-
πουργός, δεν είστε επικεφαλής της ΕΛΣΤΑΤ.

Ένατο σηµείο, µικροµεσαίοι και εργαζόµενοι. Μας είπατε µε
πολύ µεγάλο καµάρι πόσοι εργαζόµενοι ωφελήθηκαν από τη
ρύθµισή σας µε τις αναστολές. Από τον τόνο της φωνής σας και
από τον τρόπο που το παρουσιάσατε έχω ήδη την απάντηση γι’
αυτό που ήθελα να σας ρωτήσω. Μπορείτε να µπείτε, κύριε Μη-
τσοτάκη, στη θέση ενός από τα εκατοντάδες χιλιάδες ζευγάρια
ξενοδοχοϋπαλλήλων που πήραν και είδαν στο σπίτι τους τελευ-
ταίο µισθό τον Οκτώβριο του 2019; Προφανώς δεν µπορείτε από
τον τρόπο που µου απαντήσατε. Τα ζευγάρια αυτά και οι οικογέ-
νειές τους από τότε ζουν µε το επίδοµα ανεργίας και τα επιδό-
µατα φτώχειας των 534 ευρώ και τώρα τους λέτε ότι θα τους
περικόψετε και το δώρο Χριστουγέννων, ενώ αν κάποιοι από αυ-
τούς είναι τυχεροί και βρουν στο µεταξύ δουλειά, αλλά έχουν
την ατυχία να αρρωστήσουν, εσείς θα τους βάλετε να δουλεύουν
υπερωρίες χωρίς να πληρώνονται. Μπείτε για µια στιγµή έστω
στη θέση τους.

Και µπείτε βέβαια, και στη θέση των επαγγελµατιών και των µι-
κροµεσαίων που πνίγονται από την κρίση, που παλεύουν νύχτα-
µέρα για να κρατήσουν τις επιχειρήσεις τους ανοικτές, µετά από
δέκα χρόνια που πάλεψαν και άντεξαν και έµειναν όρθιοι και ανοι-
κτοί, και φτάνουν στην τράπεζα, γιατί έχουν ακούσει για δηµό-
σιες εγγυήσεις, «ΤΕΠΙΧ I» και δεν ξέρω πόσα άλλα, µεγάλα λόγια,
και φτάνουν στο γκισέ της τράπεζας και τους λέει ο υπάλληλος,
ο οποίος δεν έχει την ευθύνη, τις πολιτικές των τραπεζών υλο-
ποιεί και προφανώς και της Κυβέρνησης και τους απαντά: «Δεν
έχουµε λεφτά για σας, τελείωσαν, έκλεισε το πρόγραµµα, αυτό
ήταν για άλλους, για λίγους, για φίλους, για γνωστούς». Μπείτε
έστω για µια στιγµή στη θέση αυτών των ανθρώπων.

Και βέβαια, δεν µας είπατε τίποτα για το εάν προτίθεστε να
αυξήσετε την επιστρεπτέα προκαταβολή. Σας άρεσε που είπα
ότι ήταν επιτέλους κάτι θετικό, αλλά δεν δεσµεύεστε ότι αυτό το
πράγµα θα έχει συνέχεια, για να υπάρχει ουσία τελικά και απο-
τέλεσµα για τους µικροµεσαίους επαγγελµατίες.

Τέλος, εγώ ρωτώ, κύριε Μητσοτάκη: Μπορείτε να µπείτε έστω
και για µια στιγµή στη θέση των συνταξιούχων; Αυξήθηκαν οι εκ-
κρεµείς συντάξεις από εκατόν τριάντα χιλιάδες σε εκατόν εβδο-
µήντα χιλιάδες µέσα σ’ έναν χρόνο επί των ηµερών σας και από
αυτούς µόνο οι τριάντα πέντε χιλιάδες παίρνουν προσωρινή σύν-
ταξη και µπορούν κάπως υποτυπωδώς να ζήσουν. Πώς θα ζή-
σουν οι υπόλοιποι, κύριε Μητσοτάκη;

Και όλα αυτά που περιγράφω αφορούν αυτούς που εργάζον-
ται ή εργάζονταν µέχρι πριν από λίγο. Μπορείτε, κύριε Μητσο-
τάκη, να µπείτε έστω και για µια στιγµή στη θέση των νέων

ανθρώπων και των ανέργων που δεν µπορούν να δουν πια προ-
οπτική και τα όνειρα τους εξανεµίζονται;

Στο δε πόρισµα της Επιτροπής Πισσαρίδη, η µόνη αναφορά
για τη φτώχεια και τις κοινωνικές ανισότητες είναι ότι χρειάζεται
κάποιο -λέει- ελάχιστο εισόδηµα που, όµως, πρέπει να φορολο-
γείται. Είναι η πρώτη φορά που ακούγεται κάτι τέτοιο στην Ελ-
λάδα. 

Ακούστε, κύριε Μητσοτάκη. Σήµερα το πρόβληµα δεν είναι το
έλλειµµα πόρων. Σας το ανέπτυξα αυτό στην πρωτολογία µου.
Το πρόβληµα είναι το έλλειµµα πολιτικής. Για µας, η ανάπτυξη
δεν µπορεί να είναι βιώσιµη χωρίς κοινωνική συνοχή και αποτε-
λεσµατικό σύστηµα κοινωνικής προστασίας. 

Εµείς τουλάχιστον στο Κίνηµα Αλλαγής σε αυτή τη γραµµή δί-
νουµε τη µάχη. Υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα του κόσµου της
εργασίας, των µικροµεσαίων, των αγροτών, των συνταξιούχων
και των νέων ανθρώπων. Αυτό κάναµε πάντα και αυτό θα συνεχί-
σουµε να κάνουµε ως η δηµοκρατική, προοδευτική παράταξη
αυτού του τόπου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς,
κ. Αλέξης Τσίπρας, για δέκα λεπτά. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ζήτησα στην πρωτοµιλία µου, κύριε Μητσοτάκη, να λάβετε την
ευκαιρία να κάνετε και µία αυτοκριτική, να πείτε «εντάξει, κάναµε
και λάθη». Αντιθέτως, διαπίστωσα -αν και ήσασταν πιο µαζεµένος
από άλλες φορές είναι η αλήθεια- ότι βασικός στόχος της πα-
ρέµβασής σας ήταν να µας κουνήσετε ξανά το δάκτυλο και να
µας κατηγορήσετε όλους όσοι σας ασκούµε κριτική, περίπου, µε
αυτούς οι οποίοι είναι αµετροεπείς, δεν έχουν τίποτα να πουν και
µιλάνε, λένε πολλά, ακόµα και µε αυτούς οι οποίοι έχουν αναδεί-
ξει απόψεις και θεωρίες συνωµοσιολογίας και αµφισβήτησης
ακόµα και της ύπαρξης του ιού, τους αρνητές δηλαδή της µά-
σκας, τους αρνητές του ιού κ.λπ..

Κοιτάξτε. Τους αρνητές της µάσκας -βλέπω έναν µπροστά
µου-…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μην διαστρέφετε!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Δεν είστε; Έχετε µια πολιτική τοποθέτηση η
οποία πηγαίνει κοντά. 

Εν πάση περιπτώσει, τους αρνητές της µάσκας εµείς δεν τους
είχαµε ποτέ συναντήσει. Εσείς τους είχατε συναντήσει από κοντά
στα συλλαλητήρια των Πρεσπών πριν από δύο χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς και η δική µας παράταξη έχουµε ένα διαρκές µέτωπο

απέναντι στον σκοταδισµό και βρισκόµαστε πάντοτε στο πλευρό
της επιστήµης. 

Ασκούµε, όµως, κριτική. Και η βασική κριτική που σας ασκή-
σαµε σήµερα, µεταξύ άλλων, ήτανε στο άνοιγµα του τουρισµού,
στο άνοιγµα του τουρισµού µε πολλά και διαφορετικά υγειονο-
µικά πρωτόκολλα από πύλη εισόδου σε πύλη εισόδου. Διαβά-
σατε µια τοποθέτησή µου τον Μάιο όπου ακριβώς αυτό έλεγα,
ότι «ανοίγει χωρίς σχέδιο», «είµαστε στον Μάιο και δεν έχουµε
το σχέδιο». Σας ασκήσαµε κριτική γιατί δεν κάνατε αυτό που κά-
νατε στον Προµαχώνα -το κάνατε τελικά- σε όλες τις πύλες ει-
σόδου της χώρας. 

Μας είπατε «µα, ποια άλλη χώρα ανταγωνιστική στον τουρισµό
το έκανε;» Με ποια θέλετε να συγκριθούµε; Ποια ανταγωνιστική
µε εµάς χώρα στην περιοχή είχε αυτό το υψηλό ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα για τη φετινή χρονιά και µόνο, την εικόνα της υγει-
ονοµικά ασφαλούς χώρας; Ποια; Η Τουρκία; Η Ισπανία; Η Ιταλία;
Η Αίγυπτος; Ποια; Εµείς έπρεπε να το κάνουµε αυτό. 

Σας ασκήσαµε κριτική διότι αυξήσατε στο 85% την πληρότητα
στα πλοία την περίοδο που είχε αρχίσει να διαφαίνεται η πορεία
της πανδηµίας. Ήταν απολύτως εµφανής η πορεία της πανδη-
µίας. Σας ασκήσαµε κριτική διότι δεν φροντίσατε να αποσυµφο-
ρήσετε τους πολίτες στα µέσα µαζικής µεταφοράς βάζοντας
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επιπλέον δροµολόγια στο µετρό, στα αστικά λεωφορεία. Σας
ασκήσαµε κριτική για το άνοιγµα των σχολείων. 

Δεν είµαστε της άποψης να µην ανοίξουν τα σχολεία. Μη δια-
στρεβλώνετε. Ασκήσαµε κριτική για τα δηµοτικά πέρυσι τον
Μάιο, γιατί άνοιξαν για είκοσι µέρες µέσα στον Ιούνιο και είχαµε
πει ότι είναι αχρείαστο. Αλλά δεν λέµε να µην ανοίξουν φέτος τα
σχολεία. Σας ασκήσαµε, όµως, κριτική διότι σε άλλες χώρες
φροντίζουν και µειώνουν στο µισό τους µαθητές ή µειώνουν τους
µαθητές ανά τάξη, ενώ εδώ εσείς τους αυξάνετε. Και µάλιστα,
θεωρούµε -και θέλω εδώ, κύριε Μητσοτάκη, να σας πω κάτι- ότι,
επειδή δεν µπορεί να έχει σχέση µε την κοινή λογική, δεν µπορεί
να έχει σχέση και µε την επιστηµονική τοποθέτηση της επιτροπής
η άποψη που εκφωνήθηκε δηµόσια, ότι το ίδιο µας κάνει στη δια-
σπορά του ιού είτε είναι δεκαπέντε είτε είναι τριανταπέντε σε µία
τάξη! Για καθίστε, πώς θα γίνει εδώ; Και η επιστήµη στην υπηρε-
σία της πολιτικής σκοπιµότητας; Πάει πολύ!

Σας ζητώ λοιπόν επισήµως, επειδή εδώ κάνουµε έναν απολο-
γισµό, και πρέπει αυτός ο απολογισµός να γίνει µε όλα τα στοι-
χεία εν γνώσει µας, εν γνώσει του ελληνικού κοινοβουλίου, να
µας δώσετε τα πρακτικά των συνεδριάσεων της επιστηµονικής
επιτροπής να τα δούµε. Γιατί για όλα αυτά που σας ασκήσαµε
κριτική, εσείς λέτε ότι τα είπαν οι ειδικοί, οι επιστήµονες. Οι ειδι-
κοί µας είπαν να πάµε στο 85% τα πλοία, οι ειδικοί µας είπαν να
µην αυξήσουµε τα δροµολόγια στο µετρό και στα αστικά λεωφο-
ρεία, οι ειδικοί µας είπαν να ανοίξουµε τα σχολεία µε τριάντα µα-
θητές ανά τάξη! Φέρτε µας τα πρακτικά. Εγώ το διαψεύδω, κύριε
Μητσοτάκη, ότι οι ειδικοί και οι επιστήµονες σας έκαναν τέτοιες
προτάσεις. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, µη µας λέτε ότι δεν έχουµε εµείς προ-
τάσεις και δεν καταθέτουµε εµείς προτάσεις. Και από την πρώτη
στιγµή µε θετικό πνεύµα -όπως όλα τα κόµµατα- στις 23 Ιουλίου
καταθέσαµε δέκα συγκεκριµένες προτάσεις για το άνοιγµα των
σχολείων. Σήµερα εδώ σας λέµε: Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας;
Ανησυχούµε και εµείς και η ελληνική κοινωνία!

Κάνατε προσλήψεις ειδικής αγωγής που τις είχαµε προκηρύξει
πριν ενάµιση χρόνο. Αυτές κάνατε. Έχετε καταλάβει όµως ότι η
πανδηµία είναι µια συνθήκη που τα αλλάζει όλα και δεν µπο-
ρούµε να υλοποιούµε µε καθυστέρηση µάλιστα όλα όσα η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση είχε προγραµµατίσει;

Σας είπα κάτι πάρα πολύ σηµαντικό σήµερα. Δεν µε διαψεύ-
σατε. Σας έδωσα τα στοιχεία. Σήµερα, παρά την πανδηµία, είναι
λιγότεροι οι εργαζόµενοι στις δηµόσιες µονάδες υγείας έκτακτοι
και µόνιµοι απ’ ό,τι ήταν όταν παραλάβατε. Και δεν διαψεύσατε
και ορθώς. Πώς να διαψεύσετε; Δικά σας στοιχεία είναι αυτά. 

Και βεβαίως, για άλλη µια φορά βγήκατε και είπατε ότι σε λί-
γους µήνες έγινε στο ΕΣΥ ό,τι δεν έγινε σε δεκαετίες. Αµετροε-
πής στάση για άλλη µια φορά και προσβλητική για τη νοηµοσύνη
της κοινωνίας αυτή η έπαρση. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι δεκα-
πέντε µήνες µετά τις εκλογές και επτά µήνες µετά την έναρξη
της πανδηµίας έχουν γίνει µόνο προσλήψεις συµβασιούχων και
δεν έχει δροµολογηθεί ούτε µία προκήρυξη µόνιµου ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού µε σχεδιασµό και έγκριση της δικής
σας Κυβέρνησης. 

Αντίθετα, εµείς σε µία περίοδο µνηµονίων δηµοσιονοµικής
προσαρµογής, λιτότητας και χωρίς να είµαστε αντιµέτωποι µε
µια πρωτοφανή υγειονοµική κρίση όπως η σηµερινή, επενδύσαµε
πραγµατικά στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Προσλάβαµε πάνω από επτά χιλιάδες µόνιµους εργαζόµενους
στο ΕΣΥ. Δροµολογήσαµε πάνω από τρεις χιλιάδες πεντακόσιες
µόνιµες προκηρύξεις που δεν έχουν ακόµη ολοκληρωθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μιλάµε για µόνιµη στήριξη, πέραν των χιλιάδων συµβασιούχων

που παράλληλα προσελήφθησαν για να καλύψουν τα κενά των
νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας. Ταυτόχρονα προχωρή-
σαµε µια σηµαντική µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, προσθέτοντας εκατόν είκοσι επτά νέες δηµόσιες δοµές
και χίλιους εκατό επιπλέον υγειονοµικούς στο ΕΣΥ. 

Αυξήσαµε κατά εκατόν είκοσι τα διαθέσιµα κρεβάτια. Εσείς
λέτε ότι τα αυξήσατε περισσότερο στην πανδηµία, ναι αλλά πώς
θα στελεχωθούν αυτά; Με τι προσωπικό; 

Εµείς αυξήσαµε κατά 0,5% του ΑΕΠ τις δηµόσιες δαπάνες

υγείας σε µια περίοδο δηµοσιονοµικής ασφυξίας. Διασφαλίσαµε,
διότι είχαµε έντιµη διαχείριση, την επιβίωση της δηµόσιας περί-
θαλψης που παρέπαιε και καλύψαµε υγειονοµικά όλους τους
ανασφάλιστους πολίτες, θωρακίζοντας πραγµατικά τη δηµόσια
υγεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι αδιανόητο σήµερα να έχουµε 5% λιγότερους εργαζόµε-

νους στο σύστηµα υγείας -που έχουµε πανδηµία- από ό,τι όταν
παραλάβατε. Είναι αδιανόητο! Βεβαίως, τα ίδια ισχύουν και για
την παιδεία. 

Σχετικά µε τα τεστ: Δεν διεκδικήσατε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ένα κοινό ευρωπαϊκό πρωτόκολλο για υποχρεωτικά τεστ
που θα εφαρµοστεί υποχρεωτικά. Σχετικά µε αυτά που γίνονται:
Τα τεστ που γίνονται σε ιδιωτικά νοσοκοµεία τα πληρώνει ο κό-
σµος από την τσέπη του διπλά και τριπλά. Το ΕΚΕΑ είχε δυναµι-
κότητα τριάµισι µε τέσσερις χιλιάδες τεστ ανά ηµέρα, που δεν
αξιοποιήθηκε και έµεινε στα χίλια τεστ, που ούτε για αυτά, όµως,
µεριµνήσατε έγκαιρα ώστε να προµηθευτείτε αντιδραστήρια.
Άρα, µάλλον, ο στόχος ήταν να σπρώξετε τον κόσµο στον ιδιω-
τικό τοµέα, στα ιδιωτικά κέντρα, σε συγκεκριµένα ιδιωτικά κέν-
τρα.

Επιτρέψτε µου δύο, τρεις παρατηρήσεις για τα ζητήµατα της
οικονοµίας -θα κλείσω σε πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε- διότι υπο-
σχέθηκα ότι θα µιλήσω για την οικονοµία στη δευτεροµιλία µου
και δεν θα µιλήσω επί µακρόν. Θα πω, όµως, δύο σκέψεις που
νοµίζω ότι είναι κρίσιµες. Σας είπα ότι δεν είναι για να πανηγυρί-
ζετε µε αυτά τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. 

Κάνατε και άλλη µια λαθροχειρία σήµερα εδώ. Μας είπατε ότι
είµαστε καλύτερα σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Υπολο-
γίσατε στο εξάµηνο γιατί έτσι σας βόλευε. Το δεύτερο τρίµηνο
του 2015…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Έξι µήνες… 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Έρχεται, όµως, και το τρίτο τρίµηνο, κύριε Μη-
τσοτάκη. Και στο τρίτο τρίµηνο, όσοι µπορούν να γνωρίζουν την
πορεία της οικονοµίας χρόνο µε τον χρόνο, είναι το τρίµηνο το
ισχυρό που αποτυπώνεται η ανάπτυξη στη χώρα µας εξαιτίας
του τουρισµού. Άρα εάν ο τουρισµός δεν πήγε καλά, θα είναι το
τρίµηνο, που από χρόνο σε χρόνο θα φανεί και η µεγάλη υστέ-
ρηση. 

Δεν θέλω να γίνω µάντης κακών, αλλά θα λέµε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους. Να µην πανηγυρίζουµε γιατί βρισκόµαστε σε
ελεύθερη πτώση. Το δεύτερο τρίµηνο του 2020 µε 15,2%, που
εσείς πανηγυρίζετε, ήταν η πέµπτη χειρότερη επίδοση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Δεν είναι η πρώτη, πράγµατι, αλλά εσείς φέ-
ρατε την ύφεση πριν τον κορωνοϊό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το τελευταίο τρίµηνο του 2019 η χώρα µας είχε ύφεση και

ήταν µέσα στις τρεις µόνες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
είχε ύφεση. Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε ελεύθερη πτώση. 

Θα σας θυµίσω ένα ρητό από µια ενδιαφέρουσα γαλλική ταινία
που έλεγε «σηµασία έχει η πρόσκρουση και όχι η πτώση». Το
θέµα είναι τι θα γίνει µε την πρόσκρουση, µε τις κοινωνικές επι-
πτώσεις που θα έρθουν µετά. 

Θα σας πω και δύο ακόµη στοιχεία. Πτώση ιδιωτικής κατανά-
λωσης 11,6%. Αναµενόµενο. Της δηµόσιας γιατί 3,2%;

Γιατί η δηµόσια κατανάλωση, που καταγράφει µεταξύ άλλων
τα έξοδα του δηµοσίου σε είδος, παραδείγµατος χάριν σε υγει-
ονοµικό υλικό για την υγεία, για τις ανάγκες των σχολείων, γιατί
να µειωθεί σε σχέση µε το αντίστοιχο τρίµηνο της περσινής χρο-
νιάς, το δεύτερο τρίµηνο; Εδώ θα περίµενε κάποιος να είναι αυ-
ξηµένη, λόγω των µέτρων αντιµετώπισης της πανδηµίας και
έχουµε µείωση 3,2%. Φαίνεται, λοιπόν, καθαρά από τα νούµερα,
όχι από τις εκτιµήσεις µας, αυτό που γίνεται αντιληπτό και όταν
περπατήσει κάποιος στην αγορά, συνοµιλήσει µε επιχειρηµατίες,
που κανείς βεβαίως δεν έχει δει κάποια ουσιαστική βοήθεια, γιατί
όταν µιλάς µε επιχειρηµατίες ή µε µαγαζάτορες σου λένε: «µα,
πού πήγαν αυτά τα λεφτά;», τα οποία δήθεν έχετε εξαγγείλει. 

Φαίνεται καθαρά στα νούµερα ότι κάνετε εξαιρετικά λίγα, εξαι-
ρετικά αργά και χωρίς σχέδιο ή µε σχέδιο τη διάλυση των εργα-
σιακών δικαιωµάτων. Διότι έχουν βγει εδώ και οι Βουλευτές σας
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και µας λένε κάποιοι ότι για την ανεργία φταίνε οι νέοι που δεν
ξέρουν να συντάσσουν βιογραφικά και δεν γκουγκλάρουν στο ίν-
τερνετ, αλλά και εσείς κάνετε ό,τι µπορείτε. Και κάνετε ό,τι µπο-
ρείτε -σας το έχω πει- διότι θέλετε να αντιµετωπίσετε αυτή την
κρίση ως ευκαιρία για µια µεγάλη αναδιάρθρωση και στην αγορά
και στην εργασία. 

Με τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων νοµιµοποιείτε την
απλήρωτη και αδήλωτη εργασία, θεσπίζοντας απλήρωτες υπε-
ρωρίες για τους εργαζόµενους που τέθηκαν σε καραντίνα. Μει-
ώνετε το δώρο Χριστουγέννων για τους εργαζόµενους που
τέθηκαν σε αναστολή συµβάσεων. Καθυστερείτε και άλλο την
αύξηση του κατώτατου µισθού, τουλάχιστον µέχρι τα τέλη Μαρ-
τίου του 2021, η οποία έχει ήδη ακυρωθεί για φέτος που είχατε
υποσχεθεί προεκλογικά. Παρατείνετε το καθεστώς αναστολής
συµβάσεων, δηλαδή την επιδότηση της ανεργίας. Παρατείνετε
το αποτυχηµένο πρόγραµµα συνεργασίας µειώσεων µισθών
στην ουσία και µετατροπής της πλήρους σε µερική και εκ περι-
τροπής εργασία. Επεκτείνετε τη δυνατότητα υπερωριακής απα-
σχόλησης, µε µονοµερή απόφαση των επιχειρήσεων. Επιτρέπετε
ελεύθερες απολύσεις για εργαζόµενους σε εποχικές επιχειρή-
σεις, οι οποίοι ήταν σε αναστολή εργασίας στις 30 Ιουνίου,
ακόµα και αν η επιχείρηση επιδοτείται πλήρως από το κράτος
για τις εργοδοτικές εισφορές. Τι άλλο να κάνετε; Και το πιο ανη-
συχητικό είναι αυτά που έρχονται. 

Αυτά που έρχονται είναι το πιο ανησυχητικό και θα αναφερθώ
βεβαίως στις συντάξεις και στο ασφαλιστικό. Είπαµε ότι θα µι-
λήσουµε για το σχέδιο Πισσαρίδη, αλλά εν τοιαύτη περιπτώσει
είδα και συµβούλους σας να µιλάνε γι’ αυτούς τους σχεδια-
σµούς. Εδώ έχουµε µια ευθεία στοχοποίηση του κοινωνικού κρά-
τους. Η ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης,
ευκολότερες απολύσεις, φθηνότερες υπερωρίες χωρίς προ-
ηγούµενη δήλωση, µείωση των παροχών προς τους άνεργους
και των παροχών µητρότητας για τους δηµοσίους υπαλλήλους,
συρρίκνωση του πλαισίου προστασίας των εργαζοµένων. Μα,
αυτές είναι παλιές ιδέες, δεν είναι καινούργιες. Μνηµονιακές
ιδέες. Και βεβαίως, είστε αποφασισµένοι να οδηγήσετε τους
νέους ασφαλισµένους και τις εισφορές τους σε ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες. Αυτό, όµως, θα προκαλέσει, εκτός των άλλων,
άµεσο πρόβληµα καταβολής των σηµερινών επικουρικών συντά-
ξεων και τεράστιο έλλειµα στον προϋπολογισµό. Κατά συνέπεια,
είτε θα µειωθούν οι συντάξεις είτε το έλλειµµα θα το πληρώσουν
οι πολίτες, µε αύξηση φόρων, εισφορών και περικοπή µισθών και
επιδοµάτων. Δεν υπάρχει άλλη εκδοχή. Και όλα αυτά στο όνοµα
του ότι δεν πρέπει να πληρώνουµε τους ηλικιωµένους, αλλά πρέ-
πει να ασχοληθούµε µε τους νέους. Καταργείτε και κάθε έννοια
διαγενεακής αλληλεγγύης δηλαδή.

Κλείνω µε το θέµα της πρώτης κατοικίας. Τέλος η δικαστική
προστασία. Πτωχευτικό δίκαιο καινούργιο. Ακόµα και αν είσαι
στον νόµο Κατσέλη και έχει βγει δικαστική απόφαση, δεν υπάρχει
προστασία. Οι ιδιοκτήτες θα κληθούν να γίνουν ενοικιαστές στα
ίδια τους τα σπίτια, ενώ στις επιχειρήσεις που θα πτωχεύουν, θα
απολύονται οι εργαζόµενοι δίχως αποζηµίωση. Δεν το καταλα-
βαίνετε ότι έτσι επιταχύνετε και την ύφεση ακόµη περισσότερο;
Αυτά έρχονται, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.

Εγώ εδώ θα είµαι, εδώ θα είµαστε, θα τα κουβεντιάσουµε, θα
τα συζητήσουµε ξανά και ξανά. 

Ένα µόνο θα σας πω. Χρειάζεται αλλαγή στρατηγικής για να
υπάρξει ανάκαµψη. Και χρειάζεται στήριξη της οικονοµίας, στή-
ριξη και της ζήτησης και της προσφοράς -τα έχουµε πει από τον
Μάρτη- µε ένα εµπροσθοβαρές πακέτο το οποίο το αρνηθήκατε.
Τώρα βλέπετε τις συνέπειες. 

Και χρειάζεται κι ένα διαφορετικό παραγωγικό µοντέλο. Δεν
ήταν βιώσιµο το παραγωγικό µοντέλο ούτε την περίοδο της ανά-
πτυξης, πριν τα µνηµόνια, τα οποία ήταν και µνηµόσυνα της κοι-
νωνίας ουσιαστικά. 

Άρα τώρα πρέπει να συνδυάσουµε την ανάκαµψη της οικονο-
µίας, όταν αυτή θα έρθει, και µε την αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου. Δεν αρκεί µονάχα να µιλάµε για ανάπτυξη, τόσο προς
την κατεύθυνση της πράσινης ανάπτυξης, αλλά και του εκσυγ-
χρονισµού στο πλαίσιο νέων τεχνολογιών. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας το εξής: Η Κυ-

βέρνηση δείχνει ότι αποτυγχάνει και στη διαχείριση της οικονο-
µικής κρίσης έτσι κι αλλιώς, αλλά και της υγειονοµικής. Δεν αρκεί
σήµερα να έχετε την έπαρση, την αλαζονεία, τον κυνισµό, λες
και δεν έχετε καταλάβει τίποτα από ό,τι συµβαίνει στην ελληνική
κοινωνία, επειδή στους δείκτες των τηλεοράσεων οι πολίτες βλέ-
πουν µια διαφορετική πραγµατικότητα από αυτή που ζουν στην
καθηµερινότητά τους.

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, σήµερα µας δείξατε ότι µάλλον
έχετε πειστεί και εσείς από αυτήν την καθηµερινή προπαγάνδα.
Έπιασαν τόπο τα χρήµατα της λίστας Πέτσα. Μας είπατε ότι θα
φέρετε και δεύτερο γύρο. Φέρτε και δεύτερο και τρίτο. Δεν θα
σας σώσει αυτό όσο η καθηµερινότητα των πολιτών θα γίνεται
δυσοίωνη.

Εκλεγήκατε τάζοντας ισχυρή ανάπτυξη -αυτό τάξατε- και δου-
λειές. Έχετε φέρει µέσα σε έναν χρόνο όχι απλά την ύφεση,
αλλά την υπανάπτυξη θα πω εγώ, όχι µόνο στους ρυθµούς της
οικονοµίας, αλλά και στην παιδεία, στην υγεία, στα δηµοκρατικά
δικαιώµατα. Κυβερνάτε µε το ψέµα και τον φόβο, µε την εξαπά-
τηση και τον αυταρχισµό. Ο αυταρχισµός σας, όµως, δεν µπορεί
να κρύψει την αλήθεια, ούτε τα ψέµατα για πολύ να επιβάλουν
τον φόβο. 

Θα µας βρείτε απέναντι, µε σκληρή αντιπολιτευτική κριτική,
γιατί πιστεύουµε ότι αυτός ο τόπος και ιδιαίτερα η νέα γενιά αξί-
ζει ένα καλύτερο µέλλον. 

(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα δώσω τώρα τον

λόγο στον Πρωθυπουργό για να κάνει την τριτολογία του. Σας
εξήγησα πριν κάποιες ανάγκες που το επιβάλλουν. 

Ο κ. Κουτσούµπας, που ήταν η σειρά του τώρα, µας είπε στην
πρωτολογία του ότι δεν θα δευτερολογήσει και συνεπώς δεν θα
εξακολουθήσει να µετέχει στην σηµερινή µας συζήτηση. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, για την
τριτολογία σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ένα λεπτό θα χρειαστώ, καθώς έχω ήδη κάνει κατάχρηση του
χρόνου. 

Θα έχουµε την ευκαιρία, κύριε Τσίπρα, κυρία Γεννηµατά, κύριε
Βελόπουλε, κύριε Βαρουφάκη, να συζητήσουµε για την οικονο-
µία τις επόµενες εβδοµάδες που έρχονται, µε αφορµή το Διεθνές
Οικονοµικό Φόρουµ της Θεσσαλονίκης. Δεν θα µπω στον κόπο
να απαντήσω στη νέα «µαύρη» εικόνα την οποία παρουσιάζει ο
κ. Τσίπρας. Φαντάζοµαι ότι αν τα πράγµατα ήταν τόσο άσχηµα,
µε κάποιον τρόπο αυτή η δυσανεξία των πολιτών θα αποτυπω-
νόταν. 

Προσωπικά, βλέπω την Κυβέρνηση, παρά τις δυσκολίες, να
εξακολουθεί να έχει ένα απόθεµα εµπιστοσύνης του ελληνικού
λαού. Και εν πάση περιπτώσει, αυτή η Κυβέρνηση έχει εκλεγεί
για µια τετραετία. Θα υλοποιήσει το κυβερνητικό της σχέδιο και
θα τιµήσει την εµπιστοσύνη των πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή, όπως είπατε, εδώ είµαστε κι εδώ θα είµαστε, αλλά εδώ

ήµασταν κιόλας, παίρνω τον λόγο για να αποκαταστήσω την αλή-
θεια. Είπατε ότι είχατε αντίρρηση µόνο στο άνοιγµα των δηµοτι-
κών σχολείων. Δήλωση τοµεάρχη παιδείας κ. Φίλη: «Η
Κυβέρνηση αποφάσισε για πολιτικούς λόγους να αναλάβει µόνη
της το µεγάλο και αχρείαστο υγειονοµικό ρίσκο της επαναλει-
τουργίας των γυµνασίων και της Α’ και Β’ λυκείου».

Σας το καταθέτω στα Πρακτικά, γιατί κάποια στιγµή πρέπει να
ξέρετε τουλάχιστον τι έχουν πει οι τοµεάρχες σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είχατε ταχθεί κατά του ανοίγµατος των σχολείων συνολικά. Εί-
χατε σπεκουλάρει και τότε πάνω στο γεγονός ότι το άνοιγµα των
σχολείων µπορούσε να προκαλέσει µια νέα έξαρση του ιού. 

Δείχνετε -και λυπάµαι που θα το πω- σχεδόν να επιχαίρετε για
το γεγονός ότι µπορεί κάποια πράγµατα να µην έχουν πάει ακρι-
βώς όπως τα είχαµε προγραµµατίσει. 

Για άλλη µια φορά αναφερθήκατε στο ότι δεν έκανα αυτοκρι-
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τική. Δύο φορές έκανα τη δικιά µου αυτοκριτική και δεν έχω καµ-
µία δυσκολία να την κάνω ξανά. 

Όµως -θα σας το πω ξανά-, παρουσιάζετε µια εικόνα σχεδόν
ικανοποίησης για οτιδήποτε στραβό γίνεται στη χώρα µε το να
µιλάτε για υπανάπτυξη αναφερόµενος σε µια οικονοµική κρίση
πρωτοφανή για ολόκληρο τον πλανήτη. Αν αναφέρεστε σε στοι-
χεία εξαµήνου, αυτά τα στοιχεία έχουµε. Όταν θα έχουµε τα
στοιχεία του εννιαµήνου, θα συζητήσουµε µε τα στοιχεία του εν-
νιαµήνου και όταν έχουµε τα στοιχεία του έτους, θα συζητή-
σουµε µε τα στοιχεία του έτους. Αυτήν τη στιγµή έχουµε τα
στοιχεία του εξαµήνου και µε αυτά πορευόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από εκεί και πέρα, κύριε Πρόεδρε, τα υπόλοιπα τα της οικονο-

µίας και της µαύρης εικόνας την οποία παρουσιάζει ο κ. Τσίπρας
θα έχουµε την ευκαιρία, όπως σας είπα, να τα συζητήσουµε.

Μια φράση µόνο, όµως, θέλω να πω για το ζήτηµα του νέου
Πτωχευτικού Κώδικα Δεύτερη Ευκαιρία. Βρήκα ενδιαφέρον ότι
έχουµε θέσει το νοµοσχέδιο σε διαβούλευση δύο-τρεις εβδοµά-
δες τώρα τουλάχιστον. Είναι η πρώτη φορά που ακούω τοποθέ-
τηση από εσάς για το θέµα. Ίσως είστε ακόµα σε φάση
καλοκαιρινής ραστώνης. Το νοµοσχέδιο αυτό, είναι ακριβώς
αυτό που λέει ο τίτλος του: «Δεύτερη ευκαιρία». Οµογενοποιεί
διατάξεις άκρως προβληµατικές και δίνει τη δυνατότητα σε αν-
θρώπους, οι οποίοι µε το δικό σας πλαίσιο θα βρισκόντουσαν
παντελώς µα παντελώς απροστάτευτοι, διότι εσείς είχατε συµ-
φωνήσει την άρση της προστασίας της πρώτης κατοικίας, να
έχουν τη δυνατότητα να κατοικήσουν στο σπίτι τους, να µην
έχουµε τα φαινόµενα των εξώσεων που έχουµε δει σε τόσες
άλλες χώρες και να µπορέσουν να έχουν τη δυνατότητα να κερ-
δίσουν ξανά την περιουσία τους, εφόσον έχουν την οικονοµική
δυνατότητα να το κάνουν. 

Και ως προς το ζήτηµα του κεφαλαιοποιητικού δεύτερου πυ-
λώνα, εµείς ανήκουµε στην κατηγορία των κοµµάτων που είµα-
στε συνεπείς προεκλογικά και µετεκλογικά σε αυτά τα οποία
λέµε. Είχαµε µιλήσει για την ανάγκη ο δεύτερος πυλώνας να
αποκτήσει κεφαλαιοποιητικά χαρακτηριστικά. Δεν αιφνιδιάζουµε
κανέναν. Η Επιτροπή Πισσαρίδη, η οποία εισηγείται το ίδιο, δεν
αποτελείται από ανθρώπους οι οποίοι είναι ιδεολογικά κοντά στη
Νέα Δηµοκρατία. Ίσως πρέπει κάποια στιγµή να αντιληφθείτε ότι
εσείς έχετε µείνει στο παρελθόν και ότι ο κόσµος και η Ελλάδα
έχει προχωρήσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο

Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση
κ. Κυριάκος Βελόπουλος για δέκα λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν περίµενα ότι «πριν αλέκτωρ φωνήσαι, τρις...»  θα βάλουν
κάποιοι τους δηµοσιογράφους να διαστρέψουν αυτά που λένε.
Και θέλω να είµαστε προσεκτικοί σε όσα τουλάχιστον λέει η Ελ-
ληνική Λύση. 

Ήδη ξεκίνησε ο συµπαθής κατά τα άλλα «Documentos» και
µάλλον ο κ. Τσίπρας υπέπεσε στο ολίσθηµα να διαβάζει «DOCU-
MENTO», διότι η µόχλευση της αλήθειας µε το ψέµα σου βγάζει
Βαξεβάνη στο τέλος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

Δυστυχώς, αυτός δεν καταλαβαίνει τι λέµε. Ο Πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ έπρεπε να καταλάβει τι του είπαµε. Είµαστε ξεκάθαροι.
Μιλάµε για ηλικίες κάτω των δώδεκα ετών. Εµείς δεν λέµε όχι
στη µάσκα. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει, το διόρθωσα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Απλά να πω στον κ. Τσίπρα τον συµπαθή ότι από όλα
έχει ο µπαξές στη στρατευµένη δηµοσιογραφία, ακόµη και «Βα-
ξεβάνηδες», αλλά προσωπικά εγώ δεν είµαι εναντίον της µάσκας,
όπως υπονοήσατε.

Και το εξής ατόπηµα που κάνατε παρακάτω ότι µοχλεύσατε τα
συλλαλητήρια µε τη Μακεδονία µε διάφορους ψεκασµένους, µε
διαφόρους µε περικεφαλαίες θεωρώ ότι ήταν µια ατυχής στιγµή

για εσάς, κύριε Τσίπρα. Και επαναλαµβάνω και θα το πω ξανά ότι
δεν έχει καµµία σχέση το συλλαλητήριο για τη Μακεδονία και δεν
φταίει ο κ. Τσίπρας, φταίει ο Πρωθυπουργός που έφυγε, γιατί
έπρεπε να κάνετε την εξεταστική για τη Μακεδονία µε τον Κοτζιά
για να δούµε πώς έγινε η προδοσία της Μακεδονίας. Όµως, του
δίνει ασυλία και µπορεί να προκαλεί µέσα στη Βουλή, για να µην
ξεχνιόµαστε. Ακόµη περιµένω την εξεταστική να κατατεθεί από
τον Πρόεδρο της Βουλής.

Δηλαδή, µε λίγα λόγια, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίως από τη Μακεδονία, όσοι διαφω-
νούσατε µε το θέµα της Μακεδονίας είστε συνωµοσιολόγοι. Έτσι
σας είπε ο Τσίπρας. Όσοι διαφωνείτε µε το θέµα της ονοµατο-
δοσίας της Μακεδονίας στους Σκοπιανούς είστε συνωµοσιολό-
γοι. Εν πάση περιπτώσει, φταίει η Νέα Δηµοκρατία για αυτά που
γίνονται.

Εδώ κατέθεσα στοιχεία, έδωσα στοιχεία στον Πρωθυπουργό
και αυτός υπέπεσε στο ολίσθηµα να ερµηνεύσει κατά πώς τον
βολεύει αυτό που είπα. Επαναλαµβάνω και το ξαναλέω, κάτω
από δώδεκα ετών τα παιδιά δεν είναι εύκολο να φορέσουν τις
µάσκες. Τελεία και παύλα! Όποιος αντιλαµβάνεται τι λέω το αν-
τιλαµβάνεται.

Τώρα το ότι κατέθεσα αντιφατικές δηλώσεις δικών του επιστη-
µόνων, το ότι κατέθεσα στοιχεία από τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας, το ότι κατέθεσα αντιφατικές δηλώσεις στα κανάλια των
επιστηµόνων που επικαλείτο ο ίδιος αυτό ούτε ο ίδιος το ερµή-
νευσε ούτε ο ίδιος το δικαιολόγησε. Απλά µιλάει αφηρηµένα για
επιστήµονες. Τώρα ποιοι είναι αυτοί οι επιστήµονες που το πρωί
λένε άλλα, το µεσηµέρι άλλα, το βράδυ άλλα εγώ δεν το αντι-
λαµβάνοµαι ούτε θα µπορούσα να αποδεχθώ ότι είναι επιστήµο-
νες. Έφυγαν, βέβαια, δεν πειράζει.

Άκουσα προηγουµένως να µαλώνουν για τον τουρισµό, για το
πότε άνοιξε ο τουρισµός, γιατί άνοιξε ο τουρισµός, γιατί έπρεπε
να ανοίξει ο τουρισµός, αντί να µαλώσουµε, να αντιδικήσουµε,
να συζητήσουµε για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της
χώρας. Διότι ο τουρισµός είναι µία υψηλού ρίσκου επιλογή για
να κάνεις οικονοµική πολιτική. Φάνηκε ότι από την πανδηµία, από
ένα θερµό επεισόδιο µπορεί να καταρρεύσει όλος ο τουρισµός.

Και επίσης, φάνηκε από την πανδηµία -και απευθύνοµαι στους
νεοδηµοκράτες- κάτι πολύ απλό, ότι αν έχουµε συνολικό lock-
down στον πλανήτη, αυτή η χώρα δεν µπορεί να ταΐσει τον πλη-
θυσµό της, γιατί τα περισσότερα τρόφιµα είναι εισαγόµενα. Και
όταν εγώ επιµένω στον πρωτογενή τοµέα, αυτό λέω, να µει-
ώσουµε τις εισαγωγές σε επίπεδο προϊόντων τροφίµων, για να
µην είµαστε εξαρτηµένοι ανά πάσα ώρα και στιγµή σε οποιοδή-
ποτε lockdown που θα κάνει η Κυβέρνηση ή ο ΠΟΥ ή η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Να µην τρώµε ο ένας τον άλλο! Θα τρώµε ο ένας
τον άλλον, δεν παράγουµε τροφή, κάνουµε 70% µε 80% εισα-
γωγή κρεάτων! Μιλάει µόνο του το πρόβληµα, το λέει ότι έχουµε
πρόβληµα αυτάρκειας και επάρκειας αγαθών.

Και µαλώνουν για τον τουρισµό, για τα αεροπλάνα -γιατί η αλή-
θεια αυτή είναι- τα γέµισε η Νέα Δηµοκρατία γιατί το απαίτησε η
«TUI». Δεν τόλµησε να το πει ο κ. Τσίπρας, η «TUI» και η
«AEGEAN» το ζήτησαν. Το ζήτησαν και λογικό, επιχειρηµατίες
είναι, σου λέει «εγώ δεν µπορώ να µπαίνω µέσα κάθε µήνα», αλλά
να τολµάµε να λέµε και ονόµατα. Δεν είναι κακό αυτό.

Όπως και στα πλοία, ο πλοιοκτήτης θέλει κέρδος, επιχειρηµα-
τίας είναι. Η Κυβέρνηση ήθελε τουρισµό. Άρα, λοιπόν, ο επιχει-
ρηµατίας θέλει 100% πληρότητα. Λογικό είναι, επιχειρηµατίας
είναι.

Έχω, όµως, µερικές ερωτήσεις. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι δεν
είχαµε κανένα κρούσµα στα πλοία και στα αεροπλάνα, λες και
στην «AEGEAN» µε το που έβγαιναν οι αεροσυνοδοί τούς έκαναν
τεστ κορωνοϊού. Μα, ποιον κοροϊδεύουµε τώρα; Ή οι εταιρείες
θα ανακοίνωναν ότι είχαν τα πληρώµατά τους κορωνοϊό; Το ίδιο
και οι πλοιοκτήτες.

Ξέρετε; Κουράστηκα µε τις µισές αλήθειες. Κουράστηκα από
τα ψέµατά σας. Είναι ειλικρινά αποκρουστικό να πείθετε τον
εαυτό σας πρώτα -γιατί ο καλός ψεύτης πείθει τον εαυτό του-
και να επιχειρείτε να πείσετε εµάς. Ε, δεν µας πείθετε! Δεν µπο-
ρείτε να µας πείσετε!

Εδώ µας είπε ο Πρωθυπουργός ότι είναι παιδαγωγική η µάσκα.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Σ’ - 7 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18067



Παιδαγωγική η µάσκα! Είναι παιδαγωγική η µάσκα; Ψάξτε τη
λέξη να δούµε τι σηµαίνει «παιδαγωγική» και τι σηµαίνει «παιδα-
γωγός». Εντάξει, λεκτικές -θα το πω- αναφορές που δεν συνά-
δουν µε τη λογική.

Επίσης, για να το ξεκαθαρίσουµε, εγώ διάβασα τον ΠΟΥ και το
ξαναδιαβάζω ακόµη µια φορά για να το εµπεδώσουν κάποιοι, γιατί
ξέρω ότι θα βάλετε τους δηµοσιογράφους από σήµερα το βράδυ
να λένε ότι η Ελληνική Λύση είναι εναντίον της µάσκας. Η Ελληνική
Λύση εξέφρασε επιστηµονικές επιφυλάξεις από τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας για τα παιδιά κάτω των δώδεκα ετών.

Ακούστε, όµως, τι λέει ο ΠΟΥ: Μιλάει για εξατοµικευµένες µά-
σκες, πολύ καλή εφαρµογή στο πρόσωπο και ζητά να πληρούνται
όλοι οι όροι για όλες τις ηλικίες. Και µπαίνει η ελληνική Κυβέρνηση
και το βάζει υποχρεωτικά, δηλαδή λέει ότι δίνει τη δυνατότητα ο
ΠΟΥ να σκεφτεί η Κυβέρνηση ότι σε παιδί από δώδεκα ετών και
κάτω δηµιουργεί προβλήµατα και να αποφασίσει αυτή. Αυτό εί-
παµε εµείς και επιµένουµε σε αυτό.

Εγώ έχω δει όλους σας να έχετε κόκκινα µάτια. Κοιτάξτε ο ένας
τον άλλον! Κάτι σηµαίνει αυτό.

Και επειδή δεν πιστεύουν πολλοί, καταθέτω, λοιπόν, από τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας αυτό που είπα, να τελειώνει η ιστο-
ρία, γιατί τα παραµύθια είναι καλά, αλλά ο δράκος τους έχει φάει
όλους, όµως.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να τελειώνει η ιστορία! Και σταµατήστε να χρησιµοποιείτε κα-
θέναν που λέει ψέµατα. Το επαναλαµβάνω. Και για να είµαι ξεκά-
θαρος, λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας ότι δηµιουργεί
προβλήµατα στην ψυχοκοινωνική κατάσταση του παιδιού. Το λέει
καθαρά.

Και θα σας πω και κάτι άλλο. Πείτε ότι κάνουµε λάθος εµείς και
ότι εσείς είστε οι Αϊνστάιν. Εάν ίσχυε ανέκαθεν η σηµερινή λογική
επιχείρηση και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας να δαιµο-
νοποιήσει την αντίθετη άποψη που κατατέθηκε επιστηµονικά, θα
πεθαίναµε ακόµα από πανούκλα λόγω έλλειψης πενικιλίνης. Εάν
ίσχυαν αυτά που είπαν, η αντίθετη άποψη επιχειρηµατολογώντας
η Ελληνική Λύση, ακόµα η γη θα γύριζε, γιατί η επιστήµη δεν είναι
στατική, αλλά δυναµική. Καταθέσαµε, λοιπόν, προτάσεις. 

Ξέρετε τι είπε σήµερα o επικεφαλής του Παγκόσµιου Οργανι-
σµού Υγείας; Περιέργως δεν το ήξερε ο Πρωθυπουργός. Δεν του
το είπε κανένας σύµβουλός του; Θα σας το διαβάσω αυτούσιο
από το «ASSOCIATED PRESS». Ο Τέντρος Αντάνοµ Γκεµπρεγέ-
σους, λοιπόν, δήλωσε ότι ο κόσµος πρέπει να προετοιµαστεί κα-
λύτερα για την επόµενη πανδηµία, καθώς κάλεσε τις χώρες να
επενδύσουν στη δηµόσια υγεία. Ακούστε το! Το είπε αυτός που
επικαλείται ο Πρωθυπουργός. Όµως, ακόµα δεν έχει κάνει προσ-
λήψεις και ακόµα δεν έχουµε πάρει γιατρούς. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας λέει να επενδύσουµε στη δη-
µόσια υγεία κι εµείς έχουµε ανθρώπους που βγαίνουν στα κανάλια
για να µας ενηµερώσουν και στέλνουν τον κόσµο σε ιδιωτικά ια-
τρεία για να κάνει το τεστ που κάνει 120 ευρώ. Εγώ έχω τη δυνα-
τότητα και το έκανα τρεις φορές σε ιδιωτικό ιατρείο και το
πλήρωσα. Όµως, ο φτωχός δεν έχει.

Θα σας διαβάσω και κάτι άλλο τώρα, γιατί πάτε σε περίεργα
κοινωνικά αντανακλαστικά, σε περίεργα αµορτισέρ. Θανάσης Κι-
κινής, Πρόεδρος της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδος: «Δε-
χόµαστε απειλητικές επιστολές από γονείς για τις µάσκες στα
σχολεία». Καταλαβαίνετε πού πάµε; Σήµερα στο δελτίο ειδήσεων
του Νίκου Χατζηνικολάου στον «ΑΝΤ1» λέχθηκε από τον Πρόεδρο
της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας ότι απειλούνται οι δάσκαλοι. Διότι
όταν επιβάλλεις ένα µέτρο χωρίς να έχεις πει στον πολίτη και στην
πολιτεία συνολικά ότι έχεις δίκιο και το επιβάλλεις, πας στον αυ-
ταρχισµό. Και αυτή η δράση, αυτή η συµπίεση θα φέρει αντί-
δραση. Και ούτε «ψεκασµένοι» είναι ούτε συνωµοσιολόγοι. Απλά
δεν τους πείσατε, γιατί βάζατε τον καθένα εκ των επιστηµόνων να
βγαίνει χωρίς αυτολογοκρισία, όπως πολύ εύστοχα είπε ο κ. Λιβα-
νός -τον άκουσα µε τα αυτιά µου- και να λέει ό,τι θέλει. Δεν µπορεί
να λέει άλλα ο ένας και άλλα ο άλλος και να είναι στην ίδια επι-
τροπή. Δεν γίνεται! Δεν µπορεί τη µια µέρα να ξυπνάς στραβά και

να λες άλλα και την άλλη µέρα να λες άλλα. 
Άρα, λοιπόν, ας δούµε και την ευθύνη όλων µας και κυρίως της

Κυβερνήσεως που άφησε ανεξέλεγκτα -εντός εισαγωγικών- «επι-
στήµονες» να λένε άλλα ο ένας και άλλα ο άλλος. Και λέω «εντός
εισαγωγικών», γιατί ήταν επί µισθώ και επ’ αµοιβή και όχι ελεύθε-
ροι -χωρίς εισαγωγικά- επιστήµονες χωρίς µισθούς και αµοιβές.
Τις κατέθεσα εδώ. Τρεις, τέσσερις επιστήµονες πήραν 1.700.000
ευρώ, γεγονός που σηµαίνει καλές σχέσεις µε τις εταιρείες.

Και για να µη σας πιέζω περισσότερο και για µη λέω περισσό-
τερα πράγµατα, θα µιλήσω δύο λεπτά για την οικονοµία, κύριε
Πρόεδρε, γιατί ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε ότι ο κ. Τσίπρας είπε ότι
είναι όλα µαύρα. Ε, δεν είναι όλα µαύρα. Ωραία, είναι όλα άσπρα.
Είναι όλα άσπρα, είναι όλα καλά. Εντάξει! 

Εγώ, λοιπόν, θα σας πω ότι τα µαθηµατικά σας δεν βγαίνουν. Ο
κ. Βαρουφάκης σάς είπε κάτι πολύ εύστοχο για τον αποπληθωρι-
σµό, κάτι που είπα και εγώ προηγουµένως. Στην αρχή της πανδη-
µίας κάνατε λόγο για 24,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. «Θα δώσουµε
24 δισεκατοµµύρια για την επανεκκίνηση της οικονοµίας…» κ.λπ.,
«…από τα οποία, όµως, τα 14,5 δισεκατοµµύρια είναι δηµοσιονο-
µικού χαρακτήρα και τα 10 είναι δάνεια». Ακούστε τα µαθηµατικά
σας!

Εµείς, ο κ. Βιλιάρδος και το οικονοµικό επιτελείο της Ελληνικής
Λύσης δεν µπορέσαµε να τα υπολογίσουµε πάνω από 10 δισεκα-
τοµµύρια. Τώρα πώς εσείς τα βγάζετε 24,5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
δεν το κατάλαβα. Απάντηση του Υπουργείου Ανάπτυξης σε ερώ-
τησή µας κάνει λόγο για 11,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έτσι δεν
είναι, κύριε Βιλιάρδο; Το απάντησε εγγράφως ο Υπουργός Ανά-
πτυξης. Και θα σας προσκοµίσουµε και την απάντηση για να τη
δει ο Πρωθυπουργός. 

Ακούστε. Μάλιστα δεν περιλαµβάνει µόνο δηµοσιονοµικά, ενώ
η αναφορά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον Μάιο του 2020 κάνει
λόγο για 6,2 δισεκατοµµύρια. Ή δεν ξέρετε ούτε εσείς ή λέτε ψέ-
µατα ή κάνετε ό,τι θέλετε. Αποφασίστε! Ορίστε, η Οικονοµική Επι-
τροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης µιλάει για 6,2 δισεκατοµµύρια.
Να τη εδώ! Θα την καταθέσουµε και αυτή στα Πρακτικά, για να
µη λέµε ψέµατα στον ελληνικό λαό. 

Διότι βγαίνω και ρωτάω επιχειρηµατίες, βγαίνω και ρωτάω αν-
θρώπους και µου λένε ότι πραγµατικά βογκούν. Είναι εδώ και η
απάντηση του Υπουργού κ. Γεωργιάδη προς τον κ. Βιλιάρδο. Ορί-
στε, είναι όλα εδώ µαζί, γιατί η Ελληνική Λύση δεν µπήκε για να
λέει ψέµατα, όπως λέει η Αντιπολίτευση ή όπως λέει η Κυβέρνηση
και να φτιασιδώνει τα νούµερα. Η Ελληνική Λύση βγήκε για να σας
απαντάει µε επιχειρήµατα. Αυτός είναι ο σκοπός της ύπαρξής µας,
για να µπορείτε να βελτιωθείτε και να σταµατήσετε να λέτε ψέ-
µατα.

Άλλα ανακοινώνουν, άλλα κάνουν. Αρχικά µέτρα για Μάρτιο,
Μάιο, έπειτα Ιούνιο, πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» µε δανεικά από
το πρόγραµµα «SURE». Μας έλεγε για το πρόγραµµα «SURE»,
αλλά είναι δάνεια. Είναι δάνεια µε τόκο που θα τα πληρώσουµε
πίσω. 

«Ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε…» -ακούστε εδώ!- «…14,5 δισε-
κατοµµύρια., αλλά…» -δεν βγάζω άκρη µε τα νούµερα- «…το δη-
µοσιονοµικό συµβούλιο ενέκρινε 5 δισεκατοµµύρια τον Απρίλιο.
Και τώρα παίρνει άλλα 6 δισεκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό,
δηλαδή 11 δισεκατοµµύρια». 

Δεν βγαίνουν τα νούµερα. «Όµως εκεί περιλαµβάνονται και 1,4
δισεκατοµµύριο για συντάξεις, άρα προκύπτει ένα ποσό 9,6 δισε-
κατοµµύρια». Αυτά είναι τα λεφτά που θα δοθούν. Πώς τα βγάζετε,
πώς τα µαγειρεύετε, δεν καταλαβαίνω.

Επίσης, πρέπει να πω ότι µέσα στα λεφτά αυτά περιλαµβάνονται
και χρήµατα για τους µετανάστες -λαθροµετανάστες για µας, «µε-
τανάστες» λέει µέσα το χαρτί- που είναι 600 εκατοµµύρια περίπου. 

Ο αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός είπε για την Επιτροπή Πισ-
σαρίδη. Δεν τον κατάλαβα, ειλικρινά. Σε εκατόν πενήντα µία σε-
λίδες καµµία αναφορά για την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα.
Τι επιτροπή είναι αυτή; Πού τους βρήκατε αυτούς; Από τον Σείριο
τούς κατεβάσατε; Από πού; Από την Ανδροµέδα; Ούτε µία ανα-
φορά για τον πρωτογενή τοµέα παρά τα 70 δισεκατοµµύρια που
θα λάβει από την Ευρωπαϊκή Ένωση η Κυβέρνηση, δάνεια,
ΕΣΠΑ, επιχορηγήσεις. Ούτε µία αναφορά στον πρωτογενή
τοµέα. Έτσι θα πάµε µπροστά; Κάνετε λάθος.
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Και για να κλείσω θα σας πω το εξής: Ο Κόντε, ο κακός Κόντε,
έβαλε προχθές βέτο σε πολυεθνικές εταιρείες που ανταγωνίζον-
ται ιταλικές επιχειρήσεις, κρατική ενίσχυση - µαµούθ στις παρα-
γωγικές ιταλικές επιχειρήσεις. Εφαρµόζει αυτό που λέει η
Ελληνική Λύση: οικονοµικό πατριωτισµό και εθνικό προστατευ-
τισµό, γιατί είναι δύσκολοι οι καιροί. Και να σας πω και κάτι άλλο:
Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν τεράστιο πρόβληµα µε το ΑΕΠ
και το χρέος τους. Γιατί δεν παίρνουν περισσότερα µέτρα εξυ-
γίανσης, όπως θα λέγατε για σας, δηµοσιονοµικού χαρακτήρα,
δηλαδή µειώσεις µισθών και συντάξεων και όλοι δίνουν λεφτά
στην αγορά; Άρα κάτι κάνατε λάθος µε τα µνηµόνια. Όλοι σας.
Συµπιέσατε µισθούς, συµπιέσατε συντάξεις, κόψατε το χρήµα
από την αγορά και σήµερα -να δώσω και τα νούµερα για να τε-
λειώνει το παραµύθι όλων αυτών- ενώ είµαστε η πέµπτη χώρα
σε προϊόντα ΠΟΠ, που είναι εκατόν ένα στον αριθµό, είµαστε τε-
λευταίοι στον τζίρο. Έχουµε εκατόν ένα προϊόντα προστασίας
ονοµασίας προελεύσεως. Είµαστε η πέµπτη χώρα στα προϊόντα
αυτά και τελευταίοι στον τζίρο µε 1,3% από τα 50 δισεκατοµµύ-
ρια τζίρου των ευρωπαϊκών προϊόντων. Θα καταθέσω τον πίνακα
για όποιον τον θέλει.

Και για να καταλάβετε τι κοµπίνες πολιτικές κάνετε, σας λέω
το εξής: Κλείσατε τρία εργοστάσια ζαχάρεως. Και δεν τα κλεί-
σατε τυχαία. Αφήσατε τους χρυσοκάνθαρους δικούς σας κοµ-
µατικούς διευθυντές και προέδρους που βάλατε εκεί να
ρηµάξουν τις επιχειρήσεις, βάλατε µισθούς υπέρογκους στον κα-
θέναν για να έχετε κοµµατική πελατεία και πραιτοριανούς και λε-
γεωνάριους.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν µε ενδιαφέρει το ποιος, κύριε συνάδελφε. Όλοι το πρά-

ξατε. Είχαµε τρία εργοστάσια. Και πάω σήµερα στο σουπερµάρ-
κετ και αγοράζω ζάχαρη από τη Γερµανία. Αυτή είναι η κατάντια
µας. Μια χώρα που έκανε εξαγωγές εκατοµµυρίων ευρώ σε ζά-
χαρη να κάνει εισαγωγή σε ζάχαρη από τη Γερµανία. Αυτή είναι
η διαφορά µας.

Και να σας πω, κύριε Μακεδόνα συνάδελφε που διαµαρτύρε-
σαι, τα εξής: Όσον αφορά την πτώση του κύκλου εργασιών κα-
ταλυµάτων Ανατολικής Μακεδονίας, Δράµα: 71%. Θάσος: 90%.
Καβάλα: 73%. Ξάνθη: 80%. Ροδόπη: 72%. Όσον αφορά την
εστίαση, Δράµα: 51% κάτω. Έβρος: 43%. Θάσος: 77%. Καβάλα:
54%. Ξάνθη: 52%. Ροδόπη: 38%. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι δεν έχετε καταλάβει ένα πράγµα: Όσο
µειώνετε τον προϋπολογισµό τον οικογενειακό και κόβετε µι-
σθούς και συντάξεις, τόσο κόβετε από την αγορά χρήµα. Και το
κυριότερο: Στηρίξτε τον πρωτογενή τοµέα. Μόνο αυτός µπορεί
να µας θρέψει. Μόνο αυτός µπορεί να αναγεννήσει τη χώρα. 

Ήθελα να µιλήσω και για την ΑΟΖ και για τα υπόλοιπα θέµατα,
τα ελληνοτουρκικά. Θα πω ένα πράγµα: Ντρέποµαι ειλικρινά που
επί τριάντα ολόκληρες ηµέρες βιάζεται η εθνική κυριαρχία, βιά-
ζεται η ελληνική υφαλοκρηπίδα, και δεν απαντάει η χώρα µας µε
κάτι πολύ απλό, µε ένα Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας, για να συ-
ζητήσουν οι πολιτικοί Αρχηγοί για τις κόκκινες γραµµές. Πρέπει
να φτάσουν, δηλαδή, στο Σούνιο οι Τούρκοι, ο νέος Σελήµ, ο
Σουλτάνος; Και περιµένετε από τη Μέρκελ, περιµένετε από την
Αµερική ή από τη Ρωσία ή από τη Γαλλία να µας σώσουν; Οι
µόνοι που µπορούν να µας βοηθήσουν είναι οι Γάλλοι, γιατί
έχουµε κοινά συµφέροντα. Και εκεί, όµως, φοβάµαι ότι θα εξα-
πατήσετε τον Μακρόν. Θα σας πιέσει η Μέρκελ και δεν θα αγο-
ράσετε «µπελχάρα». Και πολύ φοβάµαι ότι αυτό που πρότεινα
εγώ στον Πρωθυπουργό -και δεν είναι εδώ να το επιβεβαιώσει ο
ίδιος-, να πάρει τα «ραφάλε» τα µεταχειρισµένα και τα καινούρ-
για ταυτόχρονα, δεν θα το κάνετε ούτε αυτό. Μακάρι να γίνουν
και τα δύο, γιατί η Ελλάς µπορεί να είναι ανεξάρτητη µόνο µε µία
προϋπόθεση: ισχυρός στρατός, ισχυρό ναυτικό, ισχυρή στρατιω-
τική µηχανή και αεροπορία. Αλλιώς είµαστε ηττηµένοι. Καταλά-
βετέ το. Οι Τούρκοι θέλουν πόλεµο και θα τον έχουν και θα τον
κάνουν όποτε θέλουν αυτοί, όχι όποτε περιµένουµε εµείς να µας
τον κάνουν. Και το Καστελόριζο και τα µάτια σας! Και τα υπό-
λοιπα δεκατέσσερα νησιά!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-

µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΜέΡΑ25, ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης, για δέκα λεπτά.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τον κύριο Πρωθυ-

πουργό να µου λέει ότι δεν µου επιτρέπει να µιλάω για τα «δω-
ράκια» της Κυβέρνησής του στον παρασιτικό ολιγαρχικό ιδιωτικό
τοµέα.

Δεν µου επιτρέπει να στηλιτεύω το ότι επέλεξαν να µη δηµι-
ουργήσουν ένα δηµόσιο δίκτυο µαζικών τεστ, δεν µου επιτρέπει
να καταδεικνύω ότι για να µην «κουρέψετε», κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, τα funds και την τρόικα, «κουρεύετε» την εργα-
σία. Τον ενοχλεί και δεν µου επιτρέπει, εν τέλει, να αποκαλύπτω
ότι η ίδια η ΕΛΣΤΑΤ έβγαλε την ύφεση του δευτέρου εξαµήνου
στο 18%. Έχει τρεις δείκτες η ΕΛΣΤΑΤ. Είναι οι ίδιοι δείκτες που
χρησιµοποιούν όλοι οι τραπεζίτες, όλοι οι κεντρικοί τραπεζίτες,
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Σε περίοδο αποπληθωρισµού
κοιτάνε τις τρέχουσες τιµές όλοι οι οικονοµολόγοι του κόσµου.
Εσάς δεν σας συµφέρει. Δεν µου επιτρέπει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ούτε αυτόν να πω.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πότε ζήτησα τον λόγο σας; Πότε ζήτησα
την άδειά σας; Εδώ είµαστε για να εκφράσουµε τους πολίτες
που µας έστειλαν στο Κοινοβούλιο. Τελικά, η Δεξιά δεν αλλάζει.
Ο αυταρχισµός είναι µέσα σας.

Έχω κάνει ένα λάθος και το έκανα και πριν, στην πρωτολογία
µου και θα επανορθώσω. Συνηθίζω να κάνω αυτό το λάθος, γιατί
έχω καλή πίστη. Θέλω να πιστεύω ότι ο Πρωθυπουργός και κά-
ποιοι συνεργάτες του είναι φιλελεύθεροι.

Μίλησα στην πρωτολογία µου για την ξενοφοβική Ακροδεξιά
που ζεσταίνουν στον κόρφο τους.

Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ, σας ζητώ συγγνώµη. Δεν τη ζεσταί-
νετε στον κόρφο σας την ξενοφοβική Δεξιά. Την έχετε βαθιά
στην ψυχή σας, στον νου σας, στη σκέψη σας. Δεν θα ξανακάνω
αυτό το λάθος, υπόσχοµαι.

Όµως, εµείς δεν θα παρασυρθούµε σε µια τέτοιου είδους αν-
τιπαράθεση. Εµείς θα συνεχίσουµε µε επιχειρήµατα και µε διά-
θεση για διάλογο. Είπε ο Πρωθυπουργός κάπως σκωπτικά και
κοροϊδεύοντας: «Τα 4 δισεκατοµµύρια από τον τουρισµό που
βγάλαµε ο κ. Βαρουφάκης τα θεωρεί ψίχουλα. Δεν είναι ψί-
χουλα». Και σηκώθηκαν οι Βουλευτές του και τον χειροκρότη-
σαν.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης,
από αυτά τα 4 δισεκατοµµύρια, εάν είχαµε κάνει αυτό που πρό-
τεινε το ΜέΡΑ25, που είναι υποχρεωτικά τεστ για αυτούς που θέ-
λουν να έρθουν στην Ελλάδα, δεν θα είχαµε χάσει τα 4
δισεκατοµµύρια. Άντε να είχαµε χάσει το 1, γιατί θα έρχονταν
όσοι ήθελαν να έρθουν στην Ελλάδα και αυτοί που ήρθαν στην
Ελλάδα φέτος ήταν αυτοί που πραγµατικά ήθελαν να έρθουν
στην Ελλάδα. Θα έκαναν το τεστ, ιδίως θα τους βοηθούσαµε και
εµείς, όχι δειγµατοληπτικά, αλλά όλοι. Έστω ότι κάποιοι δεν έρ-
χονταν. Θα χάναµε έστω το ένα τέταρτο από αυτά τα 4 δισεκα-
τοµµύρια. Θα χάναµε 1 δισεκατοµµύριο.

Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για την κεφαλαιοποίηση που
ελπίζει να έχουµε του χρόνου από το καλό όνοµα της Ελλάδας.
Εγώ σήµερα σας είπα ότι η Κυβέρνηση του Ηνωµένου Βασιλείου
έβαλε τη Λέσβο, την Τήνο, τη Σέριφο, τη Μύκονο, την Κρήτη, τη
Σαντορίνη µε το ηλιοβασίλεµά σας και βεβαίως, τη Ζάκυνθο στη
λίστα της καραντίνας. Κάψατε αυτή την κεφαλαιοποίηση για του
χρόνου. Άξιζε για αυτό το 1 δισεκατοµµύριο να κάψετε την κε-
φαλαιοποίηση για του χρόνου; Δηλαδή, η δική σας µελέτη κό-
στους-οφέλους τι σας λέει; Στη McKinsey δεν σας µάθανε για
cost-benefit analysis;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε θα παρασυρθώ από τον
πλασµατικό θυµό του Πρωθυπουργού, γιατί µε αυτόν τον όρο
µπήκαµε στη Βουλή, ως ΜέΡΑ25, χαρακτηρίζοντας την Ελλάδα
«χρεοδουλοπαροικία». Θύµωσε ο κ. Μητσοτάκης και είπε: «Με
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ποιο δικαίωµα Βουλευτής και µάλιστα Πρόεδρος Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας, κόµµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου, αναφέρε-
ται στη χώρα ως «χρεοδουλοπαροικία»;

Κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι θαυµάζω την ευκολία µε την
οποία ένας Αρχηγός ενός κόµµατος που λέγεται «Νέα Δηµοκρα-
τία», που µαζί µε το ΠΑΣΟΚ ρίξανε στα βράχια τη χώρα του µη
βιώσιµου χρέους, που δηµιούργησαν τη χρεοδουλοπαροικία,
έχει το θράσος να πυροβολήσει τον αγγελιαφόρο. Βέβαια, αυτό
εντάσσεται σε µια προσπάθεια όλων των µνηµονιακών Πρωθυ-
πουργών. Θυµάµαι ο κ. Παπανδρέου µαζί µε τον κ. Παπακων-
σταντίνου πως µε χαρακτήριζαν αρχιερέα της χρεοκοπίας, όταν
έλεγα ότι το ελληνικό δηµόσιο χρεοκόπησε και ότι ως απόρροια
αυτού θα υπάρχει µια αλυσιδωτή αντίδραση, θα χρεοκοπήσουν
οι τράπεζες, ο ιδιωτικός τοµέας, δηλαδή για αυτά που έλεγα µε
χαρακτήριζαν, όπως κάνει και ο κ. Μητσοτάκης σήµερα, εντασ-
σόµενος σε αυτό το µνηµονιακό µπλοκ, εθνοπροδότη, επειδή
είπα την αλήθεια.

Ο πατριώτης, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αυτός
ο οποίος λέει ότι έχουµε αυτό το πρόβληµα και πρέπει να το λύ-
σουµε. Δεν είναι αυτός ο οποίος υποστηρίζει µε όλο του το είναι
αυτούς που δηµιούργησαν το πρόβληµα, την τρόικα και τους
εξυπηρετεί δουλικά και ραγιαδίστικα. 

Δεν σας πείραξε, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, η αναφορά στον
όρο «χρεοδουλοπαροικία». Δεν µου επιτεθήκατε επειδή θιχτή-
κατε που είπα την αλήθεια. Ποια αλήθεια; Όταν ξεκίνησε η κρίση
είχαµε 240 δισεκατοµµύρια ευρώ ΑΕΠ. Όταν εγώ µπήκα στο
Υπουργείο Οικονοµικών είχαµε 175 δισεκατοµµύρια ευρώ. Από
τα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ στα 175 δισεκατοµµύρια ευρώ. «Ο
Βαρουφάκης έφερε την κρίση». Πόσο ήταν πέρσι; Από τα 175 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ είχαµε µια πάρα πολύ µικρή, χλιαρή -όχι
ανάκαµψη- αύξηση. Από τα 175 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν
όταν εγώ ανέλαβα πήγε στα 187 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είχε ξε-
κινήσει από τα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ και εσείς το πήγατε στα
175 δισεκατοµµύρια ευρώ τον Δεκέµβριο του 2014. Πέρσι πήγε
στα 187 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φέτος θα πέσει στα 165 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στην καλύτερη των περιπτώσεων.

Το χρέος πήγε στα 311 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν µπήκα εγώ
στο Υπουργείο. Όταν εγώ βγήκα είχε πέσει λίγο, ανεπαίσθητα,
δεν θέλω να το οικειοποιηθώ αυτό. Αλλά σήµερα µε αυτά που
συµβαίνουν εδώ και τρία, τέσσερα χρόνια µε το τρίτο και τέταρτο
µνηµόνιο του κ. Τσίπρα και µε αυτό που ετοιµάζεστε εσείς,
έχουµε φτάσει στα 350 µε 360 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Όχι, ο κύριος Πρωθυπουργός θύµωσε µε κάτι άλλο, για το ότι
τον έφερα πάλι σε δύσκολη θέση. Προσποιήθηκε τον θυµωµένο
µε τον επακριβέστατο όρο «χρεοδουλοπαροικία», για να µην
απαντήσει άλλη µια φορά. Γιατί ήταν συγκεκριµένο το ερώτηµά
µου, κυρίες και κύριοι. Το έχω κάνει είκοσι φορές. Έχει µαλλιάσει
η γλώσσα µου. Δεσµεύεστε να µην µειώσετε τις επικουρικές και
τις κύριες συντάξεις; Αυτό είπα. Απαντήστε µου. Αντί να θυµώ-
νετε, απαντήστε «ναι» ή «όχι». Πείτε ότι δεν µπορείτε να δεσµευ-
τείτε ή δεσµευτείτε. Πείτε το! Άρα, είδατε; Ο πλασµατικός θυµός
και η επίθεση στον «καταστροφέα» της ελληνικής οικονοµίας!
Από τα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ το πήγατε στα 175 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, σήµερα είναι γύρω στα 180 κάτι δισεκατοµµύρια
ευρώ και επιτέθηκε -τόλµησε ο κ. Μητσοτάκης- στον µοναδικό
Υπουργό Οικονοµικών που δεν έβαλε ούτε 1 ευρώ φόρο, ούτε
µείωσε 1 ευρώ µια σύνταξη, ούτε προσέθεσε 1 ευρώ στο δηµό-
σιο χρέος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας, θέλω να σας προει-
δοποιήσω, ιδίως τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
έχετε παρασυρθεί από αυτήν την Κυβέρνηση που θέλετε να πι-
στέψετε, γιατί όλοι θέλουµε να πιστεύουµε την οµάδα µας, αλλά
που ταυτόχρονα να διατηρείτε και µια κριτική ικανότητα: Το «ναι»
σε όλα στις µεγάλες δυνάµεις, ιδίως στο Βερολίνο, όπως µονι-
µοποίησε τη χρεοδουλοπαροικία υπονοµεύει σήµερα και τα
εθνικά µας θέµατα.

Ελπίζετε ότι η κ. Μέρκελ θα ασκήσει κυρώσεις στον κ. Ερντο-
γάν για να τον συνετίσει. Δεν πρόκειται να γίνει αυτό. Η κ. Μέρ-
κελ εκφράζει οικονοµικά συµφέροντα τα οποία έχουν βαθιές
επενδύσεις στην Τουρκία. Δεν θα υπάρξουν κυρώσεις στην
Τουρκία από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Κυρώσεις απάνθρωπες

µόνο στον ελληνικό λαό έχουν επιβάλλει.
Ως πατριώτες, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πείτε

µας τι από εκείνα που έλεγα, τι από εκείνα που πρότεινα στον κ.
Σόϊµπλε, στον κ. Ντράγκι, στην κ. Λαγκάρντ δικαιολογούσε την
πολεµική τους πράξη να κλείσουν τις τράπεζές µας;

Δεν ήταν κύρωση το να µας κλείσουν τις τράπεζες. Ήταν πο-
λεµική πράξη. Το είπε ο Υπουργός Εξωτερικών της Γερµανίας.
Χαρακτήρισε τη διαδικασία αυτή βασανιστήρια. Τι ήταν αυτό, λοι-
πόν, αυτό που έφερε όχι αυτή την κύρωση αλλά αυτή την πολε-
µική πράξη, το κλείσιµο των τραπεζών το 2015; Η άρνηση να
κόψουµε το ΕΚΑΣ στους πάµπτωχους; Η άρνησή µου -και θα
ήθελα κι εσάς ως, υποτίθεται, νεοφιλελεύθερο κόµµα να ήσα-
σταν µαζί µου- να επιβάλλω 100% προπληρωµή φόρου στους µι-
κροµεσαίους, σε όλες τις επιχειρήσεις; Η άρνησή µας να
παραδώσουµε λάφυρο στην «FRAPORT» δεκατέσσερα αεροδρό-
µια µε λεφτά των ελληνικών τραπεζών, που ο Έλληνας πολίτης
έχει δώσει, για ανακεφαλοποίηση; Το να δεχθούµε πρωτογενές
πλεόνασµα το οποίο και εσάς καταστρέφει; Σας καθιστά αδύνα-
τους, αδύναµους και ανήµπορους να εξασφαλίσετε δηµοσιονο-
µική πολιτική. 

Έτσι φτάσαµε σήµερα να µην µπορούµε να προστατεύσουµε
τους πολίτες µας, γιατί εσείς αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ και βέβαια το
ΠΑΣΟΚ δεν σταθήκατε στο ύψος των ιστορικών περιστάσεων το
2015, τότε που λέγαµε «όχι στις προπληρωµές, όχι στα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα» που σήµερα έχουν καταστήσει το ελληνικό
δηµόσιο ανίκανο να αντιµετωπίσει αυτή την πανδηµία. 

Ναι, κυρίες και κύριοι, πραγµατικά µε τιµά ο θυµός του Πρω-
θυπουργού. Όπως µε τιµάει το µίσος της τρόικας και όλων των
εγχώριων ολιγαρχών που την υπηρετούν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να αποσαφηνίσω κά-
ποια νούµερα που ακούστηκαν στην Αίθουσα και αφορούν στις
προσλήψεις στον τοµέα της υγείας. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι και τότε, στην αρχή της πανδηµίας,
µας λέγατε πού είναι οι προσλήψεις των επικουρικών γιατρών.
Κι ενώ αρχικός προγραµµατισµός µας ήταν οι δυο χιλιάδες
προσλήψεις επικουρικού προσωπικού έχουµε φτάσει τις έξι χι-
λιάδες εκατόν δέκα τρεις προσλήψεις επικουρικού προσωπικού
αυτήν τη στιγµή στο σύστηµα υγείας. Η διαδικασία αυτή ξεκίνησε
επί ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα τότε αντί ο ΣΥΡΙΖΑ να προχωράει ως Κυ-
βέρνηση σε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού χρησιµοποίησε το
εργαλείο των επικουρικών και ενίσχυσε µε προσωρινές και όχι
µόνιµες λύσεις το σύστηµα υγείας. Αφού, λοιπόν, όλοι κατάλα-
βαν ότι έχουµε ξεπεράσει τις έξι χιλιάδες προσλήψεις επικουρι-
κού προσωπικού σήµερα ακούστηκαν πολλά σε ό,τι αφορά τις
µόνιµες προσλήψεις του προσωπικού στο σύστηµα υγείας. 

Σας λέω τα στοιχεία. Συγκεντρωτικός πίνακας προσωπικού
στα νοσοκοµεία και στις δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας:
τον Μάιο του 2019 ενενήντα µία χιλιάδες τετρακόσιες εξήντα ένα
άτοµα. Τον Μάιο του 2020 ενενήντα επτά χιλιάδες εκατόν
τριάντα δυο άτοµα απασχολούνται στα νοσοκοµεία και στις
δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Ολοκληρώνονται οι προσλήψεις χιλίων διακοσίων τριών για-
τρών σε µόνιµες θέσεις ιατρικού προσωπικού συν τετρακόσιες
θέσεις που προκηρύσσουµε τις επόµενες ηµέρες, οι διακόσιες
εκ των οποίων θα διατεθούν για την κάλυψη των θέσεων στις µο-
νάδες εντατικής θεραπείας που φτιάχνουµε προκειµένου να αυ-
ξήσουµε τον συνολικό διαθέσιµο αριθµό κλινών στη χώρα µε
σχέδιο, µε προγραµµατισµό, συγκροτηµένα. 

Επίσης, χίλιες εκατόν δεκαέξι θέσεις λοιπού προσωπικού ολο-
κληρώνονται µέσω ΑΣΕΠ εντός του Σεπτεµβρίου. Πριν έναν
µήνα, τον Αύγουστο, δηµοσιεύτηκε η προκήρυξη λοιπού επικου-
ρικού προσωπικού χιλίων διακοσίων εννέα ατόµων για το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. 

Κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό είναι ότι εντός του Σεπτεµβρίου
ξεκινά η ειδίκευση δύο χιλιάδων διακοσίων πενήντα νοσηλευτών.
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Είναι µία µεγάλη µεταρρύθµιση για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και τη δηµόσια υγεία. Οι νοσηλευτές µας θα εξειδικεύονται. Και
η πλειονότητα, οι χίλιοι εξακόσιοι από αυτούς, θα κατευθυνθούν
στις µονάδες εντατικής θεραπείας. Έτσι θωρακίζουµε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας προκειµένου να αντιµετωπίσουµε ενδεχόµενη
δυσµενή εξέλιξη του κορωνοϊού. 

Όπως τα καταφέραµε στην αρχή, όπως τα έχουµε καταφέρει
µέχρι τώρα, έτσι η µάχη που έχουµε µπροστά µας θα είναι νικη-
φόρα. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας κάθε µέρα που περνάει εξοπλί-
ζεται περισσότερο, ενισχύεται οικονοµικά περισσότερο, παρέχει
νέες υπηρεσίες προς τους πολίτες, προκειµένου να τους εξυπη-
ρετήσει και είναι η µεγάλη ευκαιρία, η παρακαταθήκη που
έχουµε δηµιουργήσει στη διάρκεια της πανδηµίας αυτής, να µεί-
νει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να προχωρήσουµε ταχύτερα
και γρηγορότερα τις µεταρρυθµίσεις τις οποίες χρειάζεται το σύ-
στηµα, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται στις ανάγκες όλων των πο-
λιτών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Θα ήθελα να κάνω κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,

Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύ-
νης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρατείας, ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, καθώς και ο Υφυπουργός
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση α)
της από 10.8.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγου-
σες ρυθµίσεις αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, προστασίας από τη διασπορά του κορωνοϊού
COVID-19, στήριξης της αγοράς εργασίας και διευκόλυνσης της
εκπαιδευτικής διαδικασίας” (Α’ 157) και β) της από 22.8.2020 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Έκτακτα µέτρα για την ενίσχυση
των αστικών συγκοινωνιών, την προµήθεια µέσων ατοµικής προ-
στασίας και την πρόσληψη προσωπικού καθαριότητας των σχολι-
κών µονάδων, τη στήριξη των τουριστικών επιχειρήσεων και της
αγοράς εργασίας και την ενίσχυση της Γενικής Γραµµατείας Πο-

λιτικής Προστασίας προς αντιµετώπιση των συνεπειών της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19, καθώς και τη στήριξη των πληµ-
µυροπαθών της Εύβοιας που επλήγησαν κατά τις πληµµύρες της
8ης και 9ης Αυγούστου 2020” (Α’ 161) και άλλες διατάξεις για την
αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19 και άλλων επειγόντων ζητηµάτων». 

Παραπέµπεται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Επίσης, οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών και

Εξωτερικών κατέθεσαν στις 4.9.2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
του Πρωτοκόλλου τροποποιητικού της Συµφωνίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Ρωσικής Οµοσπονδίας περί Συνεργασίας του Υπουργείου
Δηµόσιας Τάξης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εσωτερικών της Ρωσικής Οµοσπονδίας στον τοµέα της καταπο-
λέµησης του εγκλήµατος της 6ης Δεκεµβρίου 2001».

Οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµικών και Εξωτε-
ρικών του το υπουργείο υγείας οικονοµικών κατέθεσαν στις
4.9.2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δη-
µοκρατίας της Βουλγαρίας για κοινό έλεγχο στη συνοριακή
δίοδο Νυµφαίας- Μακάζα, η οποία συνοµολογήθηκε µε ανταλ-
λαγή ρηµατικών διακοινώσεων (Αθήνα, 6 Νοεµβρίου 2013 και
Σόφια, 17 Ιουλίου 2014, αντίστοιχα)». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση προ

ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονι-
σµού της Βουλής, που διεξήχθη µε πρωτοβουλία της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Φωτεινής
(Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε
τα προβλήµατα που δηµιουργεί η έξαρση της πανδηµίας στη δη-
µόσια υγεία, την οικονοµία, στους εργαζόµενους και για την
έναρξη του νέου σχολικού έτους.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.38’ λύεται η συνεδρίαση για
την προσεχή Τετάρτη 9 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικός έλεγχος, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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